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ACTA FRANCISCI PP.

LITTERAE DECRETALES

Quibus beato Iosepho Gabrieli a Rosario Brochero Sanctorum honores de-
cernuntur.

FRANCISCUS EPISCOPUS

ServuS Servorum Dei 

aD perpetuam rei memoriam

« Dabo vobis pastores iuxta cor meum, et pascent vos scientia et doc-

trina » (Ier 3, 15).

Sicut propheta Ieremias asserit, Dominus iugiter sollicitus est de suo 

populo, mittens pastores sanctos qui fideles ducant versus sanctitatem, eos 

ad Se attrahens per caritatem, quae in sacerdotibus eius caro fit. Inter quos 

annumeratur beatus Iosephus Gabriel a Rosario Brochero, qui in Argentina 

vixit fuitque vere pastor iuxta Cor Iesu Christi.

In oppido Sanctae Rosae Fluminis Primi, in provincia Cordubensi in 

Argentina, die XVI mensis Martii anno MDCCCXL natus est ac pridie baptizatus. 

Ingressus Seminarium Maius Cordubense in Argentina Dominae Nostrae 

Lauretanae dicatum, institutionem ad sacerdotium accepit. Curricula philo-

sophiae et theologiae apud Universitatem Cordubensem secutus est. Die IV 

mensis Novembris anno MDCCCLXVI per manuum impositionem Excellentissimi 

Domini Iosephi Vincentii Ramírez de Arellano, Episcopi Cordubensis in 

Argentina, presbyter ordinatus est, ac deinde primam Missam celebravit. 

Praefectus studiorum in Seminario Maiore constitutus est et pastoralem 

navitatem in ecclesia cathedrali exercuit. Magister Philosophiae apud Uni-
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versitatem Cordubensem anno MDCCCLXIX declaratus, simul nominatus est 

parochus Sancti Petri in circumscriptione Sancti Alberti.

Cum Beatus regionem Traslasierra pervenit, plebs ibi dispersa erat, 

paupera et derelicta a magistratibus, dum Argentina uti Natio oriebatur. 

Tamquam curio vastae paroeciae sibi commissae intensum exercebat mi-

nisterium pastorale, quod sapienter cum aliis muneribus coniungere valuit. 

Constructioni domus recessus consuluit in loco tunc appellato Domina Nostra 

de Transitu, nunc autem Villa Cura Brochero. Anno MDCCCLXXVII octavam 

Synodum Dioecesis Cordubensis in Argentina participavit. Anno MDCCCLXXXI 

a Potestate Exsecutiva Nationali designatus est Canonicus Honorarius nec-

non Praeses Scholae Fiscalis in loco Villa Transitus. Ad commissionem 

pertinuit quae vestigavit de designando itinere Sierras Grandes percurren-

ti. Considerans illic amoenos prospectus, montes et rivos, novit indigenas 

ad « turismi industriam » praeparare, itaque opera eis procurans. Plurimas 

ipse explevit actuositates, haud neglegens sacerdotii indolem. Procul dubio 

maximum eius opus, quod veluti monumentum ostendit eius zelum pastora-

lem, fuit domus exercitiorum. Iam tempore seminarii intellexerat suam per 

experientiam cum Iesu occursum vitam et ambitum mutare. Suos fideles 

cupiebat ad Iesum hac in exercitatione recessus et orationis obveniendum 

conducere, persuasum habens ita mutatum iri populum suum, gentem in 

Traslasierra. Moralis progressus fidelium, sicut ipse desiderabat, ortus es-

set e concursu cum Iesu. Beatus vir fuit peripheriae, qui cum sua mula 

Malacara exiebat, per singulas villas suos quaerens ad colloquendum cum 

eis atque invitandum eos ad « lavationes animae », sicut exercitationes spi-

rituales appellare solebat. Ipse parochus fuit, idcirco baptizabat, praedica-

bat, catechismi doctrinam tradebat, confessiones audiebat, administrabat 

unctionem infirmorum, Eucharistiam conficiebat et orabat suum breviarium 

et rosarium. Vixit sacerdotium plene et ardenti studio. In ministerio suo 

omnes requirebat. Proximus erat plus dolentibus. Solabatur aegrotos eisque 

assidebat. Intellexit suam regionem et omnem Nationem meliorem fieri cum 

mutarentur mores et corda. Quapropter operam dedit Patriae inclusivae, 

fraternae et iustae constituendae. Attamen cupiebat reformationem incipi 

a plebe, a corde cuiusque hominis. Bene intellexit culturae notionem, ideo-

que conabatur culturam occursus, solidarietatis et iustitiae inchoare. Ianuas 

etiam pulsabat gubernantium, ut recordarentur eorum qui magis longinqui 

et neglecti sunt. Ipse nunc, sicut tunc, patefacit adhuc novas vias atque 
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novit « aperire itinera ». Ad aeternam vitam transiit in loco Villa Transi-

tus die XXVI mensis Ianuarii anno MCMXIV. In villa quae nunc eius nomine 

appellatur Villa Cura Brochero hucusque plurimi peregrini adveniunt eum 

veneraturi vimque eius intercessionis experituri.

Ob famam sanctitatis anno MCMLXXIV celebratus est Processus Ordinarius. 

Servatis ex iure servandis, die XIV mensis Decembris anno MMXIII de Nostra 

voluntate Beati titulo sollemniter decoratus est.

Deinde ad canonizationem consequendam oblata est a Postulatione quae-

dam mira putata sanatio. Consultores quidem medici Congregationis de 

Causis Sanctorum hanc sanationem iuxta scientiam unanimiter inexplica-

bilem iudicarunt. Consultores Theologi in Congressu peculiari die III mensis 

Novembris anno MMXV congregati huiusmodi sanationem intercessioni beati 

Iosephi Gabrielis a Rosario Brochero tribuerunt, atque Patres Cardinales et 

Episcopi in Sessione ordinaria die XII mensis Ianuarii anno MMXVI eandem 

verum miraculum divinitus patratum declararunt. Nos Ipsi deinde facultatem 

fecimus Congregationi de Causis Sanctorum ut Decretum super miro ederet, 

atque, faventibus Patribus Cardinalibus, in Consistorio die XV mensis Maii 

eodem anno congregatis, statuimus ut canonizationis ritus die XVI mensis 

Octobris anno MMXVI Romae celebraretur.

Hodie igitur in foro ante Basilicam Papalem Sancti Petri inter sacra hanc 

pronuntiavimus formulam: Ad honorem Sanctae et Individuae Trinitatis, ad 

exaltationem fidei catholicae et vitae christianae incrementum, auctoritate 

Domini nostri Iesu Christi, beatorum Apostolorum Petri et Pauli ac Nos-

tra, matura deliberatione praehabita et divina ope saepius implorata, ac 

de plurimorum Fratrum Nostrorum consilio, Beatos Salomonem Leclercq,  

Iosephum Sánchez del Río, Emmanuelem González García, Ludovicum Pa-

voni, Alfonsum Mariam Fusco, Iosephum Gabrielem a Rosario Brochero 

et Elisabetham a Sanctissima Trinitate Catez Sanctos esse decernimus et 

definimus, ac Sanctorum Catalogo adscribimus, statuentes eos in universa 

Ecclesia inter Sanctos pia devotione recoli debere. In nomine Patris et Filii 

et Spiritus Sancti.

Ipsi Nos deinde novos Sanctos venerati sumus eosque fidelibus propo-

suimus imitandos. Cum quidem lassitudinem sentiamus, oportet memoria 

semper teneamus nos solos non esse sed membra Corporis Christi quod 

est Ecclesia, cuius bracchia die noctuque in caelum elevantur gratia Christi 

Resurrecti eiusque Sancti Spiritus. Etiam hi novi Sancti, inter quos Iosephus 
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Gabriel a Rosario Brochero, fidei et amoris bonum proelium oratione certa-

verunt, quapropter saldi fide manserunt. Quorum exemplo et intercessione 

Deus nobis concedat indefesse orare, donec vincat Divina Misericordia.

Quae autem his Litteris decrevimus, nunc et in posterum rata et firma 

esse volumus, contrariis quibuslibet rebus minime obstantibus.

Datum Romae, apud Sanctum Petrum, die sexto decimo mensis Octo-

bris, anno Domini bismillesimo sexto decimo, Pontificatus Nostri quarto.

EGO FRANCISCUS

Catholicae Ecclesiae Episcopus

Leonardus Sapienza, Proton. Apost.

Loco  G  Plumbi
In Secret. Status tab., n. 379.154
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CONSTITUTIO APOSTOLICA

FRANCISTAUNENSIS

Vicariatus Apostolicus Francistaunensis ad gradum et dignitatem dioecesis 
evehitur.

FRANCISCUS EPISCOPUS

ServuS Servorum Dei 

aD perpetuam rei memoriam

Divino Domini Iesu praecepto, quo in universum mundum Apostoli missi 

sunt ad Evangelium gentibus nuntiandum (cfr Mt 28, 19), Nos quoque ve-

hementer impellimur ut quandocumque, per aptiorem ecclesialium rerum 

dispositionem, maior facultas hominibus data sit verbum Dei audiendi. Cum 

quidem Vicariatus Apostolicus Francistaunensis, curis sodalium Societatis 

Verbi Divini concreditus, in catholica religione haud parum feliciter profecis-

set, Venerabiles Fratres Nostri S.R.E. Cardinales atque Praesules Congrega-

tioni pro Gentium Evangelizatione praepositi, re mature perpensa auditisque 

pariter eorum, quorum interest, faventibus votis, nuper censuerunt eundem 

ad gradum et dignitatem dioecesis esse evehendum. Nos vero existimantes 

id in animarum bonum esse cessurum, talem sententiam ratam habemus 

ac summa, qua fungimur, potestate, memoratum Vicariatum Apostolicum 

ad gradum et dignitatem dioecesis Francistaunensis appellandae evehimus. 

Novam hanc ecclesialem communitatem metropolitanae Sedis Praetoriensis, 

in Africa Australi, suffraganeam facimus atque iurisdictioni Congregationis 

pro Gentium Evangelizatione subicimus. Episcopalem autem sedem in urbe 

« Francistown » ponimus, dum templum ibidem exstans, Deo dicatum in hono-

rem Deiparae Virginis titulo « Our Lady of the Desert » invocatae, dignitate 

cathedralis ecclesiae honestamus. Cetera quidem secundum canonicam legem 

temperentur. Ad haec omnia perficienda deputamus Venerabilem Fratrem 

Petrum Brennum Wells, Archiepiscopum titularem Marcianopolitanum atque 

Apostolicum Nuntium in Botsuana, vel, ipso a sede absente, negotiorum 

Sanctae Sedis ibidem gestorem; necessarias et opportunas iisdem tribuimus 
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facultates etiam subdelegandi, ad effectum de quo agitur, quemlibet virum 

in ecclesiastica dignitate constitutum, onere imposito ad Congregationem 

pro Gentium Evangelizatione, cum primum fas erit, authenticum exem-

plar actus peractae exsecutionis remittendi. Has denique Litteras Nostras 

Apostolicas nunc et in posterum ratas esse volumus, contrariis quibuslibet 

rebus non obstantibus.

Datum Romae, apud Sanctum Petrum, die secundo mensis Octobris, 

anno Domini bis millesimo decimo septimo, Pontificatus Nostri quinto.

De mandato Summi Pontificis

petruS  card.  parolin

Secretarius Status

Leonardus Sapienza, Proton. Apost.

Marcellus Piva, Proton. Apost.

Loco  G  Plumbi

In Secret. Status tab., n. 379.113
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LITTERAE APOSTOLICAE

I

Venerabilibus Servis Dei Patri Raimundo Ioachimo Castaño González et Patri 
Iosepho Mariae González Solís Beatorum Martyrum honores decernuntur.

FRANCISCUS PP.

Ad perpetuam rei memoriam. — « Propter quod non deficimus, sed licet 

is, qui foris est, noster homo corrumpitur, tamen is, qui intus est, noster 

renovatur de die in diem. Id enim, quod in praesenti est, leve tribulationis 

nostrae supra modum in sublimitatem aeternum gloriae pondus operatur 

nobis, non contemplantibus nobis, quae videntur, sed quae non videntur; 

quae enim videntur, temporalia sunt, quae autem non videntur, aeterna 

sunt » (2 Cor 4, 16-18).

His Sancti Pauli sententiis firmiter quidem credebant Servi Dei Pater 

Raimundus Ioachimus Castaño González et Pater Iosephus Maria González 

Solis qui, gratiam martyrii libenter amplectentes, supremum dederunt tes-

timonium caritati Domini, cuius amor erga eos fuit tam ardens et adliciens 

ut maximis in angustiis eos sustineret. Ita didicerunt hi martyres aspicere 

ad veritates aeternas et subire, propter suum amorem erga Iesum Christum 

et Ecclesiam eius, persecutionem et mortem.

Pater Raimundus Ioachimus Castaño González, O.P., natus est in Mieres, 

Asturiarum, die XX mensis Augusti anno MDCCCLXV. Primis studiis Oveto 

expletis, Ordinem Fratrum Praedicatorum inivit in Corias die IV mensis 

Novembris anno MDCCCLXXX. Insequenti anno vota simplicia nuncupavit et die 

V mensis Novembris anno MDCCCLXXXIV vota emisit sollemnia. Formationem 

confecit Salmanticae in Corias, et in urbe Victoriae, Alavae, sacerdos con-

secratus est die XXI mensis Septembris anno MDCCCLXXXIX. Professor deinde 

fuit apud collegium Dominicanorum in Bergara (Guipuscoae) et praedicator 

in conventu Palentino. Magnas egit partes in Provincia Dominicanorum Van-

daliae, anno MDCCCXCVII renovata, ubi muneribus functus est Secretarii Patris 

Provincialis, Prioris et Dispensatoris provinciae necnon Docentis theolo-

giae. Anno MCMIX, Capitulum Generale commisit ei officium restaurandae 
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Provinciae Dominicanorum Lusitaniae; quo autem ab officio impeditus est 

improvisa rerum politicarum in Lusitania eversione; propter quam oportuit 

ille reverteretur in patriam. Ob sollertiam praedicandi eiusque famam, prae-

cipue in parte septentrionali Hispaniae, Capitulum Provinciale anni MCMXXII 

tribuit ei titulum Praedicatoris Generalis eumque nominavit chronistam 

provinciae. Eodem anno fuit etiam Prior in Palentia. Deinde concreditum 

est ei officium Procuratoris Provincialis Matriti, ubi fuit quoque confessor 

regis Alfonsi XIII et reginae Mariae Christinae. Inde a mense Septembri anni 

MCMXXXII, munere fungebatur capellani Dominicanarum in Quejana (Alavae) 

et eodem anno typis edidit in lingua Hispanica opera Patris Lacordaire. 

Die XXV mensis Augusti anno MCMXXXVI a militibus apprehensus, conductus 

est ad Bilbaum et vinculis mandatus in nave Cabo Auilates denominata 

et in Santurce (Bilbai) religata. Plus quam per mensem multas vexationes 

passus est corporales et spiritales et die II mensis Octobris anno MCMXXXVI 

atrociter necatus est in ponte eiusdem navis.

Pater Iosephus Maria González Solís natus est die XV mensis Ianuarii 

anno MDCCCLXXVII in Santibáñez de Murias. Die II mensis Ianuarii anno 

MDCCCXCIII ingressus est apud fratres Dominicanos in Corias, ubi unum post 

annum vota emisit religiosa. Vota deinde sollemnia nuncupavit Salman-

ticae et sacerdos ordinatus est die X mensis Martii anno MCM. Docuit in 

Bergara et Segoviae et Matriti. Anno MCMXX Prior conventus in Padrón (in 

Coruña) factus est et anno MCMXXV Prior conventus Salmanticae. Functus 

est per decennium munere quoque Dispensatoris Provincialis. Mense Iulio 

anni MCMXXXVI, cum translatus est temporaliter ad Matritum, primum apud 

conventum Nostrae Dominae in Antocha et deinde apud monasterium in 

Quejana (Alavae) causa valetudinis recipiendae et curriculi exercitiorum 

spiritalium sororibus Dominicanis praestandi. Die XXV mensis Augusti anno 

MCMXXXVI captus est simul cum sodali suo Patre Raimundo Castaño, et ambo 

in carcerem coniecti sunt in nave Cabo (Quilates) Bilbai usque ad necem 

die II mensis Octobris anno MCMXXXVI factam.

Inde ex ipso tempore suae mortis, hi duo filii Sancti Dominici habiti 

sunt utpote martyres a Populo Dei. Eorum quidem fama tam fortiter viguit 

ut Processus Informativus actus sit anno MCMLVIII primum Asturiarum et 

deinde mense Iunio anni MCMLX Bilbai, cuius validitatem iuridicam recogno-

vit Congregatio de Causis Sanctorum per Decretum. Nos Ipsi, omnia haec 

approbantes, die X mensis Maii anno MMXII mandavimus ut Congregatio de 
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Causis Sanctorum Decretum super martyrio rite promulgaret et Litteras 

Apostolicas subsignavimus. Statuimus deinde ut beatificationis ritus Tarra-

cone in Hispania celebraretur die XIII mensis Octobris anno MMXIII.

Hodie igitur, Tarracone in Hispania, de mandato Nostro, Venerabilis 

Frater Noster Angelus S.R.E. Cardinalis Amato, Praefectus Congregationis 

de Causis Sanctorum, textum Litterarum Apostolicarum legit, quibus Nos 

Servos Dei ex Ordine Fratrum Predicatorum Patrem Raimundum Ioachimum 

Castaño González et Patrem Iosephum Mariam González Solís in Beatorum 

numerum adscribimus:

Nos, vota Fratrum Nostrorum Iesu García Burillo, Episcopi Abulen-

sis, Alfonsi Milían Sorribas, Episcopi Barbastrensis-Montisonensis, Aloisii 

S.R.E. Cardinalis Martínez Sistach, Archiepiscopi Barcinonensis, Marii Iceta 

Gavicagogeascoa, Episcopi Flaviobrigensis, Iosephi Emmanuelis Lorca Pla-

nes, Episcopi Carthaginensis in Hispania, Antonii Angeli Algora Hernando, 

Episcopi Civitatis Regalensis, Demetrii Fernández González, Episcopi Cor-

dubensis, Iosephi Mariae Yanguas Sanz, Episcopi Conchensis, Raimundi del 

Hoyo López, Episcopi Giennensis, Ioannis Piris Frígola, Episcopi Ilerdensis, 

Antonii Mariae S.R.E. Cardinalis Rouco Varela, Archiepiscopi Matritensis, 

Iesu Stephani Catalá Ibáñez, Episcopi Malacitani, Salvatoris Giménez Valls, 

Episcopi Minoricensis, Attilani Rodríguez Martínez, Episcopi Seguntini-Gua-

dalaiarensis, Iacobi Pujol Balcells, Archiepiscopi Tarraconensis, Iosephi 

Angeli Saiz Meneses, Episcopi Terrassensis, Caroli Emmanuelis Escribano 

Subías, Episcopi Terulensis et Albarracinensis, Braulionis Rodríguez Plaza, 

Archiepiscopi Toletani, Henrici Benavent Vidal, Episcopi Dertosensis, Caroli 

Osoro Sierra, Archiepiscopi Valentini, necnon plurimorum aliorum Fratrum 

in Episcopatu multorumque Christifidelium explentes, de Congregationis 

de Causis Sanctorum consulto, auctoritate Nostra Apostolica facultatem 

facimus ut Servi Dei

– Iosephus Maximus Moro Briz et IV Socii, presbyteri dioecesani;

– Maurus Palazuelos Maruri et XVII Socii, ex Ordine Sancti Benedicti; 

– Iacobus Puig Mirosa et XVIII Socii, e Congregatione Filiorum Sacrae 

Familiae Iesu, Mariae et Ioseph, necnon Sebastianus Llorens Telarroja, laicus;

– Maria a Monte Serrato (in saeculo: Iosepha Maria Columnaris García 

Solanas) et VIII Sociae, religiosae professae Instituti Minimarum Discal-

ceatarum Sancti Francisci de Paula, necnon Lucretia García Solanas, laica 

et vidua;
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– Mauritius (in saeculo: Alexander) Íñiguez de Heredia Alzola et XXIII 

Socii, religiosi professi ex Ordine Hospitalario Sancti Ioannis de Deo;

– Iosephus Guardiet Pujol, presbyter dioecesanus;

– Raimundus loachimus Castaño González et Iosephus Maria González 

Solís, presbyteri professi ex Ordine Fratrum Praedicatorum;

– Antonius Faúndez López, presbyter, et unus Socius, professi ex Ordine 

Fratrum Minorum, necnon duo presbyteri dioecesani;

– Hermenegildus ab Assumptione B.M.V. (in saeculo: Hermenegildus Iza 

y Aregita) et V Socii, ex Ordine Sanctissimae Trinitatis;

– Carmelus Maria Moyano Linares et IX Socii, presbyteri professi ex 

Ordine Carmelitarum; Iosephus Xavier Gorosterratzu et V Socii, e Congre-

gatione Sanctissimi Redemptoris;

– Emmanuel Basulto Jiménez, Episcopus Giennensis, necnon III 

presbyteri dioecesani, unus seminarii alumnus et unus laicus;

– Victoria a Iesu (in saeculo: Francisca Agnes Maria ab Antiqua) Valver-

de González, religiosa Pii Instituti Calasanctiani Filiarum a Divina Pastora;

– Salvius Huix Miralpeix, Episcopus Illerdensis;

– Iosephus Nadal y Guiu et Iosephus Jordán y Blecua, presbyteri dioe-

cesani;

– Ioannes a Iesu (in saeculo: Vilaregut Farré) et III Socii, ex Ordine 

Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte Carmelo, necnon 

Paulus Segalá Solé, presbyter dioecesanus;

– Marianus Alcalá Pérez et XVIII Socii, ex Ordine Beatae Mariae Vir-

ginis de Mercede Redemptionis Captivorum;

– Chrysanthus (in saeculo: Casimirus González García), Aquilinus, 

Cyprianus Iosephus et LXIII Socii, ex Instituto Fratrum Maristarum a 

Scholis, necnon Raimundus Aemilianus Hortelano Gómez et Iulianus Agui-

lar Martín, laici;

– Emmanuel a Sacra Familia (in saeculo: Emmanuel Sanz Domínguez), 

presbyter professus et reformator Ordinis Sancti Hieronymi;

– Andreas a Palazuelo (in saeculo: Michaël Franciscus González Gonzá-

lez) et XXXI Socii, ex Ordine Fratrum Minorum Capuccinorum;

– Theophilus Fernández de Legaria Goñi et IV Socii, presbyteri profes-

si e Congregatione Sacrorum Cordium Iesu et Mariae necnon adorationis 

perpetuae Ss. Sacramenti altaris;
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– Albertus Maria Marco Alemán et VIII Socii, ex Ordine Carmelitarum 

ab Antiqua Observantia, necnon Augustinus Maria García Tribaldos et XV 

Socii. ex Instituto Fratrum Scholarum Christianarum;

– Orentius Aloisius (in saeculo: Antonius Solá Garriga) et XVIII Socii, 

ex Instituto Fratrum Scholarum Christianarum, necnon Antonius Mateo 

Salamero, presbyter dioecesanus, et Iosephus Gorostazu Labayen, laicus; 

– Melchiora ab Adoratione Cortés Bueno et XIV Sociae, e Societate 

Filiarum a Caritate Sancti Vincentii de Paul;

– Aurelia (in saeculo: Clementina) Arambarri Fuente et III Sociae, re-

ligiosae professae Congregationis Servarum Mariae Ministrantium Infirmis;

– Maria Assumpta (in saeculo: Iulianna González Trujillano) et II Sociae, 

religiosae professae Congregationis Missionariarum Franciscalium a Matre 

Divini Pastoris;

– Ioannes Huguet y Cardona, presbyter dioecesanus;

– Iosephus Maria Ruiz Cano, Iesus Hannibal Gómez Gómez, Thomas 

Cordero Cordero et XIII Socii, e Congregatione Missionariorum Filiorum 

Immaculati Cordis B.M.V.;

– Emmanuel Borrás Ferré, Episcopus Auxiliaris Tarraconensis, Agapitus 

Modestus (in saeculo: Modestus Pamplona Falguera), ex Instituto Fratrum 

Scholarum Christianarum, et CXLV Socii, presbyteri et Seminarii alumni 

dioecesani, necnon religiosi ex Instituto Fratrum Scholarum Christianarum, 

ex Ordine Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte Car-

melo, ex Ordine Sancti Benedicti, ex Ordine Fratrum Minorum Capuccino-

rum, e Congregatione Missionariorum Filiorum Immaculati Cordis B.M.V., 

e Tertio Ordine Carmelitarum a Magisterio;

– Fortunatus Velasco Tobar et XIII Socii, e Congregatione Missionis;

– Ioachimus Jovaní Marín et XIV Socii, e Sodalitate Sacerdotum Ope-

rariorum Dioecesanorum Cordis Iesu;

– Richardus Gil Barcelón, presbyter professus e Congregatione Parvi 

Operis a Divina Providentia, necnon Antonius Arrué Peiró, laicus;

– Iosepha Martínez Pérez et XI Sociae, e Congregatione Filiarum a 

Caritate, necnon Dolores Broseta Bonet, Laica,

qui in Hispania vicesimo saeculo sanguinem suum effuderunt ad testi-

monium perhibendum Domino Iesu, Beatorum nomine in posterum appe-

llentur, eorumque festum die sexta Novembris in locis et modis iure statutis 

quotannis celebrari possit. In nomine Patris et Filii et Spiritus Sancti.
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Quae vero per has Litteras decrevimus et nunc et in posterum firma 

esse volumus, rebus quibuslibet contrariis non obstantibus.

Datum Romae, apud Sanctum Petrum, sub anulo Piscatoris, die XIII 

mensis Octobris, anno Domini bis millesimo tertio decimo, Pontificatus 

Nostri primo.

De mandato Summi Pontificis
loco Secretarii Status

c  petruS  parolin

Archiepiscopus tit. Aquipendiensis

Loco G Plumbi

In Secret. Status tab., n. 48.964
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II

Venerabiles Servi Dei Ioannes a Iesu (in saeculo: Vilaregut Farré) et III 
Socii, ex Ordine Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte 
Carmelo, necnon Paulus Segalá Solé, presbyter dioecesanus, ad Beatorum 
honores extolluntur.

FRANCISCUS PP.

Ad perpetuam rei memoriam. — « Quoniam Agnus, qui in medio throni 

est, pascet illos et deducet eos ad vitae fontes aquarum, et absterget Deus 

omnem lacrimam ex oculis eorum » (Ap 7, 17).

Amor in Deum, etiamsi dolores passionesque non auferat, sicut Christus 

sua passione nobis patefecit, corroborat tamen firmioremque reddit hominum 

animum, illum praeparans ad caelestem beatitudinem. Ideo Venerabiles Servi 

Dei Ioannes a Iesu, O.C.D., eiusque Socii, conscii profecto arduorum tribula-

tionum quibus essent occursuri, se ipsos libere obtulerunt, pro certo habentes 

brevi Dominum infinitam consolationem et laetitiam iisdem esse daturum.

1. Pater Ioannes a Iesu (in saeculo: Ioannes Vilaregut Farré) natus est 

Ausonae die XIX mensis Augusti anno MCMVII. Ingressus Ordinem Fratrum 

Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte Carmelo, die IX men-

sis Septembris anno MCMXXIII religiosam professionem emisit necnon die 

XIV mensis Iunii anno MCMXXX presbyter ordinatus est. Ilerdae in conventu 

morans, fideliter vitam religiosam egit ac ministerium pastorale sedulo 

exercuit, sublimes et excellentes revelans spiritales divitias. Apprehensus 

et interfectus est in oppido Almacelles, prope Ilerdam, die XXIV mensis Iulii 

anno MCMXXXVI una cum sodale suo fratre Bartholomaeo.

2. Frater Bartholomaeus a Passione (in saeculo: Iosephus Oliva Vivé) 

natus est in loco Pla de Cabra (Tarracone) die XIV mensis Septembris anno 

MDCCCXCIV. Post exemplari vita saeculari monasterium Carmelitanum ingres-

sus est XXIV annos natus. Die XXV mensis Septembris anno MCMXXI profes-

sionem religiosam emisit. Sicut frater religiosus primum destinatus est ad 

monasterium Badalonae ac deinde anno MCMXXVIII Ilerdae, ubi variis fungeba-

tur ministeriis, fuit cooperator commentarii vocati Lluvia des Rosas, iugiter 

attestans fidelitatem in religiosa vita, caritatem et humanitatem.
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3. Pater Silverius a Sancto Aloisio Gonzaga (in saeculo: Iacobus Peruche 

y Pontarro) natus est in oppido Corroncuy die XII mensis Martii anno MDCC-

CLXIV. Ingressus Ordinem Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de 

Monte Carmelo, anno MDCCCLXXXIII religiosam professionem emisit atque die 

XXXI mensis Martii anno MDCCCLXXXVIII presbyter ordinatus est. Ob peculiares 

eius dotes munera graviora ac laboriosa ei commissa sunt. Ab anno MCMIV 

per quinquennium fuit in Cuba; ab anno MCMXXIII usque ad annum MCMXXVII 

fuit magister novitiorum. Dicavit se praedicationi et directioni spiritus. Egit 

vitam sobriam et austeram, magna devotione erga Beatam Mariam Virgi-

nem de Monte Carmelo eminuit atque singulari caritate. Die XXIV mensis Iulii 

anno MCMXXXVI, mox post bellum intestinum ortum, a communistarum mili-

tibus apprehensus, viginti quinque dies in carcere detentus est, ubi prorsus 

clarum habuit quod ipsi inclementer eventurum esset. Attamen fortis animo 

fuit atque serenus, hortans et consolans socios suos in vinculis. Mane diei XX 

mensis Augusti anno MCMXXXVI, apud coemeterium Ilerdae occisus est una 

cum circiter LXXX Sociis, qui simul morti occurrerunt clamantes: « Vivat 

Christus Rex ».

4. Pater Franciscus ab Assumptione BMV (in saeculo: Franciscus Segalá 

Solé) natus est in pago Montgay, Ilerdae, die XXV mensis Maii anno MCMXII. In-

gressus Ordinem Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte 

Carmelo, die VIII mensis Septembris anno MCMXXIX religiosam professionem 

emisit necnon die XI mensis Aprilis anno MCMXXXVI presbyter ordinatus est. 

Excelluit magna perspicuitate, pietate et caritate in aegrotos. Tempore reli-

giosae persecutionis in Hispania una cum fratre Paulo, sacerdote dioecesano, 

in pago nativo domi degebat. Simul comprehensi, mane diei XX mensis Augus-

ti anno MCMXXXVI Ilerdae occisi sunt.

5. Sacerdos Paulus Segalá Solé natus est in pago Montgay, Ilerdae, die 

XVIII mensis Octobris anno MCMIII. Adhuc puer ingressus est scholam apos-

tolicam Fratrum Minorum. Deinde studia coepit in Seminario dioecesano 

Urgellensi, ubi excelluit diligentia studii et formationis. Die II mensis Iunii 

anno MCMXXVIII presbyter ordinatus est et ministerium sacerdotale variis in 

locis dioecesis Urgellensis exercuit. Die VIII mensis Augusti anno MCMXXXVI pa-

ternam domum, ubi una cum fratre Francisco morabatur, invaserunt milites 

communistarum, eos quaerentes ac minantes se familiares occisuros nisi duo 

fratres sacerdotes repperirentur. Ipsi autem tradiderunt se suis carnificibus, 
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laetantes quod fidem suam testificari possent. Iniuste detenti in carcere us-

que ad diem XIX mensis Augusti, summo mane die XX mensis Augusti una cum 

plurimis aliis sacerdotibus et religiosis apud coemeterium Ilerdae occisi sunt 

ac postea in communi fovea sepulti.

Fama martyrii Servorum Dei acti tempore persecutionis religiosae in 

Hispania, quae tot agmina corripuit, celeriter diffusa est atque viva per-

mansit. Quapropter anno MCMLXII Processus Informativus peractus est, cuius 

validitas a Congregatione de Causis Sanctorum approbata est per Decretum 

die XIX mensis Novembris anno MCMXCIX datum. Die IV mensis Decembris 

anno MMX Consultores theologi edixerunt hos Servos Dei verum martyrium 

esse passos. Idem iudicarunt Patres Cardinales et Episcopi, congregati in 

Sessione Ordinaria die VII mensis Maii anno MMXIII. Demum Nos Ipsi die 

III mensis Iunii eiusdem anni facultatem dedimus ut Congregatio de Causis 

Sanctorum Decretum de martyrio promulgaret. Insuper statuimus ut sol-

lemnis ritus beatificationis Tarracone in Hispania die XIII mensis Octobris 

eiusdem anni celebraretur.

Hodie igitur Tarracone de mandato Nostro Venerabilis Frater Noster An-

gelus S.R.E. Cardinalis Amato, S.D.B., Praefectus Congregationis de Causis 

Sanctorum, textum Litterarum Apostolicarum legit, quibus Nos Venerabiles 

Servos Dei Ioannem a Iesu Vilaregut Farré et III Socios, ex Ordine Fratrum 

Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte Carmelo, necnon Paulum 

Segalá Solé, presbyterum dioecesanum, martyres, in Beatorum numerum 

adscribimus:

Nos, vota Fratrum Nostrorum Iesu García Burillo, Episcopi Abulen-

sis, Alfonsi Milián Sorribas, Episcopi Barbastrensis-Montisonensis, Aloisii 

S.R.E. Cardinalis Martfnez Sistach, Archiepiscopi Barcinonensis, Marii Iceta 

Gavicagogeascoa, Episcopi Flaviobrigensis, Iosephi Emmanuelis Lorca Pla-

nes, Episcopi Carthaginensis in Hispania, Antonii Angeli Algora Hernando, 

Episcopi Civitatis Regalensis, Demetrii Fernández González, Episcopi Cor-

dubensis, Iosephi Mariae Yangüas Sanz, Episcopi Conchensis, Raimundi del 

Hoyo López, Episcopi Giennensis, Ioannis Piris Frígola, Episcopi llerdensis, 

Antonii Mariae S.R.E. Cardinalis Rouco Varela, Archiepiscopi Matritensis, 

Iesu Stephani Catalá Ibáñez, Episcopi Malacitani, Salvatoris Giménez Valls, 

Episcopi Minoricensis, Attilani Rodríguez Martínez, Episcopi Seguntini-Gua-

dalaiarensis, Iacobi Pujol Balcells, Archiepiscopi Tarraconensis, Iosephi 

Angeli Saiz Meneses, Episcopi Terrassensis, Caroli Emmanuelis Escribano 
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Subías, Episcopi Terulensis et Albarracinensis, Braulionis Rodríguez Plaza, 

Archiepiscopi Toletani, Henrici Benavent Vidal, Episcopi Dertosensis, Caroli 

Osoro Sierra, Archiepiscopi Valentini, necnon plurimorum aliorum Fratrum 

in Episcopatu multorumque Christifidelium explentes, de Congregationis 

de Causis Sanctorum consulto, auctoritate Nostra Apostolica facultatem 

facimus ut Servi Dei:

– Iosephus Maximus Moro Briz et IV Socii, presbyteri dioecesani;

– Maurus Palazuelos Maruri et XVII Socii, ex Ordine Sancti Benedicti;

– Iacobus Puig Mirosa et XVIII Socii, e Congregatione Filiorum Sacrae 

Familiae lesu, Mariae et loseph, necnon Sebastianus Llorens Telarroja, laicus;

– Maria a Monte Serrato (in saeculo: Iosepha Maria Columnaris Garcla 

Solanas) et VIII Sociae, religiosae professae Instituti Minimarum Discal-

ceatarum Sancti Francisci de Paula, necnon Lucretia García Solanas, laica 

et vidua;

– Mauritius (in saeculo: Alexander) Íñiguez de Heredia Alzola et XXIII 

Socii, religiosi professi ex Ordine Hospitalario Sancti Ioannis de Deo;

– Iosephus Guardiel Pujol, presbyter dioecesanus;

– Raimundus Ioachimus Castaño González et Iosephus Maria González 

Solís, presbyteri professi ex Ordine Fratrum Praedicatorum;

– Antonius Faúndez López, presbyter, et unus Socius, professi ex Ordine 

Fratrum Minorum, necnon duo presbyteri dioecesani;

– Hermenegildus ab Assumptione B.M.V. (in saeculo: Hermenegildus Iza 

y Aregita) et V Socii, ex Ordine Sanctissimae Trinitatis;

– Carmelus Maria Moyano Linares et IX Socii, presbyteri professi ex 

Ordine Carmelitarum;

– Iosephus Xavier Gorosterratzu et V Socii, e Congregatione Sanctissimi 

Redemptoris;

– Emmanuel Basulto Jiménez, Episcopus Giennensis, necnon III 

presbyteri dioecesani, unus seminarii alumnus et unus laicus;

– Victoria a Iesu (in saeculo: Francisca Agnes Maria ab Antiqua) Valver-

de González, religiosa Pii Instituti Calasanctiani Filiarum a Divina Pastora;

– Salvius Huix Miralpeix, Episcopus lllerdensis;

– Iosephus Nadal i Guiu et losephus Jordán Blecua, presbyteri dioecesani;

– Ioannes a lesu (in saeculo: Vilaregut Farré) et III Socii, ex Ordine 

Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de Monte Carmelo, necnon 

Paulus Segalá Solé, presbyter dioecesanus;
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– Marianus Alcalá Pérez et XVIII Socii, ex Ordine Beatae Mariae Vir-

ginis de Mercede Redemptionis Captivorum;

– Chrysanthus (in saeculo: Casimirus González García), Aquilinus, 

Cyprianus Iosephus et LXIII Socii, ex Instituto Fratrum Maristarum a 

Scholis, necnon Raimundus Aemilianus Hortelano Gomez et Iulianus Agui-

lar Martín, laici;

– Emmanuel a Sacra Familia (in saeculo: Emmanuel Sanz Domínguez), 

presbyter professus et reformator Ordinis Sancti Hieronymi;

– Andreas a Palazuelo (in saeculo: Michael Franciscus González Gonzá-

lez) et XXXI Socii, ex Ordine Fratrum Minorum Capuccinorum;

– Theophilus Fernández de Legaria Goñi et IV Socii, presbyteri profes-

si e Congregatione Sacrorum Cordium Iesu et Mariae necnon adorationis 

perpetuae Ss. Sacramenti altaris;

– Albertus Maria Marco Alemán et VIII Socii, ex Ordine Carmelitarum 

ab Antiqua Observantia, necnon Augustinus Maria García Tribaldos et XV 

Socii, ex Instituto Fratrum Scholarum Christianarum;

– Orentius Aloisius (in saeculo: Antonius Solá Garriga) et XVIII Socii, 

ex Instituto Fratrum Scholarum Christianarum, necnon Antonius Mateo 

Salamero, presbyter dioecesanus, et Iosephus Gorostazu Labayen, laicus;

– Melchiora ab Adoratione Cortés Bueno et XIV Sociae, e Societate 

Filiarum a Caritate Sancti Vincentii de Paul;

– Aurelia (in saeculo: Clementina) Arambarri Fuente et III Sociae, re-

ligiosae professae Congregationis Servarum Mariae Ministrantium Infirmis;

– Maria Assumpta (in saeculo: Iulianna González Trujillano) et II Sociae, 

religiosae professae Congregationis Missionariarum Franciscalium a Matre 

Divini Pastoris;

– Ioannes Huguet Cardona, presbyter dioecesanus;

– Iosephus Maria Ruiz Cano, Iesus Hannibal Gómez Gómez, Thomas 

Cordero Cordero et XIII Socii, e Congregatione Missionariorum Filiorum 

Immaculati Cordis B.M.V.;

– Emmanuel Borrás i Ferré, Episcopus Auxiliaris Tarraconensis, Aga-

pitus Modestus (in saeculo: Modestus Pamplona Falguera), ex Instituto Fra-

trum Scholarum Christianarum, et CXLV Socii, presbyteri et Seminarii 

alumni dioecesani, necnon religiosi ex Instituto Fratrum Scholarum Chris-

tianarum, ex Ordine Fratrum Discalceatorum Beatae Mariae Virginis de 
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Monte Carmelo, ex Ordine Sancti Benedicti, ex Ordine Fratrum Minorum 

Capuccinorum, e Congregatione Missionariorum Filiorum Immaculati Cordis 

B.M.V., e Tertio Ordine Carmelitarum a Magisterio;

– Fortunatus Velasco Tobar et XIII Socii, e Congregatione Missionis;

– Ioachimus Jovaní Marín et XIV Socii, e Sodalitate Sacerdotum Ope-

rariorum Dioecesanorum Cordis lesu;

– Richardus Gil Barcelón, presbyter professus e Congregatione Parvi 

Operis a Divina Providentia, necnon Antonius Arrué Peiró, laicus;

– Iosepha Martínez Pérez et XI Sociae, e Congregatione Filiarum a 

Caritate, necnon Dolores Broseta Bonet, laica;

qui in Hispania vicesimo saeculo sanguinem suum effuderunt ad testi-

monium perhibendum Domino Iesu, Beatorum nomine in posterum appel-

lentur, eorumque festum die sexta Novembris in locis et modis iure statutis 

quotannis celebrari possit. In nomine Patris et Filii et Spiritus Sancti.

Quod autem decrevimus, volumus et nunc et in posterum tempus vim 

habere, contrariis rebus quibuslibet non obstantibus.

Datum Romae, apud Sanctum Petrum, die decimo tertio mensis Octo-

bris, anno Domini bis millesimo tertio decimo, Pontificatus Nostri primo.

De mandato Summi Pontificis
loco Secretarii Status

c  petruS  parolin

Archiepiscopus tit. Aquipendiensis

Loco G Plumbi

In Secret. Status tab., n. 48.075
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EPISTULA APOSTOLICA

Ad Magnum Cancellarium Pontificii Instituti Theologici pro Scientiis de Ma-
trimonio et Familia Sancto Ioanni Paulo II dicati in occasione inaugurationis 
Cathedrae « Gaudium et spes » eiusdem Instituti.

Al Venerato Fratello 
Mons. Vincenzo Paglia 
Gran Cancelliere del Pontificio Istituto Teologico Giovanni Paolo II per le 
scienze del matrimonio e della famiglia

Invio il mio cordiale saluto a Lei, al Preside del Pontificio Istituto Teo- 

logico Giovanni Paolo II per le scienze del matrimonio e della famiglia 

e a tutti quanti sono riuniti per la solenne Inaugurazione della Cattedra 

Gaudium et spes del medesimo Istituto.

La data scelta per questo atto accademico ci porta alla memoria il 25 

gennaio 1959, quando San Giovanni XXIII sorprese la Chiesa e il mondo 

intero convocando il più grande evento ecclesiale del XX secolo: il Concilio 

Ecumenico Vaticano II.

Proprio al termine dei lavori di quell’assise, venne approvata la Co-

stituzione pastorale Gaudium et spes. Essa fu capace di esprimere e dare 

forma alle intenzioni profonde che guidarono l’indizione e lo svolgimento 

del Concilio. Esso, infatti, « è stato un incontro. Un vero incontro tra la 

Chiesa e gli uomini del nostro tempo. Un incontro segnato dalla forza dello 

Spirito che spingeva la sua Chiesa ad uscire dalle secche che per molti anni 

l’avevano rinchiusa in se stessa, per riprendere con entusiasmo il cammino 

missionario. Era la ripresa di un percorso per andare incontro ad ogni 

uomo là dove vive: nella sua città, nella sua casa, nel luogo di lavoro... 

Dovunque c’è una persona, là la Chiesa è chiamata a raggiungerla per 

portare la gioia del Vangelo e portare la misericordia e il perdono di Dio. 

Una spinta missionaria, dunque, che dopo questi decenni riprendiamo con 

la stessa forza e lo stesso entusiasmo » (Omelia nella Messa con apertura 

della Porta Santa, 8 dicembre 2015).

Sono lieto che il Pontificio Istituto Teologico Giovanni Paolo II per le 

scienze del matrimonio e della famiglia si assuma un particolare impegno di 

mantenere viva l’attenzione a quel documento conciliare, ad approfondirne 

lo studio, a rendere sempre più feconda la sua preziosa eredità.
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Non possiamo dimenticare quanto la Gaudium et spes sia stata cara al 
vostro Fondatore, San Giovanni Paolo II. Egli fu tra i protagonisti della 
sua stesura e molta parte del suo magistero affonda le sue radici proprio 
in questo documento.

Mi piace qui ricordare le sue parole: « Devo confessare che la Gaudium 

et spes mi è particolarmente cara, non solo per le tematiche che sviluppa, 
ma anche per la diretta partecipazione che mi è stato dato di avere alla sua 
elaborazione. Quale giovane Vescovo di Cracovia, infatti, fui membro della 
sottocommissione incaricata di studiare i “segni dei tempi” e, dal novembre 
1964, fui chiamato a far parte della sottocommissione centrale, incaricata 
di provvedere alla redazione del testo. Proprio l’intima conoscenza della 
genesi della Gaudium et spes mi ha consentito di apprezzarne a fondo il 
valore profetico e di assumerne ampiamente i contenuti nel mio magistero 
fin dalla prima Enciclica, la Redemptor hominis. In essa, raccogliendo l’e-
redità della Costituzione conciliare, volli ribadire che la natura e il destino 
dell’umanità e del mondo non possono essere definitivamente svelati se 
non alla luce del Cristo crocifisso e risorto » (Commemorazione della Cost. 

Gaudium et spes, 8 novembre 1995: Insegnamenti, XVIII, 2 [1995], p. 1053).
La nuova Cattedra, che oggi viene inaugurata, si colloca bene nell’oriz-

zonte della vostra peculiare missione accademica rivolta al matrimonio e alla 
famiglia. Sappiamo bene che proprio queste fondamentali realtà dell’umana 
esistenza vennero messe dai Padri conciliari al primo posto tra i « problemi 
contemporanei particolarmente urgenti » (GS, 46). Si può ben dire che, in 
Gaudium et spes, la Chiesa ha saputo esprimere una comprensione profon-
damente rinnovata del vangelo della famiglia, che, attraverso varie tappe, 
ci ha condotto fino all’intensa stagione sinodale sfociata nell’Esortazione 
apostolica Amoris laetitia.

Sono fiducioso che tale Cattedra potrà contribuire a far sì che il vo-
stro Istituto sia in prima linea di fronte alle nuove sfide pastorali a cui 
la comunità cristiana è chiamata a rispondere. La straordinaria rilevanza 
antropologica e sociale che oggi assume l’alleanza dell’uomo e della donna, 
in ordine all’apertura di un nuovo orizzonte per la convivenza umana nel 
suo complesso, esalta la sua originaria vocazione a farsi interprete della 
benedizione di Dio per l’intera creazione. L’impegno di riflessione e di 
formazione legato a questa nuova Cattedra rappresenta una conquista e 
una promessa per il vostro Istituto, e potrà andare a beneficio di tutta la 
Chiesa e anche della società civile.
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È particolarmente importante, oggi, generare luoghi di incontro e dia-

logo – anche di alto profilo intellettuale – nei quali sperimentare quanto 

la comunità ecclesiale sia capace di dare carne e sangue alle parole con cui 

il Vaticano II ha voluto esprimere il suo sguardo agli uomini del proprio 

tempo: « Le gioie e le speranze, le tristezze e le angosce degli uomini d’oggi, 

dei poveri soprattutto e di tutti coloro che soffrono, sono pure le gioie e 

le speranze, le tristezze e le angosce dei discepoli di Cristo, e nulla vi è di 

genuinamente umano che non trovi eco nel loro cuore » (GS, 1).

Nel giorno in cui ricordiamo la Conversione dell’Apostolo Paolo, a cui 

il Signore Gesù affidò la singolare missione di proclamare l’universalità 

della salvezza cristiana, mi auguro che anche questa iniziativa accademi-

ca concorra a rendere sempre più visibile « la bellezza dell’amore salvifico 

di Dio manifestato in Gesù Cristo morto e risorto » (Esort. ap. Evangelii 

gaudium, 36).

Ringrazio tutti coloro che sono impegnati in questa opera e, in diversi 

modi, la sostengono; che il Signore vi benedica e la Madonna vi protegga.

Dal Vaticano, 25 gennaio 2018

FRANCESCO PP.
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HOMILIAE

I

In Sancta Missa celebrata in Sollemnitate Epiphaniae Domini.*

Tre gesti dei Magi orientano il nostro percorso incontro al Signore, che 

oggi si manifesta come luce e salvezza per tutte le genti. I Magi vedono la 

stella, camminano e offrono doni.

Vedere la stella. È il punto di partenza. Ma perché, potremmo chieder-

ci, solo i Magi hanno visto la stella? Forse perché in pochi avevano alzato 

lo sguardo al cielo. Spesso, infatti, nella vita ci si accontenta di guardare 

per terra: bastano la salute, qualche soldo e un po’ di divertimento. E mi 

domando: noi, sappiamo ancora alzare lo sguardo al cielo? Sappiamo so-

gnare, desiderare Dio, attendere la sua novità, o ci lasciamo trasportare 

dalla vita come un ramo secco dal vento? I Magi non si sono accontentati 

di vivacchiare, di galleggiare. Hanno intuito che, per vivere davvero, serve 

una meta alta e perciò bisogna tenere alto lo sguardo.

Ma, potremmo chiederci ancora, perché, tra quanti alzavano lo sguardo 

al cielo, tanti altri non hanno seguito quella stella, « la sua stella »1 Forse 

perché non era una stella appariscente, che splendeva più di altre. Era una 

stella – dice il Vangelo – che i Magi videro appena « spuntare ».2 La stella di 

Gesù non acceca, non stordisce, ma invita gentilmente. Possiamo chiederci 

quale stella scegliamo nella vita. Ci sono stelle abbaglianti, che suscitano 

emozioni forti, ma che non orientano il cammino. Così è per il successo, il 

denaro, la carriera, gli onori, i piaceri ricercati come scopo dell’esistenza. 

Sono meteore: brillano per un po’, ma si schiantano presto e il loro bagliore 

svanisce. Sono stelle cadenti, che depistano anziché orientare. La stella 

del Signore, invece, non è sempre folgorante, ma sempre presente; è mite; 

ti prende per mano nella vita, ti accompagna. Non promette ricompense 

materiali, ma garantisce la pace e dona, come ai Magi, « una gioia gran-

dissima ».3 Chiede, però, di camminare.

* Die 6 Ianuarii 2018.
1 Mt 2, 2.
2 vv. 2. 9.
3 Mt 2, 10.
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Camminare, la seconda azione dei Magi, è essenziale per trovare Gesù. 

La sua stella, infatti, domanda la decisione del cammino, la fatica quotidiana 

della marcia; chiede di liberarsi da pesi inutili e da fastosità ingombranti, 

che intralciano, e di accettare gli imprevisti che non compaiono sulla mappa 

del quieto vivere. Gesù si lascia trovare da chi lo cerca, ma per cercarlo 

bisogna muoversi, uscire. Non aspettare; rischiare. Non stare fermi; avan-

zare. È esigente Gesù: a chi lo cerca propone di lasciare le poltrone delle 

comodità mondane e i tepori rassicuranti dei propri caminetti. Seguire Gesù 

non è un educato protocollo da rispettare, ma un esodo da vivere. Dio, che 

liberò il suo popolo attraverso il tragitto dell’esodo e chiamò nuovi popoli 

a seguire la sua stella, dona la libertà e distribuisce la gioia sempre e solo 

in cammino. In altre parole, per trovare Gesù bisogna lasciare la paura 

di mettersi in gioco, l’appagamento di sentirsi arrivati, la pigrizia di non 

chiedere più nulla alla vita. Occorre rischiare, semplicemente per incontra-

re un Bambino. Ma ne vale immensamente la pena, perché trovando quel 

Bambino, scoprendo la sua tenerezza e il suo amore, ritroviamo noi stessi.

Mettersi in cammino non è facile. Il Vangelo ce lo mostra attraverso 

i vari personaggi. C’è Erode, turbato dal timore che la nascita di un re 

minacci il suo potere. Perciò organizza riunioni e manda altri a raccogliere 

informazioni; ma lui non si muove, sta chiuso nel suo palazzo. Anche « tutta 

Gerusalemme »4 ha paura: paura delle novità di Dio. Preferisce che tutto 

resti come prima – « si è sempre fatto così » – e nessuno ha il coraggio di 

andare. Più sottile è la tentazione dei sacerdoti e degli scribi. Essi conoscono 

il luogo esatto e lo segnalano a Erode, citando anche la profezia antica. 

Sanno, ma non fanno un passo verso Betlemme. Può essere la tentazione di 

chi è credente da tempo: si disquisisce di fede, come di qualcosa che si sa 

già, ma non ci si mette in gioco personalmente per il Signore. Si parla, ma 

non si prega; ci si lamenta, ma non si fa il bene. I Magi, invece, parlano 

poco e camminano molto. Pur ignari delle verità di fede, sono desiderosi e 

in cammino, come evidenziano i verbi del Vangelo: « venuti ad adorarlo »,5 

« partirono; entrati, si prostrarono; fecero ritorno »6: sempre in movimento.

Offrire. Arrivati da Gesù, dopo il lungo viaggio, i Magi fanno come Lui: 

donano. Gesù è lì per offrire la vita, essi offrono i loro beni preziosi: oro, 

4 v. 3.
5 v. 2.
6 vv. 9.11.12.
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incenso e mirra. Il Vangelo si realizza quando il cammino della vita giunge 

al dono. Donare gratuitamente, per il Signore, senza aspettarsi qualcosa in 

cambio: questo è segno certo di aver trovato Gesù, che dice: « Gratuitamente 

avete ricevuto, gratuitamente date ».7 Fare il bene senza calcoli, anche se 

nessuno ce lo chiede, anche se non ci fa guadagnare nulla, anche se non 

ci fa piacere. Dio questo desidera. Egli, fattosi piccolo per noi, ci chiede di 

offrire qualcosa per i suoi fratelli più piccoli. Chi sono? Sono proprio quelli 

che non hanno da ricambiare, come il bisognoso, l’affamato, il forestiero, il 

carcerato, il povero.8 Offrire un dono gradito a Gesù è accudire un malato, 

dedicare tempo a una persona difficile, aiutare qualcuno che non ci suscita 

interesse, offrire il perdono a chi ci ha offeso. Sono doni gratuiti, non pos-

sono mancare nella vita cristiana. Altrimenti, ci ricorda Gesù, se amiamo 

quelli che ci amano, facciamo come i pagani.9 Guardiamo le nostre mani, 

spesso vuote di amore, e proviamo oggi a pensare a un dono gratuito, senza 

contraccambio, che possiamo offrire. Sarà gradito al Signore. E chiediamo 

a Lui: « Signore, fammi riscoprire la gioia di donare ».

Cari fratelli e sorelle, facciamo come i Magi: guardare in alto, cammi-

nare, e offrire doni gratuiti.

7 Mt 10, 8.
8 Cfr Mt 25, 31-46.
9 Cfr Mt 5, 46-47.
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II

In Sancta Missa celebrata Die Mundiali Migrantis et Profugi.*

Quest’anno ho voluto celebrare la Giornata Mondiale del Migrante e del 

Rifugiato con una Messa a cui siete invitati in particolare voi, migranti, 

rifugiati e richiedenti asilo. Alcuni siete arrivati da poco in Italia, altri da 

molti anni siete residenti e lavorate, e altri ancora costituiscono le cosid-

dette « seconde generazioni ».

Per tutti è risuonata in questa assemblea la Parola di Dio, che oggi ci 

invita ad approfondire la speciale chiamata che il Signore rivolge ad ognuno 

di noi. Egli, come ha fatto con Samuele1 ci chiama per nome – ognuno di 

noi – e ci chiede di onorare il fatto che siamo stati creati quali esseri unici 

e irripetibili, tutti diversi tra noi e con un ruolo singolare nella storia del 

mondo. Nel Vangelo2 i due discepoli di Giovanni chiedono a Gesù: « Dove 

dimori? »,3 lasciando intendere che dalla risposta a questa domanda dipende 

il loro giudizio sul maestro di Nazaret. La risposta di Gesù è chiara: « Ve-

nite e vedrete! »,4 e apre a un incontro personale, che contempla un tempo 

adeguato per accogliere, conoscere e riconoscere l’altro.

Nel messaggio per la Giornata di oggi ho scritto: « Ogni forestiero che 

bussa alla nostra porta è un’occasione di incontro con Gesù Cristo, il quale 

si identifica con lo straniero accolto o rifiutato di ogni epoca ».5 E per il 

forestiero, il migrante, il rifugiato, il profugo e il richiedente asilo ogni 

porta della nuova terra è anche un’occasione di incontro con Gesù. Il suo 

invito « Venite e vedrete! » è oggi rivolto a tutti noi, comunità locali e nuovi 

arrivati. È un invito a superare le nostre paure per poter andare incontro 

all’altro, per accoglierlo, conoscerlo e riconoscerlo. È un invito che offre 

l’opportunità di farsi prossimo all’altro per vedere dove e come vive. Nel 

mondo di oggi, per i nuovi arrivati, accogliere, conoscere e riconoscere 

significa conoscere e rispettare le leggi, la cultura e le tradizioni dei Paesi 

* Die 14 Ianuarii 2018.
1 Cfr 1 Sam 3, 3b-10.19.
2 Cfr Gv 1, 35-42.
3 v. 38.
4 v. 39.
5 Cfr Mt 25, 35.43.
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in cui sono accolti. Significa pure comprendere le loro paure e apprensioni 

per il futuro. E per le comunità locali, accogliere, conoscere e riconoscere 

significa aprirsi alla ricchezza della diversità senza preconcetti, comprendere 

le potenzialità e le speranze dei nuovi arrivati, così come la loro vulnera-

bilità e i loro timori.

L’incontro vero con l’altro non si ferma all’accoglienza, ma ci impegna 

tutti nelle altre tre azioni che ho evidenziato nel Messaggio per questa 

Giornata: proteggere, promuovere e integrare. E nell’incontro vero con il 

prossimo, saremo capaci di riconoscere Gesù Cristo che chiede di essere 

accolto, protetto, promosso e integrato? Come ci insegna la parabola evan-

gelica del giudizio universale: il Signore era affamato, assetato, nudo, am-

malato, straniero e in carcere, e da alcuni e stato soccorso mentre da altri 

no.6 Questo incontro vero con il Cristo è fonte di salvezza, una salvezza che 

deve essere annunciata e portata a tutti, come ci mostra l’apostolo Andrea. 

Dopo aver rivelato al fratello Simone: « Abbiamo trovato il Messia »,7 An-

drea lo conduce da Gesù affinché faccia la stessa esperienza dell’incontro.

Non è facile entrare nella cultura altrui, mettersi nei panni di persone 

così diverse da noi, comprenderne i pensieri e le esperienze. E così spesso 

rinunciamo all’incontro con l’altro e alziamo barriere per difenderci. Le 

comunità locali, a volte, hanno paura che i nuovi arrivati disturbino l’or-

dine costituito, « rubino » qualcosa di quanto si è faticosamente costruito. 

Anche i nuovi arrivati hanno delle paure: temono il confronto, il giudizio, 

la discriminazione, il fallimento. Queste paure sono legittime, fondate su 

dubbi pienamente comprensibili da un punto di vista umano. Avere dubbi e 

timori non è un peccato. Il peccato è lasciare che queste paure determinino 

le nostre risposte, condizionino le nostre scelte, compromettano il rispetto 

e la generosità, alimentino l’odio e il rifiuto. Il peccato è rinunciare all’in-

contro con l’altro, all’incontro con il diverso, all’incontro con il prossimo, 

che di fatto è un’occasione privilegiata di incontro con il Signore.

Da questo incontro con Gesù presente nel povero, nello scartato, nel 

rifugiato, nel richiedente asilo, scaturisce la nostra preghiera di oggi. È una 

preghiera reciproca: migranti e rifugiati pregano per le comunità locali, e 

le comunità locali pregano per i nuovi arrivati e per i migranti di più lunga 

6 Cfr Mt 25, 31-46.
7 Gv 1, 41.
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permanenza. Alla materna intercessione di Maria Santissima affidiamo le 

speranze di tutti i migranti e i rifugiati del mondo e le aspirazioni delle 

comunità che li accolgono, affinché, in conformità al supremo comandamen-

to divino della carità e dell’amore al prossimo, impariamo tutti ad amare 

l’altro, lo straniero, come amiamo noi stessi.
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III

In Sancta Missa celebrata in Festo Translationis Imaginis « Salus Populi 
Romani ».*8

Come popolo di Dio in cammino, siamo qui a sostare nel tempio della 

Madre. La presenza della Madre rende questo tempio una casa familiare a 

noi figli. Insieme a generazioni e generazioni di romani, riconosciamo in 

questa casa materna la nostra casa, la casa dove trovare ristoro, consola-

zione, protezione, rifugio. Il popolo cristiano ha capito, fin dagli inizi, che 

nelle difficoltà e nelle prove bisogna ricorrere alla Madre, come indica la 

più antica antifona mariana: Sotto la tua protezione cerchiamo rifugio, Santa 

Madre di Dio: non disprezzare le suppliche di noi che siamo nella prova, ma 

liberaci da ogni pericolo, o Vergine gloriosa e benedetta.

Cerchiamo rifugio. I nostri Padri nella fede hanno insegnato che nei 

momenti turbolenti bisogna raccogliersi sotto il manto della Santa Madre 

di Dio. Un tempo i perseguitati e i bisognosi cercavano rifugio presso le 

nobili donne altolocate: quando il loro mantello, che era ritenuto inviola-

bile, si stendeva in segno di accoglienza, la protezione era concessa. Così 

è per noi nei riguardi della Madonna, la donna più alta del genere umano. 

Il suo manto è sempre aperto per accoglierci e raccoglierci. Ce lo ricorda 

bene l’Oriente cristiano, dove molti festeggiano la Protezione della Madre 

di Dio, che in una bella icona è raffigurata mentre, col suo manto, ripara 

i figli e copre il mondo intero. Anche i monaci antichi raccomandavano, 

nelle prove, di rifugiarsi sotto il manto della Santa Madre di Dio: invocar-

la – « Santa Madre di Dio » – era già garanzia di protezione e di aiuto e 

questa preghiera ripetuta: « Santa Madre di Dio », « Santa Madre di Dio » … 

Soltanto così.

Questa sapienza, che viene da lontano, ci aiuta: la Madre custodisce la 

fede, protegge le relazioni, salva nelle intemperie e preserva dal male. Dove 

la Madonna è di casa il diavolo non entra. Dove la Madonna è di casa il 

diavolo non entra. Dove c’è la Madre il turbamento non prevale, la paura 

non vince. Chi di noi non ha bisogno di questo, chi di noi non è talvolta 

turbato o inquieto? Quante volte il cuore è un mare in tempesta, dove le 

* Die 28 Ianuarii 2018.
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onde dei problemi si accavallano e i venti delle preoccupazioni non cessano 

di soffiare! Maria è l’arca sicura in mezzo al diluvio. Non saranno le idee 

o la tecnologia a darci conforto e speranza, ma il volto della Madre, le 

sue mani che accarezzano la vita, il suo manto che ci ripara. Impariamo a 

trovare rifugio, andando ogni giorno dalla Madre.

Non disprezzare le suppliche, continua l’antifona. Quando noi la suppli-

chiamo, Maria supplica per noi. C’è un bel titolo in greco che dice questo: 

Grigorusa, cioè « colei che intercede prontamente ». E questo prontamente è 

quanto usa Luca nel Vangelo per dire come è andata Maria da Elisabetta: 

presto, subito! Intercede prontamente, non ritarda, come abbiamo sentito 

nel Vangelo, dove porta subito a Gesù il bisogno concreto di quella gente: 

« Non hanno vino »,1 niente più! Così fa ogni volta, se la invochiamo: quando 

ci manca la speranza, quando scarseggia la gioia, quando si esauriscono 

le forze, quando si oscura la stella della vita, la Madre interviene. E se la 

invochiamo, interviene di più. È attenta alle fatiche, sensibile alle turbolenze 

– le turbolenze della vita –, vicina al cuore. E mai, mai disprezza le nostre 

preghiere; non ne lascia cadere nemmeno una. È Madre, non si vergogna 

mai di noi, anzi attende solo di poter aiutare i suoi figli.

Un episodio può aiutarci a capire. Accanto a un letto di ospedale una 

madre vegliava il proprio figlio, dolorante dopo un incidente. Quella madre 

stava sempre lì, giorno e notte. Una volta si lamentò col sacerdote, dicen-

do: « Ma il Signore non ha permesso una cosa a noi madri! ». « Che cosa? » 

– chiese il prete. « Prendere il dolore dei figli », rispose la donna. Ecco il 

cuore di madre: non si vergogna delle ferite, delle debolezze dei figli, ma 

le vuole con sé. E la Madre di Dio e nostra sa prendere con sé, consolare, 

vegliare, risanare.

Continua l’antifona, liberaci da ogni pericolo. Il Signore stesso sa che 

ci occorrono rifugio e protezione in mezzo a tanti pericoli. Per questo, nel 

momento più alto, sulla croce, ha detto al discepolo amato, a ogni discepolo: 

« Ecco tua Madre! ».2 La Madre non è un optional, una cosa opzionale, è il 

testamento di Cristo. E noi abbiamo bisogno di lei come un viandante del 

ristoro, come un bimbo di essere portato in braccio. È un grande pericolo 

per la fede vivere senza Madre, senza protezione, lasciandoci trasportare 

1 Gv 2, 3.
2 Gv 19, 27.
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dalla vita come le foglie dal vento. Il Signore lo sa e ci raccomanda di ac-

cogliere la Madre. Non è galateo spirituale, è un’esigenza di vita. Amarla 

non è poesia, è saper vivere. Perché senza Madre non possiamo essere figli. 

E noi, prima di tutto, siamo figli, figli amati, che hanno Dio per Padre e 

la Madonna per Madre.

Il Concilio Vaticano II insegna che Maria è « segno di certa speranza e 

di consolazione per il peregrinante popolo di Dio ».3 È segno, è il segno che 

Dio ha posto per noi. Se non lo seguiamo, andiamo fuori strada. Perché c’è 

una segnaletica della vita spirituale, che va osservata. Essa indica a noi, 

« ancora peregrinanti e posti in mezzo a pericoli e affanni »,4 la Madre, che 

è già giunta alla meta. Chi meglio di lei può accompagnarci nel cammino? 

Che cosa aspettiamo? Come il discepolo che sotto la croce accolse la Madre 

con sé, « fra le cose proprie », dice il Vangelo,5 anche noi, da questa casa 

materna, invitiamo Maria a casa nostra, nel cuore nostro, nella vita nostra. 

Non si può stare neutrali o distaccati dalla Madre, altrimenti perdiamo la 

nostra identità di figli e la nostra identità di popolo, e viviamo un cristia-

nesimo fatto di idee, di programmi, senza affidamento, senza tenerezza, 

senza cuore. Ma senza cuore non c’è amore e la fede rischia di diventare 

una bella favola di altri tempi. La Madre, invece, custodisce e prepara i 

figli. Li ama e li protegge, perché amino e proteggano il mondo. Facciamo 

della Madre l’ospite della nostra quotidianità, la presenza costante a casa 

nostra, il nostro rifugio sicuro. Affidiamole ogni giornata. Invochiamola in 

ogni turbolenza. E non dimentichiamoci di tornare da lei per ringraziarla.

Adesso guardandola, appena uscita dall’ospedale, guardiamola con tene-

rezza e salutiamola come l’hanno salutata i cristiani di Efeso. Tutti insieme, 

per tre volte: « Santa Madre di Dio ». Tutti insieme: « Santa Madre di Dio, 

Santa Madre di Dio, Santa Madre di Dio ».

3 Cost. Lumen gentium, VIII, V.
4 Ivi, 62.
5 Gv 19, 27.
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IV

In Sancta Missa celebrata in Festo Praesentationis Domini et XXII Die Mun-
diali Vitae Consecratae dicato.*

Quaranta giorni dopo Natale celebriamo il Signore che, entrando nel 

tempio, va incontro al suo popolo. Nell’Oriente cristiano questa festa è 

detta proprio « Festa dell’incontro »: è l’incontro tra il Dio bambino, che 

porta novità, e l’umanità in attesa, rappresentata dagli anziani nel tempio.

Nel tempio avviene anche un altro incontro, quello tra due coppie: da 

una parte i giovani Maria e Giuseppe, dall’altra gli anziani Simeone e Anna. 

Gli anziani ricevono dai giovani, i giovani attingono dagli anziani. Maria e 

Giuseppe trovano infatti nel tempio le radici del popolo, ed è importante, 

perché la promessa di Dio non si realizza individualmente e in un colpo 

solo, ma insieme e lungo la storia. E trovano pure le radici della fede, 

perché la fede non è una nozione da imparare su un libro, ma l’arte di 

vivere con Dio, che si apprende dall’esperienza di chi ci ha preceduto nel 

cammino. Così i due giovani, incontrando gli anziani, trovano se stessi. E 

i due anziani, verso la fine dei loro giorni, ricevono Gesù, senso della loro 

vita. Questo episodio compie così la profezia di Gioele: « I vostri anziani 

faranno sogni, i vostri giovani avranno visioni ».1 In quell’incontro i giovani 

vedono la loro missione e gli anziani realizzano i loro sogni. Tutto questo 

perché al centro dell’incontro c’è Gesù.

Guardiamo a noi, cari fratelli e sorelle consacrati. Tutto è cominciato 

dall’incontro col Signore. Da un incontro e da una chiamata è nato il cam-

mino di consacrazione. Bisogna farne memoria. E se faremo bene memoria 

vedremo che in quell’incontro non eravamo soli con Gesù: c’era anche il 

popolo di Dio, la Chiesa, giovani e anziani, come nel Vangelo. Lì c’è un 

particolare interessante: mentre i giovani Maria e Giuseppe osservano fe-

delmente le prescrizioni della Legge – il Vangelo lo dice quattro volte – e 

non parlano mai, gli anziani Simeone e Anna accorrono e profetizzano. 

Sembrerebbe dover essere il contrario: in genere sono i giovani a parlare con 

slancio del futuro, mentre gli anziani custodiscono il passato. Nel Vangelo 

accade l’inverso, perché quando ci si incontra nel Signore arrivano puntuali 

* Die 2 Februarii 2018.
1 3, 1.
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le sorprese di Dio. Per lasciare che accadano nella vita consacrata è bene 

ricordare che non si può rinnovare l’incontro col Signore senza l’altro: 

mai lasciare indietro, mai fare scarti generazionali, ma accompagnarsi ogni 

giorno, col Signore al centro. Perché se i giovani sono chiamati ad aprire 

nuove porte, gli anziani hanno le chiavi. E la giovinezza di un istituto sta 

nell’andare alle radici, ascoltando gli anziani. Non c’è avvenire senza que-

sto incontro tra anziani e giovani; non c’è crescita senza radici e non c’è 

fioritura senza germogli nuovi. Mai profezia senza memoria, mai memoria 

senza profezia; e sempre incontrarsi.

La vita frenetica di oggi induce a chiudere tante porte all’incontro, 

spesso per paura dell’altro – sempre aperte rimangono le porte dei centri 

commerciali e le connessioni di rete –; ma nella vita consacrata non sia 

così: il fratello e la sorella che Dio mi dà sono parte della mia storia, sono 

doni da custodire. Non accada di guardare lo schermo del cellulare più degli 

occhi del fratello, o di fissarci sui nostri programmi più che nel Signore. 

Perché quando si mettono al centro i progetti, le tecniche e le strutture, la 

vita consacrata smette di attrarre e non comunica più; non fiorisce perché 

dimentica « quello che ha di sotterrato », cioè le radici.

La vita consacrata nasce e rinasce dall’incontro con Gesù così com’è: 

povero, casto e obbediente. C’è un doppio binario su cui viaggia: da una 

parte l’iniziativa d’amore di Dio, da cui tutto parte e a cui dobbiamo sempre 

tornare; dall’altra la nostra risposta, che è di vero amore quando è senza se 

e senza ma, quando imita Gesù povero, casto e obbediente. Così, mentre la 

vita del mondo cerca di accaparrare, la vita consacrata lascia le ricchezze 

che passano per abbracciare Colui che resta. La vita del mondo insegue i 

piaceri e le voglie dell’io, la vita consacrata libera l’affetto da ogni possesso 

per amare pienamente Dio e gli altri. La vita del mondo s’impunta per fare 

ciò che vuole, la vita consacrata sceglie l’obbedienza umile come libertà più 

grande. E mentre la vita del mondo lascia presto vuote le mani e il cuore, 

la vita secondo Gesù riempie di pace fino alla fine, come nel Vangelo, dove 

gli anziani arrivano felici al tramonto della vita, con il Signore tra le mani 

e la gioia nel cuore.

Quanto ci fa bene, come Simeone, tenere il Signore « tra le braccia »2  

Non solo nella testa e nel cuore, ma tra le mani, in ogni cosa che faccia-

2 Lc 2, 28.
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mo: nella preghiera, al lavoro, a tavola, al telefono, a scuola, coi poveri, 

ovunque. Avere il Signore tra le mani è l’antidoto al misticismo isolato e 

all’attivismo sfrenato, perché l’incontro reale con Gesù raddrizza sia i sen-

timentalisti devoti che i faccendieri frenetici. Vivere l’incontro con Gesù è 

anche il rimedio alla paralisi della normalità, è aprirsi al quotidiano scom-

piglio della grazia. Lasciarsi incontrare da Gesù, far incontrare Gesù: è il 

segreto per mantenere viva la fiamma della vita spirituale. È il modo per 

non farsi risucchiare in una vita asfittica, dove le lamentele, l’amarezza e 

le inevitabili delusioni hanno la meglio. Incontrarsi in Gesù come fratelli 

e sorelle, giovani e anziani, per superare la sterile retorica dei « bei tempi 

passati » – quella nostalgia che uccide l’anima –, per mettere a tacere il 

« qui non va più bene niente ». Se si incontrano ogni giorno Gesù e i fratelli, 

il cuore non si polarizza verso il passato o verso il futuro, ma vive l’oggi 

di Dio in pace con tutti.

Alla fine dei Vangeli c’è un altro incontro con Gesù che può ispirare 

la vita consacrata: quello delle donne al sepolcro. Erano andate a incon-

trare un morto, il loro cammino sembrava inutile. Anche voi andate nel 

mondo controcorrente: la vita del mondo facilmente rigetta la povertà, la 

castità e l’obbedienza. Ma, come quelle donne, andate avanti, nonostante 

le preoccupazioni per le pesanti pietre da rimuovere.3 E come quelle don-

ne, per primi incontrate il Signore risorto e vivo, lo stringete a voi 4 e lo 

annunciate subito ai fratelli, con gli occhi che brillano di gioia grande.5 

Siete così l’alba perenne della Chiesa: voi, consacrati e consacrate, siete 

l’alba perenne della Chiesa! Vi auguro di ravvivare oggi stesso l’incontro 

con Gesù, camminando insieme verso di Lui: e questo darà luce ai vostri 

occhi e vigore ai vostri passi.

3 Cfr Mc 16, 3.
4 Cfr Mt 28, 9.
5 Cfr v. 8.
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ALLOCUTIONES

I

Summus Pontifex Corpori Legatorum apud Sanctam Sedem creditorum omina 
in novum annum expromit.*6

Eccellenze, Signore e Signori,

è una bella consuetudine questo incontro che, custodendo ancora viva 

nel cuore la gioia che promana dal Natale, mi dà l’occasione di formularvi 

personalmente gli auguri per l’anno da poco iniziato e di manifestare la mia 

vicinanza e il mio affetto ai popoli che rappresentate. Ringrazio il Decano 

del Corpo Diplomatico, Sua Eccellenza il Signor Armindo Fernandes do 

Espírito Santo Vieira, Ambasciatore di Angola, per le deferenti parole che 

mi ha poc’anzi indirizzato a nome dell’intero Corpo Diplomatico accreditato 

presso la Santa Sede. Un particolare benvenuto rivolgo agli Ambasciatori 

giunti da fuori Roma per l’occasione, il cui numero si è accresciuto in seguito 

all’allacciamento delle relazioni diplomatiche con la Repubblica dell’Unione 

del Myanmar avvenuto nel maggio scorso. Parimenti saluto i sempre più 

numerosi Ambasciatori residenti a Roma, nel cui novero vi è ora anche l’Am-

basciatore della Repubblica del Sudafrica, mentre un pensiero particolare 

vorrei dedicare al compianto Ambasciatore della Colombia, Guillermo León 

Escobar-Herrán, deceduto pochi giorni prima di Natale. Vi ringrazio per 

le proficue e costanti relazioni che intrattenete con la Segreteria di Stato 

e con gli altri Dicasteri della Curia Romana, a testimonianza dell’interesse 

della Comunità internazionale per la missione della Santa Sede e per l’im-

pegno della Chiesa Cattolica nei vostri rispettivi Paesi. In tale prospettiva 

si colloca pure l’attività pattizia della Santa Sede, che lo scorso anno ha 

visto la firma, nel mese di febbraio, dell’Accordo Quadro con la Repubblica 

del Congo e, nel mese di agosto, dell’Accordo tra la Segreteria di Stato e 

il Governo della Federazione Russa sui viaggi senza visto dei titolari di 

passaporti diplomatici.

Nel rapporto con le Autorità civili, la Santa Sede non mira ad altro 

che a favorire il benessere spirituale e materiale della persona umana e la 

* Die 8 Ianuarii 2018.
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promozione del bene comune. I viaggi apostolici che ho compiuto nel corso 

dell’anno passato in Egitto, Portogallo, Colombia, Myanmar e Bangladesh 

sono stati espressione di tale sollecitudine. In Portogallo mi sono recato 

pellegrino, nel centenario delle apparizioni della Madonna a Fatima, per 

celebrare la canonizzazione dei pastorelli Giacinta e Francisco Marto. Lì 

ho potuto constatare la fede piena di entusiasmo e di gioia che la Vergine 

Maria ha suscitato nei molti pellegrini convenuti per l’occasione. Anche in 

Egitto, Myanmar e Bangladesh ho potuto incontrare le comunità cristiane 

locali che, sebbene numericamente esigue, sono apprezzate per il contributo 

che offrono allo sviluppo e alla convivenza civile dei rispettivi Paesi. Non 

sono mancati gli incontri con i rappresentanti di altre religioni, a testimo-

nianza di come le peculiarità di ciascuna non siano un ostacolo al dialogo, 

bensì la linfa che lo alimenta nel comune desiderio di conoscere la verità e 

praticare la giustizia. Infine, in Colombia ho voluto benedire gli sforzi e il 

coraggio di quell’amato popolo, segnato da un vivo desiderio di pace dopo 

oltre mezzo secolo di conflitto interno.

Cari Ambasciatori,

nel corso di quest’anno ricorre il centenario della fine della Prima Guer-

ra Mondiale: un conflitto che ridisegnò il volto dell’Europa e del mondo 

intero, con l’emergere di nuovi Stati che presero il posto degli antichi Im-

peri. Dalle ceneri della Grande Guerra si possono ricavare due moniti, che 

purtroppo l’umanità non seppe comprendere immediatamente, giungendo 

nell’arco di un ventennio a combattere un nuovo conflitto ancor più de-

vastante del precedente. Il primo monito è che vincere non significa mai 

umiliare l’avversario sconfitto. La pace non si costruisce come affermazione 

del potere del vincitore sul vinto. Non è la legge del timore che dissuade 

da future aggressioni, bensì la forza della ragionevolezza mite che sprona 

al dialogo e alla reciproca comprensione per sanare le differenze.1 Da ciò 

deriva il secondo monito: la pace si consolida quando le Nazioni possono 

confrontarsi in un clima di parità. Lo intuì un secolo fa – proprio in questa 

data – l’allora Presidente statunitense Thomas Woodrow Wilson, allorché 

propose l’istituzione di una associazione generale delle Nazioni intesa a pro-

muovere per tutti gli Stati, grandi e piccoli indistintamente, mutue garanzie 

1 Cfr Giovanni XXIII, Lett. enc. Pacem in terris (11 aprile 1963), 67.
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d’indipendenza e di integrità territoriale. Si gettarono così idealmente le 

basi di quella diplomazia multilaterale, che è andata acquisendo nel corso 

degli anni un ruolo e un’influenza crescente in seno all’intera Comunità 

internazionale.

Anche i rapporti fra le Nazioni, come i rapporti umani, « vanno rego-

lati nella verità, nella giustizia, nella solidarietà operante, nella libertà ».2 

Ciò comporta « il principio che tutte le comunità politiche sono uguali per 

dignità di natura »,3 come pure il riconoscimento dei vicendevoli diritti, 

unitamente all’adempimento dei rispettivi doveri.4 Premessa fondamentale 

di tale atteggiamento è l’affermazione della dignità di ogni persona umana, 

il cui disprezzo e disconoscimento portano ad atti di barbarie che offendono 

la coscienza dell’umanità.5 D’altra parte, « il riconoscimento della dignità 

inerente a tutti i membri della famiglia umana e dei loro diritti, uguali ed 

inalienabili, costituisce il fondamento della libertà, della giustizia e della 

pace nel mondo »,6 come afferma la Dichiarazione Universale dei Diritti 

dell’Uomo.

A tale importante documento, a settant’anni dalla sua adozione da parte 

dell’Assemblea Generale delle Nazioni Unite, avvenuta il 10 dicembre 1948, 

vorrei dedicare il nostro incontro odierno. Per la Santa Sede, infatti, parlare 

di diritti umani significa anzitutto riproporre la centralità della dignità della 

persona, in quanto voluta e creata da Dio a sua immagine e somiglianza. 

Lo stesso Signore Gesù, guarendo il lebbroso, ridonando la vista al cieco, 

intrattenendosi con il pubblicano, risparmiando la vita dell’adultera e in-

vitando a curare il viandante ferito, ha fatto comprendere come ciascun 

essere umano, indipendentemente dalla sua condizione fisica, spirituale o 

sociale, sia meritevole di rispetto e considerazione. Da una prospettiva 

cristiana vi è dunque una significativa relazione fra il messaggio evangeli-

co e il riconoscimento dei diritti umani, nello spirito degli estensori della 

Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo.

Tali diritti traggono il loro presupposto dalla natura che oggettivamente 

accomuna il genere umano. Essi sono stati enunciati per rimuovere i muri di 

2 Ibid., 47.
3 Ibid., 49.
4 Cfr ibid., 51.
5 Cfr Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo (10 dicembre 1948).
6 Ibid., Preambolo.
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separazione che dividono la famiglia umana e favorire quello che la dottrina 

sociale della Chiesa chiama sviluppo umano integrale, poiché riguarda la 

« promozione di ogni uomo e di tutto l’uomo […] fino a comprendere l’umanità 

intera ».7 Una visione riduttiva della persona umana apre invece la strada 

alla diffusione dell’ingiustizia, dell’ineguaglianza sociale e della corruzione.

Occorre tuttavia constatare che, nel corso degli anni, soprattutto in 

seguito ai sommovimenti sociali del « Sessantotto », l’interpretazione di al-

cuni diritti è andata progressivamente modificandosi, così da includere 

una molteplicità di « nuovi diritti », non di rado in contrapposizione tra 

loro. Ciò non ha sempre favorito la promozione di rapporti amichevoli tra 

le Nazioni,8 poiché si sono affermate nozioni controverse dei diritti umani 

che contrastano con la cultura di molti Paesi, i quali non si sentono perciò 

rispettati nelle proprie tradizioni socio-culturali, ma piuttosto trascurati 

di fronte alle necessità reali che devono affrontare. Vi può essere quindi 

il rischio – per certi versi paradossale – che, in nome degli stessi diritti 

umani, si vengano ad instaurare moderne forme di colonizzazione ideolo-

gica dei più forti e dei più ricchi a danno dei più poveri e dei più deboli. 

In pari tempo, è bene tenere presente che le tradizioni dei singoli popoli 

non possono essere invocate come un pretesto per tralasciare il doveroso 

rispetto dei diritti fondamentali enunciati dalla Dichiarazione Universale 

dei Diritti dell’Uomo.

A settant’anni di distanza, duole rilevare come molti diritti fondamentali 

siano ancor oggi violati. Primo fra tutti quello alla vita, alla libertà e alla 

inviolabilità di ogni persona umana.9 Non sono solo la guerra o la violenza 

che li ledono. Nel nostro tempo ci sono forme più sottili: penso anzitutto ai 

bambini innocenti, scartati ancor prima di nascere; non voluti talvolta solo 

perché malati o malformati o per l’egoismo degli adulti. Penso agli anziani, 

anch’essi tante volte scartati, soprattutto se malati, perché ritenuti un peso. 

Penso alle donne, che spesso subiscono violenze e sopraffazioni anche in 

seno alle proprie famiglie. Penso poi a quanti sono vittime della tratta delle 

persone che viola la proibizione di ogni forma di schiavitù. Quante persone, 

specialmente in fuga dalla povertà e dalla guerra, sono fatte oggetto di tale 

mercimonio perpetrato da soggetti senza scrupoli?

7 paolo VI, Lett. enc. Populorum progressio (26 marzo 1967), 14.
8 Cfr Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo, Preambolo.
9 Cfr ibid, art. 3.
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Difendere il diritto alla vita e all’integrità fisica, significa poi tutelare 

il diritto alla salute della persona e dei suoi familiari. Oggi tale diritto ha 

assunto implicazioni che superano gli intendimenti originari della Dichiara-

zione Universale dei Diritti dell’Uomo, la quale mirava ad affermare il diritto 

di ciascuno ad avere le cure mediche e i servizi sociali necessari.10 In tale 

prospettiva, auspico che, nei fori internazionali competenti, ci si adoperi 

per favorire anzitutto un facile accesso per tutti alle cure e ai trattamenti 

sanitari. È importante unire gli sforzi affinché si possano adottare politiche 

in grado di garantire, a prezzi accessibili, la fornitura di medicinali essenziali 

per la sopravvivenza delle persone indigenti, senza tralasciare la ricerca e 

lo sviluppo di trattamenti che, sebbene non siano economicamente rilevanti 

per il mercato, sono determinanti per salvare vite umane.

Difendere il diritto alla vita implica pure adoperarsi attivamente per la 

pace, universalmente riconosciuta come uno dei valori più alti da ricercare 

e difendere. Eppure gravi conflitti locali continuano ad infiammare varie 

Regioni della terra. Gli sforzi collettivi della Comunità internazionale, l’a-

zione umanitaria delle organizzazioni internazionali e le incessanti implo-

razioni di pace che si innalzano dalle terre insanguinate dai combattimenti 

sembrano essere sempre meno efficaci di fronte alla logica aberrante della 

guerra. Tale scenario non può far diminuire il nostro desiderio e il nostro 

impegno per la pace, consapevoli che senza di essa lo sviluppo integrale 

dell’uomo diventa irraggiungibile.

Il disarmo integrale e lo sviluppo integrale sono strettamente corre-

lati fra loro. D’altra parte, la ricerca della pace come precondizione per 

lo sviluppo implica combattere l’ingiustizia e sradicare, in modo non vio-

lento, le cause della discordia che portano alle guerre. La proliferazione 

di armi aggrava chiaramente le situazioni di conflitto e comporta enormi 

costi umani e materiali che minano lo sviluppo e la ricerca di una pace 

duratura. Il risultato storico raggiunto lo scorso anno con l’adozione del 

Trattato sulla proibizione delle armi nucleari, al termine della Conferenza 

delle Nazioni Unite finalizzata a negoziare uno strumento giuridicamente 

vincolante per proibire le armi nucleari, mostra come il desiderio di pace 

sia sempre vivo. La promozione della cultura della pace per uno sviluppo 

integrale richiede sforzi perseveranti verso il disarmo e la riduzione del 

ricorso alla forza armata nella gestione degli affari internazionali. Desidero 

10 Cfr ibid., art. 25.
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pertanto incoraggiare un dibattito sereno e il più ampio possibile sul tema, 

che eviti polarizzazioni della Comunità internazionale su una questione così 

delicata. Ogni sforzo in tale direzione, per quanto modesto, rappresenta un 

risultato importante per l’umanità.

Da parte sua la Santa Sede ha firmato e ratificato, anche a nome e per 

conto dello Stato della Città del Vaticano, il Trattato sulla proibizioni delle 

armi nucleari, nella prospettiva formulata da San Giovanni XXIII nella Pa-

cem in terris, secondo la quale « giustizia, saggezza ed umanità domandano 

che venga arrestata la corsa agli armamenti, si riducano simultaneamente 

e reciprocamente gli armamenti già esistenti; si mettano al bando le armi 

nucleari ».11 Infatti, anche « se è difficile persuadersi che vi siano persone 

capaci di assumersi la responsabilità delle distruzioni e dei dolori che una 

guerra causerebbe, non è escluso che un fatto imprevedibile ed incontrolla-

bile possa far scoccare la scintilla che metta in moto l’apparato bellico ».12

La Santa Sede ribadisce dunque la ferma « persuasione che le eventua-

li controversie tra i popoli non debbono essere risolte con il ricorso alle 

armi; ma invece attraverso il negoziato ».13 D’altra parte, proprio la continua 

produzione di armi sempre più avanzate e « perfezionate » e il protrarsi di 

numerosi focolai di conflitto – di quella che più volte ho chiamato « terza 

guerra mondiale a pezzi » – non può che farci ripetere con forza le parole 

del mio santo Predecessore: « Riesce quasi impossibile pensare che nell’era 

atomica la guerra possa essere utilizzata come strumento di giustizia. […] È 

lecito tuttavia sperare che gli uomini, incontrandosi e negoziando, abbiano 

a scoprire meglio i vincoli che li legano, provenienti dalla loro comune uma-

nità e abbiano pure a scoprire che una fra le più profonde esigenze della 

loro comune umanità è che tra essi e tra i rispettivi popoli regni non il 

timore, ma l’amore: il quale tende ad esprimersi nella collaborazione leale, 

multiforme, apportatrice di molti beni ».14

In tale prospettiva, è di primaria importanza che si possa sostenere ogni 

tentativo di dialogo nella penisola coreana, al fine di trovare nuove strade 

per superare le attuali contrapposizioni, accrescere la fiducia reciproca e 

assicurare un futuro di pace al popolo coreano e al mondo intero.

11 N. 60.
12 Ibid.
13 Ibid, 67.
14 Ibid.
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Parimenti è importante che possano proseguire, in un clima propositivo 

di accresciuta fiducia tra le parti, le varie iniziative di pace in corso in 

favore della Siria, perché si possa finalmente mettere fine al lungo conflitto 

che ha coinvolto il Paese e causato immani sofferenze. Il comune auspi-

cio è che, dopo tanta distruzione, sia giunto il tempo di ricostruire. Ma 

più ancora che costruire edifici, è necessario ricostruire i cuori, ritessere 

la tela della fiducia reciproca, premessa imprescindibile per il fiorire di 

qualunque società. Occorre dunque adoperarsi per favorire le condizioni 

giuridiche, politiche e di sicurezza, per una ripresa della vita sociale, dove 

ciascun cittadino, indipendentemente dall’appartenenza etnica e religiosa, 

possa partecipare allo sviluppo del Paese. In tal senso è vitale che siano 

tutelate le minoranze religiose, tra le quali vi sono i cristiani, che da secoli 

contribuiscono attivamente alla storia della Siria.

È altrettanto importante che possano far ritorno in patria i numerosi 

profughi che hanno trovato accoglienza e rifugio nelle Nazioni limitrofe, 

specialmente in Giordania, in Libano e in Turchia. L’impegno e lo sforzo 

compiuto da questi Paesi in tale difficile circostanza merita l’apprezzamento 

e il sostegno di tutta la Comunità internazionale, la quale nel contempo è 

chiamata ad adoperarsi a creare le condizioni per il rimpatrio dei rifugiati 

provenienti dalla Siria. È un impegno che essa deve concretamente assumersi 

a cominciare dal Libano, affinché quell’amato Paese continui ad essere un 

« messaggio » di rispetto e convivenza e un modello da imitare per tutta la 

Regione e per il mondo intero.

La volontà di dialogo è necessaria anche nell’amato Iraq, perché le varie 

componenti etniche e religiose possano ritrovare la strada della riconcilia-

zione e della pacifica convivenza e collaborazione, come pure nello Yemen 

e in altre parti della Regione, nonché in Afghanistan.

Un pensiero particolare rivolgo a Israeliani e Palestinesi, in seguito 

alle tensioni delle ultime settimane. La Santa Sede, nell’esprimere dolore 

per quanti hanno perso la vita nei recenti scontri, rinnova il suo pressante 

appello a ponderare ogni iniziativa affinché si eviti di esacerbare le contrap-

posizioni, e invita ad un comune impegno a rispettare, in conformità con 

le pertinenti Risoluzioni delle Nazioni Unite, lo status quo di Gerusalemme, 

città sacra a cristiani, ebrei e musulmani. Settant’anni di scontri rendono 

quanto mai urgente trovare una soluzione politica che consenta la presenza 

nella Regione di due Stati indipendenti entro confini internazionalmente 
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riconosciuti. Pur tra le difficoltà, la volontà di dialogare e di riprendere i 

negoziati rimane la strada maestra per giungere finalmente ad una coesi-

stenza pacifica dei due popoli.

Anche all’interno di contesti nazionali, l’apertura e la disponibilità 

all’incontro sono essenziali. Penso specialmente al caro Venezuela, che sta 

attraversando una crisi politica ed umanitaria sempre più drammatica e 

senza precedenti. La Santa Sede, mentre esorta a rispondere senza indugio 

alle necessità primarie della popolazione, auspica che si creino le condizioni 

affinché le elezioni previste per l’anno in corso siano in grado di avviare 

a soluzione i conflitti esistenti, e si possa guardare con ritrovata serenità 

al futuro.

La Comunità internazionale non dimentichi neppure le sofferenze di 

tante parti del Continente africano, specialmente in Sud Sudan, nella Re-

pubblica Democratica del Congo, in Somalia, in Nigeria e nella Repubblica 

Centroafricana, dove il diritto alla vita è minacciato dallo sfruttamento 

indiscriminato delle risorse, dal terrorismo, dal proliferare di gruppi armati 

e da perduranti conflitti. Non basta indignarsi dinanzi a tanta violenza. Oc-

corre piuttosto che ciascuno nel proprio ambito si adoperi attivamente per 

rimuovere le cause della miseria e costruire ponti di fraternità, premessa 

fondamentale per un autentico sviluppo umano.

Un impegno comune a ricostruire i ponti è urgente pure in Ucraina. 

L’anno appena conclusosi ha mietuto nuove vittime nel conflitto che af-

fligge il Paese, continuando a recare grandi sofferenze alla popolazione, in 

particolare alle famiglie che risiedono nelle zone interessate dalla guerra e 

che hanno perso i loro cari, non di rado anziani e bambini.

Proprio alla famiglia vorrei dedicare un pensiero speciale. Il diritto a 

formare una famiglia, quale « nucleo naturale e fondamentale della società 

[che] ha diritto ad essere protetta dalla società e dallo Stato »,15 è infatti 

riconosciuto dalla stessa Dichiarazione del 1948. Purtroppo è noto come, 

specialmente in Occidente, la famiglia sia ritenuta un istituto superato. Alla 

stabilità di un progetto definitivo, si preferiscono oggi legami fugaci. Ma 

non sta in piedi una casa costruita sulla sabbia di rapporti fragili e volu-

bili. Occorre piuttosto la roccia, sulla quale ancorare fondamenta solide. E 

la roccia è proprio quella comunione di amore, fedele e indissolubile, che 

15 Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo, art. 16.
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unisce l’uomo e la donna, una comunione che ha una bellezza austera e 

semplice, un carattere sacro e inviolabile e una funzione naturale nell’ordine 

sociale.16 Ritengo pertanto urgente che si intraprendano reali politiche a 

sostegno delle famiglie, dalla quale peraltro dipende l’avvenire e lo sviluppo 

degli Stati. Senza di essa non si possono infatti costruire società in grado 

di affrontare le sfide del futuro. Il disinteresse per le famiglie porta poi con 

sé un’altra conseguenza drammatica – e particolarmente attuale in alcune 

Regioni – che è il calo della natalità. Si vive un vero inverno demografico! 

Esso è il segno di società che faticano ad affrontare le sfide del presente 

e che divengono dunque sempre più timorose dell’avvenire, finendo per 

chiudersi in se stesse.

In pari tempo, non si può dimenticare la situazione di famiglie spezzate 

a causa della povertà, delle guerre e delle migrazioni. Abbiamo fin troppo 

spesso dinanzi ai nostri occhi il dramma di bambini che da soli varcano i 

confini che separano il sud dal nord del mondo, sovente vittime del traffico 

di esseri umani.

Oggi si parla molto di migranti e migrazioni, talvolta solo per suscitare 

paure ancestrali. Non bisogna dimenticare che le migrazioni sono sempre 

esistite. Nella tradizione giudeo-cristiana, la storia della salvezza è essen-

zialmente storia di migrazioni. Né bisogna dimenticare che la libertà di 

movimento, come quella di lasciare il proprio Paese e di farvi ritorno ap-

partiene ai diritti fondamentali dell’uomo.17 Occorre dunque uscire da una 

diffusa retorica sull’argomento e partire dalla considerazione essenziale che 

davanti a noi ci sono innanzitutto persone.

È quanto ho inteso ribadire con il Messaggio per la Giornata Mondiale 

della Pace, celebratasi il 1° gennaio scorso, dedicato a « Migranti e rifu-

giati: uomini e donne in cerca di pace ». Pur riconoscendo che non sempre 

tutti sono animati dalle migliori intenzioni, non si può dimenticare che la 

maggior parte dei migranti preferirebbe stare nella propria terra, mentre si 

trova costretta a lasciarla « a causa di discriminazioni, persecuzioni, povertà 

e degrado ambientale. […] Accogliere l’altro richiede un impegno concreto, 

una catena di aiuti e di benevolenza, un’attenzione vigilante e comprensi-

va, la gestione responsabile di nuove situazioni complesse che, a volte, si 

16 Cfr paolo VI, Discorso in occasione della visita alla Basilica dell’Annunciazione, Nazareth, 
5 gennaio 1964.

17 Cfr Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo, art. 13.
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aggiungono ad altri e numerosi problemi già esistenti, nonché delle risorse 

che sono sempre limitate. Praticando la virtù della prudenza, i governanti 

sapranno accogliere, promuovere, proteggere e integrare, stabilendo misure 

pratiche, “nei limiti consentiti dal bene comune rettamente inteso, [per] 

permettere quell’inserimento” (Pacem in terris, 57). Essi hanno una preci-

sa responsabilità verso le proprie comunità, delle quali devono assicurare 

i giusti diritti e lo sviluppo armonico, per non essere come il costruttore 

stolto che fece male i calcoli e non riuscì a completare la torre che aveva 

cominciato a edificare (cfr Lc 14, 28-30) ».18

Desidero nuovamente ringraziare le Autorità di quegli Stati che si sono 

prodigati in questi anni per fornire assistenza ai numerosi migranti giunti 

ai loro confini. Penso anzitutto all’impegno di non pochi Paesi in Asia, 

in Africa e nelle Americhe, che accolgono e assistono numerose persone. 

Conservo ancora vivo nel cuore l’incontro che ho avuto a Dacca con alcu-

ni appartenenti al popolo Rohingya e desidero rinnovare i sentimenti di 

gratitudine alle autorità del Bangladesh per l’assistenza che prestano loro 

sul proprio territorio.

Desidero poi esprimere particolare gratitudine all’Italia che in questi 

anni ha mostrato un cuore aperto e generoso e ha saputo offrire anche 

dei positivi esempi di integrazione. Il mio auspicio è che le difficoltà che il 

Paese ha attraversato in questi anni, le cui conseguenze permangono, non 

portino a chiusure e preclusioni, ma anzi ad una riscoperta di quelle radici 

e tradizioni che hanno nutrito la ricca storia della Nazione e che costitui-

scono un inestimabile tesoro da offrire al mondo intero. Parimenti, esprimo 

apprezzamento per gli sforzi compiuti da altri Stati europei, particolarmente 

la Grecia e la Germania. Non bisogna dimenticare che numerosi rifugiati e 

migranti cercano di raggiungere l’Europa perché sanno di potervi trovare 

pace e sicurezza, che sono peraltro il frutto di un lungo cammino nato da-

gli ideali dei Padri fondatori del progetto europeo dopo la Seconda Guerra 

Mondiale. L’Europa deve essere fiera di questo suo patrimonio, basato su 

certi principi e su una visione dell’uomo che affonda le basi sulla sua storia 

millenaria, ispirata dalla concezione cristiana della persona umana. L’arrivo 

dei migranti deve spronarla a riscoprire il proprio patrimonio culturale e 

religioso, così che, riprendendo coscienza dei valori sui quali si è edificata, 

18 Messaggio per la LI Giornata Mondiale della Pace (13 novembre 2017), 1.
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possa allo stesso tempo mantenere viva la propria tradizione e continuare 

ad essere un luogo accogliente, foriero di pace e di sviluppo.

Nell’anno passato i governi, le organizzazioni internazionali e la società 

civile si sono interpellati reciprocamente sui principi di base, sulle priorità 

e sulle modalità più opportune per rispondere ai movimenti migratori ed 

alle situazioni protratte che riguardano i rifugiati. Le Nazioni Unite, a se-

guito della Dichiarazione di New York per i Rifugiati e i Migranti del 2016, 

hanno avviato importanti processi di preparazione in vista dell’adozione di 

due Patti Mondiali (Global Compacts), rispettivamente, sui rifugiati e per 

una migrazione sicura, ordinata e regolare.

La Santa Sede auspica che tali sforzi, con i negoziati che si apriranno a 

breve, portino risultati degni di una comunità mondiale sempre più interdi-

pendente, fondata sui principi di solidarietà e di mutuo aiuto. Nell’attuale 

contesto internazionale non mancano le possibilità e i mezzi per assicurare 

ad ogni uomo e ogni donna che vive sulla Terra condizioni di vita degne 

della persona umana.

Nel Messaggio per la Giornata Mondiale della Pace di quest’anno, ho 

suggerito quattro « pietre miliari » per l’azione: accogliere, proteggere, pro-

muovere e integrare.19 Vorrei soffermarmi in particolare su quest’ultima, sul-

la quale si confrontano posizioni diverse alla luce di altrettante valutazioni, 

esperienze, preoccupazioni e convincimenti. L’integrazione è « un processo 

bidirezionale », con diritti e doveri reciproci. Chi accoglie è infatti chiamato 

a promuovere lo sviluppo umano integrale, mentre a chi è accolto si chiede 

l’indispensabile conformazione alle norme del Paese che lo ospita, nonché 

il rispetto dei principi identitari dello stesso. Ogni processo di integrazione 

deve mantenere sempre la tutela e la promozione delle persone, specialmente 

di coloro che si trovano in situazioni di vulnerabilità, al centro delle norme 

che riguardano i vari aspetti della vita politica e sociale.

La Santa Sede non intende interferire nelle decisioni che spettano agli 

Stati, i quali, alla luce delle rispettive situazioni politiche, sociali ed eco-

nomiche, nonché delle proprie capacità e possibilità di ricezione e di in-

tegrazione, hanno la prima responsabilità dell’accoglienza. Tuttavia, essa 

ritiene di dover svolgere un ruolo di « richiamo » dei principi di umanità e 

di fraternità, che fondano ogni società coesa ed armonica. In tale prospet-

19 Ibid., 4.
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tiva, è importante non dimenticare l’interazione con le comunità religiose, 

sia istituzionali che a livello associativo, le quali possono svolgere un ruolo 

prezioso di rinforzo nell’assistenza e nella protezione, di mediazione sociale 

e culturale, di pacificazione e di integrazione.

Tra i diritti umani che vorrei richiamare quest’oggi vi è anche il diritto 

alla libertà di pensiero, di coscienza e di religione, che include la libertà di 

cambiare religione.20 Purtroppo è noto come il diritto alla libertà di reli-

gione sia sovente disatteso e non di rado la religione divenga o l’occasione 

per giustificare ideologicamente nuove forme di estremismo o un pretesto 

per l’emarginazione sociale, se non addirittura per forme di persecuzione 

dei credenti. La costruzione di società inclusive esige come sua condizione 

una comprensione integrale della persona umana, che può sentirsi davvero 

accolta quando è riconosciuta e accettata in tutte le dimensioni che costi-

tuiscono la sua identità, compresa quella religiosa.

Infine, desidero richiamare l’importanza del diritto al lavoro. Non vi è 

pace né sviluppo se l’uomo è privato della possibilità di contribuire personal-

mente tramite la propria opera all’edificazione del bene comune. Rincresce 

constatare invece come il lavoro sia in molte parti del mondo un bene scar-

samente disponibile. Poche sono talvolta le opportunità, specialmente per 

i giovani, di trovare lavoro. Spesso è facile perderlo non solo a causa delle 

conseguenze dell’alternarsi dei cicli economici, ma anche per il progressivo 

ricorso a tecnologie e macchinari sempre più perfetti e precisi in grado di 

sostituire l’uomo. E se da un lato si constata un’iniqua distribuzione delle 

opportunità di lavoro, dall’altro si rileva la tendenza a pretendere da chi 

lavora ritmi sempre più pressanti. Le esigenze del profitto, dettate della 

globalizzazione, hanno portato ad una progressiva riduzione dei tempi e 

dei giorni di riposo, con il risultato che si è persa una dimensione fonda-

mentale della vita – quella del riposo – che serve a rigenerare la persona 

non solo fisicamente, ma anche spiritualmente. Dio stesso si è riposato il 

settimo giorno: lo benedisse e lo consacrò, « perché in esso aveva cessato 

da ogni lavoro che egli aveva fatto creando » (Gen 2, 3). Nell’alternarsi di 

fatica e riposo, l’uomo partecipa alla « santificazione del tempo » operata 

da Dio e nobilita il proprio lavoro, sottraendolo alle ripetitive dinamiche 

di una quotidianità arida che non conosce sosta.

20 Cfr Dichiarazione Universale dei Diritti dell’Uomo, art. 18.
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Sono poi motivo di particolare preoccupazione i dati pubblicati recen-

temente dall’Organizzazione Mondiale del Lavoro circa l’incremento del 

numero dei bambini impiegati in attività lavorative e delle vittime delle 

nuove forme di schiavitù. La piaga del lavoro minorile continua a compro-

mettere seriamente lo sviluppo psico-fisico dei fanciulli, privandoli delle 

gioie dell’infanzia, mietendo vittime innocenti. Non si può pensare di pro-

gettare un futuro migliore, né auspicare di costruire società più inclusive, 

se si continuano a mantenere modelli economici orientati al mero profitto e 

allo sfruttamento dei più deboli, come i bambini. Eliminare le cause strut-

turali di tale piaga dovrebbe essere una priorità di governi e organizzazioni 

internazionali, chiamati ad intensificare gli sforzi per adottare strategie 

integrate e politiche coordinate finalizzate a far cessare il lavoro minorile 

in tutte le sue forme.

Eccellenze, Signore e Signori,

nel richiamare alcuni dei diritti contenuti nella Dichiarazione Universale 

del 1948, non intendo tralasciare un aspetto strettamente connesso ad essa: 

ogni individuo ha pure dei doveri verso la comunità, volti a « soddisfare le 

giuste esigenze della morale, dell’ordine pubblico e del benessere generale 

in una società democratica ».21 Il giusto richiamo ai diritti di ogni essere 

umano, deve tener conto che ciascuno è parte di un corpo più grande. 

Anche le nostre società, come ogni corpo umano, godono di buona salute 

se ciascun membro compie la propria opera, nella consapevolezza che essa 

è al servizio del bene comune.

Tra i doveri particolarmente impellenti vi è oggi quello di prender-

si cura della nostra Terra. Sappiamo che la natura può essere di per sé 

cruenta anche quando ciò non è responsabilità dell’uomo. L’abbiamo visto 

in quest’ultimo anno con i terremoti che hanno colpito diverse parti della 

terra, particolarmente negli ultimi mesi in Messico e in Iran mietendo nu-

merose vittime, come pure con la forza degli uragani che hanno interessato 

diversi Paesi caraibici fino a giungere sulle coste statunitensi e che, più re-

centemente, hanno investito le Filippine. Tuttavia, non bisogna dimenticare 

che c’è anche una precipua responsabilità dell’uomo nell’interazione con la 

natura. I cambiamenti climatici, con l’innalzamento globale delle tempera-

21 Art. 29.
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ture e gli effetti devastanti che esse comportano, sono anche conseguenza 

dell’azione dell’uomo. Occorre dunque affrontare, in uno sforzo congiunto, 

la responsabilità di lasciare alle generazioni che seguiranno una Terra più 

bella e vivibile, adoperandosi, alla luce degli impegni concordati a Parigi 

nel 2015, per ridurre le emissioni di gas nocivi all’atmosfera e dannosi per 

la salute umana.

Lo spirito che deve animare i singoli e le Nazioni in quest’opera è as-

similabile a quello dei costruttori delle cattedrali medievali che costellano 

l’Europa. Tali imponenti edifici raccontano l’importanza della partecipa-

zione di ciascuno ad un’opera capace di travalicare i confini del tempo. Il 

costruttore di cattedrali sapeva che non avrebbe visto il compimento del 

proprio lavoro. Nondimeno si è adoperato attivamente, comprendendo di 

essere parte di un progetto, di cui avrebbero goduto i suoi figli, i quali – 

a loro volta – lo avrebbero abbellito ed ampliato per i loro figli. Ciascun 

uomo e donna di questo mondo – e particolarmente chi ha responsabilità 

di governo – è chiamato a coltivare lo stesso spirito di servizio e di solida-

rietà intergenerazionale, ed essere così un segno di speranza per il nostro 

travagliato mondo.

Con queste considerazioni rinnovo a ciascuno di voi, alle vostre fami-

glie e ai vostri popoli l’augurio di un anno ricco di gioia, di speranza e di 

pace. Grazie.
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II

Ad participes Sessionis Plenariae Congregationis pro Doctrina Fidei.*22

Signori Cardinali, 
venerati Fratelli nell’episcopato e nel sacerdozio, 
cari fratelli e sorelle,

sono lieto di potervi incontrare al termine della Sessione Plenaria della 

Congregazione per la Dottrina della Fede. Ringrazio il Prefetto per la sua 

introduzione con cui ha riassunto le linee più importanti del vostro lavoro 

in questi ultimi due anni.

Esprimo il mio apprezzamento per il vostro delicato servizio, che rispon-

de al particolare legame del vostro Dicastero col ministero del Successore 

di Pietro, il quale è chiamato a confermare i fratelli nella fede e la Chiesa 

nell’unità.

Vi ringrazio per il vostro impegno quotidiano di sostegno al magistero 

dei Vescovi, nella tutela della retta fede e della santità dei Sacramenti, in 

tutte le varie questioni che oggi richiedono un discernimento pastorale 

importante, come nell’esame dei casi relativi ai graviora delicta e delle 

domande di scioglimento del vincolo matrimoniale in favorem fidei.

Tutti questi compiti risultano ancora più attuali di fronte all’orizzonte, 

sempre più fluido e mutevole, che caratterizza l’autocomprensione dell’uomo 

di oggi e che influisce non di poco sulle sue scelte esistenziali ed etiche. 

L’uomo di oggi non sa più chi è e, quindi, fatica a riconoscere come agire 

bene.

In questo senso, appare decisivo il compito della vostra Congregazione 

nel richiamare la vocazione trascendente dell’uomo e l’inscindibile connes-

sione della sua ragione con la verità e il bene, a cui introduce la fede in 

Gesù Cristo. Nulla come l’aprirsi della ragione alla luce che viene da Dio 

aiuta l’uomo a conoscere se stesso e il disegno di Dio sul mondo.

Apprezzo dunque lo studio da voi intrapreso circa alcuni aspetti della 

salvezza cristiana, allo scopo di riaffermare il significato della redenzione, 

in riferimento alle odierne tendenze neo-pelagiane e neo-gnostiche. Tali ten-

* Die 26 Ianuarii 2018.
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denze sono espressioni di un individualismo che si affida alle proprie forze 

per salvarsi. Noi, invece, crediamo che la salvezza consista nella comunione 

con Cristo risorto che, grazie al dono del suo Spirito, ci ha introdotto in 

un nuovo ordine di relazioni con il Padre e tra gli uomini. Così possiamo 

unirci al Padre come figli nel Figlio e diventare un solo corpo in Colui che 

è « primogenito tra molti fratelli ».1

Come non menzionare, poi, gli studi che state portando a compimento 

circa le implicazioni etiche di un’adeguata antropologia anche nel campo 

economico-finanziario. Solo una visione dell’uomo come persona, vale a dire 

come soggetto essenzialmente relazionale e connotato da una peculiare ed 

ampia razionalità, è in grado di agire in conformità con l’ordine oggettivo 

della morale. Il Magistero della Chiesa ha sempre ribadito con chiarezza, a 

questo riguardo, che « l’attività economica deve essere condotta secondo le 

leggi e i metodi propri dell’economia, ma nell’ambito dell’ordine morale ».2

Durante questa Sessione Plenaria avete approfondito anche alcune que-

stioni delicate circa l’accompagnamento dei malati terminali. Al riguardo, il 

processo di secolarizzazione, assolutizzando i concetti di autodeterminazione 

e di autonomia, ha comportato in molti Paesi una crescita della richiesta di 

eutanasia come affermazione ideologica della volontà di potenza dell’uomo 

sulla vita. Ciò ha portato anche a considerare la volontaria interruzione 

dell’esistenza umana come una scelta di “civiltà”. È chiaro che laddove 

la vita vale non per la sua dignità, ma per la sua efficienza e per la sua 

produttività, tutto ciò diventa possibile. In questo scenario occorre ribadire 

che la vita umana, dal concepimento fino alla sua fine naturale, possiede 

una dignità che la rende intangibile.

Il dolore, la sofferenza, il senso della vita e della morte sono realtà che 

la mentalità contemporanea fatica ad affrontare con uno sguardo pieno di 

speranza. Eppure, senza una speranza affidabile che lo aiuti ad affrontare 

anche il dolore e la morte, l’uomo non riesce a vivere bene e a conservare 

una prospettiva fiduciosa davanti al suo futuro. È questo uno dei servizi 

che la Chiesa è chiamata a rendere all’uomo contemporaneo.

In questo senso, la vostra missione assume un volto eminentemente 

pastorale. Autentici pastori sono coloro che non abbandonano l’uomo a se 

1 Rm 8, 29.
2 ConC. eCum. vat. ii, Cost. past. Gaudium et spes, 64.
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stesso, né lo lasciano in preda del suo disorientamento e dei suoi errori, 

ma con verità e misericordia lo riportano a ritrovare il suo volto autentico 

nel bene. Autenticamente pastorale è dunque ogni azione tesa a prendere 

per mano l’uomo, quando questi ha smarrito il senso della sua dignità e del 

suo destino, per condurlo con fiducia a riscoprire la paternità amorevole 

di Dio, il suo destino buono e le vie per costruire un mondo più umano. 

Questo è il grande compito che attende la vostra Congregazione ed ogni 

altra istituzione pastorale nella Chiesa.

Nella certezza della vostra dedizione a questo importante servizio, che 

è da sempre la via maestra della Chiesa, vi rinnovo la mia gratitudine ed 

esprimo a tutti voi la mia vicinanza, impartendovi di cuore la Benedizione 

Apostolica.
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III

Ad sodales Pontificiae Academiae Theologicae.*3

Signori Cardinali, 
venerati Fratelli nell’Episcopato e nel Sacerdozio, 
cari fratelli e sorelle,

sono lieto di accogliervi e ringrazio il Presidente per le parole che mi 

ha rivolto. La celebrazione di un anniversario è sempre un momento di 

gioia, di rendimento di grazie per quanto avvenuto nel passato e, nello 

stesso tempo, un impegno per il futuro. Questo vale anche per la Pontifi-

cia Academia Theologica, che celebra quest’anno i tre secoli di istituzione, 

avvenuta il 23 aprile 1718 con Breve da parte del Papa Clemente XI.

Tre secoli di vita costituiscono certamente un traguardo significativo, 

ma non devono essere l’occasione né per guardare narcisisticamente a se 

stessi, né per volgersi nostalgicamente al passato. Piuttosto, rappresentano 

lo stimolo per una rinnovata consapevolezza della propria identità e per 

un rilancio della propria missione nella Chiesa.

La Pontificia Accademia di Teologia ha conosciuto, nella sua storia, 

vari cambiamenti di struttura e di organizzazione per venire incontro alle 

sempre nuove sfide poste dai diversi contesti sociali ed ecclesiali in cui si è 

trovata a operare. Essa infatti nasce, nelle intenzioni del Cardinale Cosimo 

de’ Girolami, come luogo di formazione teologica degli ecclesiastici in un 

momento in cui altre istituzioni risultavano carenti e inadeguate a tale scopo. 

Quando però il cambiamento della situazione storica e culturale non ha più 

richiesto tale compito, l’Accademia ha assunto la fisionomia – che tuttora 

possiede – di un gruppo di studiosi chiamati a indagare e approfondire 

temi teologici di particolare rilevanza. Nello stesso tempo si è delineata, 

nella composizione del corpo dei soci, quell’equilibrio tra i membri operanti 

nell’Urbe e quelli operanti al di fuori di essa, che contraddistingue ancora 

oggi la peculiare dimensione cattolica e internazionale dell’Istituzione.

Al di là dei vari mutamenti, c’è però un elemento costante che caratte-

rizza l’Accademia: essere a servizio della Chiesa con l’intento di promuovere, 

sollecitare e sostenere nella sue varie forme l’intelligenza della fede nel Dio 

* Die 26 Ianuarii 2018.
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rivelatosi in Cristo; fedele al magistero della Chiesa e aperta alle istanze 

e alle sfide della cultura, essa si pone come luogo di confronto e dialogo 

per la comunicazione del Vangelo in contesti sempre nuovi, lasciandosi 

sollecitare dalle urgenze che giungono dall’umanità sofferente per offrire 

il contributo di un pensiero credente, incarnato e solidale: anche il Forum 

sulla creazione che state attualmente tenendo vi spinge proprio in questa 

direzione.

C’è poi un ulteriore aspetto che fin dalla sua origine ha caratterizzato la 

vostra Accademia: si tratta del legame con le altre istituzioni universitarie 

ed educative romane, a cominciare dall’antica Università « La Sapienza », 

per continuare con le Scuole del Seminario Romano, fino a quelle che in 

seguito diventeranno le Pontificie Università dell’Urbe.

I continui contatti, in un rapporto di reciproco scambio culturale, con 

queste istituzioni e con molte congregazioni religiose a cui sono apparte-

nuti e appartengono i suoi membri, hanno fatto in modo che la Pontificia 

Accademia di Teologia non si sia mai considerata un’entità isolata e auto-

noma, ma abbia svolto il proprio ruolo inserita in una trama di relazioni 

da cui si sono arricchiti tutti gli interlocutori. Guardando a tale passato, 

l’Accademia è chiamata ancora oggi a cogliere la propria identità non in 

una prospettiva autoreferenziale, ma come promotrice di un incontro tra 

teologia, filosofia e scienze umane, affinché il buon seme del Vangelo porti 

frutto nel vasto campo del sapere. La necessità, infine, di una sempre più 

stretta collaborazione tra le Istituzioni universitarie ecclesiastiche romane 

richiede all’Accademia Teologica che non si estranei, ma che sappia collo-

carsi in dialogo fecondo con ciascuna di esse per favorire un lavoro comune, 

coordinato e condiviso.

Con queste prospettive per il futuro, e assicurandovi la mia preghiera 

e la mia vicinanza, vi imparto la Benedizione Apostolica. Per favore, non 

dimenticate di pregare per me.
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IV

Ad sodales Crucis Rubrae Italicae.*

Cari fratelli e sorelle,

vi do il benvenuto e ringrazio il Presidente per le sue cortesi parole. 

Esse mi hanno anche permesso di ripensare alla nascita del vostro Movi-

mento, all’ispirazione che vi sostiene e ai traguardi che vi prefiggete. La 

Croce Rossa svolge in tutta Italia e nel mondo un servizio insostituibile, 

prezioso sia per l’opera che materialmente compie, sia per lo spirito con cui 

la compie, che contribuisce a diffondere una mentalità nuova, più aperta, 

più solidale.

La vostra azione, poi, merita ancor più la gratitudine di ogni cittadino 

perché si attua nelle più diverse situazioni, dovendo far fronte a fatiche e 

pericoli di varia natura. È così nel caso dell’assistenza prestata alle vittime 

dei terremoti e di altre calamità naturali, che allevia la prova delle popo-

lazioni colpite, rappresentando un segno della vicinanza di tutto il popolo 

italiano. Di uguale valore è l’impegno che ponete nel soccorso dei migranti 

durante il loro arduo percorso sul mare, e nel ricevere quanti sbarcano e 

sperano di essere accolti e integrati. La mano che tendete loro e che essi 

afferrano è un segno alto, che andrebbe tradotto così: « Non ti aiuto solo in 

questo istante, per sollevarti dal mare e portarti in salvo, ma ti assicuro che 

ci sarò e mi prenderò a cuore la tua sorte ». Per questo, la vostra presenza 

a fianco degli immigrati rappresenta un segno profetico, così necessario al 

nostro tempo. Ho detto la parola « segno profetico »: il profeta – per dirlo 

in una lingua che tutti capiamo – il profeta è quello che « schiaffa »; con il 

suo modo di vivere, con il servizio che fa e le parole… « schiaffa »: sveglia, 

dà veri schiaffi all’egoismo sociale, all’egoismo delle società. E fa risveglia-

re il meglio che c’è nel cuore! Ma date lo schiaffo con la parola e con la 

testimonianza, non con la mano!

La missione del volontario, chiamato a chinarsi su chiunque si trovi nel 

bisogno e a prestargli il proprio soccorso in modo amorevole e disinteres-

sato, richiama la figura evangelica del Buon Samaritano.1 È una parabola 

* Die 27 Ianuarii 2018.
1 Cfr Lc 10, 25-37.
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di Gesù la cui ricchezza inesauribile ci offre una luce preziosa sulla vostra 

azione e sui valori sanciti nel vostro Statuto.

Il primo dei principi fondamentali che lo Statuto afferma è quello di 

« umanità », che porta a « prevenire e alleviare ovunque la sofferenza umana ».2 

La « umanità », in virtù della quale vi fate carico delle sofferenze di tante 

persone, è la stessa che spinge il Buon Samaritano a chinarsi sull’uomo 

ferito e steso a terra. Egli prova compassione e si fa suo prossimo: senza 

compassione, si terrebbe a distanza, e l’uomo incappato nei briganti rimar-

rebbe per lui un soggetto senza volto.

Quanti sono, anche nel nostro mondo, i bambini, gli anziani, le donne e 

gli uomini il cui volto non è riconosciuto come unico e irripetibile, e che ri-

mangono invisibili perché nascosti nel cono d’ombra dell’indifferenza! Questo 

impedisce di vedere l’altro, di udirne il richiamo e percepirne le sofferenze. 

La cultura dello scarto – tanto attuale oggi – è una cultura anonima, senza 

legami e senza volti. Essa si prende cura solo di alcuni, escludendo tanti 

altri. Affermare il principio di umanità significa allora farsi promotori di 

una mentalità radicata nel valore di ogni essere umano, e di una prassi che 

metta al centro della vita sociale non gli interessi economici, ma la cura 

delle persone. Non i soldi al centro, no: le persone!

Il secondo principio affermato nello Statuto è l’« imparzialità », che porta 

a non basare la propria azione su « alcuna distinzione di nazionalità, razza, 

credo religioso, classe o opinione politica ». Essa ha come sua conseguenza 

la « neutralità » – il terzo principio – per cui il Movimento non si schiera 

con alcuna delle parti nei conflitti e nelle controversie politiche, razziali 

o religiose. Questo criterio di azione contrasta la tendenza, oggi purtrop-

po così diffusa, a distinguere chi meriti attenzione e soccorso da chi, al 

contrario, non ne sia degno. Ma voi avete una politica: questa è la vostra 

politica. E qual è il vostro partito politico? Il presidente lo ha detto: voi 

siete del partito politico dei più bisognosi, di quelli che hanno più bisogno.

Agisce con imparzialità il Samaritano del Vangelo: egli non interroga 

l’uomo steso a terra, prima di aiutarlo, per sapere quali siano la sua pro-

venienza e la sua fede, o per capire se sia stato colpito a torto o a ragio-

ne. No. Il Buon Samaritano non sottopone l’uomo ferito ad alcun esame 

preventivo, non lo giudica e non subordina il suo soccorso a prerogative 

2 Art 1.3.
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morali, né tantomeno religiose. Semplicemente, lenisce le sue ferite e poi lo 

affida a una locanda, prendendosi cura anzitutto dei suoi bisogni materiali, 

che non possono essere rimandati. Il Samaritano agisce, paga di persona 

– come mi piace dire che il diavolo entra dalle tasche, così anche le virtù 

escono dalle tasche: paga per aiutare l’altro –, il Samaritano ama. Dietro 

alla sua figura si staglia quella di Gesù stesso, che si è chinato sull’umanità 

e su ognuno di coloro che ha voluto chiamare fratelli, senza fare distinzione 

alcuna, ma offrendo la sua salvezza ad ogni essere umano.

La Croce Rossa Italiana condivide i principi di umanità, imparzialità e 

neutralità con il Movimento Internazionale della Croce Rossa e della Mez-

zaluna Rossa che, raccogliendo ben 190 movimenti nazionali, costituisce 

una rete internazionale necessaria a coordinare e « globalizzare » i soccorsi, 

per far sì che promuovano « la comprensione reciproca, l’amicizia, la coo-

perazione e la pace duratura tra i popoli ».3 Queste parole siano sempre il 

senso della vostra missione: la costruzione di una reciproca comprensione 

tra le persone e i popoli, e la nascita di una pace duratura, che può fondar-

si solo su uno stile di cooperazione, da incentivare in ogni ambito umano 

e sociale, e su sentimenti di amicizia. Chi infatti guarda gli altri con gli 

occhiali dell’amicizia, e non con le lenti della competizione o del conflitto, 

si fa costruttore di un mondo più vivibile e umano.

E non vorrei finire senza un pensiero a coloro di voi che, nell’esercizio 

della missione di aiuto, hanno perso la vita. Scusatemi: non l’hanno persa, 

no, non l’hanno persa: l’hanno donata! Sono i vostri martiri, sono i vostri 

martiri. E Gesù ci dice che non c’è amore più grande che dare la vita per 

gli altri; voi avete questi tra voi. Che loro ci ispirino, vi ispirino, vi aiutino, 

vi proteggano dal cielo.

E chiediamo che lo Spirito del Risorto, che è Spirito di amore e di 

pace, ci insegni questa via e ci aiuti a realizzarla. Chiedo per questo su 

tutti voi la benedizione di Dio – Dio Padre di tutti noi, Padre di tutte le 

confessioni – e la invoco in particolare per quanti hanno perduto la vita 

svolgendo il loro servizio e per i loro cari. Mi raccomando anch’io alle 

vostre preghiere. Grazie.

3 Cfr Statuto, 1, 3.
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V

Ad Communitatem Graeco-Catholicam Ucrainam Basilicae minoris Sanctae 
Sophiae Romae.*

Beatitudine, caro Fratello Svjatoslav, 
cari Vescovi, sacerdoti, fratelli e sorelle,

vi saluto cordialmente, felice di essere con voi. Vi ringrazio per la vo-

stra accoglienza e per la fedeltà di sempre, fedeltà a Dio e al successore 

di Pietro, che non poche volte è stata pagata a caro prezzo.

Entrando in questo luogo sacro ho avuto la gioia di guardare i vostri 

volti, sentire i vostri canti. Se siamo qui, riuniti in comunione fraterna, 

dobbiamo rendere grazie anche per tanti volti che ora non vediamo più, ma 

che sono stati un riflesso dello sguardo d’amore di Dio su di noi. Penso, 

in particolare, a tre figure: la prima è il Cardinal Slipyj, di cui nell’anno 

appena concluso si è ricordato il centoventicinquesimo anniversario della 

nascita. Ha voluto ed edificato questa luminosa Basilica, perché splendes-

se come segno profetico di libertà negli anni in cui a tanti luoghi di culto 

l’accesso era impedito. Ma con le sofferenze patite e offerte al Signore ha 

contribuito a costruire un altro tempio, persino più grande e bello, l’edificio 

di pietre vive che siete voi.1

Una seconda figura è quella del Vescovo Chmil, morto quarant’anni fa 

e qui sepolto: una persona che mi ha fatto tanto bene. È indelebile in me 

il ricordo di quando, da giovane – avevo dodici anni – assistevo alla sua 

Messa; lui mi ha insegnato a servire la Messa, a leggere l’alfabeto vostro, 

a rispondere alle varie parti…; da lui ho appreso, in questo servizio alla 

Messa – tre volte alla settimana lo facevo –, la bellezza della vostra liturgia; 

dai suoi racconti la viva testimonianza di quanto la fede sia stata provata e 

forgiata in mezzo alle terribili persecuzioni ateiste del secolo scorso. Sono 

molto grato a lui e ai vostri numerosi “eroi della fede”: coloro che, come 

Gesù, hanno seminato nella via della croce, generando una messe feconda. 

Perché la vera vittoria cristiana è sempre nel segno della croce, nostro 

stendardo di speranza.

* Die 28 Ianuarii 2018.
1 Cfr 1 Pt 2, 5.
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E la terza persona che vorrei ricordare è il Cardinale Husar. Siamo stati 

fatti cardinali lo stesso giorno Lui non è stato solo “padre e capo” della 

vostra Chiesa, ma guida e fratello maggiore di tanti; Lei, cara Beatitudine, 

lo porta nel cuore, e molti ne conserveranno per sempre l’affetto, la genti-

lezza, la presenza vigile e orante fino alla fine. Cieco, ma guardava al di là.

Questi testimoni del passato sono stati aperti al futuro di Dio e perciò 

danno speranza al presente. Diversi tra voi hanno avuto forse la grazia 

di conoscerli. Quando varcate la soglia di questo tempio, ricordate, fate 

memoria dei padri e delle madri nella fede, perché sono i basamenti che 

ci reggono: quelli che ci hanno insegnato il Vangelo con la vita ancora 

ci orientano e ci accompagnano nel cammino. L’Arcivescovo Maggiore ha 

parlato delle mamme, delle nonne ucraine, che trasmettono la fede, han-

no trasmesso la fede, con coraggio; hanno battezzato i figli, i nipoti, con 

coraggio. E anche oggi, [è grande] il bene – e questo lo dico perché lo 

conosco – il bene che queste donne fanno qui a Roma, in Italia, curando 

i bambini, o come badanti: trasmettono la fede nelle famiglie, alcune volte 

tiepide nell’esperienza di fede… Ma voi avete una fede coraggiosa. E mi viene 

alla memoria la lettura dello scorso venerdì, quando Paolo dice a Timoteo: 

« Tua mamma e tua nonna ». Dietro ad ognuno di voi c’è una mamma, una 

nonna che ha trasmesso la fede. Le donne ucraine sono eroiche, davvero. 

Ringraziamo il Signore!

Nel cammino della vostra comunità romana il riferimento stabile è questa 

rettoria. Insieme alle comunità greco-cattoliche ucraine di tutto il mondo, 

avete ben espresso il vostro programma pastorale in una frase: La parroc-

chia vivente è il luogo d’incontro con il Cristo vivente. Due parole vorrei 

sottolineare. La prima è incontro. La Chiesa è incontro, è il luogo dove 

guarire la solitudine, dove vincere la tentazione di isolarsi e di chiudersi, 

dove attingere la forza per superare i ripiegamenti su se stessi. La comunità 

è allora il luogo dove condividere le gioie e le fatiche, dove portare i pesi 

del cuore, le insoddisfazioni della vita e la nostalgia di casa. Qui Dio vi 

attende per rendere sempre più sicura la vostra speranza, perché quando 

s’incontra il Signore tutto viene attraversato dalla sua speranza. Vi auguro 

di attingere sempre qui il pane per il cammino di ogni giorno, la conso-

lazione del cuore, la guarigione delle ferite. La seconda parola è vivente. 

Gesù è il vivente, è risorto e vivo e così lo incontriamo nella Chiesa, nella 

Liturgia, nella Parola. Ogni sua comunità, allora, non può che profumare 



232 Acta Apostolicae Sedis – Commentarium Officiale

di vita. La parrocchia non è un museo di ricordi del passato o un simbolo 

di presenza sul territorio, ma è il cuore della missione della Chiesa, dove 

si riceve e si condivide la vita nuova, quella vita che vince il peccato, 

la morte, la tristezza, ogni tristezza, e mantiene giovane il cuore. Se la 

fede nascerà dall’incontro e parlerà alla vita, il tesoro che avete ricevuto 

dai vostri padri sarà ben custodito. Saprete così offrire i beni inestimabili 

della vostra tradizione anche alle giovani generazioni, che accolgono la 

fede soprattutto quando percepiscono la Chiesa vicina e vivace. I giovani 

hanno bisogno di percepire questo: che la Chiesa non è un museo, che la 

Chiesa non è un sepolcro, che Dio non è una cosa lì… no, che la Chiesa è 

viva, che la Chiesa dà vita e che Dio è Gesù Cristo in mezzo alla Chiesa, 

è Cristo vivente.

Vorrei anche rivolgere un pensiero riconoscente alle tante donne – ho 

parlato un po’ a braccio di questo, mi ripeto – che nelle vostre comunità 

sono apostole di carità e di fede. Siete preziose e portate in molte fami-

glie italiane l’annuncio di Dio nel migliore dei modi, quando con il vostro 

servizio vi prendete cura delle persone attraverso una presenza premurosa 

e non invadente. Questo è molto importante: non invadente…, [fatta di] te-

stimonianza… E allora [fa dire]: « Questa donna è buona… »; e la fede viene, 

viene trasmessa la fede. Vi invito a considerare il vostro lavoro, faticoso e 

spesso poco appagante, non solo come un mestiere, ma come una missione: 

siete i punti di riferimento nella vita di tanti anziani, le sorelle che fanno 

loro sentire di non essere soli. Portate il conforto e la tenerezza di Dio a 

chi, nella vita, si dispone a prepararsi all’incontro con lui. È un grande 

ministero di prossimità e di vicinanza, gradito a Dio, di cui vi ringrazio. E 

voi, che fate questo mestiere di badanti degli anziani, vedete che loro vanno 

al di là, e forse li dimenticate, perché ne viene un altro, e un altro… Sì, 

ricordate i nomi… Ma saranno loro ad aprirvi la porta, lassù, saranno loro.

Comprendo che, mentre siete qui, il cuore palpita per il vostro Paese, 

e palpita non solo di affetto, ma anche di angoscia, soprattutto per il fla-

gello della guerra e per le difficoltà economiche. Sono qui per dirvi che vi 

sono vicino: vicino col cuore, vicino con la preghiera, vicino quando celebro 

l’Eucaristia. Lì supplico il Principe della Pace perché tacciano le armi. Gli 

chiedo anche che non abbiate più bisogno di compiere immani sacrifici per 

mantenere i vostri cari. Prego perché nei cuori di ciascuno non si spenga 

mai la speranza, ma si rinnovi il coraggio di andare avanti, di ricominciare 



 Acta Francisci Pp. 233

sempre. Vi ringrazio, a nome della Chiesa intera, mentre a tutti voi e alle 

persone che portate nel cuore do la mia Benedizione. E vi chiedo per favore 

di non dimenticarvi di pregare per me.

E vorrei anche farvi una confidenza, dirvi un segreto. La notte, prima 

di andare a letto, e al mattino, quando mi sveglio, sempre « mi incontro 

con gli ucraini ». Perché? Perché quando il vostro Arcivescovo Maggiore è 

venuto in Argentina, quando l’ho visto io ho pensato che fosse il “chieri-

chetto” della Chiesa ucraina: ma era l’Arcivescovo! Ha fatto un bel lavoro, 

in Argentina. Ci incontravamo insieme, abbastanza spesso. Poi, un giorno 

è andato al Sinodo ed è tornato Arcivescovo Maggiore, per congedarsi. Il 

giorno in cui si è congedato, mi ha regalato un’icona bellissima – così, la 

metà [piega a metà i fogli che ha in mano per mostrare la dimensione] – 

della Madonna della tenerezza. E io a Buenos Aires l’ho portata in camera 

mia, e ogni notte la salutavo, e al mattino anche, un’abitudine. Poi toccò a 

me fare il viaggio a Roma e non poter tornare – lui poté tornare, io no! –. 

E mi sono fatto portare i tre libri del breviario che non avevo portato, e le 

cose più essenziali, e quella Madonna della tenerezza. E ogni notte, prima 

di andare a letto, bacio la Madonna della tenerezza che mi ha regalato il 

vostro Arcivescovo Maggiore, e al mattino anche, la saluto. Così si può dire 

che incomincio la giornata e la finisco “in ucraino”.

E adesso vi invito a pregare la Madonna e vi darò la benedizione, che 

vorrei dare insieme al vostro Arcivescovo.

« Ave o Maria, … »

[Benedizione]
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VI

Ad participes Conferentiae Internationalis de Civitatum, Institutionum et 
Personarum responsalitate in Antisemitismo criminibusque patratis ex anti-
semitico odio profligandis.*

Cari amici,

vi do un caloroso benvenuto e vi ringrazio della vostra presenza. Sono 

grato anche per il nobile fine che vi riunisce: riflettere insieme, da vari 

punti di vista, sulla responsabilità di Stati, istituzioni e individui nella 

lotta all’antisemitismo e ai crimini connessi all’odio antisemitico. Vorrei 

sottolineare una parola: responsabilità. Essere responsabili significa esse-

re capaci di rispondere. Non è solo questione di analizzare le cause della 

violenza e di rifiutarne le logiche perverse, ma di essere pronti e attivi 

nel rispondervi. Pertanto, il nemico contro cui lottare non è soltanto l’o-

dio, in tutte le sue forme ma, ancor più alla radice, l’indifferenza; perché 

è l’indifferenza che paralizza e impedisce di fare quel che è giusto anche 

quando si sa che è giusto.

Non mi stanco di ripetere che l’indifferenza è un virus che contagia 

pericolosamente i nostri tempi, tempi nei quali siamo sempre più connessi 

con gli altri, ma sempre meno attenti agli altri. Eppure il contesto globa-

lizzato ci dovrebbe aiutare a comprendere che nessuno di noi è un’isola e 

che nessuno avrà un futuro di pace senza un degno avvenire per tutti. Il 

libro della Genesi ci aiuta a capire che l’indifferenza è un male insidioso 

sempre accovacciato alla porta dell’uomo.1 È l’oggetto del dibattere tra la 

creatura e il Creatore ai primordi della storia, allorché questi domanda a 

Caino: « Dov’è tuo fratello? ». Ma Caino, che ha appena ucciso il fratello, 

non risponde alla domanda, non spiega questo “dove”. Al contrario, reclama 

la propria autonomia: « Sono forse io il custode di mio fratello? ».2 Non gli 

importa del fratello: ecco la radice perversa, radice di morte che produce 

disperazione e silenzio. Ricordo questo silenzio assordante, che percepii 

nella mia visita ad Auschwitz-Birkenau: un silenzio inquietante, che lascia 

spazio solo alle lacrime, alla preghiera e alla richiesta di perdono.

* Die 29 Ianuarii 2018.
1 Cfr Gen 4, 7.
2 v. 9.
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Di fronte al virus dell’indifferenza, quale vaccino possiamo amministra-

re? Ci viene in aiuto il libro del Deuteronomio. Dopo il lungo tragitto nel 

deserto, Mosè rivolse al popolo eletto una raccomandazione fondamentale: 

« Ricordati di tutto il cammino… ».3 Al popolo che anelava all’avvenire pro-

messo, la sapienza suggeriva di guardare indietro, di volgere lo sguardo 

ai passi compiuti. E Mosè non disse semplicemente: « pensa al cammino », 

ma ricordati, ovvero rendi vivo, non lasciar morire il passato. Ricordati, 

cioè « torna indietro col cuore »: fai memoria non solo con la mente, ma 

dal profondo dell’animo, con tutto te stesso. E non fare memoria soltanto 

di ciò che piace, ma « di tutto il cammino ». Si è appena celebrato il giorno 

della memoria. Per recuperare la nostra umanità, per recuperare una com-

prensione umana della realtà e superare tante deplorevoli forme di apatia 

verso il prossimo, ci occorre questa memoria, questa capacità di coinvol-

gerci insieme nel ricordare. La memoria è la chiave di accesso al futuro, ed 

è nostra responsabilità consegnarla degnamente alle giovani generazioni.

Vorrei, a tale riguardo, menzionare un documento della Commissione 

per i Rapporti religiosi con l’Ebraismo, di cui ricorre quest’anno il vente-

simo anniversario della pubblicazione. Il titolo è eloquente: Noi ricordiamo: 

una Riflessione sulla Shoah.4 San Giovanni Paolo II si augurò che potes-

se « abilitare la memoria a svolgere il suo necessario ruolo nel processo 

di costruzione di un futuro nel quale l’indicibile iniquità della Shoah non 

sia mai più possibile ».5 Il testo parla di questa memoria, che da cristiani 

siamo chiamati a custodire insieme ai nostri fratelli maggiori ebrei: « Non 

è soltanto questione di ritornare al passato. Il futuro comune di ebrei e 

cristiani esige che noi ricordiamo, perché “non c’è futuro senza memoria”. 

La storia stessa è memoria futuri ».6

Per costruire la nostra storia, che sarà insieme o non sarà, abbiamo 

bisogno di una memoria comune, viva e fiduciosa, che non rimanga impri-

gionata nel risentimento ma, pur attraversata dalla notte del dolore, si di-

schiuda alla speranza di un’alba nuova. La Chiesa desidera tendere la mano. 

Desidera ricordare e camminare insieme. In questo percorso, « memore del 

patrimonio che essa ha in comune con gli ebrei, e spinta non da motivi 

3 Dt 8, 2.
4 16 Marzo 1998.
5 Lettera introduttiva, 12 marzo 1998.
6 I.
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politici, ma da religiosa carità evangelica, deplora gli odi, le persecuzioni 

e tutte le manifestazioni dell’antisemitismo dirette contro gli ebrei in ogni 

tempo e da chiunque ».7

Cari amici, aiutiamoci a vicenda a far fermentare una cultura della 

responsabilità, della memoria e della prossimità, e a stabilire un’alleanza 

contro l’indifferenza, contro ogni indifferenza. Saranno certamente di aiuto 

le potenzialità dell’informazione, ma ancora più importante sarà la forma-

zione. È urgente educare le giovani generazioni a coinvolgersi attivamente 

nella lotta contro gli odi e le discriminazioni, ma anche nel superare le 

contrapposizioni del passato e a non stancarsi mai di cercare l’altro. Infatti, 

per preparare un futuro veramente umano non è sufficiente respingere il 

male, ma serve costruire insieme il bene. Vi ringrazio per il vostro impegno 

in tutto questo. Il Signore della pace vi accompagni e benedica ogni vostro 

buon proposito. Grazie.

7 ConC. eCum. vat. ii, Dich. Nostra aetate, 4.
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VII

Ad Romanae Rotae Tribunal in occasione inaugurationis Anni Iudicialis.*8

Cari Prelati Uditori,

vi saluto cordialmente, ad iniziare dal Decano, che ringrazio per le sue 

parole. Insieme con voi saluto gli officiali, gli avvocati e tutti i collabora-

tori del Tribunale Apostolico della Rota Romana. Vi auguro ogni bene per 

l’Anno giudiziario che oggi inauguriamo.

Oggi vorrei riflettere con voi su un aspetto qualificante del vostro servi-

zio giudiziale, cioè sulla centralità della coscienza, che è nello stesso tempo 

quella di ciascuno di voi e quella delle persone dei cui casi vi occupate. 

Infatti, la vostra attività si esprime anche come ministero della pace del-

le coscienze e richiede di essere esercitata in tutta coscienza, come bene 

esprime la formula con la quale le vostre Sentenze vengono emanate ad 

consulendum conscientiae o ut consulatur conscientiae.

In ordine alla dichiarazione di nullità o validità del vincolo matrimo-

niale, voi vi ponete, in certo senso, come esperti della coscienza dei fedeli 

cristiani. In questo ruolo, siete chiamati ad invocare incessantemente l’assi-

stenza divina per espletare con umiltà e misura il grave compito affidatovi 

dalla Chiesa, manifestando così la connessione tra la certezza morale, che 

il giudice deve raggiungere ex actis et probatis, e l’ambito della sua coscien-

za, noto unicamente allo Spirito Santo e da Lui assistito. Grazie alla luce 

dello Spirito vi è dato, infatti, di entrare nell’ambito sacro della coscienza 

dei fedeli. È significativo che l’antica preghiera dell’Adsumus, che veniva 

proclamata all’inizio di ogni sessione del Concilio Vaticano II, si reciti con 

tanta frequenza nel vostro Tribunale.

L’ambito della coscienza è stato molto caro ai Padri degli ultimi due 

Sinodi dei Vescovi, ed è risuonato in modo significativo nell’Esortazione 

apostolica post-sinodale Amoris laetitia. Ciò è derivato dalla consapevo-

lezza che il Successore di Pietro e i Padri sinodali hanno maturato circa 

l’impellente necessità di ascolto, da parte dei Pastori della Chiesa, delle 

istanze e delle attese di quei fedeli i quali hanno reso la propria coscienza 

* Die 29 Ianuarii 2018.
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muta e assente per lunghi anni e, in seguito, sono stati aiutati da Dio e 

dalla vita a ritrovare un po’ di luce, rivolgendosi alla Chiesa per avere la 

pace della loro coscienza.

La coscienza assume un ruolo decisivo nelle scelte impegnative che i 

fidanzati devono affrontare per accogliere e costruire l’unione coniugale e 

quindi la famiglia secondo il disegno di Dio. La Chiesa, madre tenerissima, 

ut consulatur conscientiae dei fedeli bisognosi di verità, ha ravvisato la 

necessità di invitare quanti operano nella pastorale matrimoniale e fami-

gliare ad una rinnovata consapevolezza nell’aiutare i fidanzati a costruire e 

custodire l’intimo santuario della loro coscienza cristiana. In proposito, mi 

piace rimarcare che nei due Documenti in forma di motu proprio, emanati 

per la riforma del processo matrimoniale, ho esortato a istituire l’indagine 

pastorale diocesana così da rendere non solo il processo più sollecito, ma 

anche più giusto, nella dovuta conoscenza di cause e motivi che sono all’o-

rigine del fallimento matrimoniale. D’altra parte, nell’Esortazione apostolica 

Amoris laetitia, sono stati indicati percorsi pastorali per aiutare i fidanzati 

ad entrare senza paure nel discernimento e nella scelta conseguente del 

futuro stato di vita coniugale e familiare, descrivendo nei primi cinque ca-

pitoli la straordinaria ricchezza del patto coniugale disegnato da Dio nelle 

Scritture e vissuto dalla Chiesa nel corso della storia.

È quanto mai necessaria una continua esperienza di fede, speranza e 

carità, perché i giovani tornino a decidere, con coscienza sicura e serena, 

che l’unione coniugale aperta al dono dei figli è letizia grande per Dio, 

per la Chiesa, per l’umanità. Il cammino sinodale di riflessione sul matri-

monio e la famiglia, e la successiva Esortazione apostolica Amoris laetitia, 

hanno avuto un percorso e uno scopo obbligati: come salvare i giovani dal 

frastuono e rumore assordante dell’effimero, che li porta a rinunciare ad 

assumere impegni stabili e positivi per il bene individuale e collettivo. Un 

condizionamento che mette a tacere la voce della loro libertà, di quell’in-

tima cella – la coscienza appunto – che Dio solo illumina e apre alla vita, 

se gli si permette di entrare.

Quanto è preziosa e urgente l’azione pastorale di tutta la Chiesa per il 

recupero, la salvaguardia, la custodia di una coscienza cristiana, illuminata 

dai valori evangelici! Sarà un’impresa lunga e non facile, che richiede a 

vescovi e presbiteri di operare indefessamente per illuminare, difendere e 

sostenere la coscienza cristiana della nostra gente. La voce sinodale dei Padri 
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Vescovi e la successiva Esortazione apostolica Amoris laetitia hanno così 

assicurato un punto primordiale: il necessario rapporto tra la regula fidei, 

cioè la fedeltà della Chiesa al magistero intoccabile sul matrimonio, così 

come sull’Eucaristia, e l’urgente attenzione della Chiesa stessa ai processi 

psicologici e religiosi di tutte le persone chiamate alla scelta matrimoniale 

e familiare. Accogliendo gli auspici dei Padri sinodali, ho già avuto modo 

di raccomandare l’impegno di un catecumenato matrimoniale, inteso come 

itinerario indispensabile dei giovani e delle coppie destinato a far rivivere 

la loro coscienza cristiana, sostenuta dalla grazia dei due sacramenti, bat-

tesimo e matrimonio.

Come ho ribadito altre volte, il catecumenato è per sé unico, in quan-

to battesimale, cioè radicato nel battesimo, e al tempo stesso nella vita 

necessita del carattere permanente, essendo permanente la grazia del sa-

cramento matrimoniale, che proprio perché grazia è frutto del mistero, la 

cui ricchezza non può che essere custodita e assistita nella coscienza dei 

coniugi come singoli e come coppia. Si tratta in realtà di figure peculiari 

di quell’incessante cura animarum che è la ragion d’essere della Chiesa, e 

di noi Pastori in primo luogo.

Tuttavia, la cura delle coscienze non può essere impegno esclusivo dei 

Pastori, ma, con responsabilità e modalità diverse, è missione di tutti, mi-

nistri e fedeli battezzati. Il Beato Paolo VI esortava alla « fedeltà assoluta 

per salvaguardare la “regula fidei”,1 che illumina la coscienza e non può 

essere offuscata e scardinata. Per fare ciò – dice ancora Paolo VI – « occorre 

evitare gli estremismi opposti, sia da parte di chi si appella alla tradizione 

per giustificare la propria disobbedienza al supremo Magistero e al Con-

cilio ecumenico, sia da parte di quanti si sradicano dall’humus ecclesiale 

corrompendo la genuina dottrina della Chiesa; entrambi gli atteggiamenti 

sono segno di indebito e forse inconscio soggettivismo, quando non sia 

purtroppo di ostinazione, di caparbietà, di squilibrio; posizioni queste che 

feriscono al cuore la Chiesa, Madre e Maestra ».2

La fede è luce che illumina non solo il presente ma anche il futuro: ma-

trimonio e famiglia sono il futuro della Chiesa e della società. È necessario 

pertanto favorire uno stato di catecumenato permanente, affinché la coscien-

1 Insegnamenti XV [1977], 663.
2 Insegnamenti XIV [1976], 500.
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za dei battezzati sia aperta alla luce dello Spirito. L’intenzione sacramentale 

non è mai frutto di un automatismo, ma sempre di una coscienza illuminata 

dalla fede, come il risultato di una combinazione tra umano e divino. In 

questo senso, l’unione sponsale può dirsi vera solo se l’intenzione umana 

degli sposi è orientata a ciò che vogliono Cristo e la Chiesa. Per rendere 

sempre più consapevoli di ciò i futuri sposi, occorre l’apporto, oltre che dei 

vescovi e dei sacerdoti, anche di altre persone impegnate nella pastorale, 

religiosi e fedeli laici corresponsabili nella missione della Chiesa.

Cari giudici della Rota Romana, la stretta connessione tra l’ambito 

della coscienza e quello dei processi matrimoniali di cui quotidianamente 

vi occupate, chiede di evitare che l’esercizio della giustizia venga ridotto a 

un mero espletamento burocratico. Se i tribunali ecclesiastici cadessero in 

questa tentazione, tradirebbero la coscienza cristiana. Ecco perché, nella 

procedura del processus brevior, ho stabilito non solo che sia reso più evi-

dente il ruolo di vigilanza del Vescovo diocesano, ma anche che egli stesso, 

giudice nativo nella Chiesa affidatagli, giudichi in prima istanza i possibili 

casi di nullità matrimoniale. Dobbiamo impedire che la coscienza dei fedeli 

in difficoltà per quanto riguarda il loro matrimonio si chiuda ad un cammino 

di Grazia. Questo scopo si raggiunge con un accompagnamento pastorale, 

con il discernimento delle coscienze3 e con l’opera dei nostri tribunali. Tale 

opera deve svolgersi nella sapienza e nella ricerca della verità: solo così la 

dichiarazione di nullità produce una liberazione delle coscienze.

Rinnovo a ciascuno la mia gratitudine per il bene che fate al popolo di 

Dio, servendo la giustizia. Invoco la divina assistenza sul vostro lavoro e 

di cuore vi imparto la Benedizione Apostolica.

3 Cfr Esort. ap. Amoris laetitia, 242.
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VIII

Ad participes Sessionis « De consideranda violentia in nomine religionis com-
missa ».*

Cari amici,

vi do il benvenuto e vi ringrazio per la vostra presenza. È molto signi-

ficativo che i responsabili politici e i capi religiosi si incontrino e discutano 

tra loro su come contrastare la violenza commessa in nome della religione.

Vorrei qui richiamare quanto ho avuto modo di dire in diverse circostan-

ze, particolarmente in occasione del mio viaggio in Egitto: « Dio, amante 

della vita, non cessa di amare l’uomo e per questo lo esorta a contrastare 

la via della violenza. Ad attuare questo imperativo sono chiamate, anzitutto 

e oggi in particolare, le religioni, perché, mentre ci troviamo nell’urgente 

bisogno dell’Assoluto, è imprescindibile escludere qualsiasi assolutizzazione 

che giustifichi forme di violenza. La violenza, infatti, è la negazione di 

ogni autentica religiosità. Siamo tenuti a denunciare le violazioni contro 

la dignità umana e contro i diritti umani, a portare alla luce i tentativi 

di giustificare ogni forma di odio in nome della religione e a condannarli 

come falsificazione idolatrica di Dio ».1

La violenza propagandata e attuata in nome della religione non può 

che attirare discredito verso la religione stessa; come tale, dovrebbe essere 

condannata da tutti e, con speciale convinzione, dall’uomo autenticamente 

religioso, il quale sa che Dio è soltanto bontà, amore, compassione, e che 

in Lui non può esserci spazio per l’odio, il rancore e la vendetta. La per-

sona religiosa sa che una delle più grandi bestemmie è chiamare Dio come 

garante dei propri peccati e crimini, di chiamarlo a giustificare l’omicidio, 

la strage, la riduzione in schiavitù, lo sfruttamento in ogni sua forma, l’op-

pressione e la persecuzione di persone e di intere popolazioni.

La persona religiosa sa che Dio è il Santo e che nessuno può preten-

dere di appellarsi al suo nome per compiere il male. Ogni leader religioso 

è chiamato a smascherare qualsiasi tentativo di manipolare Dio per scopi 

che nulla hanno a che vedere con Lui e la sua gloria. Bisogna mostrare, 

* Die 2 Februarii 2018.
1 Discorso alla Conferenza Internazionale per la Pace, Al-Azhar Conference Centre, Il Cairo, 

28 aprile 2017.
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senza stancarsi, che ogni vita umana ha in se stessa carattere sacro, merita 

rispetto, considerazione, compassione, solidarietà, a prescindere dall’etnia, 

dalla religione, dalla cultura, dall’orientamento ideologico o politico.

L’appartenenza a una determinata religione non dà nessuna dignità o 

diritti supplementari a chi vi aderisce, così come la non appartenenza non 

ne toglie né diminuisce.

Occorre perciò impegnarsi insieme, leader politici e responsabili religiosi, 

insegnanti e operatori dell’educazione, della formazione e dell’informazio-

ne, per avvertire chiunque venisse tentato da forme perverse di religiosità 

traviata, che esse nulla hanno a che vedere con la testimonianza di una 

religione degna di questo nome.

Questo aiuterà quanti con buona volontà cercano Dio ad incontrarlo 

veramente, ad incontrare Colui che libera dalla paura, dall’odio e dalla 

violenza, che desidera servirsi della creatività e delle energie di ciascuno 

per diffondere il suo disegno d’amore e di pace rivolto a tutti.

Gentili Signore e Signori, esprimo nuovamente il mio apprezzamento 

per la vostra volontà di riflessione e di dialogo su un tema così dramma-

ticamente importante, e per aver dato così un qualificato contributo alla 

crescita della cultura della pace fondata sempre sulla verità e sull’amore. 

Dio benedica voi e il vostro lavoro. Grazie.
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NUNTII

I
In occasione DCCC annorum ab approbatione Ordinis Beatae Mariae Virginis 
a Mercede.

Al Reverendísimo Padre Fray Juan Carlos Saavedra Lucho 
Maestro General de la Orden de la Bienaventurada María Virgen de la Merced

Querido Hermano:

Al acercarse la fecha en la que la Orden de la Merced, y todos los que 

se unen a ella con lazos espirituales, recuerdan el octavo centenario de la 

confirmación pontificia de este instituto por parte del Papa Gregorio IX, 

quiero unirme a ustedes en su acción de gracias al Señor por todos los 

dones recibidos a lo largo de este tiempo. Deseo expresarles mi cercanía 

espiritual, animándoles a que esta circunstancia sirva para la renovación 

interior y para impulsar el carisma recibido, siguiendo el camino espiritual 

que Cristo Redentor les ha trazado.

El Señor se hace presente en nuestra vida mostrándonos todo su amor y 

nos anima a que le correspondamos con generosidad, siendo este el primer 

mandamiento del santo Pueblo de Dios: « Amarás al Señor tu Dios con todo 

tu corazón, con toda tu alma y con todas tus fuerzas » (Dt 6, 5). En prepa-

ración a este año jubilar ustedes han querido resaltar a tres protagonistas 

de su historia que pueden significar tres momentos de respuesta al amor 

de Dios. El primero es san Pedro Nolasco, considerado el fundador de la 

nueva comunidad y el depositario del carisma entregado por Dios. En esa 

vocación está el corazón y el tesoro de la Orden, pues tanto la tradición 

de la misma como la biografía de cada religioso se fundamentan en ese 

primer amor. En el rico patrimonio de la familia mercedaria, iniciado con 

los fundadores y enriquecido por los miembros de la comunidad que se han 

sucedido a lo largo de los siglos, se concitan todas las gracias espirituales 

y materiales que ustedes han recibido. Este depósito se hace expresión de 

una historia de amor que se enraiza en el pasado pero que sobre todo, se 

encarna en el presente y se abre al futuro, en los dones que el Espíritu 

sigue derramando hoy sobre cada uno de ustedes. No se puede amar lo 
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que no se conoce (cf. San Agustín, Trinidad, X,II,4), por ello los animo 

a profundizar en ese cimiento puesto por Cristo y fuera del cual nada se 

puede construir, redescubriendo el primer amor de la Orden y de la propia 

vocación, para renovarlos continuamente.

El segundo protagonista en este tríptico es la Virgen Santa, Nuestra 

Señora de la Merced o, como también la llaman, del Remedio y de Gracia 

en nuestras necesidades, que suplicamos a Dios y confiamos a su poderosa 

intercesión. En el original hebreo la expresión que traducimos « amarás 

al Señor con toda el alma » tiene el sentido de « hasta la última gota de 

nuestra sangre ». Por eso, el ejemplo de María se identifica con este verso 

del « Shemá ». Ella se proclama como la « esclava del Señor », y se pone en 

camino « apresuradamente » (Lc 1, 38-39), para llevar la buena noticia del 

reino a su prima Isabel. Es la respuesta de Dios al clamor del pueblo que 

espera la liberación (cf. Ex 3, 7 y Lc 1, 13). Así, es maestra de consagración 

a Dios y al pueblo, en la disponibilidad y el servicio, en la humildad y la 

sencillez de una vida oculta, totalmente entregada a Dios, en el silencio y 

en la oración. Es un compromiso que nos evoca el sacrificio de los anti-

guos padres redentores, que se quedaban ellos mismos « en rehenes », como 

prenda de la libertad de los cautivos. Por ello, les ruego que este propósito 

de ser completamente suyos se refleje no sólo en las obras apostólicas de 

vanguardia, sino en el trabajo cotidiano y humilde de cada religioso, como 

también en los monasterios contemplativos que, con el silencio orante y 

en el sacrificio escondido, sostienen maternalmente la vida de la Orden y 

de la Iglesia.

El tercer protagonista que completa el cuadro de la historia del Insti-

tuto es Cristo Redentor en él damos un salto cualitativo, pues pasamos de 

los discípulos al Maestro. Como al joven rico, Jesús nos interpela con una 

pregunta que nos toca profundamente: ¿Quieres ser perfecto? (cf Mt 19, 21; 

5, 48). No vale un conocimiento teórico, ni siquiera una adhesión sincera 

a los preceptos de la Ley divina « desde la juventud » (Mc 10, 20); sino que 

Jesús nos mira a los ojos y nos ama, pidiéndonos que lo dejemos todo por 

seguirle. El amor se aquilata en el fuego del riesgo, en la capacidad de po-

ner  sobre la mesa todas las cartas y de apostar fuerte, por esa esperanza 

que no defrauda. Sin embargo muchas veces, las decisiones personales y 

comunitarias que más nos cuestan son las que afectan a nuestras pequeñas 

y, a veces, mundanas seguridades. Todos estamos llamados a vivir la alegría 
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que brota del encuentro con Jesús, para vencer nuestro egoísmo, salir de 

nuestra propia comodidad y atrevemos a llegar a toda periferia que nece-

sita la luz del Evangelio (cf. Evangelii gaudium, 20). Podemos responder 

al Señor con generosidad cuando experimentamos que somos amados por 

Dios a pesar de nuestro pecado y nuestra inconsistencia.

Queridos hermanos y hermanas:

El Señor Jesús les mostrará un camino hermoso, por donde transitar 

con un espíritu renovado. Podrán hacer crecer el don recibido –personal 

y comunitariamente–, entregándolo y entregándose completamente, como 

el grano de trigo que si no muere no puede dar fruto (cf. Jn 12, 24) Pido 

al Señor que les dé la fuerza para abandonar lo que les ata y asumir su 

cruz, de modo que dejando el manto y agarrando su camilla (Mc 10, 50; 

2, 1-12) puedan seguirlo por el camino y habitar en su casa por siempre.

Por favor, les ruego que no dejen de rezar por mí. Que Jesús bendiga 

a todos los miembros de la Orden y de la entera familia mercedaria, y la 

Virgen Santa los cuide.

Fraternalmente,

FRANCISCO PP.

Vaticano, 6 de diciembre de 2017

Memoria de san Pedro Pascual
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II

Ad Praesidem Exsecutorium « Mundialis Oeconomici Fori » Davoni-Klosters 

(23-26 Ianuarii 2018).

To Professor Klaus Schwab 
Executive Chairman of the World Economic Forum

I am grateful for your invitation to participate in the World Economic 

Forum 2018 and for your desire to include the perspective of the Catholic 

Church and the Holy See at the meeting in Davos. I thank you also for 

your efforts to bring this perspective to the attention of those gathered for 

this annual Forum, including the distinguished political and governmental 

authorities present and all those engaged in the fields of business, the 

economy, work and culture, as they discuss the challenges, concerns, hopes 

and prospects of the world today and of the future.

The theme chosen for this year’s Forum – Creating a Shared Future in 

a Fractured World – is very timely. I trust that it will assist in guiding your 

deliberations as you seek better foundations for building inclusive, just and 

supportive societies, capable of restoring dignity to those who live with 

great uncertainty and who are unable to dream of a better world.

At the level of global governance, we are increasingly aware that there 

is a growing fragmentation between States and Institutions. New actors are 

emerging, as well as new economic competition and regional trade agree-

ments. Even the most recent technologies are transforming economic models 

and the globalized world itself, which, conditioned by private interests and 

an ambition for profit at all costs, seem to favour further fragmentation and 

individualism, rather than to facilitate approaches that are more inclusive.

The recurring financial instabilities have brought new problems and 

serious challenges that governments must confront, such as the growth of 

unemployment, the increase in various forms of poverty, the widening of 

the socio-economic gap and new forms of slavery, often rooted in situations 

of conflict, migration and various social problems. “Together with this, we 

encounter certain rather selfish lifestyles, marked by an opulence which 

is no longer sustainable and frequently indifferent to the world around us, 

and especially to the poorest of the poor. To our dismay we see technical 

and economic questions dominating political debate, to the detriment of 
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genuine concern for human beings. Men and women risk being reduced to 

mere cogs in a machine that treats them as items of consumption to be 

exploited, with the result that – as is so tragically apparent – whenever a 

human life no longer proves useful for that machine, it is discarded with few 

qualms” (Address to the European Parliament, Strasbourg, 25 November 2014).

In this context, it is vital to safeguard the dignity of the human per-

son, in particular by offering to all people real opportunities for integral 

human development and by implementing economic policies that favour the 

family. “Economic freedom must not prevail over the practical freedom of 

man and over his rights, and the market must not be absolute, but honour 

the exigencies of justice” (Address to the General Confederation of Italian 

Industry, 27 February 2016). Economic models, therefore, are also required 

to observe an ethic of sustainable and integral development, based on values 

that place the human person and his or her rights at the centre.

“Before the many barriers of injustice, of loneliness, of distrust and of 

suspicion which are still being elaborated in our day, the world of labour 

is called upon to take courageous steps in order that ‘being and working 

together’ is not merely a slogan but a programme for the present and the 

future” (Ibid.). Only through a firm resolve shared by all economic actors 

may we hope to give a new direction to the destiny of our world. So too 

artificial intelligence, robotics and other technological innovations must 

be so employed that they contribute to the service of humanity and to 

the protection of our common home, rather than to the contrary, as some 

assessments unfortunately foresee.

We cannot remain silent in the face of the suffering of millions of peo-

ple whose dignity is wounded, nor can we continue to move forward as if 

the spread of poverty and injustice had no cause. It is a moral imperative, 

a responsibility that involves everyone, to create the right conditions to 

allow each person to live in a dignified manner. By rejecting a “throwa-

way” culture and a mentality of indifference, the entrepreneurial world has 

enormous potential to effect substantial change by increasing the quality 

of productivity, creating new jobs, respecting labour laws, fighting against 

public and private corruption and promoting social justice, together with 

the fair and equitable sharing of profits.

There is a grave responsibility to exercise wise discernment, for the 

decisions made will be decisive for shaping the world of tomorrow and 
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that of future generations. Thus, if we want a more secure future, one that 

encourages the prosperity of all, then it is necessary to keep the compass 

continually oriented towards “true North”, represented by authentic values. 

Now is the time to take courageous and bold steps for our beloved planet. 

This is the right moment to put into action our responsibility to contribute 

to the development of humanity.

I hope, therefore, that this 2018 meeting of the World Economic Forum 

will allow an open, free, and respectful exchange, and be inspired above all 

else by the desire to advance the common good.

In renewing my best wishes for the success of the meeting, I willingly 

invoke upon you and all participating in the Forum the divine blessings 

of wisdom and strength.

From the Vatican, 12 January 2018

FRANCIS
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III

In occasione LII Diei Mundialis Communicationum Socialium.

« La verità vi farà liberi » (Gv 8, 32). Fake news e giornalismo di pace

Cari fratelli e sorelle,

nel progetto di Dio, la comunicazione umana è una modalità essenzia-

le per vivere la comunione. L’essere umano, immagine e somiglianza del 

Creatore, è capace di esprimere e condividere il vero, il buono, il bello. È 

capace di raccontare la propria esperienza e il mondo, e di costruire così 

la memoria e la comprensione degli eventi. Ma l’uomo, se segue il proprio 

orgoglioso egoismo, può fare un uso distorto anche della facoltà di comu-

nicare, come mostrano fin dall’inizio gli episodi biblici di Caino e Abele e 

della Torre di Babele (cfr Gen 4, 1-16; 11, 1-9). L’alterazione della verità è 

il sintomo tipico di tale distorsione, sia sul piano individuale che su quello 

collettivo. Al contrario, nella fedeltà alla logica di Dio la comunicazione 

diventa luogo per esprimere la propria responsabilità nella ricerca della 

verità e nella costruzione del bene. Oggi, in un contesto di comunicazione 

sempre più veloce e all’interno di un sistema digitale, assistiamo al feno-

meno delle “notizie false”, le cosiddette fake news: esso ci invita a riflettere 

e mi ha suggerito di dedicare questo messaggio al tema della verità, come 

già hanno fatto più volte i miei predecessori a partire da Paolo VI (cfr 

Messaggio 1972: « Le comunicazioni sociali al servizio della verità »). Vorrei 

così offrire un contributo al comune impegno per prevenire la diffusione 

delle notizie false e per riscoprire il valore della professione giornalistica 

e la responsabilità personale di ciascuno nella comunicazione della verità.

1. Che cosa c’è di falso nelle « notizie false »?

Fake news è un termine discusso e oggetto di dibattito. Generalmente 

riguarda la disinformazione diffusa on line o nei media tradizionali. Con 

questa espressione ci si riferisce dunque a informazioni infondate, basate 

su dati inesistenti o distorti e mirate a ingannare e persino a manipolare 

il lettore. La loro diffusione può rispondere a obiettivi voluti, influenzare 

le scelte politiche e favorire ricavi economici.

L’efficacia delle fake news è dovuta in primo luogo alla loro natura mi-

metica, cioè alla capacità di apparire plausibili. In secondo luogo, queste 
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notizie, false ma verosimili, sono capziose, nel senso che sono abili a catturare 

l’attenzione dei destinatari, facendo leva su stereotipi e pregiudizi diffusi 

all’interno di un tessuto sociale, sfruttando emozioni facili e immediate 

da suscitare, quali l’ansia, il disprezzo, la rabbia e la frustrazione. La loro 

diffusione può contare su un uso manipolatorio dei social network e delle 

logiche che ne garantiscono il funzionamento: in questo modo i contenu-

ti, pur privi di fondamento, guadagnano una tale visibilità che persino le 

smentite autorevoli difficilmente riescono ad arginarne i danni.

La difficoltà a svelare e a sradicare le fake news è dovuta anche al fatto 

che le persone interagiscono spesso all’interno di ambienti digitali omogenei 

e impermeabili a prospettive e opinioni divergenti. L’esito di questa logica 

della disinformazione è che, anziché avere un sano confronto con altre fonti 

di informazione, la qual cosa potrebbe mettere positivamente in discussione 

i pregiudizi e aprire a un dialogo costruttivo, si rischia di diventare invo-

lontari attori nel diffondere opinioni faziose e infondate. Il dramma della 

disinformazione è lo screditamento dell’altro, la sua rappresentazione come 

nemico, fino a una demonizzazione che può fomentare conflitti. Le notizie 

false rivelano così la presenza di atteggiamenti al tempo stesso intolleranti 

e ipersensibili, con il solo esito che l’arroganza e l’odio rischiano di dilagare. 

A ciò conduce, in ultima analisi, la falsità.

2. Come possiamo riconoscerle?

Nessuno di noi può esonerarsi dalla responsabilità di contrastare que-

ste falsità. Non è impresa facile, perché la disinformazione si basa spesso 

su discorsi variegati, volutamente evasivi e sottilmente ingannevoli, e si 

avvale talvolta di meccanismi raffinati. Sono perciò lodevoli le iniziative 

educative che permettono di apprendere come leggere e valutare il con-

testo comunicativo, insegnando a non essere divulgatori inconsapevoli di 

disinformazione, ma attori del suo svelamento. Sono altrettanto lodevoli le 

iniziative istituzionali e giuridiche impegnate nel definire normative volte 

ad arginare il fenomeno, come anche quelle, intraprese dalle tech e media 

company, atte a definire nuovi criteri per la verifica delle identità personali 

che si nascondono dietro ai milioni di profili digitali.

Ma la prevenzione e l’identificazione dei meccanismi della disinformazio-

ne richiedono anche un profondo e attento discernimento. Da smascherare 

c’è infatti quella che si potrebbe definire come “logica del serpente”, capace 
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ovunque di camuffarsi e di mordere. Si tratta della strategia utilizzata dal 

“serpente astuto”, di cui parla il Libro della Genesi, il quale, ai primordi 

dell’umanità, si rese artefice della prima “fake news” (cfr Gen 3, 1-15), che 

portò alle tragiche conseguenze del peccato, concretizzatesi poi nel primo 

fratricidio (cfr Gen 4) e in altre innumerevoli forme di male contro Dio, il 

prossimo, la società e il creato. La strategia di questo abile « padre della 

menzogna » (Gv 8, 44) è proprio la mimesi, una strisciante e pericolosa 

seduzione che si fa strada nel cuore dell’uomo con argomentazioni false e 

allettanti. Nel racconto del peccato originale il tentatore, infatti, si avvicina 

alla donna facendo finta di esserle amico, di interessarsi al suo bene, e inizia 

il discorso con un’affermazione vera ma solo in parte: « È vero che Dio ha 

detto: “Non dovete mangiare di alcun albero del giardino?” » (Gen 3, 1). Ciò 

che Dio aveva detto ad Adamo non era in realtà di non mangiare di alcun 

albero, ma solo di un albero: « Dell’albero della conoscenza del bene e del 

male non devi mangiare » (Gen 2, 17). La donna, rispondendo, lo spiega al 

serpente, ma si fa attrarre dalla sua provocazione: « Del frutto dell’albero 

che sta in mezzo al giardino Dio ha detto: “Non dovete mangiarne e non 

lo dovete toccare, altrimenti morirete” » (Gen 3, 2). Questa risposta sa di 

legalistico e di pessimistico: avendo dato credibilità al falsario, lasciandosi 

attirare dalla sua impostazione dei fatti, la donna si fa sviare. Così, dap-

prima presta attenzione alla sua rassicurazione: « Non morirete affatto » 

(v. 4). Poi la decostruzione del tentatore assume una parvenza credibile: 

« Dio sa che il giorno in cui voi ne mangiaste si aprirebbero i vostri occhi 

e sareste come Dio, conoscendo il bene e il male » (v. 5). Infine, si giunge 

a screditare la raccomandazione paterna di Dio, che era volta al bene, per 

seguire l’allettamento seducente del nemico: « La donna vide che l’albero 

era buono da mangiare, gradevole agli occhi e desiderabile » (v. 6). Questo 

episodio biblico rivela dunque un fatto essenziale per il nostro discorso: 

nessuna disinformazione è innocua; anzi, fidarsi di ciò che è falso, produce 

conseguenze nefaste. Anche una distorsione della verità in apparenza lieve 

può avere effetti pericolosi.

In gioco, infatti, c’è la nostra bramosia. Le fake news diventano spesso 

virali, ovvero si diffondono in modo veloce e difficilmente arginabile, non 

a causa della logica di condivisione che caratterizza i social media, quan-

to piuttosto per la loro presa sulla bramosia insaziabile che facilmente si 

accende nell’essere umano. Le stesse motivazioni economiche e opportuni-
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stiche della disinformazione hanno la loro radice nella sete di potere, avere 

e godere, che in ultima analisi ci rende vittime di un imbroglio molto più 

tragico di ogni sua singola manifestazione: quello del male, che si muove di 

falsità in falsità per rubarci la libertà del cuore. Ecco perché educare alla 

verità significa educare a discernere, a valutare e ponderare i desideri e le 

inclinazioni che si muovono dentro di noi, per non trovarci privi di bene 

“abboccando” ad ogni tentazione.

3. « La verità vi farà liberi » (Gv 8, 32)

La continua contaminazione con un linguaggio ingannevole finisce infatti 

per offuscare l’interiorità della persona. Dostoevskij scrisse qualcosa di no-

tevole in tal senso: « Chi mente a se stesso e ascolta le proprie menzogne 

arriva al punto di non poter più distinguere la verità, né dentro di sé, né 

intorno a sé, e così comincia a non avere più stima né di se stesso, né degli 

altri. Poi, siccome non ha più stima di nessuno, cessa anche di amare, e 

allora, in mancanza di amore, per sentirsi occupato e per distrarsi si ab-

bandona alle passioni e ai piaceri volgari, e per colpa dei suoi vizi diventa 

come una bestia; e tutto questo deriva dal continuo mentire, agli altri e a 

se stesso » (I fratelli Karamazov, II, 2).

Come dunque difenderci? Il più radicale antidoto al virus della falsità è 

lasciarsi purificare dalla verità. Nella visione cristiana la verità non è solo 

una realtà concettuale, che riguarda il giudizio sulle cose, definendole vere 

o false. La verità non è soltanto il portare alla luce cose oscure, “svelare 

la realtà”, come l’antico termine greco che la designa, aletheia (da a-lethès, 

“non nascosto”), porta a pensare. La verità ha a che fare con la vita in-

tera. Nella Bibbia, porta con sé i significati di sostegno, solidità, fiducia, 

come dà a intendere la radice ‘aman, dalla quale proviene anche l’Amen 

liturgico. La verità è ciò su cui ci si può appoggiare per non cadere. In 

questo senso relazionale, l’unico veramente affidabile e degno di fiducia, 

sul quale si può contare, ossia “vero”, è il Dio vivente. Ecco l’affermazione 

di Gesù: « Io sono la verità » (Gv 14, 6). L’uomo, allora, scopre e riscopre 

la verità quando la sperimenta in se stesso come fedeltà e affidabilità di 

chi lo ama. Solo questo libera l’uomo: « La verità vi farà liberi » (Gv 8, 32).

Liberazione dalla falsità e ricerca della relazione: ecco i due ingredienti 

che non possono mancare perché le nostre parole e i nostri gesti siano 

veri, autentici, affidabili. Per discernere la verità occorre vagliare ciò che 
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asseconda la comunione e promuove il bene e ciò che, al contrario, tende a 

isolare, dividere e contrapporre. La verità, dunque, non si guadagna vera-

mente quando è imposta come qualcosa di estrinseco e impersonale; sgorga 

invece da relazioni libere tra le persone, nell’ascolto reciproco. Inoltre, non 

si smette mai di ricercare la verità, perché qualcosa di falso può sempre 

insinuarsi, anche nel dire cose vere. Un’argomentazione impeccabile può 

infatti poggiare su fatti innegabili, ma se è utilizzata per ferire l’altro e 

per screditarlo agli occhi degli altri, per quanto giusta appaia, non è abi-

tata dalla verità. Dai frutti possiamo distinguere la verità degli enunciati: 

se suscitano polemica, fomentano divisioni, infondono rassegnazione o se, 

invece, conducono ad una riflessione consapevole e matura, al dialogo co-

struttivo, a un’operosità proficua.

4. La pace è la vera notizia

Il miglior antidoto contro le falsità non sono le strategie, ma le persone: 

persone che, libere dalla bramosia, sono pronte all’ascolto e attraverso la 

fatica di un dialogo sincero lasciano emergere la verità; persone che, attratte 

dal bene, si responsabilizzano nell’uso del linguaggio. Se la via d’uscita dal 

dilagare della disinformazione è la responsabilità, particolarmente coinvolto 

è chi per ufficio è tenuto ad essere responsabile nell’informare, ovvero il 

giornalista, custode delle notizie. Egli, nel mondo contemporaneo, non svol-

ge solo un mestiere, ma una vera e propria missione. Ha il compito, nella 

frenesia delle notizie e nel vortice degli scoop, di ricordare che al centro 

della notizia non ci sono la velocità nel darla e l’impatto sull’audience, ma 

le persone. Informare è formare, è avere a che fare con la vita delle persone. 

Per questo l’accuratezza delle fonti e la custodia della comunicazione sono 

veri e propri processi di sviluppo del bene, che generano fiducia e aprono 

vie di comunione e di pace.

Desidero perciò rivolgere un invito a promuovere un giornalismo di 

pace, non intendendo con questa espressione un giornalismo “buonista”, 

che neghi l’esistenza di problemi gravi e assuma toni sdolcinati. Intendo, 

al contrario, un giornalismo senza infingimenti, ostile alle falsità, a slogan 

ad effetto e a dichiarazioni roboanti; un giornalismo fatto da persone per 

le persone, e che si comprende come servizio a tutte le persone, special-

mente a quelle – sono al mondo la maggioranza – che non hanno voce; 

un giornalismo che non bruci le notizie, ma che si impegni nella ricerca 
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delle cause reali dei conflitti, per favorirne la comprensione dalle radici e 

il superamento attraverso l’avviamento di processi virtuosi; un giornalismo 

impegnato a indicare soluzioni alternative alle escalation del clamore e 

della violenza verbale.

Per questo, ispirandoci a una preghiera francescana, potremmo così 

rivolgerci alla Verità in persona:

Signore, fa’ di noi strumenti della tua pace.  

Facci riconoscere il male che si insinua in una comunicazione che non 

crea comunione.  

Rendici capaci di togliere il veleno dai nostri giudizi.  

Aiutaci a parlare degli altri come di fratelli e sorelle.  

Tu sei fedele e degno di fiducia; fa’ che le nostre parole siano semi di bene 

per il mondo: 

dove c’è rumore, fa’ che pratichiamo l’ascolto;  

dove c’è confusione, fa’ che ispiriamo armonia;  

dove c’è ambiguità, fa’ che portiamo chiarezza;  

dove c’è esclusione, fa’ che portiamo condivisione;  

dove c’è sensazionalismo, fa’ che usiamo sobrietà;  

dove c’è superficialità, fa’ che poniamo interrogativi veri;  

dove c’è pregiudizio, fa’ che suscitiamo fiducia;  

dove c’è aggressività, fa’ che portiamo rispetto;  

dove c’è falsità, fa’ che portiamo verità.  

Amen.

Dal Vaticano, 24 gennaio 2018, memoria di san Francesco di Sales

FRANCESCO
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ITER APOSTOLICUM IN CHILIAM ET PERUVIAM

I

Summus Pontifex salutat Auctoritates, cum Societate Civili et cum Corpore 
Legatorum Chiliae in Palatio Praesidis Iacobopoli et humaniter invisit Prae-
sidem Reipublicae Chiliae.*

Señora Presidenta, 
miembros del Gobierno de la República y del Cuerpo Diplomático, 
representantes de la sociedad civil, 
distinguidas autoridades, 
señoras y señores:

Es para mí una alegría poder estar nuevamente en suelo latinoameri-

cano y comenzar esta visita por esta querida tierra chilena que ha sabi-

do hospedarme y formarme en mi juventud; quisiera que este tiempo con 

ustedes fuera también un tiempo de gratitud por tanto bien recibido. Me 

viene a la memoria esa estrofa –que recién escuché– del himno nacional: 

« Puro, Chile, es tu cielo azulado, / puras brisas te cruzan también, / y tu 

campo de flores bordado/ es la copia feliz del Edén », un verdadero canto 

de alabanza por la tierra que habitan, llena de promesas y desafíos; pero 

especialmente preñada de futuro. Como de alguna manera dijo la señora 

Presidenta.

Gracias señora Presidenta por las palabras de bienvenida que me ha 

dirigido. En usted quiero saludar y abrazar al pueblo chileno desde el 

extremo norte de la región de Arica y Parinacota hasta el archipiélago 

sur « y a su desenfreno de penínsulas y canales ».1 La diversidad y riqueza 

geográfica que poseen nos permite vislumbrar la riqueza de esa polifonía 

cultural que los caracteriza.

Agradezco la presencia de los miembros del gobierno; los Presidentes 

del Senado, de la Cámara de Diputados y de la Corte Suprema, así como 

las demás autoridades del Estado y sus colaboradores. Saludo al Presidente 

* Die 16 Ianuarii 2018.
1 Gabriela miStral, Elogios de la tierra de Chile.
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electo aquí presente, señor Sebastián Piñera Echenique, que ha recibido 

recientemente el mandato del pueblo chileno de gobernar los destinos del 

País los próximos cuatro años.

Chile se ha destacado en las últimas décadas por el desarrollo de una 

democracia que le ha permitido un sostenido progreso. Las recientes elec-

ciones políticas fueron una manifestación de la solidez y madurez cívica 

que han alcanzado, lo cual adquiere un relieve particular este año en el 

que se conmemoran los 200 años de la declaración de la independencia. 

Momento particularmente importante, ya que marcó su destino como pue-

blo, fundamentado en la libertad y en el derecho, que ha debido también 

enfrentar diversos períodos turbulentos pero que logró –no sin dolor– su-

perar. De esta forma supieron ustedes consolidar y robustecer el sueño de 

sus padres fundadores.

En este sentido, recuerdo las emblemáticas palabras del Card. Silva 

Henríquez cuando en un Te Deum afirmaba: « Nosotros –todos– somos cons-

tructores de la obra más bella: la patria. La patria terrena que prefigura y 

prepara la patria sin fronteras. Esa patria no comienza hoy, con nosotros; 

pero no puede crecer y fructificar sin nosotros. Por eso la recibimos con 

respeto, con gratitud, como una tarea que hace muchos años comenzaba, 

como un legado que nos enorgullece y compromete a la vez ».2

Cada generación ha de hacer suyas las luchas y los logros de las gene-

raciones pasadas y llevarlas a metas más altas aún. Es el camino. El bien, 

como también el amor, la justicia y la solidaridad, no se alcanzan de una vez 

para siempre; han de ser conquistados cada día. No es posible conformarse 

con lo que ya se ha conseguido en el pasado e instalarse, y disfrutarlo como 

si esa situación nos llevara a desconocer que todavía muchos hermanos 

nuestros sufren situaciones de injusticia que nos reclaman a todos.

Tienen ustedes, por tanto, un reto grande y apasionante: seguir traba-

jando para que la democracia y el sueño de sus mayores, más allá de sus 

aspectos formales, sea de verdad lugar de encuentro para todos. Que sea un 

lugar en el que todos, sin excepción, se sientan convocados a construir casa, 

familia y nación. Un lugar, una casa, una familia, llamada Chile: generoso, 

acogedor, que ama su historia, que trabaja por su presente de convivencia 

y mira con esperanza al futuro. Nos hace bien recordar aquí las palabras 

2 Homilía en el Te Deum Ecuménico (4 noviembre 1970).
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de san Alberto Hurtado: « Una Nación, más que por sus fronteras, más que 

su tierra, sus cordilleras, sus mares, más que su lengua o sus tradiciones, 

es una misión a cumplir ».3 Es futuro. Y ese futuro se juega, en gran parte, 

en la capacidad de escuchar que tengan su pueblo y sus autoridades.

Tal capacidad de escucha adquiere gran valor en esta nación donde su 

pluralidad étnica, cultural e histórica exige ser custodiada de todo inten-

to de parcialización o supremacía y que pone en juego la capacidad que 

tengamos para deponer dogmatismos exclusivistas en una sana apertura 

al bien común –que si no tiene un carácter comunitario nunca será un 

bien–. Es preciso escuchar: escuchar a los parados, que no pueden sustentar 

el presente y menos el futuro de sus familias; a los pueblos originarios, 

frecuentemente olvidados y cuyos derechos necesitan ser atendidos y su 

cultura cuidada, para que no se pierda parte de la identidad y riqueza de 

esta nación. Escuchar a los migrantes, que llaman a las puertas de este 

país en busca de mejora y, a su vez, con la fuerza y la esperanza de querer 

construir un futuro mejor para todos. Escuchar a los jóvenes, en su afán 

de tener más oportunidades, especialmente en el plano educativo y, así, 

sentirse protagonistas del Chile que sueñan, protegiéndolos activamente 

del flagelo de la droga que les cobra lo mejor de sus vidas. Escuchar a los 

ancianos, con su sabiduría tan necesaria y su fragilidad a cuestas. No los 

podemos abandonar. Escuchar a los niños, que se asoman al mundo con sus 

ojos llenos de asombro e inocencia y esperan de nosotros respuestas reales 

para un futuro de dignidad. Y aquí no puedo dejar de manifestar el dolor 

y la vergüenza, vergüenza que siento ante el daño irreparable causado a 

niños por parte de ministros de la Iglesia. Me quiero unir a mis hermanos 

en el episcopado, ya que es justo pedir perdón y apoyar con todas las 

fuerzas a las víctimas, al mismo tiempo que hemos de empeñarnos para 

que no se vuelva a repetir.

Con esta capacidad de escucha somos invitados –hoy de manera espe-

cial– a prestar una preferencial atención a nuestra casa común. Escuchar 

nuestra casa común: fomentar una cultura que sepa cuidar la tierra y para 

ello no conformarnos solamente con ofrecer respuestas puntuales a los graves 

problemas ecológicos y ambientales que se presentan; en esto se requiere la 

audacia de ofrecer « una mirada distinta, un pensamiento, una política, un 

3 Te Deum (septiembre 1948).
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programa educativo, un estilo de vida y una espiritualidad que conformen 

una resistencia ante el avance del paradigma tecnocrático »4 que privilegia 

la irrupción del poder económico en contra de los ecosistemas naturales 

y, por lo tanto, del bien común de nuestros pueblos. La sabiduría de los 

pueblos originarios puede ser un gran aporte. De ellos podemos aprender 

que no hay verdadero desarrollo en un pueblo que dé la espalda a la tierra 

y a todo y a todos los que la rodean. Chile tiene en sus raíces una sabiduría 

capaz de ayudar a trascender la concepción meramente consumista de la 

existencia para adquirir una actitud sapiencial frente al futuro.

El alma de la chilenía –la Presidenta dijo que era desconfiada– el alma 

de la chilenía es vocación a ser, esa terca voluntad de existir.5 Vocación a 

la que todos están convocados y en la que nadie puede sentirse excluido 

o prescindible. Vocación que reclama una opción radical por la vida, espe-

cialmente en todas las formas en la que ésta se vea amenazada.

Agradezco una vez más la invitación de poder venir a encontrarme 

con ustedes, encontrarme con el alma de este pueblo; y ruego para que la 

Virgen del Carmen, Madre y Reina de Chile, siga acompañando y gestando 

los sueños de esta bendita nación. Muchas gracias.

4 Carta enc. Laudato si’, 111.
5 Cf. Gabriela miStral, Breve descripción de Chile, en Anales de la Universidad de Chile (14), 

1934.
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II

In Sancta Missa in Hortis vulgo O’Higgins Iacobopoli Chiliae.*

« Al ver a la multitud ».1 En estas primeras palabras del Evangelio que 

acabamos de escuchar encontramos la actitud con la que Jesús quiere salir 

a nuestro encuentro, la misma actitud con la que Dios siempre ha sorpren-

dido a su pueblo.2 La primera actitud de Jesús es ver, es mirar el rostro 

de los suyos. Esos rostros ponen en movimiento el amor visceral de Dios. 

No fueron ideas o conceptos los que movieron a Jesús… son los rostros, 

son las personas; es la vida que clama a la Vida que el Padre nos quiere 

transmitir.

Al ver a la multitud, Jesús encuentra el rostro de la gente que lo seguía 

y lo más lindo es ver que ellos, a su vez, encuentran en la mirada de Jesús 

el eco de sus búsquedas y anhelos. De ese encuentro nace este elenco de 

bienaventuranzas que son el horizonte hacia el cual somos invitados y de-

safiados a caminar. Las bienaventuranzas no nacen de una actitud pasiva 

frente a la realidad, ni tampoco pueden nacer de un espectador que se 

vuelve un triste autor de estadísticas de lo que acontece. No nacen de los 

profetas de desventuras que se contentan con sembrar desilusión. Tampoco 

de espejismos que nos prometen la felicidad con un « clic », en un abrir y 

cerrar de ojos. Por el contrario, las bienaventuranzas nacen del corazón 

compasivo de Jesús que se encuentra con el corazón compasivo y necesi-

tado de compasión de hombres y mujeres que quieren y anhelan una vida 

bendecida; de hombres y mujeres que saben de sufrimiento; que conocen el 

desconcierto y el dolor que se genera cuando « se te mueve el piso » o « se 

inundan los sueños » y el trabajo de toda una vida se viene abajo; pero más 

saben de tesón y de lucha para salir adelante; más saben de reconstrucción 

y de volver a empezar.

¡Cuánto conoce el corazón chileno de reconstrucciones y de volver a em-

pezar; cuánto conocen ustedes de levantarse después de tantos derrumbes! ¡A 

ese corazón apela Jesús; para que ese corazón reciba las bienaventuranzas!

* Die 16 Ianuarii 2018.
1 Mt 5, 1.
2 Cf. Ex 3, 7.
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Las bienaventuranzas no nacen de actitudes criticonas ni de la « pa-

labrería barata » de aquellos que creen saberlo todo pero no se quieren 

comprometer con nada ni con nadie, y terminan así bloqueando toda posi-

bilidad de generar procesos de transformación y reconstrucción en nuestras 

comunidades, en nuestras vidas. Las bienaventuranzas nacen del corazón 

misericordioso que no se cansa de esperar. Y experimenta que la esperanza 

« es el nuevo día, la extirpación de una inmovilidad, el sacudimiento de una 

postración negativa ».3

Jesús, al decir bienaventurado al pobre, al que ha llorado, al afligido, 

al paciente, al que ha perdonado... viene a extirpar la inmovilidad para-

lizante del que cree que las cosas no pueden cambiar, del que ha dejado 

de creer en el poder transformador de Dios Padre y en sus hermanos, es-

pecialmente en sus hermanos más frágiles, en sus hermanos descartados. 

Jesús, al proclamar las bienaventuranzas viene a sacudir esa postración 

negativa llamada resignación que nos hace creer que se puede vivir mejor 

si nos escapamos de los problemas, si huimos de los demás; si nos escon-

demos o encerramos en nuestras comodidades, si nos adormecemos en un 

consumismo tranquilizante.4 Esa resignación que nos lleva a aislarnos de 

todos, a dividirnos, separarnos; a hacernos los ciegos frente a la vida y al 

sufrimiento de los otros.

Las bienaventuranzas son ese nuevo día para todos aquellos que siguen 

apostando al futuro, que siguen soñando, que siguen dejándose tocar e 

impulsar por el Espíritu de Dios.

Qué bien nos hace pensar que Jesús desde el Cerro Renca o Puntilla 

viene a decirnos: bienaventurados… Sí, bienaventurado vos y vos; a cada 

uno de nosotros. Bienaventurados ustedes que se dejan contagiar por el 

Espíritu de Dios y luchan y trabajan por ese nuevo día, por ese nuevo 

Chile, porque de ustedes será el reino de los cielos. « Bienaventurados los 

que trabajan por la paz, porque serán llamados hijos de Dios ».5

Y frente a la resignación que como un murmullo grosero socava nuestros 

lazos vitales y nos divide, Jesús nos dice: bienaventurados los que se compro-

meten por la reconciliación. Felices aquellos que son capaces de ensuciarse 

las manos y trabajar para que otros vivan en paz. Felices aquellos que se 

3 pablo neruDa, El habitante y su esperanza, 5.
4 Cf. Exhort. ap. Evangelii gaudium, 2.
5 Mt 5, 9.
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esfuerzan por no sembrar división. De esta manera, la bienaventuranza nos 

hace artífices de paz; nos invita a comprometernos para que el espíritu 

de la reconciliación gane espacio entre nosotros. ¿Quieres dicha? ¿Quieres 

felicidad? Felices los que trabajan para que otros puedan tener una vida 

dichosa. ¿Quieres paz?, trabaja por la paz.

No puedo dejar de evocar a ese gran pastor que tuvo Santiago cuando 

en un Te Deum decía: « Si quieres la paz, trabaja por la justicia » … Y si 

alguien nos pregunta: “¿qué es la justicia?” o si acaso consiste solamente 

en “no robar”, le diremos que existe otra justicia: la que exige que cada 

hombre sea tratado como hombre ».6

¡Sembrar la paz a golpe de proximidad, de vecindad! A golpe de salir de 

casa y mirar rostros, de ir al encuentro de aquel que lo está pasando mal, 

que no ha sido tratado como persona, como un digno hijo de esta tierra. 

Esta es la única manera que tenemos de tejer un futuro de paz, de volver 

a hilar una realidad que se puede deshilachar. El trabajador de la paz sabe 

que muchas veces es necesario vencer grandes o sutiles mezquindades y 

ambiciones, que nacen de pretender crecer y « darse un nombre », de tener 

prestigio a costa de otros. El trabajador de la paz sabe que no alcanza con 

decir: no le hago mal a nadie, ya que como decía san Alberto Hurtado: 

« Está muy bien no hacer el mal, pero está muy mal no hacer el bien ».7

Construir la paz es un proceso que nos convoca y estimula nuestra 

creatividad para gestar relaciones capaces de ver en mi vecino no a un 

extraño, a un desconocido, sino a un hijo de esta tierra.

Encomendémonos a la Virgen Inmaculada que desde el Cerro San Cris-

tóbal cuida y acompaña esta ciudad. Que ella nos ayude a vivir y a desear 

el espíritu de las bienaventuranzas; para que en todos los rincones de esta 

ciudad se escuche como un susurro: « Bienaventurados los que trabajan por 

la paz, porque serán llamados hijos de Dios ».8

6 Card. raúl Silva Henríquez, Homilía en el Te Deum Ecuménico, 18 septiembre 1977.
7 Meditación radial, abril 1944.
8 Mt 5, 9.
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III

Summus Pontifex invisit « Carcerem Feminarum » Iacobopoli Chiliae.*

Queridas hermanas y hermanos:

Gracias, gracias, gracias por lo que hicieron y gracias por la oportunidad 

que me dan para visitarlas. Para mí es importante compartir este tiempo 

con ustedes y poder estar más cerca de tantos hermanos nuestros que 

hoy están privados de la libertad. Gracias, Hna. Nelly, por sus palabras y 

especialmente por testimoniar que la vida triunfa siempre sobre la muerte, 

siempre. Gracias, Janeth, por animarte a compartir con todos nosotros tus 

dolores y ese valiente pedido de perdón. ¡Cuánto tenemos que aprender de 

esa actitud tuya llena de coraje y humildad! Te cito: « Pedimos perdón a 

todos los que herimos con nuestros delitos ». Gracias por recordarnos esa 

actitud sin la cual nos deshumanizamos, todos tenemos que pedir perdón, 

yo primero, todos, eso los humaniza. Sin esta actitud de pedir perdón per-

demos la conciencia de que nos equivocamos y que nos podemos equivocar 

y que cada día estamos invitados a volver a empezar, de una u otra manera.

También ahora me viene al corazón la frase de Jesús: « El que no tenga 

pecado, que arroje la primera piedra ».1 ¡La conocéis bien! ¿Y saben qué 

suelo hacer yo en los sermones cuando hablo de que todos tenemos algo 

adentro o por debilidad, o porque siempre caemos, o lo tenemos muy es-

condido? Le digo a la gente: « A ver, todos somos pecadores, todos tenemos 

pecados. No sé, ¿acá hay alguno que no tiene pecados?. Levante la mano ». 

Ninguno se anima a levantar la mano. Él nos invita, Jesús, a dejar la lógica 

simplista de dividir la realidad en buenos y malos, para ingresar en esa 

otra dinámica capaz de asumir la fragilidad, los límites e incluso el pecado, 

para ayudarnos a salir adelante.

Cuando ingresaba, me esperaban las madres con sus hijos. Ellos me dieron 

la bienvenida, que bien se puede expresar en dos palabras: madre e hijos.

Madre: muchas de ustedes son madres y saben qué significa gestar la 

vida. Han sabido « cargar » en su seno una vida y la gestaron. La materni-

* Die 16 Ianuarii 2018.
1 Jn 8, 7.
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dad nunca es ni será un problema, es un don, es uno de los regalos más 

maravillosos que puedan tener. Y hoy tienen un desafío muy parecido: se 

trata también de gestar vida. Hoy a ustedes se les pide que gesten el futu-

ro. Que lo hagan crecer, que lo ayuden a desarrollarse. No solamente por 

ustedes, sino por sus hijos y por la sociedad toda. Ustedes, las mujeres, 

tienen una capacidad increíble de poder adaptarse a las situaciones y salir 

adelante. Quisiera hoy apelar a esa capacidad de gestar futuro, capacidad 

de gestar futuro que vive en cada una de ustedes. Esa capacidad que les 

permite luchar contra los tantos determinismos « cosificadores », es decir, 

que transforman a las personas en cosas, que terminan matando la espe-

ranza. Ninguno de nosotros es cosa, todos somos personas y como personas 

tenemos esa dimensión de esperanza. No nos dejemos « cosificar »: No soy 

un número, no soy el detenido número tal, soy fulano de tal que gesta 

esperanza, porque quiere parir esperanza.

Estar privadas de la libertad, como bien nos decías, Janeth, no es si-

nónimo de pérdida de sueños y de esperanzas. Es verdad, es muy duro, es 

doloroso, pero no quiere decir perder la esperanza, no quiere decir dejar 

de soñar. Ser privado de la libertad no es lo mismo que el estar privado de 

la dignidad, no, no es lo mismo. La dignidad no se toca a nadie, se cuida, 

se custodia, se acaricia. Nadie puede ser privado de la dignidad. Ustedes 

están privadas de la libertad. De ahí que es necesario luchar contra todo 

tipo de corsé, de etiqueta que diga que no se puede cambiar, o que no vale 

la pena, o que todo da lo mismo. Como dice el tango argentino: « dale que 

va, que todo es igual, que allá en el horno nos vamos a encontrar.. ». No 

es todo lo mismo, no es todo lo mismo. Queridas hermanas, ¡no! Todo no 

da lo mismo. Cada esfuerzo que se haga por luchar por un mañana mejor 

–aunque muchas veces pareciera que cae en saco roto– siempre dará fruto 

y se verá recompensado.

La segunda palabra es hijos: ellos son fuerza, son esperanza, son estímulo. 

Son el recuerdo vivo de que la vida se construye para delante y no hacia 

atrás. Hoy estás privada de libertad, eso no significa que esta situación 

sea el fin. De ninguna manera. Siempre mirar el horizonte, hacia adelante, 

hacia la reinserción en la vida corriente de la sociedad. Una condena sin 

futuro no es una condena humana, es una tortura. Toda pena que uno está 

llevando adelante para pagar una deuda con la sociedad tiene que tener 
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horizonte, es decir, el horizonte de reinsertarme de nuevo y prepararme 

para la reinserción. Eso exíjanlo a ustedes mismas y a la sociedad. Miren 

siempre el horizonte, hacia adelante, hacia la reinserción de la vida corriente 

de la sociedad. Por eso, celebro e invito a intensificar todos los esfuerzos 

posibles para que los proyectos como el Espacio Mandela y la Fundación 

Mujer Levántate puedan crecer y robustecerse.

El nombre de la Fundación me hace recordar ese pasaje evangélico donde 

muchos se burlaban de Jesús por decir que la hija del jefe de la sinagoga 

no estaba muerta, sino dormida. Se burlaban, se reían de él. Frente a la 

burla, la actitud de Jesús es paradigmática; entrando donde la chica estaba, 

la tomó de la mano y le dijo: « ¡Niña, yo te lo ordeno, levántate! ».2 Para 

todos estaba muerta, para Jesús no. Ese tipo de iniciativas son signo vivo 

de que este ese Jesús que entra en la vida de cada uno de nosotros, que 

va más allá de toda burla, que no da ninguna batalla por perdida con tal 

de tomarnos las manos e invitarnos a levantarnos. Qué bueno que haya 

cristianos, que haya personas de buena voluntad, que haya personas de 

cualquier creencia, de cualquier opción religiosa en la vida o no religiosa 

pero de buena voluntad que sigan las huellas de Jesús y se animen a entrar 

y a ser signo de esa mano tendida que levanta. Yo te lo pido, ¡levántate! 

Siempre levantando.

Todos sabemos que muchas veces, lamentablemente, la pena de la cárcel 

puede ser pensada o reducida a un castigo, sin ofrecer medios adecuados 

para generar procesos. Es lo que les decía yo sobre la esperanza, es mirar 

adelante, generar procesos de reinserción. Este tiene que ser el sueño de 

ustedes: la reinserción. Y si es larga llevar este camino, hacer lo mejor 

posible para que sea más corta, pero siempre reinserción. La sociedad 

tiene la obligación, obligación de reinsertarlas a todas. Cuando digo rein-

sertarlas, digo reinsertarlas a cada una, cada una con el proceso personal 

de reinserción, una por un camino, otra por otro, una más tiempo, otra 

menos tiempo, pero es una persona que está en camino hacia la reinserción. 

Y eso métanselo en la cabeza y exíjanlo. Esto es generar un proceso. En 

cambio, estos espacios que promueven programas de capacitación laboral 

y acompañamiento para recomponer vínculos son signo de esperanza y de 

futuro. Ayudemos a que crezcan. La seguridad pública no hay que reducirla 

2 Mc 5, 41.
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sólo a medidas de mayor control sino, y sobre todo, edificarla con medidas 

de prevención, con trabajo, educación y mayor comunidad.

Quiero decir que con estos pensamientos quiero bendecir a todos us-

tedes y también saludar a los agentes de pastoral, a los voluntarios, a los 

profesionales y, de manera especial, a los funcionarios de Gendarmería y 

a sus familias. Rezo por ustedes. Ustedes tienen una tarea delicada, una 

tarea compleja, y por eso los invito, a ustedes, a las autoridades a que 

puedan también darles, a ustedes las condiciones necesarias para desarro-

llar su trabajo con dignidad. Dignidad que genera dignidad. La dignidad se 

contagia, se contagia más que la gripe, la dignidad se contagia, la dignidad 

genera dignidad.

A María, ella que es Madre y para la cual somos hijos –ustedes son sus 

hijas–, le pedimos que interceda por ustedes, por cada uno de sus hijos, 

por las personas que tienen en el corazón, y los cubra con su manto. Y, 

por favor, les pido que recen por mí porque lo necesito. Gracias.
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IV

Summus Pontifex convenit Sacerdotes, Religiosos, Religiosas, Consecratos Viros 
Mulieresque et Seminarii Tirones in templo cathedrali Iacobopoli Chiliae.*3

Queridos hermanos y hermanas, buenas tardes:

Me alegra poder compartir este encuentro con ustedes. Me gustó la ma-

nera con la que el Card. Ezzati los iba presentando: aquí están, aquí están 

… las consagradas, los consagrados, los presbíteros, los diáconos permanen-

tes, los seminaristas, aquí están. Me vino a la memoria el día de nuestra 

ordenación o consagración cuando, después de la presentación, decíamos: 

« Aquí estoy, Señor, para hacer tu voluntad ». En este encuentro queremos 

decirle al Señor: « aquí estamos » para renovar nuestro sí. Queremos renovar 

juntos la respuesta al llamado que un día inquietó nuestro corazón.

Y para ello, creo que nos puede ayudar partir del pasaje del Evangelio 

que escuchamos y compartir tres momentos de Pedro y de la primera co-

munidad: Pedro/la comunidad abatida, Pedro/la comunidad misericordiada, 

y Pedro/la comunidad transfigurada. Juego con este binomio Pedro-comu-

nidad ya que la vivencia de los apóstoles siempre tiene este doble aspecto, 

uno personal y uno comunitario. Van de la mano, y no los podemos separar. 

Somos, sí, llamados individualmente pero siempre a ser parte de un grupo 

más grande. No existe el selfie vocacional, no existe. La vocación exige que 

la foto te la saque otro, y ¡qué le vamos a hacer!. Así son las cosas.

1. Pedro abatido, la comunidad abatida

Siempre me gustó el estilo de los Evangelios de no decorar ni endulzar 

los acontecimientos, ni de pintarlos bonitos. Nos presentan la vida como 

viene y no como tendría que ser. El Evangelio no tiene miedo de mostrar-

nos los momentos difíciles, y hasta conflictivos, que pasaron los discípulos.

Recompongamos la escena. Habían matado a Jesús; algunas mujeres 

decían que estaba vivo (cf. Lc 24, 22-24). Si bien habían visto a Jesús 

Resucitado, el acontecimiento es tan fuerte que los discípulos necesitarán 

necesitarían tiempo para comprender. Lucas dice: « Era tal la alegría que 

* Die 16 Ianuarii 2018.
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no podían creer ». Necesitarían tiempo para comprender lo que había suce-

dido. Comprensión que les llegará en Pentecostés, con el envío del Espíritu 

Santo. La irrupción del Resucitado llevará tiempo para calar el corazón 

de los suyos.

Los discípulos vuelven a su tierra. Van a hacer lo que sabían hacer: 

pescar. No estaban todos, sólo algunos. ¿Divididos, fragmentados? No lo 

sabemos. Lo que nos dice la Escritura es que los que estaban no pescaron 

nada. Tienen las redes vacías.

Pero había otro vacío que pesaba inconscientemente sobre ellos: el des-

concierto y la turbación por la muerte de su Maestro. Ya no está, fue cruci-

ficado. Pero no sólo Él estaba crucificado, sino que ellos también, ya que la 

muerte de Jesús puso en evidencia un torbellino de conflictos en el corazón 

de sus amigos. Pedro lo negó, Judas lo traicionó, los demás huyeron y se 

escondieron. Solo un puñado de mujeres y el discípulo amado se quedaron. 

El resto, se marchó. En cuestión de días todo se vino abajo. Son las horas 

del desconcierto y la turbación en la vida del discípulo. En los momentos 

« en los que la polvareda de las persecuciones, tribulaciones, dudas, etc., 

es levantada por acontecimientos culturales e históricos, no es fácil atinar 

con el camino a seguir. Existen varias tentaciones propias de ese tiempo: 

discutir ideas, no darle la debida atención al asunto, fijarse demasiado en 

los perseguidores… y creo que la peor de todas las tentaciones es quedarse 

rumiando la desolación ».1 Sí, quedarse rumiando la desolación. Y esto es 

lo que le pasó a los discípulos.

Como nos decía el Card. Ezzati, « la vida presbiteral y consagrada en 

Chile ha atravesado y atraviesa horas difíciles de turbulencias y desafíos no 

indiferentes. Junto a la fidelidad de la inmensa mayoría, ha crecido también 

la cizaña del mal y su secuela de escándalo y deserción ».

Momento de turbulencias. Conozco el dolor que han significado los casos 

de abusos ocurridos a menores de edad y sigo con atención cuánto hacen 

para superar ese grave y doloroso mal. Dolor por el daño y sufrimiento 

de las víctimas y sus familias, que han visto traicionada la confianza que 

habían puesto en los ministros de la Iglesia. Dolor por el sufrimiento de las 

comunidades eclesiales, y dolor también por ustedes, hermanos, que además 

1 JorGe mario berGoGlio, Las cartas de la tribulación, 9, ed. Diego de Torres, Buenos Aires 
(1987).
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del desgaste por la entrega han vivido el daño que provoca la sospecha y 

el cuestionamiento, que en algunos o muchos pudo haber introducido la 

duda, el miedo y la desconfianza. Sé que a veces han sufrido insultos en el 

metro o caminando por la calle; que ir « vestido de cura » en muchos lados 

se está « pagando caro ». Por eso los invito a que pidamos a Dios nos dé la 

lucidez de llamar a la realidad por su nombre, la valentía de pedir perdón 

y la capacidad de aprender a escuchar lo que Él nos está diciendo y no 

rumiar la desolación.

Me gustaría añadir además otro aspecto importante. Nuestras socie-

dades están cambiando. El Chile de hoy es muy distinto al que conocí en 

tiempos de mi juventud, cuando me formaba. Están naciendo nuevas y 

diversas formas culturales que no se ajustan a los márgenes conocidos. Y 

tenemos que reconocer que, muchas veces, no sabemos cómo insertarnos 

en estas nuevas circunstancias. A menudo soñamos con las « cebollas de 

Egipto » y nos olvidamos que la tierra prometida está delante, no atrás. 

Que la promesa es de ayer, pero para mañana. Y entonces podemos caer 

en la tentación de recluirnos y aislarnos para defender nuestros planteos 

que terminan siendo no más que buenos monólogos. Podemos tener la 

tentación de pensar que todo está mal, y en lugar de profesar una « buena 

nueva », lo único que profesamos es apatía y desilusión. Así cerramos los 

ojos ante los desafíos pastorales creyendo que el Espíritu no tendría nada 

que decir. Así nos olvidamos que el Evangelio es un camino de conversión, 

pero no sólo de « los otros », sino también de nosotros.

Nos guste o no, estamos invitados a enfrentar la realidad así como se 

nos presenta. La realidad personal, comunitaria y social. Las redes –dicen 

los discípulos– están vacías, y podemos comprender los sentimientos que 

esto genera. Vuelven a casa sin grandes aventuras que contar, vuelven a 

casa con las manos vacías, vuelven a casa abatidos.

¿Qué quedó de esos discípulos fuertes, animados, airosos, que se sentían 

elegidos y que habían dejado todo para seguir a Jesús? (cf. Mc 1, 16-20); ¿qué 

quedó de esos discípulos seguros de sí, que irían a prisión y hasta darían 

la vida por su Maestro (cf. Lc 22, 33), que para defenderlo querían mandar 

fuego sobre la tierra (cf. Lc 9, 54), por el que desenvainarían la espada y 

darían batalla? (cf. Lc 22, 49-51); ¿qué quedó del Pedro que increpaba a su 

Maestro acerca de cómo tendría que llevar adelante su vida y su programa 

redentor? La desolación (cf. Mc 8, 31-33).
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2. Pedro misericordiado, la comunidad misericordiada

Es la hora de la verdad en la vida de la primera comunidad. Es la hora 

en la que Pedro se confrontó con parte de sí mismo. Con la parte de su 

verdad que muchas veces no quería ver. Hizo experiencia de su limitación, 

de su fragilidad, de su ser pecador. Pedro el temperamental, el jefe impulsivo 

y salvador, con una buena dosis de autosuficiencia y exceso de confianza 

en sí mismo y en sus posibilidades, tuvo que someterse a su debilidad y 

a pecado. Él era tan pecador como los otros, era tan necesitado como los 

otros, era tan frágil como los otros. Pedro falló a quien juró cuidar. Hora 

crucial en la vida de Pedro.

Como discípulos, como Iglesia, nos puede pasar lo mismo: hay momen-

tos en los que nos confrontamos no con nuestras glorias, sino con nuestra 

debilidad. Horas cruciales en la vida de los discípulos, pero en esa hora es 

también donde nace el apóstol. Dejemos que el texto nos lleve de la mano.

« Después de comer, Jesús dijo a Simón Pedro: Simón, hijo de Juan, ¿me 

amas más que estos? » (Jn 21, 15).

Después de comer, Jesús invita a Pedro a dar un paseo y la única pa-

labra es una pregunta, una pregunta de amor: ¿Me amas? Jesús no va al 

reproche ni a la condena. Lo único que quiere hacer es salvar a Pedro. Lo 

quiere salvar del peligro de quedarse encerrado en su pecado, de que quede 

« masticando » la desolación fruto de su limitación; salvarlo del peligro de 

claudicar, por sus limitaciones, de todo lo bueno que había vivido con Jesús. 

Jesús lo quiere salvar del encierro y del aislamiento. Lo quiere salvar de 

esa actitud destructiva que es victimizarse o, al contrario, caer en un « da 

todo lo mismo » y que al final termina aguando cualquier compromiso en el 

más perjudicial relativismo. Quiere liberarlo de tomar a quien se le opone 

como si fuese un enemigo, o no aceptar con serenidad las contradicciones 

o las críticas. Quiere liberarlo de la tristeza y especialmente del mal hu-

mor. Con esa pregunta, Jesús invita a Pedro a que escuche su corazón y 

aprenda a discernir. Ya que « no era de Dios defender la verdad a costa de 

la caridad, ni la caridad a costa de la verdad, ni el equilibrio a costa de 

ambas, tiene que discernir, Jesús quiere evitar que Pedro se vuelva un veraz 

destructor o un caritativo mentiroso o un perplejo paralizado »,2 como nos 

puede pasar en estas situaciones.

2 Cf. ibíd.



270 Acta Apostolicae Sedis – Commentarium Officiale

Jesús interrogó a Pedro sobre su amor e insistió en él hasta que este 

pudo darle una respuesta realista: « Sí, Señor, tú lo sabes todo; tú sabes que 

te quiero » (Jn 21, 17). Así Jesús lo confirma en la misión. Así lo vuelve 

definitivamente su apóstol.

¿Qué es lo que fortalece a Pedro como apóstol? ¿Qué nos mantiene a 

nosotros apóstoles? Una sola cosa: « Fuimos tratados con misericordia ». 

« Fuimos tratados con misericordia » (1 Tm 1, 12-16). « En medio de nuestros 

pecados, límites, miserias; en medio de nuestras múltiples caídas, Jesucristo 

nos vio, se acercó, nos dio su mano y nos trató con misericordia. Cada uno 

de nosotros podría hacer memoria, repasando todas las veces que el Señor 

lo vio, lo miró, se acercó y lo trató con misericordia ».3 Los invito a que 

lo hagan. No estamos aquí porque seamos mejores que otros. No somos 

superhéroes que, desde la altura, bajan a encontrarse con los « mortales ». 

Más bien somos enviados con la conciencia de ser hombres y mujeres per-

donados. Y esa es la fuente de nuestra alegría. Somos consagrados, pastores 

al estilo de Jesús herido, muerto y resucitado. El consagrado –y cuando 

digo consagrados digo todos los que están aquí– es quien encuentra en sus 

heridas los signos de la Resurrección. Es quien puede ver en las heridas 

del mundo la fuerza de la Resurrección. Es quien, al estilo de Jesús, no va 

a encontrar a sus hermanos con el reproche y la condena.

Jesucristo no se presenta a los suyos sin llagas; precisamente desde 

sus llagas es donde Tomás puede confesar la fe. Estamos invitados a no 

disimular o esconder nuestras llagas. Una Iglesia con llagas es capaz de 

comprender las llagas del mundo de hoy y hacerlas suyas, sufrirlas, acom-

pañarlas y buscar sanarlas. Una Iglesia con llagas no se pone en el centro, 

no se cree perfecta, sino que pone allí al único que puede sanar las heridas 

y tiene nombre: Jesucristo.

La conciencia de tener llagas nos libera; sí, nos libera de volvernos 

autorreferenciales, de creernos superiores. Nos libera de esa tendencia 

« prometeica de quienes en el fondo sólo confían en sus propias fuerzas y 

se sienten superiores a otros por cumplir determinadas normas o por ser 

inquebrantablemente fieles a cierto estilo católico propio del pasado ».4

3 Videomensaje al CELAM en ocasión del Jubileo extraordinario de la Misericordia en el Con-
tinente americano (27 agosto 2016).

4 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 94.
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En Jesús, nuestras llagas son resucitadas. Nos hacen solidarios; nos 

ayudan a derribar los muros que nos encierran en una actitud elitista para 

estimularnos a tender puentes e ir a encontrarnos con tantos sedientos del 

mismo amor misericordioso que sólo Cristo nos puede brindar. « ¡Cuántas 

veces soñamos con planes apostólicos expansionistas, meticulosos y bien 

dibujados, propios de generales derrotados! Así negamos nuestra historia 

de Iglesia, que es gloriosa por ser historia de sacrificios, de esperanza, de 

lucha cotidiana, de vida deshilachada en el servicio, de constancia en el 

trabajo que cansa, porque todo trabajo es sudor de nuestra frente ».5 Veo 

con cierta preocupación que existen comunidades que viven arrastradas 

más por la desesperación de estar en cartelera, por ocupar espacios, por 

aparecer y mostrarse, que por remangarse y salir a tocar la realidad sufrida 

de nuestro pueblo fiel.

Qué cuestionadora reflexión la de ese santo chileno que advertía: « Se-

rán, pues, métodos falsos todos lo que sean impuestos por uniformidad; 

todos los que pretendan dirigirnos a Dios haciéndonos olvidar de nuestros 

hermanos; todos los que nos hagan cerrar los ojos sobre el universo, en 

lugar de enseñarnos a abrirlos para elevar todo al Creador de todo ser; 

todos los que nos hagan egoístas y nos replieguen sobre nosotros mismos ».6

El Pueblo de Dios no espera ni necesita de nosotros superhéroes, es-

pera pastores, hombres y mujeres consagrados, que sepan de compasión, 

que sepan tender una mano, que sepan detenerse ante el caído y, al igual 

que Jesús, ayuden a salir de ese círculo de « masticar » la desolación que 

envenena el alma.

3. Pedro transfigurado, la comunidad transfigurada

Jesús invita a Pedro a discernir y así comienzan a cobrar fuerza muchos 

acontecimientos de la vida de Pedro, como el gesto profético del lavatorio de 

los pies. Pedro, el que se resistía a dejarse lavar los pies, comenzaba a com-

prender que la verdadera grandeza pasa por hacerse pequeño y servidor.7

¡Que pedagogía la de nuestro Señor! Del gesto profético de Jesús a la 

Iglesia profética que, lavada de su pecado, no tiene miedo de salir a servir 

a una humanidad herida.

5 Ibíd., 96.
6 San alberto HurtaDo, Discurso a jóvenes de la Acción Católica (1943).
7 « El que quiere ser el primero, debe hacerse el último de todos y el servidor de todos » (Mc 

9, 35).
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Pedro experimentó en su carne la herida no sólo del pecado, sino de 

sus propios límites y flaquezas. Pero descubrió en Jesús que sus heridas 

pueden ser camino de Resurrección. Conocer al Pedro abatido para cono-

cer al Pedro transfigurado es la invitación a pasar de ser una Iglesia de 

abatidos desolados a una Iglesia servidora de tantos abatidos que conviven 

a nuestro lado. Una Iglesia capaz de ponerse al servicio de su Señor en el 

hambriento, en el preso, en el sediento, en el desalojado, en el desnudo, 

en el enfermo… (cf. Mt 25, 35). Un servicio que no se identifica con asis-

tencialismo o paternalismo, sino con conversión de corazón. El problema 

no está en darle de comer al pobre, o vestir al desnudo, o acompañar al 

enfermo, sino en considerar que el pobre, el desnudo, el enfermo, el pre-

so, el desalojado tienen la dignidad para sentarse en nuestras mesas, de 

sentirse « en casa » entre nosotros, de sentirse familia. Ese es el signo de 

que el Reino de los Cielos está entre nosotros. Es el signo de una Iglesia 

que fue herida por su pecado, misericordiada por su Señor, y convertida 

en profética por vocación.

Renovar la profecía es renovar nuestro compromiso de no esperar un 

mundo ideal, una comunidad ideal, un discípulo ideal para vivir o para 

evangelizar, sino crear las condiciones para que cada persona abatida pue-

da encontrarse con Jesús. No se aman las situaciones ni las comunidades 

ideales, se aman las personas.

El reconocimiento sincero, dolorido y orante de nuestros límites, lejos 

de alejarnos de nuestro Señor nos permite volver a Jesús sabiendo que « Él 

siempre puede, con su novedad, renovar nuestra vida y nuestra comunidad 

y, aunque atraviese épocas oscuras y debilidades eclesiales, la propuesta 

cristiana nunca envejece… Cada vez que intentamos volver a la fuente y 

recuperar la frescura original del Evangelio, brotan nuevos caminos, méto-

dos creativos, otras formas de expresión, signos más elocuentes, palabras 

cargadas de renovado significado para el mundo actual ».8 Qué bien nos 

hace a todos dejar que Jesús nos renueve el corazón.

Cuando comenzaba este encuentro, les decía que veníamos a renovar 

nuestro sí, con ganas, con pasión. Queremos renovar nuestro sí, pero rea-

lista, porque está apoyado en la mirada de Jesús. Los invito a que cuando 

vuelvan a casa armen en su corazón una especie de testamento espiritual, 

8 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 11.



 Acta Francisci Pp. 273

al estilo del Cardenal Raúl Silva Henríquez. Esa hermosa oración que co-

mienza diciendo:

« La Iglesia que yo amo es la Santa Iglesia de todos los días… la tuya, 

la mía, la Santa Iglesia de todos los días…

Jesucristo, el Evangelio, el pan, la eucaristía, el Cuerpo de Cristo hu-

milde cada día. Con rostros de pobres y rostros de hombres y mujeres que 

cantaban, que luchaban, que sufrían. La Santa Iglesia de todos los días ».

Te pregunto: ¿Cómo es la Iglesia que tú amas? ¿Amas a esta Iglesia 

herida que encuentra vida en las llagas de Jesús?

Gracias por este encuentro, gracias por la oportunidad de renovar el 

« sí » con ustedes. Que la Virgen del Carmen los cubra con su manto.

Y por favor, no se olviden de rezar por mí.
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V

Summus Pontifex salutat Episcopos Chiliae in sacristia ecclesiae cathedralis 
Sancti Iacobi in Chile et invisit Sanctuarium S. Alberti Hurtado.*9

Queridos hermanos:

Agradezco las palabras que el Presidente de la Conferencia Episcopal 

me dirigió en nombre de todos ustedes.

En primer lugar, quiero saludar a Mons. Bernardino Piñera Carvallo, 

que este año cumplirá 60 años de obispo (es el obispo más anciano del 

mundo, tanto en edad como en años de episcopado), y que ha vivido cuatro 

sesiones del Concilio Vaticano II. Hermosa memoria viviente.

Dentro de poco se cumplirá un año de la visita ad limina, ahora me 

toca a mí venir a visitarlos y me alegra que este encuentro sea después de 

haber estado con el « mundo consagrado ». Ya que una de nuestras princi-

pales tareas consiste precisamente en estar cerca de nuestros consagrados, 

de nuestros presbíteros. Si el pastor anda disperso, las ovejas también se 

dispersarán y quedarán al alcance de cualquier lobo. Hermanos, ¡la pater-

nidad del obispo con sus sacerdotes, con su presbiterio! Una paternidad 

que no es ni paternalismo ni abuso de autoridad. Es un don a pedir. Estén 

cerca de sus curas al estilo de san José. Una paternidad que ayuda a crecer 

y a desarrollar los carismas que el Espíritu ha querido derramar en sus 

respectivos presbiterios.

Sé que habíamos quedado en que iba a ser poco tiempo porque ya con 

lo que hablamos en las dos sesiones largas de la visita ad limina habíamos 

tocado muchos temas. Por eso en este « saludo », me gustaría retomar al-

gún punto del encuentro que tuvimos en Roma y lo podría resumir en la 

siguiente frase: la conciencia de ser pueblo, ser Pueblo de Dios.

Uno de los problemas que enfrentan nuestras sociedades hoy en día 

es el sentimiento de orfandad, es decir, que no pertenecen a nadie. Este 

sentir « postmoderno » se puede colar en nosotros y en nuestro clero; en-

tonces empezamos a creer que no pertenecemos a nadie, nos olvidamos 

de que somos parte del santo Pueblo fiel de Dios y que la Iglesia no es ni 

* Die 16 Ianuarii 2018.
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será nunca de una élite de consagrados, sacerdotes u obispos. No podemos 

sostener nuestra vida, nuestra vocación o ministerio sin esta conciencia de 

ser Pueblo. Olvidarnos de esto –como expresé a la Comisión para América 

Latina– « acarrea varios riesgos y/o deformaciones en nuestra propia viven-

cia personal y comunitaria del ministerio que la Iglesia nos ha confiado ».1 

La falta de conciencia de pertenecer al Pueblo fiel de Dios como servido-

res, y no como dueños, nos puede llevar a una de las tentaciones que más 

daño le hacen al dinamismo misionero que estamos llamados a impulsar: 

el clericalismo, que resulta una caricatura de la vocación recibida.

La falta de conciencia de que la misión es de toda la Iglesia y no del 

cura o del obispo limita el horizonte, y lo que es peor, coarta todas las 

iniciativas que el Espíritu puede estar impulsando en medio nuestro. Di-

gámoslo claro, los laicos no son nuestros peones, ni nuestros empleados. 

No tienen que repetir como « loros » lo que le decimos. « El clericalismo, 

lejos de impulsar los distintos aportes y propuestas, poco a poco va apa-

gando el fuego profético que la Iglesia toda está llamada a testimoniar en 

el corazón de sus pueblos. El clericalismo se olvida de que la visibilidad 

y la sacramentalidad de la Iglesia pertenece a todo el Pueblo fiel de Dios 

(cf. Lumen gentium, 9-14) y no sólo a unos pocos elegidos e iluminados ».2

Velemos, por favor, contra esta tentación, especialmente en los semina-

rios y en todo el proceso formativo. Yo les confieso, a mí me preocupa la 

formación de los seminaristas, sean Pastores, servicio del Pueblo de Dios, 

como tiene que ser un Pastor, con la doctrina, con la disciplina, con los 

sacramentos, con la cercanía, con las obras de caridad, pero que tengan 

esa conciencia de Pueblo. Los seminarios deben poner el énfasis en que los 

futuros sacerdotes sean capaces de servir al santo Pueblo fiel de Dios, reco-

nociendo la diversidad de culturas y renunciando a la tentación de cualquier 

forma de clericalismo. El sacerdote es ministro de Jesucristo: protagonista 

que se hace presente en todo el Pueblo de Dios. Los sacerdotes del mañana 

deben formarse mirando al mañana: su ministerio se desarrollará en un 

mundo secularizado y, por lo tanto, nos exige a nosotros pastores discernir 

cómo prepararlos para desarrollar su misión en este escenario concreto 

y no en nuestros « mundos o estados ideales ». Una misión que se da en 

1 Carta al Cardenal Marc Ouellet, Presidente de la Pontificia Comisión para América Latina 
(21 marzo 2016).

2 Ibíd.
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unidad fraternal con todo el Pueblo de Dios. Codo a codo, impulsando y 

estimulando al laicado en un clima de discernimiento y sinodalidad, dos 

características esenciales en el sacerdote del mañana. No al clericalismo y 

a mundos ideales que sólo entran en nuestros esquemas pero que no tocan 

la vida de nadie.

Y aquí, pedir al Espíritu Santo el don de soñar, por favor no dejen de 

soñar, soñar y trabajar por una opción misionera y profética que sea capaz 

de transformarlo todo, para que las costumbres, los estilos, los horarios, 

el lenguaje y toda la estructura eclesial se conviertan en un cauce ade-

cuado para la evangelización de Chile más que para una autopreservación 

eclesiástica. No le tengamos miedo a despojarnos de lo que nos aparte del 

mandato misionero.3

Hermanos, era esto lo que les quería decir como resumen un poco de 

lo principal que hablamos en las dos visitas ad limina encomendémonos 

a la protección de María, Madre de Chile. Recemos juntos por nuestros 

presbiterios, por nuestros consagrados; recemos por el santo Pueblo fiel 

de Dios del cual somos parte. Muchas gracias.

3 Cf. Exhort. ap. Evangelii gaudium, 27.
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VI

In celebratione eucharistica in Aëroportu vulgo « Maquehue » Temuci.*

« Mari, Mari » (Buenos días) 
« Küme tünngün ta niemün » (La paz esté con ustedes) (Lc 24, 36).

Doy gracias a Dios por permitirme visitar esta linda parte de nuestro 

continente, la Araucanía: Tierra bendecida por el Creador con la fertilidad 

de inmensos campos verdes, con bosques cuajados de imponentes araucarias 

–el quinto elogio realizado por Gabriela Mistral a esta tierra chilena–,1 sus 

majestuosos volcanes nevados, sus lagos y ríos llenos de vida. Este paisaje 

nos eleva a Dios y es fácil ver su mano en cada criatura. Multitud de ge-

neraciones de hombres y mujeres han amado y aman este suelo con celosa 

gratitud. Y quiero detenerme y saludar de manera especial a los miembros 

del pueblo Mapuche, así como también a los demás pueblos originarios que 

viven en estas tierras australes: rapanui (Isla de Pascua), aymara, quechua 

y atacameños, y tantos otros.

Esta tierra, si la miramos con ojos de turistas, nos dejará extasiados, 

pero luego seguiremos nuestro rumbo sin más; y acordándonos de los lindos 

paisajes, pero si nos acercamos a su suelo lo escucharemos cantar: « Arauco 

tiene una pena que no la puedo callar, son injusticias de siglos que todos 

ven aplicar ».2

En este contexto de acción de gracias por esta tierra y por su gente, 

pero también de pena y dolor, celebramos la Eucaristía. Y lo hacemos en 

este aeródromo de Maqueue, en el cual tuvieron lugar graves violaciones de 

derechos humanos. Esta celebración la ofrecemos por todos los que sufrie-

ron y murieron, y por los que cada día llevan sobre sus espaldas el peso 

de tantas injusticias. Y recordando estas cosas unos quedamos un instante 

en silencio ante tanto dolor y tanta injusticia. La entrega de Jesús en la 

cruz carga con todo el pecado y el dolor de nuestros pueblos, un dolor 

para ser redimido.

* Die 17 Ianuarii 2018.
1 Gabriela miStral, Elogios de la tierra de Chile.
2 violeta parra, Arauco tiene una pena.
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En el Evangelio que hemos escuchado, Jesús ruega al Padre para que 

« todos sean uno » (Jn 17, 21). En una hora crucial de su vida se detiene a 

pedir por la unidad. Su corazón sabe que una de las peores amenazas que 

golpea y golpeará a los suyos y a la humanidad toda será la división y el 

enfrentamiento, el avasallamiento de unos sobre otros. ¡Cuántas lágrimas 

derramadas! Hoy nos queremos agarrar a esta oración de Jesús, queremos 

entrar con Él en este huerto de dolor, también con nuestros dolores, para 

pedirle al Padre con Jesús: que también nosotros seamos uno; no permitas 

que nos gane el enfrentamiento ni la división.

Esta unidad clamada por Jesús, es un don que hay que pedir con in-

sistencia por el bien de nuestra tierra y de sus hijos. Y es necesario estar 

atentos a posibles tentaciones que pueden aparecer y « contaminar desde 

la raíz » este don que Dios nos quiere regalar y con el que nos invita a ser 

auténticos protagonistas de la historia. ¿Cuáles son esas tentaciones?

1. Los falsos sinónimos

Una de las principales tentaciones a enfrentar es confundir unidad con 

uniformidad. Jesús no le pide a su Padre que todos sean iguales, idénticos; 

ya que la unidad no nace ni nacerá de neutralizar o silenciar las diferencias. 

La unidad no es un simulacro ni de integración forzada ni de marginación 

armonizadora. La riqueza de una tierra nace precisamente de que cada 

parte se anime a compartir su sabiduría con los demás. No es ni será una 

uniformidad asfixiante que nace normalmente del predominio y la fuerza 

del más fuerte, ni tampoco una separación que no reconozca la bondad de 

los demás. La unidad pedida y ofrecida por Jesús reconoce lo que cada 

pueblo, cada cultura está invitada a aportar en esta bendita tierra. La 

unidad es una diversidad reconciliada porque no tolera que en su nombre 

se legitimen las injusticias personales o comunitarias. Necesitamos de la 

riqueza que cada pueblo tenga para aportar, y dejar de lado la lógica de 

creer que existen culturas superiores o culturas inferiores. Un bello « cha-

mal » requiere de tejedores que sepan el arte de armonizar los diferentes 

materiales y colores; que sepan darle tiempo a cada cosa y a cada etapa. 

Se podrá imitar industrialmente, pero todos reconoceremos que es una 

prenda sintéticamente compactada. El arte de la unidad necesita y reclama 

auténticos artesanos que sepan armonizar las diferencias en los « talleres » 

de los poblados, de los caminos, de las plazas y paisajes. No es un arte de 
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escritorio la unidad, ni tan solo de documentos, es un arte de la escucha 

y del reconocimiento. En eso radica su belleza y también su resistencia al 

paso del tiempo y de las inclemencias que tendrá que enfrentar.

La unidad que nuestros pueblos necesitan reclama que nos escuchemos, 

pero principalmente que nos reconozcamos, que no significa tan sólo « re-

cibir información sobre los demás… sino de recoger lo que el Espíritu ha 

sembrado en ellos como un don también para nosotros ».3 Esto nos introduce 

en el camino de la solidaridad como forma de tejer la unidad, como forma 

de construir la historia; esa solidaridad que nos lleva a decir: nos necesi-

tamos desde nuestras diferencias para que esta tierra siga siendo bella. Es 

la única arma que tenemos contra la « deforestación » de la esperanza. Por 

eso pedimos: Señor, haznos artesanos de unidad.

Otra tentación puede venir de la consideración de cuáles son las armas 

de la unidad.

2. Las armas de la unidad

La unidad, si quiere construirse desde el reconocimiento y la solidaridad, 

no puede aceptar cualquier medio para lograr este fin. Existen dos formas 

de violencia que más que impulsar los procesos de unidad y reconcilia-

ción terminan amenazándolos. En primer lugar, debemos estar atentos a 

la elaboración de « bellos » acuerdos que nunca llegan a concretarse. Boni-

tas palabras, planes acabados, sí –y necesarios–, pero que al no volverse 

concretos terminan « borrando con el codo, lo escrito con la mano ». Esto 

también es violencia, ¿y por qué? porque frustra la esperanza.

En segundo lugar, es imprescindible defender que una cultura del reco-

nocimiento mutuo no puede construirse en base a la violencia y destrucción 

que termina cobrándose vidas humanas. No se puede pedir reconocimiento 

aniquilando al otro, porque esto lo único que despierta es mayor violencia 

y división. La violencia llama a la violencia, la destrucción aumenta la 

fractura y separación. La violencia termina volviendo mentirosa la causa 

más justa. Por eso decimos « no a la violencia que destruye », en ninguna 

de sus dos formas.

Estas actitudes son como lava de volcán que todo arrasa, todo quema, 

dejando a su paso sólo esterilidad y desolación. Busquemos, en cambio, y 

3 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 246.
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no nos cansemos de buscar del el dialogo para la unidad, el camino de la 

no violencia activa, « como un estilo de política para la paz ».4 Busquemos, 

y no nos cansemos de buscar el diálogo para la unidad. Por eso decimos 

con fuerza: Señor, haznos artesanos de unidad.

Todos nosotros que, en cierta medida, somos pueblo de la tierra (Gn 

2, 7) estamos llamados al Buen vivir (Küme Mongen) como nos los recuer-

da la sabiduría ancestral del pueblo Mapuche. ¡Cuánto camino a recorrer, 

cuánto camino para aprender! Küme Mongen, un anhelo hondo que brota 

no sólo de nuestros corazones, sino que resuena como un grito, como un 

canto en toda la creación. Por eso hermanos, por los hijos de esta tierra, 

por los hijos de sus hijos digamos con Jesús al Padre: que también nosotros 

seamos uno; Señor, haznos artesanos de unidad.

4 Mensaje para la Jornada Mundial de la Paz 2017.
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VII

Summus Pontifex salutat iuvenes apud Sanctuarium vulgo « Maipú » Iacobopoli.*5

Yo también, Ariel, estoy gozoso de estar con ustedes. Gracias por tus 

palabras de bienvenida en nombre de todos los presentes. Ciertamente estoy 

agradecido de compartir este tiempo con ustedes que, según leí ahí, « se 

bajaron del sofá y se pusieron los zapatos ». ¡Gracias! Considero para mí im-

portante encontrarnos y caminar juntos un rato, ¡que nos ayudemos a mirar 

para adelante! Y creo que también para ustedes es importante. Gracias.

Y me alegra que este encuentro se realice aquí en Maipú. En esta tierra 

donde, con un abrazo de fraternidad, se fundó la historia de Chile; en este 

Santuario que se levanta en el cruce de los caminos del Norte y del Sur, que 

une la nieve y el océano, y hace que el cielo y la tierra tengan un hogar. 

Hogar para Chile, hogar para ustedes queridos jóvenes, donde la Virgen del 

Carmen los espera y los recibe con el corazón abierto. Y así como acompa-

ñó el nacimiento de esta Nación y acompañó a tantos chilenos a lo largo 

de estos doscientos años, quiere seguir acompañando los sueños que Dios 

pone en vuestro corazón: sueños de libertad, sueños de alegría, sueños de 

un futuro mejor. Esas ganas, como decías vos, Ariel, de « ser protagonistas 

del cambio ». Ser protagonistas. La Virgen del Carmen los acompaña para 

que sean los protagonistas del Chile que sus corazones sueñan. Y yo sé 

que el corazón de los jóvenes chilenos sueña, y sueña a lo grande, no solo 

cuando están un poco curaditos, no, siempre sueñan a lo grande, porque 

de estas tierras han nacido experiencias que se fueron expandiendo y mul-

tiplicando a lo largo de diversos países de nuestro continente. ¿Y quiénes 

las impulsaron? Jóvenes como ustedes que se animaron a vivir la aventura 

de la fe. Porque la fe provoca en los jóvenes sentimientos de aventura que 

invita a transitar por paisajes increíbles, paisajes nada fáciles, nada tran-

quilos… pero a ustedes les gustan las aventuras y los desafíos, excepto a los 

que no se llegaron a bajar del sofá. ¡Bájenlos rápido!, así podemos seguir, 

ustedes que son especialistas, y les ponen los zapatos. Es más, se aburren 

cuando no tienen desafíos que los estimulen. Esto se ve, por ejemplo, cada 

* Die 17 Ianuarii 2018.
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vez que sucede una catástrofe natural: tienen una capacidad enorme para 

movilizarse, que habla de la generosidad de los corazones. Gracias.

Y quise empezar por esta referencia a la Patria porque el camino hacia 

adelante, los sueños que tienen que ser concretados, el mirar siempre hacia 

el horizonte, se tienen que hacer con los pies en la tierra, y se empieza 

con los pies en la tierra de la Patria; y si ustedes no aman a su Patria, yo 

no les creo que lleguen a amar a Jesús y que lleguen a amar a Dios. El 

amor a la Patria es un amor a la madre, la llamamos Madre Patria porque 

aquí nacimos, pero ella misma como toda madre nos enseña a caminar y 

se nos entrega para que la hagamos sobrevivir a otras generaciones. Por 

eso quise empezar con esta referencia de la Madre, de la Madre Patria. Si 

no son patriotas –no patrioteros–, patriotas, no van a hacer nada en la 

vida. Quieran a su tierra, chicas y chicos, quieran a su Chile, den lo mejor 

de ustedes por su Chile.

En mi trabajo como obispo pude descubrir que hay muchas, pero mu-

chas, buenas ideas en los corazones y en las mentes de los jóvenes. Y eso 

es verdad, ustedes son inquietos, buscadores, idealistas. ¿Saben quién tiene 

problemas? El problema lo tenemos los grandes, que cuando escuchamos 

estos ideales, estas inquietudes de los jóvenes, con cara de sabiondos de-

cimos: « Piensa así porque es joven, ya va a madurar », o peor, « ya se va 

a corromper ». Y eso es verdad: detrás del « ya va a madurar », contra las 

ilusiones y los sueños se esconde el tácito « ya se va a corromper ». ¡Cui-

dado con eso! Madurar es crecer y hacer crecer los sueños y hacer crecer 

las ilusiones; no bajar la guardia y dejarse comprar por dos « chirolas », eso 

no es madurar. Así que cuando los grandes pensamos eso, no hagan caso.

Pareciera que en esta « ya va a madurar » de nosotros los grandes, donde 

parece que les tiráramos una frazada mojada encima para hacerlos callar, se 

escondiera que madurar es aceptar la injusticia, es creer que nada podemos 

hacer, que todo siempre fue así: « ¿Para qué vamos a cambiar, si siempre 

fue así, si siempre se hizo así? ». Eso es corrupción. Madurar, la verdadera 

madurez es llevar adelante los sueños, las ilusiones de ustedes, juntos, con-

frontándose mutuamente, discutiendo entre ustedes, pero siempre mirando 

para adelante, no bajando la guardia, no vendiendo esas ilusiones y esas 

cosas. ¿Está claro? [Responden: ¡Sí!]

Teniendo en cuenta toda esta realidad de los jóvenes es porque se va 

a realizar lo que… [Se interrumpe porque uno de los presentes se siente 
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mal] Esperemos un minutito que saquen a esta hermana nuestra que se 

descompuso y la acompañamos con una pequeña oración para que se reponga 

enseguida. Es por esta realidad de ustedes, los jóvenes, que les quería hacer 

el anuncio de que he convocado el Sínodo de la fe, del discernimiento en 

ustedes. Y además el encuentro de jóvenes, porque el Sínodo lo hacemos 

los obispos: pensamos sobre los jóvenes pero, ya saben, le tengo miedo a 

los filtros porque a veces las opiniones de los jóvenes para viajar a Roma 

tienen que hacer varias conexiones y esas propuestas pueden llegar muy 

filtradas, no por las compañías aéreas sino por los que las transcriben; por 

eso, antes quiero escuchar a los jóvenes y por eso se hace ese Encuentro 

de jóvenes, encuentro donde ustedes van a ser los protagonistas, jóvenes de 

todo el mundo, jóvenes católicos y jóvenes no católicos, jóvenes cristianos 

y de otras religiones, y jóvenes que no saben si creen o no creen, todos, 

para escucharlos, para escucharnos directamente, porque es importante que 

ustedes hablen, que no se dejen callar. A nosotros nos toca el ayudarlos a 

que sean coherentes con lo que dicen, eso es el trabajo con que los vamos 

a ayudar. Pero si ustedes no hablan, ¿cómo los vamos a ayudar? Y que 

hablen con valentía, y que digan lo que sienten. Entonces lo van a poder 

hacer en esa semana de encuentro previa al Domingo de Ramos, que ven-

drán delegaciones de jóvenes de todo el mundo, que nos ayudemos a que 

la Iglesia tenga un rostro joven. Una vez uno, hace poco, me decía: « Yo no 

sé si hablar de la Santa Madre Iglesia –hablaba de un lugar especial– o de 

la Santa Abuela Iglesia ». No, no, la Iglesia tiene que tener rostro joven, y 

eso ustedes tienen que dárnoslo. Pero, claro, un rostro joven real, lleno de 

vida, no precisamente joven por maquillarse con cremas rejuvenecedoras. 

No, eso no sirve, sino joven porque desde su corazón se deja interpelar, 

y eso es lo que nosotros, la Santa Madre Iglesia, hoy necesita de ustedes: 

que nos interpelen. Después prepárense para la respuesta, pero necesita-

mos que nos interpelen: la Iglesia necesita que ustedes saquen el carnet de 

mayores de edad, espiritualmente mayores, y tengan el coraje de decirnos: 

« Esto me gusta, este camino me parece que es el que hay que hacer, esto 

no va, esto no es un puente, es una muralla, etcétera ». Que nos digan lo 

que sienten, lo que piensan y eso lo elaboren entre ustedes en los grupos 

de ese encuentro, y después eso irá al Sínodo, donde ciertamente habrá 

una representación de ustedes, pero el Sínodo lo harán los obispos con la 

representación de ustedes que recogerá a todos. Así que prepárense para 
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ese encuentro y, para los que vayan a ese encuentro, darles sus ideas, 

sus inquietudes, lo que vayan sintiendo en el corazón. ¡Cuánto necesita 

de ustedes la Iglesia, y la Iglesia chilena, que nos « muevan el piso », nos 

ayuden a estar más cerca de Jesús! Eso es lo que les pedimos, que nos 

muevan el piso si estamos instalados y nos ayuden a estar más cerca de 

Jesús. Las preguntas de ustedes, el querer saber de ustedes, querer ser 

generosos, son exigencias para que estemos más cerca de Jesús. Y todos 

estamos invitados una y otra vez a estar cerca de Jesús. Si una actividad, 

si un plan pastoral, si este encuentro, no nos ayuda a estar más cerca de 

Jesús, perdimos el tiempo, perdimos una tarde, horas de preparación: que 

nos ayuden a estar más cerca de Jesús. Y eso se lo pedimos a quien nos 

puede llevar de la mano: miramos a la Madre; cada uno en su corazón le 

diga con las palabras, a ella que es la primera discípula, que nos ayude a 

estar más cerca de Jesús, desde el corazón, cada uno.

Y déjenme contarles una anécdota. Charlando un día con un joven le 

pregunté qué es lo que lo ponía de mal humor. « ¿A vos qué te pone de 

mal humor? » –porque el contexto se daba para hacer esa pregunta. Y él 

me dijo: « Cuando al celular se le acaba la batería o cuando pierdo la señal 

de internet ». Le pregunté: « ¿Por qué? ». Me responde: « Padre, es simple, 

me pierdo todo lo que está pasando, me quedo fuera del mundo, como 

colgado. En esos momentos, salgo corriendo a buscar un cargador o una 

red de wifi y la contraseña para volverme a conectar ». Esa respuesta me 

enseñó, me hizo pensar que con la fe nos puede pasar lo mismo. Todos 

estamos entusiastas, la fe se renueva –que un retiro, que una predicación, 

que un encuentro, que la visita del Papa–, la fe crece pero después de un 

tiempo de camino o del « embale » inicial, hay momentos en los que sin 

darnos cuenta comienza a bajar « nuestro ancho de banda », despacito, y 

aquel entusiasmo, aquel querer estar conectados con Jesús se empieza a 

perder, y empezamos a quedarnos sin conexión, sin batería, y entonces nos 

gana el mal humor, nos volvemos descreídos, tristes, sin fuerza, y todo lo 

empezamos a ver mal. Al quedarnos sin esta « conexión », que es la que le 

da vida a nuestros sueños, el corazón empieza a perder fuerza, a quedarse 

también sin batería y, como dice esa canción: « El ruido ambiente y sole-

dad de la ciudad nos aíslan de todo. El mundo que gira al revés pretende 
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sumergirme en él ahogando mis ideas ».1 ¿Les pasó esto alguna vez? No, no, 

cada cual se contesta adentro, no quiero hacer pasar vergüenza a los que 

no les pasó. A mí me pasó.

Sin conexión, sin la conexión con Jesús, sin esta conexión terminamos 

ahogando nuestras ideas, ahogando nuestros sueños, ahogando nuestra fe 

y, claro, nos llenamos de mal humor. De protagonistas –que lo somos y lo 

queremos ser– podemos llegar a sentir que vale lo mismo hacer algo que 

no hacerlo: « ¿Para qué te vas a gastar? Mirá –el joven pesimista–: Pasála 

bien, dejá, todas estas cosas sabemos cómo terminan, el mundo no cambia, 

tomálo con soda y andá para adelante ». Y quedamos desconectados de la 

realidad y de lo que está pasando en « el mundo ». Y quedamos, sentimos 

que quedamos, « fuera del mundo », en « mi mundito » donde estoy tranquilo, 

en mi sofá, ahí. Me preocupa cuando, al perder « señal », muchos sienten 

que no tienen nada que aportar y quedan como perdidos: « Pará, vos tenés 

algo que dar » – « No, mirá, esto es un desastre, yo trato de estudiar, te-

ner un título, casarme, pero basta, no quiero líos, termina todo mal ». Eso 

es cuando se pierde la conexión. Nunca pienses que no tienes nada que 

aportar o que no le haces falta a nadie: « Le haces falta a mucha gente y 

esto pensálo ». Cada uno de ustedes piénselo en su corazón: « Yo le hago 

falta a mucha gente » Ese pensamiento, como le gustaba decir a Hurtado, 

« es el consejo del diablo » –« no le hago falta a nadie »–, que quiere hacerte 

sentir que no vales nada… pero para dejar las cosas como están, por eso 

te hace sentir que no vales nada, para que nada cambie, porque el único 

que puede hacer un cambio en la sociedad es el joven, uno de ustedes. No-

sotros ya estamos del otro lado. [Otro joven de los presentes se desmaya] 

Y gracias, entre paréntesis, porque estos desmayos son un signo de lo que 

están sintiendo muchos de ustedes. ¿Desde qué hora están acá, me lo dicen? 

[Los jóvenes responden] ¡Gracias! Todos, decía, somos importantes y todos 

tenemos algo que aportar. Con un « cachitito » de silencio se pregunta cada 

uno –en serio, mírense en su corazón–: « ¿Qué tengo yo para aportar en la 

vida? ». Y cuántos de ustedes sienten las ganas de decir: « No sé ». ¿No sabés 

lo que tenés para aportar? Lo tenés adentro y no lo conocés. Apuráte a 

encontrarlo para aportar. El mundo te necesita, la patria te necesita, la 

sociedad te necesita, vos tenés algo que aportar, no pierdas la conexión.

1 la ley, Aquí.
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Los jóvenes del Evangelio que escuchamos hoy querían esa « señal », 

buscaban esa señal que los ayudara a mantener vivo el fuego en sus co-

razones. Esos jóvenes, que estaban ahí con Juan Bautista, querían saber 

cómo cargar la batería del corazón. Andrés y el otro discípulo –que no 

dice el nombre, y podemos pensar que ese otro discípulo puede ser cada 

uno de nosotros– buscaban la contraseña para conectarse con Aquel que 

es « Camino, Verdad y Vida » (Jn 14, 6). A ellos los guió Juan el Bautista. 

Y creo que ustedes tienen un gran santo que les puede hacer de guía, un 

santo que iba cantando con su vida: « Contento, Señor, contento ». Hurtado 

tenía una regla de oro, una regla para encender su corazón con ese fuego 

capaz de mantener viva la alegría. Porque Jesús es ese fuego al cual quien 

se acerca queda encendido.

Y la contraseña de Hurtado para reconectar, para mantener la señal 

es muy simple. Seguro que ninguno de ustedes trajo un teléfono, ¿no? Me 

gustaría que la anotaran en el teléfono, a ver si se animan, yo se las dic-

to– Hurtado se pregunta –esta es la contraseña–: « ¿Qué haría Cristo en mi 

lugar? ». Los que pueden, anótenlo: « ¿Qué haría Cristo en mi lugar? ». « ¿Qué 

haría Cristo en mi lugar, en la escuela, en la universidad, en la calle, en 

la casa, entre amigos, en el trabajo; frente al que le hacen bullying: « ¿Qué 

haría Cristo en mi lugar? ». Cuando salen a bailar, cuando están haciendo 

deportes o van al estadio: « ¿Qué haría Cristo en mi lugar? ». Esa es la con-

traseña, esa es la batería para encender nuestro corazón y encender la fe y 

encender la chispa en los ojos, que no se les vaya. Eso es ser protagonistas 

de la historia. Ojos chispeantes porque descubrimos que Jesús es fuente de 

vida y de alegría. Protagonistas de la historia, porque queremos contagiar 

esa chispa en tantos corazones apagados, opacos que se olvidaron de lo 

que es esperar; en tantos que son « fomes » y esperan que alguien los invite 

y los desafíe con algo que valga la pena. Ser protagonistas es hacer lo que 

hizo Jesús. Allí donde estés, con quien te encuentres y a la hora en que 

te encuentres: « ¿Qué haría Jesús en mi lugar? ». ¿Cargaron la contraseña? 

[Los jóvenes responden: Sí]. Y la única manera de no olvidarse de la con-

traseña es usarla, si no va a pasar lo que… –claro, esto es de mi época, 

no de la de ustedes, pero por ahí saben algo–, lo que les pasó a los tres 

chiflados en aquel film que arman un asalto, un robo, una caja fuerte, todo 

pensado, todo, y cuando llegan se olvidaron de la contraseña, se olvidaron 

de la clave. Si no usan la contraseña se la van a olvidar. ¡Cárguenla en el 
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corazón! ¿Cómo era la contraseña? [Responden: « ¿Qué haría Cristo en mi 

lugar? »] Esa es la contraseña. ¡Repítanla, pero úsenla, úsenla! ¿Qué haría 

Cristo en mi lugar? Y hay que usarla todos los días. Llegará el momento 

que sela van a saber y llegará el día en que, sin darse cuenta, el corazón 

de cada uno de ustedes latirá como el corazón de Jesús.

No basta con escuchar alguna enseñanza religiosa o aprender una doctri-

na; lo que queremos es vivir como Jesús vivió: ¿qué haría Cristo en mi lugar? 

Traducir Jesús a mi vida. Por eso, los jóvenes del Evangelio le preguntan: 

« Señor, ¿dónde vives? ».2 Lo escuchamos recién: ¿cómo vives? ¿Yo le pregunto 

a Jesús? Queremos vivir como Jesús, Él sí que hace vibrar el corazón.

Hace vibrar el corazón y te pone en el camino del riesgo. Arriesgarse, 

correr riesgos. Queridos amigos, sean valientes, salgan « al tiro » al encuentro 

de sus amigos, de aquellos que no conocen o que están en un momento 

de dificultad.

Y vayan con la única promesa que tenemos: en medio del desierto, del 

camino, de la aventura, siempre habrá « conexión », existirá un « cargador ». 

No estaremos solos. Siempre gozaremos de la compañía de Jesús y de su 

Madre y de una comunidad. Ciertamente una comunidad que no es per-

fecta, pero eso no significa que no tenga mucho para amar y para dar a 

los demás. ¿Cómo era la contraseña? [Responden: ¿Qué haría Cristo en mi 

lugar?] Está bien, todavía la conservan.

Queridos amigos, queridos jóvenes: « Sean ustedes –se lo pido por fa-

vor–, sean ustedes los jóvenes samaritanos que nunca abandonan a nadie 

tirado en el camino. En el corazón, otra pregunta: « ¿Alguna vez abandoné 

a alguien tirado en el camino? ¿Un pariente, un amigo, amiga…? ». Sean sa-

maritanos, nunca abandonen al hombre tirado en el camino. Sean ustedes 

los jóvenes cirineos que ayudan a Cristo a llevar su cruz y se comprometen 

con el sufrimiento de sus hermanos. Sean como Zaqueo, que transformó su 

enanismo espiritual en grandeza y dejó que Jesús transformara su corazón 

materialista en un corazón solidario. Sean como la joven Magdalena, apa-

sionada buscadora del amor, que sólo en Jesús encuentra las respuestas 

que necesita. Tengan el corazón de Pedro, para abandonar las redes junto 

al lago. Tengan el cariño de Juan, para reposar en Él todos sus afectos. 

2 Jn 1, 38.
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Tengan la disponibilidad de nuestra Madre, la primera discípula, para cantar 

con gozo y hacer su voluntad ».3

Queridos amigos, me gustaría quedarme más tiempo. Los que tienen 

teléfono agárrenlo en la mano, es un signo para no olvidarse de la contra-

seña. ¿Cuál era la contraseña? [Responden: ¿Qué haría Cristo en mi lugar?] 

Así reconectan y no se quedan fuera de banda. Me gustaría quedarme más 

tiempo. Gracias por el encuentro, gracias por la alegría de ustedes. Gracias, 

muchas gracias y les pido por favor que no se olviden de rezar por mí.

3 Card. raúl Silva Henríquez, Mensaje a los jóvenes (7 octubre 1979).
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VIII

Summus Pontifex invisit Pontificiam Studiorum Universitatem Catholicam 
Iacobopoli.*4

Señor Gran Canciller, cardenal Ricardo Ezzati, 
hermanos en el episcopado, 
señor Rector, Doctor Ignacio Sánchez, 
distinguidas autoridades universitarias, 
queridos profesores, funcionarios, personal de la Universidad, 
queridos alumnos:

Estoy contento por estar junto a ustedes en esta Casa de Estudios que, 

en sus casi 130 años de vida, ha ofrecido un servicio inestimable al país. 

Agradezco al señor Rector sus palabras de bienvenida en nombre de todos 

y también le agradezco a usted, señor Rector, el bien que hace con su sa-

piencialidad en el gobierno de la Universidad y en defender con coraje la 

identidad de la Universidad Católica. Muchas gracias.

La historia de esta Universidad está entrelazada, en cierto modo, con la 

historia de Chile. Son miles los hombres y mujeres que, formándose aquí, 

han cumplido tareas relevantes para el desarrollo de la patria. Quisiera 

recordar especialmente la figura de san Alberto Hurtado, en este año que 

se cumplen 100 años desde que comenzó aquí sus estudios. Su vida se 

vuelve un claro testimonio de cómo la inteligencia, la excelencia académica 

y la profesionalidad en el quehacer, armonizadas con la fe, la justica y la 

caridad, lejos de disminuirse, alcanzan una fuerza que es profecía capaz de 

abrir horizontes e iluminar el sendero, especialmente para los descartados 

de la sociedad, sobre todo hoy en que priva esta cultura del descarte.

En este sentido, quiero retomar sus palabras, señor Rector, cuando afir-

maba: « Tenemos importantes desafíos para nuestra patria, que dicen relación 

con la convivencia nacional y con la capacidad de avanzar en comunidad ».

1. Convivencia nacional

Hablar de desafíos es asumir que hay situaciones que han llegado a un 

punto que exigen ser repensadas. Lo que hasta ayer podía ser un factor 

* Die 17 Ianuarii 2018.
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de unidad y cohesión, hoy está reclamando nuevas respuestas. El ritmo 

acelerado y la implantación casi vertiginosa de algunos procesos y cambios 

que se imponen en nuestras sociedades nos invitan de manera serena, pero 

sin demora, a una reflexión que no sea ingenua, utópica y menos aún vo-

luntarista. Lo cual no significa frenar el desarrollo del conocimiento, sino 

hacer de la Universidad un espacio privilegiado « para practicar la gramá-

tica del diálogo que forma encuentro ».1 Ya que « la verdadera sabiduría, 

[es] producto de la reflexión, del diálogo y del encuentro generoso entre 

las personas ».2

La convivencia nacional es posible –entre otras cosas– en la medida en 

que generemos procesos educativos también transformadores, inclusivos y de 

convivencia. Educar para la convivencia no es solamente adjuntar valores 

a la labor educativa, sino generar una dinámica de convivencia dentro del 

propio sistema educativo. No es tanto una cuestión de contenidos sino de 

enseñar a pensar y a razonar de manera integradora. Lo que los clásicos 

solían llamar con el nombre de forma mentis.

Y para lograr esto es necesario desarrollar una alfabetización integradora 

que sepa acompasar los procesos de transformación que se están produ-

ciendo en el seno de nuestras sociedades.

Tal proceso de alfabetización exige trabajar de manera simultánea la 

integración de los diversos lenguajes que nos constituyen como personas. 

Es decir, una educación –alfabetización– que integre y armonice el inte-

lecto, los afectos y las manos; es decir, la cabeza, el corazón y la acción. 

Esto brindará y posibilitará a los estudiantes crecer no solo armonioso a 

nivel personal sino, simultáneamente, a nivel social. Urge generar espacios 

donde la fragmentación no sea el esquema dominante, incluso del pensa-

miento; para ello es necesario enseñar a pensar lo que se siente y se hace; 

a sentir lo que se piensa y se hace; a hacer lo que se piensa y se siente. 

Un dinamismo de capacidades al servicio de la persona y de la sociedad.

La alfabetización, basada en la integración de los distintos lenguajes 

que nos conforman, irá implicando a los estudiantes en su propio proceso 

educativo; proceso de cara a los desafíos que el mundo próximo les va a 

presentar. El « divorcio » de los saberes y de los lenguajes, el analfabetis-

1 Discurso a la Plenaria de la Congregación para la Educación Católica (9 febrero 2017).
2 Carta enc. Laudato si’, 47.
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mo sobre cómo integrar las distintas dimensiones de la vida, lo único que 

consigue es fragmentación y ruptura social.

En esta sociedad líquida3 o ligera,4 como la han querido denominar 

algunos pensadores, van desapareciendo los puntos de referencia desde 

donde las personas pueden construirse individual y socialmente. Pareciera 

que hoy en día la « nube » es el nuevo punto de encuentro, que está marcado 

por la falta de estabilidad ya que todo se volatiliza y por lo tanto pierde 

consistencia.

Y tal falta de consistencia podría ser una de las razones de la pérdida 

de conciencia del espacio público. Un espacio que exige un mínimo de tras-

cendencia sobre los intereses privados –vivir más y mejor– para construir 

sobre cimientos que revelen esa dimensión tan importante de nuestra vida 

como es el « nosotros ». Sin esa conciencia, pero especialmente sin ese sen-

timiento y, por lo tanto, sin esa experiencia, es y será muy difícil construir 

la nación, y entonces parecería que lo único importante y válido es aquello 

que pertenece al individuo, y todo lo que queda fuera de esa jurisdicción 

se vuelve obsoleto. Una cultura así ha perdido la memoria, ha perdido los 

ligamentos que sostienen y posibilitan la vida. Sin el « nosotros » de un 

pueblo, de una familia, de una nación y, al mismo tiempo, sin el nosotros 

del futuro, de los hijos y del mañana; sin el nosotros de una ciudad que 

« me » trascienda y sea más rica que los intereses individuales, la vida será 

no sólo cada vez más fracturada sino más conflictiva y violenta.

La Universidad, en este sentido, tiene el desafío de generar nuevas di-

námicas al interno de su propio claustro, que superen toda fragmentación 

del saber y estimulen a una verdadera universitas.

2. Avanzar en comunidad

De ahí, el segundo elemento tan importante para esta casa de estudios: 

la capacidad de avanzar en comunidad.

He sabido con alegría del esfuerzo evangelizador y de vitalidad alegre 

de su Pastoral Universitaria, signo de una Iglesia joven, viva y « en salida ». 

Las misiones que realizan todos los años en diversos puntos del País son 

un punto fuerte y muy enriquecedor. En estas instancias, ustedes logran 

alargar el horizonte de sus miradas y entran en contacto con diversas si-

3 Cf. zyGmunt bauman, Modernidad líquida (1999).
4 Cf. GilleS lipovetSky, De la ligereza (2016).
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tuaciones que, más allá del acontecimiento puntual, los dejan movilizados. 

El « misionero », en el sentido etimológico de la palabra, nunca vuelve igual 

de la misión; experimenta el paso de Dios en el encuentro con tantos ros-

tros o que no conocían o que no le eran cotidianos, o que le eran lejanos.

Esas experiencias no pueden quedar aisladas del acontecer universitario. 

Los métodos clásicos de investigación experimentan ciertos límites, más 

cuando se trata de una cultura como la nuestra que estimula la participa-

ción directa e instantánea de los sujetos. La cultura actual exige nuevas 

formas capaces de incluir a todos los actores que conforman el hecho social 

y, por lo tanto, educativo. De ahí la importancia de ampliar el concepto 

de comunidad educativa.

La comunidad está desafiada a no quedarse aislada de los modos de 

conocer; así como tampoco a construir conocimiento al margen de los des-

tinatarios de los mismos. Es necesario que la adquisición de conocimiento 

sepa generar una interacción entre el aula y la sabiduría de los pueblos 

que conforman esta bendecida tierra. Una sabiduría cargada de intuicio-

nes, de « olfato », que no se puede obviar a la hora de pensar Chile. Así se 

producirá esa sinergia tan enriquecedora entre rigor científico e intuición 

popular. La estrecha interacción entre ambos impide el divorcio entre la 

razón y la acción, entre el pensar y el sentir, entre el conocer y el vivir, 

entre la profesión y el servicio. El conocimiento siempre debe sentirse al 

servicio de la vida y confrontarse con ella para poder seguir progresando. 

De ahí que la comunidad educativa no puede reducirse a aulas y bibliotecas, 

sino que debe avanzar continuamente a la participación. Tal diálogo sólo 

se puede realizar desde una episteme capaz de asumir una lógica plural, es 

decir, que asuma la interdisciplinariedad e interdependencia del saber. « En 

este sentido, es indispensable prestar atención a los pueblos originarios con 

sus tradiciones culturales. No son una simple minoría entre otras, sino que 

deben convertirse en los principales interlocutores, sobre todo a la hora de 

avanzar en grandes proyectos que afecten a sus espacios ».5

La comunidad educativa guarda en sí un sinfín de posibilidades y poten-

cialidades cuando se deja enriquecer e interpelar por todos los actores que 

configuran el hecho educativo. Esto exige un mayor esfuerzo en la calidad 

y en la integración, pues el servicio universitario ha de apuntar siempre 

5 Carta enc. Laudato si’, 146.
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a ser de calidad y de excelencia, puestas al servicio de la convivencia na-

cional. Podríamos decir que la Universidad se vuelve un laboratorio para 

el futuro del país, ya que logra incorporar en su seno la vida y el caminar 

del pueblo superando toda lógica antagónica y elitista del saber.

Cuenta una antigua tradición cabalística que el origen del mal se en-

cuentra en la escisión producida por el ser humano al comer del árbol 

de la ciencia del bien y del mal. De esta forma, el conocimiento adquirió 

un primado sobre la creación, sometiéndola a sus esquemas y deseos.6 La 

tentación latente en todo ámbito académico será la de reducir la Creación 

a unos esquemas interpretativos, privándola del Misterio propio que ha 

movido a generaciones enteras a buscar lo justo, bueno, bello y verdadero. 

Y cuando el profesor, por su sapiencialidad, se convierte en « maestro », 

entonces sí es capaz de despertar la capacidad de asombro en nuestros 

estudiantes. ¡Asombro ante un mundo y un universo a descubrir!

Hoy resulta profética la misión que tienen entre manos. Ustedes son 

interpelados para generar procesos que iluminen la cultura actual, pro-

poniendo un renovado humanismo que evite caer en reduccionismos de 

cualquier tipo. Esta profecía que se nos pide, impulsa a buscar espacios 

recurrentes de diálogo más que de confrontación; espacios de encuentro 

más que división; caminos de amistosa discrepancia, porque se difiere con 

respeto entre personas que caminan en la búsqueda honesta de avanzar en 

comunidad hacia una renovada convivencia nacional.

Y si lo piden, no dudo que el Espíritu Santo guiará sus pasos para 

que esta Casa siga fructificando por el bien del Pueblo de Chile y para la 

Gloria de Dios.

Les agradezco nuevamente este encuentro, y por favor les pido que no 

se olviden de rezar por mí.

6 Cf. GerSHom SCHolem, La mystique juive, París (1985), 86.
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IX

Sancta Missa et salutatio finalis apud Campum vulgo « Lobito » in urbe Iqui-
quensi.*

« Éste fue el primero de los signos de Jesús, y lo hizo en la ciudad de Caná 
de Galilea » (Jn 2, 11).

Así termina el Evangelio que hemos escuchado, y que nos muestra la 

aparición pública de Jesús: nada más y nada menos que en una fiesta. No 

podría ser de otra forma, ya que el Evangelio es una constante invitación 

a la alegría. Desde el inicio el Ángel le dice a María: « Alégrate » (Lc 1, 28). 

Alégrense, le dijo a los pastores; alégrate, le dijo a Isabel, mujer anciana 

y estéril...; alégrate, le hizo sentir Jesús al ladrón, porque hoy estarás 

conmigo en el paraíso (cf. Lc 23, 43).

El mensaje del Evangelio es fuente de gozo: « Les he dicho estas cosas 

para que mi alegría esté en ustedes, y esa alegría sea plena » (Jn 15, 11). 

Una alegría que se contagia de generación en generación y de la cual somos 

herederos. Porque somos cristianos.

¡Cómo saben ustedes de esto, queridos hermanos del norte chileno! ¡Cómo 

saben vivir la fe y la vida en clima de fiesta! Vengo como peregrino a cele-

brar con ustedes esta manera hermosa de vivir la fe. Sus fiestas patronales, 

sus bailes religiosos –que se prolongan hasta por una semana–, su música, 

sus vestidos hacen de esta zona un santuario de piedad y espiritualidad 

popular. Porque no es una fiesta que queda encerrada dentro del templo, 

sino que ustedes logran vestir a todo el poblado de fiesta. Ustedes saben 

celebrar cantando y danzando « la paternidad, la providencia, la presencia 

amorosa y constante de Dios. Así llegan a engendrar actitudes interiores 

que raramente pueden observarse en el mismo grado en quienes no poseen 

esa religiosidad: paciencia, sentido de la cruz en la vida cotidiana, desa-

pego, aceptación de los demás, devoción ».1 Cobran vida las palabras del 

profeta Isaías: « Entonces el desierto será un vergel y el vergel parecerá un 

* Die 18 Ianuarii 2018.
1 pablo vi, Exhort. ap. Evangelii nuntiandi, 48.
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bosque » (32, 15). Esta tierra, abrazada por el desierto más seco del mundo, 

logra vestirse de fiesta.

En este clima de fiesta, el Evangelio nos presenta la acción de María 

para que la alegría prevalezca. Ella está atenta a todo lo que pasa a su 

alrededor y, como buena Madre, no se queda quieta y así logra darse cuenta 

de que en la fiesta, en la alegría compartida, algo estaba pasando: había 

algo que estaba por « aguar » la fiesta. Y acercándose a su Hijo, las únicas 

palabras que le escuchamos decir son: « no tienen vino » (Jn 2, 3).

Y así María anda por nuestros poblados, calles, plazas, casas, hospitales. 

María es la Virgen de la Tirana; la Virgen Ayquina en Calama; la Virgen 

de las Peñas en Arica, que anda por todos nuestros entuertos familiares, 

esos que parecen ahogarnos el corazón para acercarse al oído de Jesús y 

decirle: mira, « no tienen vino ».

Y luego no se queda callada, se acerca a los que servían en la fiesta y 

les dice: « Hagan todo lo que Él les diga » (Jn 2, 5). María, mujer de pocas 

palabras, pero bien concretas, también se acerca a cada uno de nosotros 

a decirnos tan sólo: « Hagan todo lo que Él les diga ». Y de este modo se 

desata el primer milagro de Jesús: hacer sentir a sus amigos que ellos 

también son parte del milagro. Porque Cristo « vino a este mundo no para 

hacer una obra solo, sino con nosotros –el milagro lo hace con nosotros–, 

con todos nosotros, para ser la cabeza de un cuerpo cuyas células vivas 

somos nosotros, libres y activas ».2 Así hace el milagro Jesús. Con nosotros.

El milagro comienza cuando los servidores acercan los barriles con agua 

que estaban destinados a la purificación. Así también cada uno de nosotros 

puede comenzar el milagro, es más, cada uno de nosotros está invitado a 

ser parte del milagro para otros.

Hermanos, Iquique es tierra de sueños –eso significa el nombre en 

aymara–; tierra que ha sabido albergar a gente de distintos pueblos y cul-

turas. Gente que han tenido que dejar a los suyos, marcharse. Una marcha 

siempre basada en la esperanza por obtener una vida mejor, pero sabemos 

que va siempre acompañada de mochilas cargadas con miedo e incerti-

dumbre por lo que vendrá. Iquique es una zona de inmigrantes que nos 

recuerda la grandeza de hombres y mujeres; de familias enteras que, ante 

la adversidad, no se dan por vencidas y se abren paso buscando vida. Ellos 

2 San alberto HurtaDo, Meditación Semana Santa para jóvenes (1946).
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–especialmente los que tienen que dejar su tierra porque no encuentran lo 

mínimo necesario para vivir– son imagen de la Sagrada Familia que tuvo 

que atravesar desiertos para poder seguir con vida.

Esta tierra es tierra de sueños, pero busquemos que siga siendo también 

tierra de hospitalidad. Hospitalidad festiva, porque sabemos bien que no 

hay alegría cristiana cuando se cierran puertas; no hay alegría cristiana 

cuando se les hace sentir a los demás que sobran o que entre nosotros no 

tienen lugar (cf. Lc 16, 19-31).

Como María en Caná, busquemos aprender a estar atentos en nuestras 

plazas y poblados, y reconocer a aquellos que tienen la vida « aguada »; 

que han perdido –o les han robado– las razones para celebrar; Los tristes 

de corazón. Y no tengamos miedo de alzar nuestras voces para decir: « no 

tienen vino ». El clamor del pueblo de Dios, el clamor del pobre, que tiene 

forma de oración y ensancha el corazón y nos enseña a estar atentos. Es-

temos atentos a todas las situaciones de injusticia y a las nuevas formas de 

explotación que exponen a tantos hermanos a perder la alegría de la fiesta. 

Estemos atentos frente a la precarización del trabajo que destruye vidas y 

hogares. Estemos atentos a los que se aprovechan de la irregularidad de 

muchos inmigrantes porque no conocen el idioma o no tienen los papeles 

en « regla ». Estemos atentos a la falta de techo, tierra y trabajo de tantas 

familias. Y como María digamos con fe: no tienen vino, Señor.

Como los servidores de la fiesta aportemos lo que tengamos, por poco 

que parezca. Al igual que ellos, no tengamos miedo a « dar una mano », y 

que nuestra solidaridad y nuestro compromiso con la justicia sean parte del 

baile o la canción que podamos entonarle a nuestro Señor. Aprovechemos 

también a aprender y a dejarnos impregnar por los valores, la sabiduría 

y la fe que los inmigrantes traen consigo. Sin cerrarnos a esas « tinajas » 

llenas de sabiduría e historia que traen quienes siguen arribando a estas 

tierras. No nos privemos de todo lo bueno que tienen para aportar.

Y después dejemos a Jesús que termine el milagro, transformando nues-

tras comunidades y nuestros corazones en signo vivo de su presencia, que 

es alegre y festiva porque hemos experimentado que Dios-está-con-nosotros, 

porque hemos aprendido a hospedarlo en medio de nuestro corazón. Alegría 

y fiesta contagiosa que nos lleva a no dejar a nadie fuera del anuncio de 

esta Buena Nueva; y a trasmitirle todo lo que hay de nuestra cultura origi-



 Acta Francisci Pp. 297

naria, para enriquecerlo también con lo nuestro, con nuestras tradiciones, 

con nuestra sabiduría ancestral, para que el que viene encuentre sabiduría 

y dé sabiduría. Eso es fiesta. Eso es agua convertida en vino. Eso es el 

milagro que hace Jesús.

Que María, bajo las distintas advocaciones de esta bendecida tierra del 

norte, siga susurrando al oído de su Hijo Jesús: « no tienen vino », y en no-

sotros sigan haciéndose carne sus palabras: « hagan todo lo que Él les diga ».
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X

Summus Pontifex convenit populos Amazoniae apud Amphitheatrum Matris 
Dei in Portu Maldonado.*3

Queridos hermanos y hermanas:

Junto a ustedes me brota el canto de san Francisco: « Alabado seas, 

mi Señor ». Sí, alabado seas por la oportunidad que nos regalas con este 

encuentro. Gracias Mons. David Martínez de Aguirre Guinea, señor Héctor, 

señora Yésica y señora María Luzmila por sus palabras de bienvenida y sus 

testimonios. En ustedes quiero agradecer y saludar a todos los habitantes 

de Amazonia.

Veo que han venido de los diferentes pueblos originarios de la Amazonia: 

Harakbut, Esse-ejas, Matsiguenkas, Yines, Shipibos, Asháninkas, Yaneshas, 

Kakintes, Nahuas, Yaminahuas, Juni Kuin, Madijá, Manchineris, Kukamas, 

Kandozi, Quichuas, Huitotos, Shawis, Achuar, Boras, Awajún, Wampís, entre 

otros. También veo que nos acompañan pueblos procedentes del Ande que 

se han venido a la selva y se han hecho amazónicos. He deseado mucho 

este encuentro. Quise empezar por aquí la visita a Perú. Gracias por vues-

tra presencia y por ayudarnos a ver más de cerca, en vuestros rostros, el 

reflejo de esta tierra. Un rostro plural, de una variedad infinita y de una 

enorme riqueza biológica, cultural, espiritual. Quienes no habitamos estas 

tierras necesitamos de vuestra sabiduría y conocimiento para poder aden-

trarnos, sin destruir, el tesoro que encierra esta región, y se hacen eco las 

palabras del Señor a Moisés: « Quítate las sandalias, porque el suelo que 

estás pisando es una tierra santa » (Ex 3, 5).

Permítanme una vez más decir: ¡Alabado seas Señor por esta obra ma-

ravillosa de tus pueblos amazónicos y por toda la biodiversidad que estas 

tierras envuelven!

Este canto de alabanza se entrecorta cuando escuchamos y vemos las 

hondas heridas que llevan consigo la Amazonia y sus pueblos. Y he que-

rido venir a visitarlos y escucharlos, para estar juntos en el corazón de la 

* Die 19 Ianuarii 2018.
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Iglesia, unirnos a sus desafíos y con ustedes reafirmar una opción sincera 

por la defensa de la vida, defensa de la tierra y defensa de las culturas.

Probablemente los pueblos originarios amazónicos nunca hayan estado 

tan amenazados en sus territorios como lo están ahora. La Amazonia es 

tierra disputada desde varios frentes: por una parte, el neo-extractivismo y 

la fuerte presión por grandes intereses económicos que apuntan su avidez 

sobre petróleo, gas, madera, oro, monocultivos agroindustriales. Por otra 

parte, la amenaza contra sus territorios también viene por la perversión de 

ciertas políticas que promueven la « conservación » de la naturaleza sin tener 

en cuenta al ser humano y, en concreto, a ustedes hermanos amazónicos que 

habitan en ellas. Sabemos de movimientos que, en nombre de la conservación 

de la selva, acaparan grandes extensiones de bosques y negocian con ellas 

generando situaciones de opresión a los pueblos originarios para quienes, de 

este modo, el territorio y los recursos naturales que hay en ellos se vuelven 

inaccesibles. Esta problemática provoca asfixia a sus pueblos y migración 

de las nuevas generaciones ante la falta de alternativas locales. Hemos de 

romper con el paradigma histórico que considera la Amazonia como una 

despensa inagotable de los Estados sin tener en cuenta a sus habitantes.

Considero imprescindible realizar esfuerzos para generar espacios ins-

titucionales de respeto, reconocimiento y diálogo con los pueblos nativos; 

asumiendo y rescatando la cultura, lengua, tradiciones, derechos y espi-

ritualidad que les son propias. Un diálogo intercultural en el cual ustedes 

sean los « principales interlocutores, sobre todo a la hora de avanzar en 

grandes proyectos que afecten a sus espacios ».1 El reconocimiento y el 

diálogo será el mejor camino para transformar las históricas relaciones 

marcadas por la exclusión y la discriminación.

Como contraparte, es justo reconocer que existen iniciativas esperanza-

doras que surgen de vuestras bases mismas y de vuestras organizaciones, 

y propician que sean los propios pueblos originarios y comunidades los 

guardianes de los bosques, y que los recursos que genera la conservación 

de los mismos revierta en beneficio de sus familias, en la mejora de sus 

condiciones de vida, en la salud y educación de sus comunidades. Este « buen 

hacer » va en sintonía con las prácticas del « buen vivir » que descubrimos 

en la sabiduría de nuestros pueblos. Y permítanme decirles que si, para 

1 Carta enc. Laudato si’, 146.
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algunos, ustedes son considerados un obstáculo o un « estorbo », en verdad, 

ustedes con su vida son un grito a la conciencia de un estilo de vida que 

no logra dimensionar los costes del mismo. Ustedes son memoria viva de 

la misión que Dios nos ha encomendado a todos: cuidar la Casa Común.

La defensa de la tierra no tiene otra finalidad que no sea la defensa 

de la vida. Sabemos del sufrimiento que algunos de ustedes padecen por 

los derrames de hidrocarburos que amenazan seriamente la vida de sus 

familias y contaminan su medio natural.

Paralelamente, existe otra devastación de la vida que viene acarreada 

con esta contaminación ambiental propiciada por la minería ilegal. Me 

refiero a la trata de personas: la mano de obra esclava o el abuso sexual. 

La violencia contra las adolescentes y contra las mujeres es un clamor que 

llega al cielo. « Siempre me angustió la situación de los que son objeto de las 

diversas formas de trata de personas. Quisiera que se escuchara el grito de 

Dios preguntándonos a todos: « ¿Dónde está tu hermano? » (Gn 4, 9). ¿Dónde 

está tu hermano esclavo? [...] No nos hagamos los distraídos ni miremos 

para otra parte. Hay mucha complicidad. ¡La pregunta es para todos! ».2

Cómo no recordar a santo Toribio cuando constataba con gran pesar 

en el tercer Concilio Limense « que no solamente en tiempos pasados se les 

hayan hecho a estos pobres tantos agravios y fuerzas con tanto exceso, sino 

también hoy muchos procuran hacer lo mismo… » (Ses. III, c.3). Por desgracia, 

después de cinco siglos estas palabras siguen siendo actuales. Las palabras 

proféticas de aquellos hombres de fe –como nos lo han recordado Héctor y 

Yésica–, son el grito de esta gente, que muchas veces está silenciada o se 

les quita la palabra. Esa profecía debe permanecer en nuestra Iglesia, que 

nunca dejará de clamar por los descartados y por los que sufren.

De esta preocupación surge la opción primordial por la vida de los 

más indefensos. Estoy pensando en los pueblos a quienes se refiere como 

« Pueblos Indígenas en Aislamiento Voluntario » (PIAV). Sabemos que son 

los más vulnerables de entre los vulnerables. El rezago de épocas pasadas 

les obligó a aislarse hasta de sus propias etnias, emprendieron una his-

toria de cautiverio en los lugares más inaccesibles del bosque para poder 

vivir en libertad. Sigan defendiendo a estos hermanos más vulnerables. Su 

presencia nos recuerda que no podemos disponer de los bienes comunes al 

2 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 211.
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ritmo de la avidez y del consumo. Es necesario que existan límites que nos 

ayuden a preservarnos de todo intento de destrucción masiva del hábitat 

que nos constituye.

El reconocimiento de estos pueblos –que nunca pueden ser conside-

rados una minoría, sino auténticos interlocutores– así como de todos los 

pueblos originarios nos recuerda que no somos poseedores absolutos de la 

creación. Urge asumir el aporte esencial que le brindan a la sociedad toda, 

no hacer de sus culturas una idealización de un estado natural ni tampoco 

una especie de museo de un estilo de vida de antaño. Su cosmovisión, su 

sabiduría, tienen mucho que enseñarnos a quienes no pertenecemos a su 

cultura. Todos los esfuerzos que hagamos por mejorar la vida de los pue-

blos amazónicos serán siempre pocos. Son preocupantes las noticias que 

llegan sobre el avance de algunas enfermedades. Asusta el silencio porque 

mata. Con el silencio no generamos acciones encaminadas a la prevención, 

sobre todo de adolescentes y jóvenes, ni tratamos a los enfermos, conde-

nándolos a la exclusión más cruel. Pedimos a los Estados que se imple-

menten políticas de salud intercultural que tengan en cuenta la realidad y 

cosmovisión de los pueblos, promoviendo profesionales de su propia etnia 

que sepan enfrentar la enfermedad desde su propia cosmovisión. Y como 

lo he expresado en Laudato si’, una vez más es necesario alzar la voz a 

la presión que organismos internacionales hacen sobre ciertos países para 

que promuevan políticas de reproducción esterilizantes. Estas se ceban de 

una manera más incisiva en las poblaciones aborígenes. Sabemos que se 

sigue promoviendo en ellas la esterilización de las mujeres, en ocasiones 

con desconocimiento de ellas mismas.

La cultura de nuestros pueblos es un signo de vida. La Amazonia, ade-

más de ser una reserva de la biodiversidad, es también una reserva cultural 

que debe preservarse ante los nuevos colonialismos. La familia es –como 

dijo una de ustedes– y ha sido siempre la institución social que más ha 

contribuido a mantener nuestras culturas. En momentos de crisis pasadas, 

ante los diferentes imperialismos, la familia de los pueblos originarios ha 

sido la mejor defensa de la vida. Se nos pide un especial cuidado para no 

dejarnos atrapar por colonialismos ideológicos disfrazados de progreso que 

poco a poco ingresan dilapidando identidades culturales y estableciendo un 

pensamiento uniforme, único… y débil. Escuchen a los ancianos, por favor. 

Ellos tienen una sabiduría que les pone en contacto con lo trascendente y 
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les hace descubrir lo esencial de la vida. No nos olvidemos que « la desapa-

rición de una cultura puede ser tanto o más grave que la desaparición de 

una especie animal o vegetal ».3 Y la única manera de que las culturas no se 

pierdan es que se mantengan en dinamismo, en constante movimiento. ¡Qué 

importante es lo que nos decían Yésica y Héctor: « queremos que nuestros 

hijos estudien, pero no queremos que la escuela borre nuestras tradiciones, 

nuestras lenguas, no queremos olvidarnos de nuestra sabiduría ancestral »!

La educación nos ayuda a tender puentes y a generar una cultura del 

encuentro. La escuela y la educación de los pueblos originarios debe ser una 

prioridad y compromiso del Estado; compromiso integrador e inculturado 

que asuma, respete e integre como un bien de toda la nación su sabiduría 

ancestral, y así nos lo señalaba María Luzmila.

Pido a mis hermanos obispos que, como se viene haciendo incluso en los 

lugares más alejados de la selva, sigan impulsando espacios de educación 

intercultural y bilingüe en las escuelas y en los institutos pedagógicos y 

universidades.4 Felicito las iniciativas que desde la Iglesia Amazónica perua-

na se llevan a cabo para la promoción de los pueblos originarios: escuelas, 

residencias de estudiantes, centros de investigación y promoción como el 

Centro Cultural José Pío Aza, el CAAAP y CETA, novedosos e importantes 

espacios universitarios interculturales como NOPOKI, dirigidos expresamen-

te a la formación de los jóvenes de las diversas etnias de nuestra Amazonia.

Felicito también a todos aquellos jóvenes de los pueblos originarios que 

se esfuerzan por hacer, desde el propio punto de vista, una nueva antropo-

logía y trabajan por releer la historia de sus pueblos desde su perspectiva. 

También felicito a aquellos que, por medio de la pintura, la literatura, la 

artesanía, la música, muestran al mundo su cosmovisión y su riqueza cul-

tural. Muchos han escrito y hablado sobre ustedes. Está bien, que ahora 

sean ustedes mismos quienes se autodefinan y nos muestren su identidad. 

Necesitamos escucharles.

Queridos hermanos de la Amazonia, ¡cuántos misioneros y misioneras 

se han comprometido con sus pueblos y han defendido sus culturas! Lo 

han hecho inspirados en el Evangelio. Cristo también se encarnó en una 

cultura, la hebrea, y a partir de ella, se nos regaló como novedad a todos 

3 Carta enc. Laudato si’, 145.
4 Cf. v ConferenCia General Del epiSCopaDo latinoameriCano y Del Caribe, Documento de 

Aparecida (29 junio 2007), 530.
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los pueblos de manera que cada uno, desde su propia identidad, se sienta 

autoafirmado en Él. No sucumban a los intentos que hay por desarraigar 

la fe católica de sus pueblos.5 Cada cultura y cada cosmovisión que recibe 

el Evangelio enriquece a la Iglesia con la visión de una nueva faceta del 

rostro de Cristo. La Iglesia no es ajena a vuestra problemática y a vues-

tras vidas, no quiere ser extraña a vuestra forma de vida y organización. 

Necesitamos que los pueblos originarios moldeen culturalmente las Iglesias 

locales amazónicas. Y al respecto, me dio mucha alegría escuchar que uno 

de los trozos de Laudato si’ fuera leído por un diácono permanente de 

vuestra cultura. Ayuden a sus obispos, ayuden a sus misioneros y misione-

ras, para que se hagan uno con ustedes, y de esa manera dialogando entre 

todos, puedan plasmar una Iglesia con rostro amazónico y una Iglesia con 

rostro indígena. Con este espíritu convoqué el Sínodo para la Amazonia en 

el año 2019, cuya primera reunión, como Consejo pre-sinodal, será aquí, 

hoy, esta tarde.

Confío en la capacidad de resiliencia de los pueblos y su capacidad 

de reacción ante los difíciles momentos que les toca vivir. Así lo han de-

mostrado en los diferentes embates de la historia, con sus aportes, con su 

visión diferenciada de las relaciones humanas, con el medio ambiente y 

con la vivencia de la fe.

Rezo por ustedes y por su tierra bendecida por Dios, y les pido, por 

favor, que no se olviden de rezar por mí.

Muchas gracias.

Tinkunakama (Quechua: Hasta un próximo encuentro).

5 Cf. ibíd., 531.
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XI

Summus Pontifex convenit populos apud « Institutum Georgii Basadre » in Portu 
Maldonado.*

Queridos hermanos y hermanas:

Veo que han venido no sólo de los rincones de esta Amazonia peruana, 

sino también de los Andes y de otros países vecinos. ¡Qué linda imagen de 

la Iglesia que no conoce fronteras y en la que todos los pueblos pueden 

encontrar un lugar! Cuánto necesitamos de estos momentos donde poder 

encontrarnos y, más allá de la procedencia, animarnos a generar una cultura 

del encuentro que nos renueva en la esperanza.

Gracias Mons. David, por sus palabras de bienvenida. Gracias Arturo 

y Margarita por compartir con todos nosotros sus vivencias. Nos decían 

ellos: « Nos visita en esta tierra tan olvidada, herida y marginada… pero no 

somos la tierra de nadie ». Gracias por decirlo: no somos tierra de nadie. 

Y es algo que hay que decirlo con fuerza: ustedes no son tierra de nadie. 

Esta tierra tiene nombres, tiene rostros: los tiene a ustedes.

Esta región está llamada con ese bellísimo nombre: Madre de Dios. 

No puedo dejar de hacer mención de María, joven muchacha que vivía en 

una aldea lejana, perdida, considerada también por tantos como « tierra de 

nadie ». Allí recibió el saludo y la invitación más grande que una persona 

pueda experimentar: ser la Madre de Dios; hay alegrías que sólo las pueden 

escuchar los pequeños.1

Ustedes tienen en María, no sólo un testimonio a quien mirar, sino 

una Madre y donde hay madre no está ese mal terrible de sentir que no 

le pertenecemos a nadie, ese sentimiento que nace cuando comienza a 

desaparecer la certeza de que pertenecemos a una familia, a un pueblo, a 

una tierra, a nuestro Dios. Queridos hermanos, lo primero que me gustaría 

transmitirles –y lo quiero hacer con fuerza– es que ¡esta no es una tierra 

huérfana, es la tierra de la Madre! Y, si hay madre, hay hijos, hay familia 

* Die 19 Ianuarii 2018.
1 « Te alabo, Padre, Señor del cielo y de la tierra, por haber ocultado estas cosas a los sabios 

y a los prudentes y haberlas revelado a los pequeños » (Mt 11, 25).
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y hay comunidad. Y donde hay madre, familia y comunidad, no podrán 

desaparecer los problemas, pero seguro que se encuentra la fuerza para 

enfrentarlos de una manera diferente.

Es doloroso constatar cómo hay algunos que quieren apagar esta cer-

teza y volver a Madre de Dios una tierra anónima, sin hijos, una tierra 

infecunda. Un lugar fácil de comercializar y explotar. Por eso nos hace bien 

repetir en nuestras casas, comunidades y en lo hondo del corazón de cada 

uno: ¡Esta no es una tierra huérfana! ¡Tiene Madre! Esta buena noticia 

se va transmitiendo de generación en generación gracias al esfuerzo de 

tantos que comparten este regalo de sabernos hijos de Dios y nos ayuda a 

reconocer al otro como hermano.

En varias ocasiones me he referido a la cultura del descarte. Una cultura 

que no se conforma solamente con excluir, como estábamos acostumbrados 

a ver, sino que avanzó silenciando, ignorando y desechando todo lo que no 

le sirve a sus intereses; pareciera que el consumismo alienante de algunos 

no logra dimensionar el sufrimiento asfixiante de otros. Es una cultura 

anónima, sin lazos y sin rostros, la cultura del descarte. Es una cultura sin 

madre que lo único que quiere es consumir. Y la tierra es tratada dentro 

de esta lógica. Los bosques, ríos y quebradas son usados, utilizados hasta 

el último recurso y luego dejados baldíos e inservibles. Las personas son 

tratadas también con esta lógica: son usadas hasta el cansancio y después 

dejadas como « inservibles ». Esta es la cultura del descarte, se descarta a 

los chicos, se descarta a los ancianos. Allí, saliendo, cuando hice el reco-

rrido hay una abuela de 97 años, ¿vamos a descartar a la abuela, qué les 

parece? No, porque la abuela es la sabiduría de un pueblo. ¡Un aplauso a 

la abuela de 97 años!

Pensando en estas cosas permítanme detenerme en un tema doloroso. 

Nos acostumbramos a utilizar el término « trata de personas ». Al llegar a 

Puerto Maldonado, en el aeropuerto vi un cartel que me llamó la aten-

ción gratamente: « Está atento contra la trata ». Se ve que están tomando 

conciencia. Pero en realidad deberíamos hablar de esclavitud: esclavitud 

para el trabajo, esclavitud sexual, esclavitud para el lucro. Duele constatar 

cómo en esta tierra, que está bajo el amparo de la Madre de Dios, tantas 

mujeres son tan desvaloradas, menospreciadas y expuestas a un sinfín de 

violencias. No podemos « naturalizar » la violencia, tomarla como algo na-
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tural. No, no se naturaliza la violencia hacia las mujeres, sosteniendo una 

cultura machista que no asume el rol protagónico de la mujer dentro de 

nuestras comunidades. No nos es lícito mirar para otro lado, hermanos, 

y dejar que tantas mujeres, especialmente adolescentes sean « pisoteadas » 

en su dignidad.

Varias personas han emigrado hacia la Amazonia buscando techo, tierra 

y trabajo. Vinieron buscando un futuro mejor para sí mismas y para sus 

familias. Abandonaron sus vidas humildes, pobres pero dignas. Muchas de 

ellas, por la promesa de que determinados trabajos pondrían fin a situa-

ciones precarias, se basaron en el brillo prometedor de la extracción del 

oro. Pero no olvidemos que el oro se puede convertir en un falso dios que 

exige sacrificios humanos.

Los falsos dioses, los ídolos de la avaricia, del dinero, del poder lo 

corrompen todo. Corrompen la persona y las instituciones, también des-

truyen el bosque. Jesús decía que hay demonios que, para expulsarlos, 

exigen mucha oración. Este es uno de ellos. Los animo a que se sigan 

organizando en movimientos y comunidades de todo tipo para ayudar a 

superar estas situaciones; y también a que, desde la fe, se organicen como 

comunidades eclesiales de vida en torno a la persona de Jesús. Desde la 

oración sincera y el encuentro esperanzado con Cristo podremos lograr la 

conversión que nos haga descubrir la vida verdadera. Jesús nos prometió 

vida verdadera, vida auténtica, vida eterna. No vida ficticia, como las 

falsas promesas deslumbrantes que, prometiendo vida, terminan lleván-

donos a la muerte.

Hermanas y hermanos, la salvación no es genérica, no es abstracta. 

Nuestro Padre mira personas concretas, con rostros e historias concretas. 

Todas las comunidades cristianas tienen que ser reflejo de esa mirada de 

Dios, de esta presencia que crea lazos, genera familia y comunidad. Es una 

manera de hacer visible el Reino de los Cielos, comunidades donde cada 

uno se sienta parte, se sienta llamado por su nombre e impulsado a ser 

artífice de vida para los demás.

Tengo esperanza en ustedes… además al recorrer vi muchos chicos y 

donde hay chicos hay esperanza, gracias. Tengo esperanza en ustedes, en el 

corazón de tantas personas que quieren una vida bendecida. Han venido a 

buscarla aquí, a una de las explosiones de vida más exuberante del planeta. 
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Amen esta tierra, siéntanla suya. Huélanla, escúchenla, maravíllense de 

ella. Enamórense de esta tierra Madre de Dios, comprométanse y cuídenla, 

defiéndanla. No la usen como un simple objeto descartable, sino como un 

verdadero tesoro para disfrutar, hacer crecer y transmitirlo a sus hijos.

A María, Madre de Dios y Madre Nuestra nos encomendamos, nos po-

nemos bajo su protección. Y por favor, no se olviden de rezar por mí, y los 

invito a todos a rezar a la Madre de Dios te salve, María…
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XII

Summus Pontifex invisit Institutum Horti Parvi Principis in Portu Maldonado.*2

Queridos hermanos y hermanas, 
queridos niños:

Muchas gracias por este bonito recibimiento, por las palabras de bien-

venida. Verlos cantar, verlos bailar me da mucha alegría. Gracias.

Cuando me contaron de la existencia de este Hogar El Principito y de 

la Fundación Apronia, sentí que no podía irme de Puerto Maldonado sin 

saludarlos. Quisieron reunirse de diferentes albergues en este lindo Hogar 

El Principito. Gracias por los esfuerzos que realizaron para poder estar 

hoy aquí.

Acabamos de celebrar la Navidad. Se nos enterneció el corazón con la 

imagen del Niño Jesús. Él es nuestro tesoro, y ustedes niños son el reflejo, 

y también son nuestro tesoro, el de todos nosotros, el tesoro más lindo 

que tenemos que cuidar. Perdonen las veces que los mayores no lo hacemos 

o que no les damos la importancia que ustedes se merecen. Cuando sean 

grandes no lo olviden. Sus miradas, sus vidas siempre exigen un mayor 

compromiso y trabajo para no volvernos ciegos o indiferentes ante tantos 

otros niños que sufren y pasan necesidad. Ustedes, sin lugar a dudas, son 

el tesoro más preciado que tenemos que cuidar.

Queridos niños del Hogar El Principito y jóvenes de los otros hogares 

de acogida. Algunos de ustedes a veces están tristes por la noche, echan 

de menos al papá o la mamá que no está, y sé también que hay heridas 

que duelen mucho. Dirsey, vos fuiste valiente y nos lo compartiste. Y me 

decías « que mi mensaje sea una luz de esperanza ». Pero déjame decirte 

algo: tu vida, tus palabras y las de todos ustedes son luz de esperanza. 

Quiero darles las gracias por el testimonio de ustedes. Gracias por ser luz 

de esperanza para todos nosotros.

Me da alegría ver que tienen un hogar donde son acogidos, donde con 

cariño y amistad los ayudan a descubrir que Dios les tiende las manos y 

les pone sueños en el corazón. Es lindo eso.

* Die 19 Ianuarii 2018.
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¡Qué testimonio tan bueno el de ustedes jóvenes que han transitado por 

este camino, que ayer se llenaron de amor en esta casa y hoy han podido 

formar su propio futuro! Ustedes son para todos nosotros la señal de las 

inmensas potencialidades que tiene cada persona. Para estos niños y niñas 

ustedes son el mejor ejemplo a seguir, la esperanza de que ellos también 

podrán. Todos necesitamos modelos a seguir; los niños necesitan mirar 

para adelante y encontrar modelos positivos: « Quiero ser como él, quiero 

ser como ella », sienten y dicen. Todo lo que ustedes jóvenes puedan hacer, 

como venir a estar con ellos, a jugar, a pasar el tiempo es importante. Sean 

para ellos, como decía el Principito, las estrellitas que iluminan en la noche.1

Algunos de ustedes, jóvenes que nos acompañan, proceden de las co-

munidades nativas. Con tristeza ven la destrucción de los bosques. Sus 

abuelos les enseñaron a descubrirlos, en ellos encontraban sus alimentos 

y la medicina que los sanaba –lo representaron bien al principio aquí–. 

Hoy son devastados por el vértigo de un progreso mal entendido. Los 

ríos que acogieron sus juegos y les regalaron comida hoy están enlodados, 

contaminados, muertos. Jóvenes, no se conformen con lo que está pasando. 

No renuncien al legado de sus abuelos, no renuncien a su vida ni a sus 

sueños. Me gustaría estimularlos a que estudien; prepárense, aprovechen 

la oportunidad que tienen para formarse, esta oportunidad que les da esta 

Fundación Apronia. El mundo los necesita a ustedes, jóvenes de los pueblos 

originarios, y los necesita no disfrazados sino tal y cual son. No disfrazados 

de ciudadanos de otro pueblo, no, como son ustedes, así los necesitamos. 

¡No se conformen con ser el vagón de cola de la sociedad, enganchados y 

dejándose llevar! No, no, nunca sean vagón de cola. Los necesitamos como 

motor, empujando. Y les recomiendo una cosa, escuchen a sus abuelos, 

valoren sus tradiciones, no frenen su curiosidad. Busquen sus raíces y, a la 

vez, abran los ojos a lo novedoso, sí… y hagan su propia síntesis. Devuél-

vannos al mundo lo que aprenden porque el mundo los necesita originales, 

como realmente son, no como imitaciones. Los necesitamos auténticos, 

jóvenes orgullosos de pertenecer a los pueblos amazónicos y que aportan 

a la humanidad una alternativa de vida verdadera. Amigos, nuestras socie-

dades tantas veces, necesitan corregir el rumbo y ustedes, los jóvenes de 

los pueblos originarios –estoy seguro–, pueden ayudar muchísimo con este 

1 Cf. antoine De Saint-exupéry, XXIV; XXVI.
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reto, sobre todo enseñándonos un estilo de vida que se base en el cuidado 

y no en la destrucción de todo aquello que se oponga a nuestra avaricia.

Y lo principal también, es que quiero agradecer al padre Xavier [Arbex 

de Morsier, fundador de la Asociación Apronia]. Padre Xavier ha sufrido 

mucho y le ha costado esto, simplemente gracias, gracias por su ejemplo. 

Quiero agradecer a los religiosos y religiosas, a las misioneras laicas que 

hacen una labor fabulosa y a todos los benefactores que conforman esta 

familia. A los voluntarios que regalan su tiempo gratuito que es como bál-

samo refrescante en las heridas. Y también agradecer a quienes fortalecen 

a estos jóvenes en sus identidades amazónicas y los ayudan a forjar un 

futuro mejor para sus comunidades y para todo el planeta.

Y ahora, como estamos, cerramos los ojos y pedimos a Dios que nos 

dé la bendición.

Que el Señor tenga piedad y los bendiga, ilumine su rostro sobre uste-

des, que el Señor tenga piedad y misericordia y los colme con toda clase de 

favores, en el nombre del Padre y del Hijo y del Espíritu Santo. Amén (cf. 

Nm 6, 24-26; Sal 66; Bendición del Tiempo Ordinario).

Y les pido dos cosas: que recen por mí y que no se olviden que son las 

estrellitas que iluminan en la noche.
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XIII

Summus Pontifex salutat Auctoritates, cum Societate Civili et cum Corpore 
Legatorum in Palatio Gubernationis Limae.*2

Señor Presidente, 
miembros del Gobierno y del Cuerpo Diplomático, 
distinguidas autoridades, 
representantes de la sociedad civil, 
señoras, señores todos:

Al llegar a esta histórica casa doy gracias a Dios por la oportunidad 

que me concedió de pisar, una vez más, suelo peruano. Quisiera que mis 

palabras fueran de saludo y gratitud para cada uno de los hijos e hijas de 

este pueblo que supo mantener y enriquecer su sabiduría ancestral a lo 

largo del tiempo y es, sin lugar a dudas, uno de los principales patrimo-

nios que tiene.

Gracias señor Pedro Pablo Kuczynski, Presidente de la Nación, por 

la invitación a visitar el país y por las palabras de bienvenida que me ha 

dirigido en nombre de todo su pueblo.

Vengo a Perú bajo el lema « unidos por la esperanza ». Permítanme de-

cirles que mirar esta tierra es de por sí un motivo de esperanza.

Parte de vuestro territorio está compuesto por la Amazonia, que he 

visitado esta mañana y que constituye en su globalidad el mayor bosque 

tropical y el sistema fluvial más extenso del planeta. Este « pulmón » como 

se lo ha querido llamar, es una de las zonas de gran biodiversidad en el 

mundo pues alberga las más variadas especies.

Poseen ustedes una riquísima pluralidad cultural cada vez más interac-

tuante que constituye el alma de este pueblo. Alma marcada por valores 

ancestrales como son la hospitalidad, el aprecio por el otro, el respeto y 

gratitud con la madre tierra y la creatividad para los nuevos emprendi-

mientos como, asimismo, la responsabilidad comunitaria por el desarrollo 

de todos que se conjuga en la solidaridad, mostrada tantas veces ante las 

diversas catástrofes vividas.

* Die 19 Ianuarii 2018.
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En este contexto, quisiera señalar a los jóvenes, ellos son el presente 

más vital que posee esta sociedad; con su dinamismo y entusiasmo pro-

meten e invitan a soñar un futuro esperanzador que nace del encuentro 

entre la cumbre de la sabiduría ancestral y los ojos nuevos que brinda 

la juventud.

Y me alegro también de un hecho histórico: saber que la esperanza en 

esta tierra tiene rostro de santidad. Perú engendró santos que han abierto 

caminos de fe para todo el continente americano; y por nombrar tan sólo 

a uno, como Martín de Porres, hijo de dos culturas, mostró la fuerza y la 

riqueza que nace en las personas cuando se concentran en el amor. Y po-

dría continuar largamente esta lista material e inmaterial de motivos para 

la esperanza. Perú es tierra de esperanza que invita y desafía a la unidad 

de todo su pueblo. Este pueblo tiene la responsabilidad de mantenerse 

unido precisamente para defender, entre otras cosas, todos estos motivos 

de esperanza.

Sobre esta esperanza apunta una sombra, se cierne una amenaza. « Nunca 

la humanidad tuvo tanto poder sobre sí misma y nada garantiza que vaya a 

utilizarlo bien, sobre todo si se considera el modo como lo está haciendo »1 

–decía en la Carta encíclica Laudato si’. Esto se manifiesta con claridad 

en la manera en la que estamos despojando a la tierra de los recursos na-

turales sin los cuales no es posible ninguna forma de vida. La pérdida de 

selvas y bosques implica no sólo la pérdida de especies, que incluso podrían 

significar en el futuro recursos sumamente importantes, sino la pérdida de 

relaciones vitales que terminan alterando todo el ecosistema.2

En este contexto, « unidos para defender la esperanza » significa impulsar 

y desarrollar una ecología integral como alternativa a « un modelo de desa-

rrollo ya caduco pero que sigue provocando degradación humana, social y 

ambiental ».3 Y esto exige escuchar, reconocer y respetar a las personas y a 

los pueblos locales como interlocutores válidos. Ellos mantienen un vínculo 

directo con la tierra, conocen sus tiempos y procesos y saben, por tanto, 

los efectos catastróficos que, en nombre del desarrollo, provocan muchos 

proyectos y se altera todo el entramado vital que constituye la nación. La 

1 Carta enc. Laudato si’, 104.
2 Cf. ibíd., 32.
3 Mensaje Urbi et Orbi, Navidad 2017.
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degradación del medio ambiente, lamentablemente, no se puede separar 

de la degradación moral de nuestras comunidades. No podemos pensarlas 

como dos instancias distintas.

A modo de ejemplo, la minería informal se ha vuelto un peligro que 

destruye la vida de personas; los bosques y ríos son devastados con toda la 

riqueza que ellos poseen. Este proceso de degradación conlleva y promueve 

organizaciones por fuera de las estructuras legales que degradan a tantos 

hermanos nuestros sometiéndolos a la trata –nueva forma de esclavitud–, 

al trabajo informal, a la delincuencia… y a otros males que afectan grave-

mente su dignidad y, a la vez, la de esta nación.

Trabajar unidos para defender la esperanza exige estar muy atentos a 

esa otra forma –muchas veces sutil– de degradación ambiental que conta-

mina progresivamente todo el entramado vital: la corrupción. Cuánto mal 

le hace a nuestros pueblos latinoamericanos y a las democracias de este 

bendito continente ese « virus » social, un fenómeno que lo infecta todo, 

siendo los pobres y la madre tierra los más perjudicados. Lo que se haga 

para luchar contra este flagelo social merece la mayor de las ponderaciones 

y ayudas; y esta lucha nos compromete a todos. « Unidos para defender 

la esperanza » implica mayor cultura de la transparencia entre entidades 

públicas, sector privado y sociedad civil, y no excluyo a las organizaciones 

eclesiásticas. Nadie puede resultar ajeno a este proceso; la corrupción es 

evitable y exige el compromiso de todos.

A quienes ocupan algún cargo de responsabilidad, sea en el área que 

sea, los animo y exhorto a empeñarse en este sentido para brindarle, a 

su pueblo y a su tierra, la seguridad que nace de sentir que Perú es un 

espacio de esperanza y oportunidad… pero para todos, no para unos pocos; 

para que todo peruano, toda peruana pueda sentir que este país es suyo, 

no de otro, en el que puede establecer relaciones de fraternidad y equidad 

con su prójimo y ayudar al otro cuando lo necesita; una tierra en la que 

pueda hacer realidad su propio futuro. Y así forjar un Perú que tenga es-

pacio para « todas las sangres »,4 en el que pueda realizarse « la promesa 

de la vida peruana ».5

4 JoSé maría arGueDaS, Todas las sangres, Buenos Aires (1964).
5 JorGe baSaDre, La promesa de la vida peruana, Lima (1958).
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Quiero renovar junto a ustedes el compromiso de la Iglesia católica, 

que ha acompañado la vida de esta Nación, en este empeño mancomunado 

de seguir trabajando para que Perú  siga siendo una tierra de esperanza.

Que santa Rosa de Lima interceda por cada uno de ustedes y por esta 

bendita Nación.

Nuevamente gracias.
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XIV

In Sancta Missa in planitie urbis Huanchacensis.*6

Estas tierras tienen sabor a Evangelio. Todo el entorno que nos rodea, 

con este inmenso mar de fondo, nos ayuda a comprender mejor la vivencia 

que los apóstoles tuvieron con Jesús; y hoy, también nosotros, estamos 

invitados a vivirla. Me alegra saber que han venido desde distintos lugares 

del norte peruano para celebrar esta alegría del Evangelio.

Los discípulos de ayer, como tantos de ustedes hoy, se ganaban la vida 

con la pesca. Salían en barcas, como algunos de ustedes siguen saliendo 

en los « caballitos de totora », y tanto ellos como ustedes con el mismo fin: 

ganarse el pan de cada día. En eso se juegan muchos de nuestros cansan-

cios cotidianos: poder sacar adelante a nuestras familias y darles lo que 

las ayudará a construir un futuro mejor.

Esta « laguna con peces dorados », como la han querido llamar, ha sido 

fuente de vida y bendición para muchas generaciones. Supo nutrir los sueños 

y las esperanzas a lo largo del tiempo.

Ustedes, al igual que los apóstoles, conocen la bravura de la naturaleza 

y han experimentado sus golpes. Así como ellos enfrentaron la tempestad 

sobre el mar, a ustedes les tocó enfrentar el duro golpe del « Niño costero », 

cuyas consecuencias dolorosas todavía están presentes en tantas familias, 

especialmente aquellas que todavía no pudieron reconstruir sus hogares. 

También por esto quise estar y rezar aquí con ustedes.

A esta eucaristía traemos también ese momento tan difícil que cues-

tiona y pone muchas veces en duda nuestra fe. Queremos unirnos a Jesús. 

Él conoce el dolor y las pruebas; Él atravesó todos los dolores para poder 

acompañarnos en los nuestros. Jesús en la cruz quiere estar cerca de cada 

situación dolorosa para darnos su mano y ayudar a levantarnos. Porque Él 

entró en nuestra historia, quiso compartir nuestro camino y tocar nuestras 

heridas. No tenemos un Dios ajeno a lo que sentimos y sufrimos, al con-

trario, en medio del dolor nos entrega su mano.

Estos sacudones cuestionan y ponen en juego el valor de nuestro espíritu 

y de nuestras actitudes más elementales. Entonces nos damos cuenta de 

* Die 20 Ianuarii 2018.
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lo importante que es no estar solos sino unidos, estar llenos de esa unión 

que es fruto del Espíritu Santo.

¿Qué les pasó a las muchachas del Evangelio que hemos escuchado? 

De repente, sienten un grito que las despierta y las pone en movimiento. 

Algunas se dieron cuenta que no tenían el aceite necesario para iluminar 

el camino en la oscuridad, otras en cambio, llenaron sus lámparas y pudie-

ron encontrar e iluminar el camino que las llevaba hacia el esposo. En el 

momento indicado cada una mostró de qué había llenado su vida.

Lo mismo nos pasa a nosotros. En determinadas circunstancias nos da-

mos cuenta con qué hemos llenado nuestra vida. ¡Qué importante es llenar 

nuestras vidas con ese aceite que permite encender nuestras lámparas en 

las múltiples situaciones de oscuridad y encontrar los caminos para salir 

adelante!

Sé que, en el momento de oscuridad, cuando sintieron el golpe del 

Niño, estas tierras supieron ponerse en movimiento y estas tierras tenían 

el aceite para ir corriendo y ayudarse como verdaderos hermanos. Estaba 

el aceite de la solidaridad, de la generosidad que los puso en movimiento 

y fueron al encuentro del Señor con innumerables gestos concretos de 

ayuda. En medio de la oscuridad junto a tantos otros fueron cirios vivos 

que iluminaron el camino con manos abiertas y disponibles para paliar el 

dolor y compartir lo que tenían desde su pobreza.

En la lectura del Evangelio, podemos observar cómo las muchachas que 

no tenían aceite se fueron al pueblo a comprarlo. En el momento crucial 

de su vida, se dieron cuenta de que sus lámparas estaban vacías, de que 

les faltaba lo esencial para encontrar el camino de la auténtica alegría. 

Estaban solas y así quedaron, solas, fuera de la fiesta. Hay cosas, como 

bien saben, que no se improvisan y mucho menos se compran. El alma de 

una comunidad se mide en cómo logra unirse para enfrentar los momentos 

difíciles, de adversidad, para mantener viva la esperanza. Con esa actitud 

dan el mayor testimonio evangélico. El Señor nos dice: « En esto todos 

reconocerán que ustedes son mis discípulos: en el amor que se tengan los 

unos a los otros ».1 Porque la fe nos abre a tener un amor concreto, no 

de ideas, concreto, de obras, de manos tendidas, de compasión; que sabe 

construir y reconstruir la esperanza cuando parece que todo se pierde. 

1 Jn 13, 35.
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Así nos volvemos partícipes de la acción divina, esa que nos describe el 

apóstol Juan cuando nos muestra a Dios que enjuga las lágrimas de sus 

hijos. Y esta tarea divina Dios la hace con la misma ternura que una 

madre busca secar las lágrimas de sus hijos. Qué linda pregunta la que 

nos puede hacer el Señor a cada uno de nosotros al final del día: ¿cuántas 

lágrimas has secado hoy?

Otras tormentas pueden estar azotando estas costas y, en la vida de los 

hijos de estas tierras, tienen efectos devastadores. Tormentas que también 

nos cuestionan como comunidad y ponen en juego el valor de nuestro es-

píritu. Se llaman violencia organizada como el « sicariato » y la inseguridad 

que esto genera; se llaman falta de oportunidades educativas y laborales, 

especialmente en los más jóvenes, que les impide construir un futuro con 

dignidad; o falta de techo seguro para tantas familias forzadas a vivir en 

zonas de alta inestabilidad y sin accesos seguros; así como tantas otras 

situaciones que ustedes conocen y sufren, que como los peores huaicos 

destruyen la confianza mutua tan necesaria para construir una red de 

contención y esperanza. Huaicos que afectan el alma y nos preguntan por 

el aceite que tenemos para hacerles frente. ¿Cuánto aceite tienes?

Muchas veces nos interrogamos sobre cómo enfrentar estas tormentas, 

o cómo ayudar a nuestros hijos a salir adelante frente a estas situaciones. 

Quiero decirles: no hay otra salida mejor que la del Evangelio: se llama 

Jesucristo. Llenen siempre sus vidas de Evangelio. Quiero estimularlos a que 

sean comunidad que se deje ungir por su Señor con el aceite del Espíritu. 

Él lo transforma todo, lo renueva todo, lo conforta todo. En Jesús, tenemos 

la fuerza del Espíritu para no naturalizar lo que nos hace daño, no hacerlo 

una cosa natural, no naturalizar lo que nos seca el espíritu y lo que es peor, 

nos roba la esperanza. ¡Los peruanos, en este momento de su historia, no 

tienen derecho a dejarse robar la esperanza! En Jesús, tenemos el Espíritu 

que nos mantiene unidos para sostenernos unos a otros y hacerle frente a 

aquello que quiere llevarse lo mejor de nuestras familias. En Jesús, Dios 

nos hace comunidad creyente que sabe sostenerse; comunidad que espera 

y por lo tanto lucha para revertir y transformar las múltiples adversida-

des; comunidad amante porque no permite que nos crucemos de brazos. 

Con Jesús, el alma de este pueblo de Trujillo podrá seguir llamándose « la 

ciudad de la eterna primavera », porque con Él todo es una oportunidad 

para la esperanza.
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Sé del amor que esta tierra tiene a la Virgen, y sé cómo la devoción a 

María los sostiene siempre llevándolos a Jesucristo. Y dándonos el único 

consejo que siempre repite: « Hagan lo que él les diga ».2 Pidámosle a ella que 

nos ponga bajo su manto y que nos lleve siempre a su Hijo; pero digámoselo 

cantando con esa hermosa marinera: « Virgencita de la puerta, échame tu 

bendición. Virgencita de la puerta, danos paz y mucho amor ». ¿Se animan 

a cantarla? ¿La cantamos juntos? ¿Quién empieza a cantar? « Virgencita de 

la Puerta… » ¿Nadie canta? ¿El coro tampoco? Entonces se lo decimos, si 

no lo cantamos. Juntos: « Virgencita de la puerta, échame tu bendición. 

Virgencita de la puerta, danos paz y mucho amor ».

2 Cf. Jn 2, 5.
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XV

Summus Pontifex convenit Sacerdotes, Religiosos, Religiosas et Seminarii 
Tirones Circumscriptionum Ecclesiasticarum Peruviae Septentrionalis apud 
« Collegium Seminarium » Turgalii Peruviae.*

Queridos hermanos y hermanas: 
¡Buenas tardes!

[gran aplauso] Como es costumbre que el aplauso viene al final, quiere 

decir que ya terminé, así que me voy. [gritan: ¡No!]

Agradezco las palabras que Mons. José Antonio Eguren Anselmi, Ar-

zobispo de Piura, me ha dirigido en nombre de todos los que están aquí.

Encontrarme con ustedes, conocerlos, escucharlos y manifestar el amor 

por el Señor y la misión que nos regaló es importante. ¡Sé que hicieron un 

gran esfuerzo para estar acá, gracias!

Nos recibe este Colegio Seminario, uno de los primeros fundados en 

América Latina para la formación de tantas generaciones de evangelizadores. 

Estar aquí y con ustedes es sentir que estamos en una de esas « cunas » que 

gestaron a tantos misioneros. Y no olvido que esta tierra vio morir, misio-

nando –no sentado detrás de un escritorio–, a santo Toribio de Mogrovejo, 

patrono del episcopado latinoamericano. Y todo esto nos lleva a mirar hacia 

nuestras raíces, a lo que nos sostiene a lo largo del tiempo, nos sostiene 

a lo largo de la historia para crecer hacia arriba y dar fruto. Las raíces. 

Sin raíces no hay flores, no hay frutos. Decía un poeta que « todo lo que 

el árbol tiene de florido le viene de lo que tiene de soterrado », las raíces. 

Nuestras vocaciones tendrán siempre esa doble dimensión: raíces en la tierra 

y corazón en el cielo. No se olviden esto. Cuando falta alguna de estas dos, 

algo comienza a andar mal y nuestra vida poco a poco se marchita,1 como 

un árbol que no tiene raíces, marchita. Y les digo que da mucha pena ver 

algún obispo, algún cura, alguna monja, « marchito ». Y mucha más pena 

me da cuando veo seminaristas marchitos. Esto es muy serio. La Iglesia es 

buena, la Iglesia es madre y si ustedes ven que no pueden, por favor, hablen 

antes de tiempo, antes de que sea tarde, antes que se den cuenta que no 

* Die 20 Ianuarii 2018.
1 Cf. Lc 13, 6-9.
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tienen raíces ya y que se están marchitando; todavía ahí hay tiempo para 

salvar, porque Jesús vino para eso, a salvar, y si nos llamó es para salvar.

Me gusta subrayar que nuestra fe, nuestra vocación es memoriosa, esa 

dimensión deuteronómica de la vida. Memoriosa porque sabe reconocer 

que ni la vida, ni la fe, ni la Iglesia comenzó con el nacimiento de nin-

guno de nosotros: la memoria mira al pasado para encontrar la savia que 

ha irrigado durante siglos el corazón de los discípulos, y así reconoce el 

paso de Dios por la vida de su pueblo. Memoria de la promesa que hizo 

a nuestros padres y que, cuando sigue viva en medio nuestro, es causa de 

nuestra alegría y nos hace cantar: « el Señor ha estado grande con nosotros, 

y estamos alegres ».2

Me gustaría compartir con ustedes algunas virtudes, o algunas dimen-

siones, si quieren, de este ser memoriosos. Cuando yo digo « quiero que un 

obispo, un cura, una monja, un seminarista sea memorioso », ¿qué quiero 

decir?. Y es lo que me gustaría compartir ahora.

1. Una dimensión es la alegre conciencia de sí. No hay que ser un in-

consciente de sí mismo, no. Saber qué es lo que le está pasando, pero alegre 

conciencia de sí.

El Evangelio que hemos escuchado 3 lo leemos habitualmente en clave 

vocacional y así nos detenemos en el encuentro de los discípulos con Jesús. 

Pero me gustaría, antes, mirar a Juan el Bautista. Él estaba con dos de sus 

discípulos y al ver pasar a Jesús les dice: « Ese es el Cordero de Dios »;4 al 

oír esto ¿qué pasó? dejaron a Juan y y se fueron con el otro.5 Es algo sor-

prendente, habían estado con Juan, sabían que era un hombre bueno, más 

aún, el mayor de los nacidos de mujer, como Jesús lo define,6 pero él no era 

el que tenía que venir. También Juan esperaba a otro más grande que él. 

Juan tenía claro que no era el Mesías sino simplemente quien lo anunciaba. 

Juan era el hombre memorioso de la promesa y de su propia historia. Era 

famoso, tenía fama, todos venían a hacerse bautizar por él, lo escuchaban 

con respeto. La gente creía que era el Mesías, pero él era memorioso de su 

propia historia y no se dejó engañar por el incienso de la vanidad.

2 Sal 125, 3.
3 Cf. Gv 1, 35-42.
4 Jn 1, 36.
5 Cf. v. 37.
6 Cf. Mt 11, 11.
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Juan manifiesta la conciencia del discípulo que sabe que no es ni será 

nunca el Mesías, sino sólo un invitado a señalar el paso del Señor por la 

vida de su gente. A mí me impresiona cómo Dios permita que esto llegue 

hasta las últimas consecuencias: muere degollado en un calabozo, así de 

sencillo. Nosotros consagrados no estamos llamados a suplantar al Señor, ni 

con nuestras obras, ni con nuestras misiones, ni con el sinfín de actividades 

que tenemos para hacer. Yo cuando digo consagrados involucro a todos: 

obispos, sacerdotes, consagrados y consagradas, religiosos y religiosas y 

seminaristas. Simplemente se nos pide trabajar con el Señor, codo a codo, 

pero sin olvidarnos nunca de que no ocupamos su lugar. Y esto no nos hace 

« aflojar » en la tarea evangelizadora, por el contrario, nos empuja, nos exige 

trabajar recordando que somos discípulos del único Maestro. El discípulo 

sabe que secunda y siempre secundará al Maestro. Y esa es la fuente de 

nuestra alegría, la alegre conciencia de sí mismo.

¡Nos hace bien saber que no somos el Mesías! Nos libra de creernos 

demasiado importantes, demasiado ocupados –es típica de algunas regiones 

escuchar: « No, a esa parroquia no vayas porque el padre siempre está muy 

ocupado »–. Juan el Bautista sabía que su misión era señalar el camino, ini-

ciar procesos, abrir espacios, anunciar que Otro era el portador del Espíritu 

de Dios. Ser memoriosos nos libra de la tentación de los mesianismos, de 

creerme yo el Mesías.

Esta tentación se combate de muchos modos, pero también con la risa. 

De un religioso a quien yo quise mucho –era jesuita, un jesuita holandés 

que murió el año pasado– se decía que tenía tal sentido del humor que era 

capaz de reírse de todo lo que pasaba, de sí mismo y hasta de su propia 

sombra. Conciencia alegre. Aprender a reírse de uno mismo nos da la capa-

cidad espiritual de estar delante del Señor con los propios límites, errores 

y pecados, pero también aciertos, y con la alegría de saber que Él está 

a nuestro lado. Un lindo test espiritual es preguntarnos por la capacidad 

que tenemos de reírnos de nosotros mismos. De los demás es fácil reírse 

¿no es cierto?, sacarle el cuero, reírse pero de nosotros mismos no es fácil. 

La risa nos salva del neopelagianismo « autorreferencial y prometeico de 

quienes en el fondo sólo confían en sus propias fuerzas y, se sienten supe-

riores a otros ».7 Reíte. Rían en comunidad y no de la comunidad o de los 

otros. Cuidémonos de esa gente tan pero tan importante que, en la vida, se 

7 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 94.
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han olvidado de sonreir. “Sí, padre, pero usted no tiene un remedio, algo 

para…” Mira tengo dos “pastillas” que ayudan mucho: una, hablá con Jesús, 

con la Virgen, la oración, rezá y pedí la gracia de la alegría, de la alegría 

sobre la situación real; la segunda pastilla la podés hacer varias veces por 

día si la necesitás, sino una sola basta, miráte al espejo, miráte al espejo: 

“Y ¿ese soy yo?, ¿esa soy yo? Ja ja ja….”. Y eso te hace reír. Y esto no es 

narcisismo, al contrario, es lo contrario, el espejo, acá, sirve como cura.

Primero era entonces la alegre, la alegre conciencia de sí.

2. Lo segundo es la hora del llamado, hacernos cargo de la hora del 

llamado.

Juan el Evangelista recoge en su Evangelio incluso hasta la hora de 

aquel momento que cambió su vida. Sí, cuando el Señor a una persona le 

hace crecer la conciencia de que es un llamado…, se acuerda cuándo empezó 

todo esto: « Eran las cuatro de la tarde ».8 El encuentro con Jesús cambia 

la vida, establece un antes y un después. Hace bien recordar siempre esa 

hora, ese día clave para cada uno de nosotros en el que nos dimos cuenta, 

en serio, de que “esto que yo sentía” no eran ganas o atracciones sino que 

el Señor esperaba algo más. Y acá uno se puede acordar: ese día me di 

cuenta. La memoria de esa hora en la que fuimos tocados por su mirada.

Las veces que nos olvidamos de esta hora, nos olvidamos de nuestros 

orígenes, de nuestras raíces; y al perder estas coordenadas fundamentales 

dejamos de lado lo más valioso que un consagrado puede tener: la mirada 

del Señor: “No padre, yo lo miro al Señor en el sagrario”–. Está bien, eso 

está bien pero sentáte un rato y dejáte mirar y recordá las veces que te 

miró y te está mirando. Dejáte mirar por él. Es de lo más valioso que un 

consagrado tiene: la mirada del Señor. Quizá no estás contento con ese 

lugar donde te encontró el Señor, quizá no se adecua a una situación ideal 

o que te « hubiese gustado más ». Pero fue ahí donde te encontró y te curó 

las heridas, ahí. Cada uno de nosotros conoce el dónde y el cuándo: quizás 

un tiempo de situaciones complejas, sí; con situaciones dolorosas, sí; pero 

ahí te encontró el Dios de la Vida para hacerte testigo de su Vida, para 

hacerte parte de su misión y ser, con Él, ser caricia de Dios para tantos. 

Nos hace bien recordar que nuestras vocaciones son una llamada de amor 

para amar, para servir. No para sacar tajada para nosotros mismos. ¡Si el 

8 v. 39.
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Señor se enamoró de ustedes y los eligió, no fue por ser más numerosos 

que los demás, pues son el pueblo más pequeño, sino por puro amor!.9 Así 

le dice el Deuteronomio al pueblo de Israel. No te la creas, no sos el pueblo 

más importante, sos de lo peorcito, pero se enamoró de ese, y bueno, qué 

quieren, tiene mal gusto el Señor, pero se enamoró de ese... Amor de en-

trañas, amor de misericordia que mueve nuestras entrañas para ir a servir 

a otros al estilo de Jesucristo. No al estilo de los fariseos, de los saduceos, 

de los doctores de la ley, de los zelotes, no, no, esos buscaban su gloria.

Quisiera detenerme en un aspecto que considero importante. Muchos, 

a la hora de ingresar al seminario o a la casa de formación, o noviciados 

fuimos formados con la fe de nuestras familias y vecinos. Ahí, aprendimos 

a rezar, de la mamá, de la abuela, de la tía… y después fue la catequista la 

que nos preparó… Y así fue como dimos nuestros primeros pasos, apoyados 

no pocas veces en las manifestaciones de piedad y espiritualidad popular, 

que en Perú han adquirido las más exquisitas formas y arraigo en el pueblo 

fiel y sencillo. Vuestro pueblo ha demostrado un enorme cariño a Jesucris-

to, a la Virgen, y a sus santos y beatos en tantas devociones que no me 

animo a nombrarlas por miedo a dejar alguna de lado. En esos santuarios, 

« muchos peregrinos toman decisiones que marcan sus vidas. Esas paredes 

contienen muchas historias de conversión, de perdón y de dones recibidos, 

que millones podrían contar ».10 Inclusive muchas de vuestras vocaciones 

pueden estar grabadas en esas paredes. Los exhorto, por favor, a no olvidar, 

y mucho menos despreciar, la fe fiel y sencilla de vuestro pueblo. Sepan 

acoger, acompañar y estimular el encuentro con el Señor. No se vuelvan 

profesionales de lo sagrado olvidándose de su pueblo, de donde los sacó el 

Señor, de detrás del rebaño –como dice el Señor a su elegido [David] en la 

Biblia–. No pierdan la memoria y el respeto por quien les enseñó a rezar.

A mí me ha pasado que –en reuniones con maestros y maestras de 

novicias o rectores de seminarios, padres espirituales de seminario– sale 

la pregunta: “¿Cómo le enseñamos a rezar a los que entran?”. Entonces, 

les dan algunos manuales para aprender a meditar –a mí me lo dieron 

cuando entré–: “o esto haga acá”, o “aquello no”, o “primero tenés que 

hacer esto”, “después este otro tal paso”… Y en general, los hombres y 

9 Cf. Dt 7, 7-8.
10 Cf. v ConferenCia General Del epiSCopaDo latinoameriCano y Del Caribe, Documento de 

Aparecida (29 junio 2007), 260.
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mujeres más sensatos que tienen este cargo de maestros de novicios o de 

padres espirituales o rectores de seminarios optan: “Seguí rezando como 

te enseñaron en casa”. Y después, poco a poco, los van haciendo avanzar 

en otro tipo de oración. Pero, “seguí rezando como te enseñó tu madre, 

como te enseñó tu abuela”, que por otro lado es el consejo que San Pablo 

le da a Timoteo: “La fe de tu madre y de tu abuela, esa es la que tenés 

vos, seguí por estas”. No desprecien la oración casera porque es la más 

fuerte. Recordar la hora del llamado, hacer memoria alegre del paso de 

Jesucristo por nuestra vida, nos ayudará a decir esa hermosa oración de 

san Francisco Solano, gran predicador y amigo de los pobres, « Mi buen 

Jesús, mi Redentor y mi amigo. ¿Qué tengo yo que tú no me hayas dado? 

¿Qué sé yo que tú no me hayas enseñado? ».

De esta forma, el religioso, sacerdote, consagrada, consagrado, semina-

rista es una persona memoriosa, alegre y agradecida: trinomio para configu-

rar y tener como « armas » frente a todo « disfraz » vocacional. La conciencia 

agradecida agranda el corazón y nos estimula al servicio. Sin agradecimiento 

podemos ser buenos ejecutores de lo sagrado, pero nos faltará la unción del 

Espíritu para volvernos servidores de nuestros hermanos, especialmente de 

los más pobres. El Pueblo de Dios tiene olfato y sabe distinguir entre el 

funcionario de lo sagrado y el servidor agradecido. Sabe reconocer entre el 

memorioso y el olvidadizo. El Pueblo de Dios es aguantador, pero reconoce 

a quien lo sirve y lo cura con el óleo de la alegría y de la gratitud. En eso 

déjense aconsejar por el Pueblo de Dios. A veces en las parroquias sucede 

que cuando el cura se desvía un poquito y se olvida de su pueblo –estoy 

hablando de historias reales, ¿no?– cuántas veces la vieja de la sacristía –

como la llaman, “la vieja de la sacristía”– le dice: “Padrecito, cuánto hace 

que no va a ver a su mamá. Vaya, vaya a ver a su mamá que nosotros por 

una semana nos arreglamos con el Rosario”.

3. Tercer, la alegría contagiosa. La alegría es contagiosa cuando es ver-

dadera. Andrés era uno de los discípulos de Juan el Bautista que había se-

guido a Jesús ese día. Después de haber estado con Él y haber visto dónde 

vivía, volvió a casa de su hermano Simón Pedro y le dijo: « Hemos encontrado 

al Mesías ».11 Ahí no más fue contagiado. Esta es la noticia más grande que 

podía darle, y lo condujo a Jesús. La fe en Jesús se contagia. Y si hay un cura, 

11 Jn 1, 41.
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un obispo, una monja, un seminarista, un consagrado que no contagia es un 

aséptico, es de laboratorio, que salga y se ensucie las manos un poquito y ahí 

va a empezar a contagiar el amor de Jesús. La fe en Jesús se contagia, no pue-

de confinarse ni encerrarse; y aquí se encuentra la fecundidad del testimonio: 

los discípulos recién llamados atraen a su vez a otros mediante su testimonio 

de fe, del mismo modo que en el pasaje evangélico Jesús nos llama por me-

dio de otros. La misión brota espontánea del encuentro con Cristo. Andrés 

comienza su apostolado por los más cercanos, por su hermano Simón, casi 

como algo natural, irradiando alegría. Esta es la mejor señal de que hemos 

« descubierto » al Mesías. La alegría contagiosa es una constante en el corazón 

de los apóstoles, y la vemos en la fuerza con que Andrés confía a su hermano: 

« ¡Lo hemos encontrado! ». Pues « la alegría del Evangelio llena el corazón y la 

vida entera de los que se encuentran con Jesús. Quienes se dejan salvar por 

Él son liberados del pecado, de la tristeza, del vacío interior, del aislamien-

to. Con Jesucristo siempre nace y renace la alegría ».12 Y ésta es contagiosa.

Esta alegría nos abre a los demás, es alegría no para guardarla, sino para 

transmitirla. En el mundo fragmentado que nos toca vivir, que nos empuja a 

aislarnos, somos desafiados a ser artífices y profetas de comunidad. Ustedes 

saben, nadie se salva solo. Y en esto me gustaría ser claro. La fragmentación 

o el aislamiento no es algo que se da « fuera » como si solamente fuese un 

problema del « mundo ». Hermanos, las divisiones, guerras, aislamientos los 

vivimos también dentro de nuestras comunidades, dentro de nuestros presbi-

terios, dentro de nuestras Conferencias episcopales ¡y cuánto mal nos hacen! 

Jesús nos envía a ser portadores de comunión, de unidad, pero tantas veces 

parece que lo hacemos desunidos y, lo que es peor, muchas veces poniéndonos 

zancadillas unos a otros, ¿o me equivoco? [responden: ¡No!]. Agachemos la 

cabeza y cada cual ponga dentro del propio sayo lo que le toca. Se nos pide 

ser artífices de comunión y de unidad; que no es lo mismo que pensar todos 

igual, hacer todos lo mismo. Significa valorar los aportes, las diferencias, el 

regalo de los carismas dentro de la Iglesia sabiendo que cada uno, desde su 

cualidad, aporta lo propio pero necesita de los demás. Sólo el Señor tiene 

la plenitud de los dones, sólo Él es el Mesías. Y quiso repartir sus dones 

de tal forma que todos podamos dar lo nuestro enriqueciéndonos con lo 

de los demás. Hay que cuidarse de la tentación del « hijo único » que quiere 

todo para sí, porque no tiene con quién compartir. Malcriado el muchacho. 

12 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 1.
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A aquellos que tengan que ocupar misiones en el servicio de la autoridad 

les pido, por favor, no se vuelvan autorreferenciales; traten de cuidar a sus 

hermanos, procuren que estén bien; porque el bien se contagia. No caigamos 

en la trampa de una autoridad que se vuelva autoritarismo por olvidarse 

que, ante todo, es una misión de servicio. Los que tienen esa misión de ser 

autoridad piénsenlo mucho, en los ejércitos hay bastantes sargentos no hace 

falta que se nos metan en nuestra comunidad.

Quisiera antes de terminar: ser memorioso y las raíces. Considero impor-

tante que en nuestras comunidades, en nuestros presbiterios se mantenga 

viva la memoria y se dé el diálogo entre los más jóvenes y los más ancianos. 

Los más ancianos son memoriosos y nos dan la memoria. Tenemos que ir 

a recibirla, no los dejemos solos. Ellos [los ancianos], por ahí, no quieren 

hablar, alguno se siente un poquito abandonado… Hagámoslo hablar, sobre 

todo los jóvenes. Los que están en cargos de formación de los jóvenes, 

mándelos hablar con los curas viejos, con las monjas viejas, con los obispos 

viejos –dicen que las monjas no envejecen porque son eternas– mándelos 

a hablar. Los ancianos necesitan que les vuelvan a brillar los ojos y que 

vean que en la Iglesia, en el presbiterio, en la Conferencia episcopal, en el 

convento, hay jóvenes que llevan adelante el cuerpo de la Iglesia. Que los 

oigan hablar, que les pregunten los jóvenes a ellos, y a ellos ahí les van a 

empezar a brillar los ojos y van a empezar a soñar. Hagan soñar a los viejos. 

La profecía de Joel, 3,1. Hagan soñar a los viejos. Y si los jóvenes hacen 

soñar a los viejos les aseguro que los viejos harán profetizar a los jóvenes.

Ir a las raíces. Yo quisiera en esto –ya estoy terminando– citar un 

Santo Padre, pero no se me ocurre ninguno, pero voy a citar a un Nuncio 

apostólico. Me decía él, hablando de esto, un antiguo refrán africano que 

aprendió cuando él estuvo allí –porque los Nuncios apostólicos primero 

pasan por África y ahí aprenden muchas cosas– , y el refrán era: “Los 

jóvenes caminan rápido –y lo tienen que hacer– pero son los viejos los que 

conocen el camino” ¿Está bien?

Queridos hermanos, nuevamente gracias y que esta memoria deutero-

nómica nos haga más alegres y agradecidos para ser servidores de unidad 

en medio de nuestro pueblo. Déjense mirar por el Señor, vayan a buscar 

al Señor, ahí, en la memoria. Mírense al espejo de vez en cuando. Y que 

el Señor los bendiga, que la Virgen Santa los cuide. Y de vez en cuando 

–como dicen en el campo– échenme un rezo. Gracias.
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XVI

In celebratione in honorem Beatae Mariae Virginis in Area Armarum Turgalii 
Peruviae.*13

Queridos hermanos y hermanas:

Agradezco a Mons. Héctor Miguel sus palabras de bienvenida en nombre 

de todo el Pueblo de Dios que peregrina en estas tierras.

En esta hermosa e histórica plaza de Trujillo que ha sabido impulsar 

sueños de libertad para todos los peruanos nos congregamos para encon-

trarnos con la « Mamita de Otuzco ». Sé de los muchos kilómetros que tantos 

de ustedes han hecho para estar hoy aquí, reunidos bajo la mirada de la 

Madre. Esta plaza se transforma así en un santuario a cielo abierto en el 

que todos queremos dejarnos mirar por la Madre, por su maternal y tierna 

mirada. Madre que conoce el corazón de los norteños peruanos y de tantos 

otros lugares; ha visto sus lágrimas, sus risas, sus anhelos. En esta plaza 

se quiere atesorar la memoria de un Pueblo que sabe que María es Madre 

y no abandona a sus hijos.

La casa se viste de fiesta de manera especial. Nos acompañan las imá-

genes venidas desde distintos rincones de esta región. Junto a la querida 

Inmaculada Virgen de la Puerta de Otuzco, saludo y doy la bienvenida a 

la Santísima Cruz de Chalpón de Chiclayo, al Señor Cautivo de Ayabaca, 

a la Virgen de las Mercedes de Paita, el Divino Niño del Milagro de Eten, 

la Virgen Dolorosa de Cajamarca, la Virgen de la Asunción de Cutervo, 

la Inmaculada Concepción de Chota, Nuestra Señora de Alta Gracia de 

Huamachuco, Santo Toribio de Mogrovejo de Tayabamba –Huamachuco–, 

la Virgen Asunta de Chachapoyas, la Virgen de la Asunción de Usquil, la 

Virgen del Socorro de Huanchoco y las reliquias de los Mártires Conven-

tuales de Chimbote.

Cada comunidad, cada rinconcito de este suelo viene acompañado por 

el rostro de un santo, el amor a Jesucristo y a su Madre. Y contemplar 

que donde haya una comunidad, donde haya vida y corazones latiendo y 

ansiosos por encontrar motivos para la esperanza, para el canto, para el 

* Die 20 Ianuarii 2018.
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baile, para una vida digna… ahí está el Señor, ahí encontramos a su Ma-

dre y también el ejemplo de tantos santos que nos ayudan a permanecer 

alegres en la esperanza.

Con ustedes doy gracias a la delicadeza de nuestro Dios. Él busca la forma 

de acercarse a cada uno de la manera que pueda recibirlo y así nacen las 

más distintas advocaciones. Expresan el deseo de nuestro Dios por querer 

estar cerca de cada corazón porque el idioma del amor de Dios siempre 

se pronuncia en dialecto, no tiene otra forma de hacerlo, y además resulta 

esperanzador cómo la Madre asume los rasgos de los hijos, la vestimenta, 

el dialecto de los suyos para hacerlos parte de su bendición. María será 

siempre una Madre mestiza, porque en su corazón encuentran lugar todas 

las sangres, porque el amor busca todos los medios para amar y ser amado. 

Todas estas imágenes nos recuerdan la ternura con que Dios quiere estar 

cerca de cada poblado, de cada familia, de vos, de vos, de mí, de todos.

Sé del amor que le tienen a la Inmaculada Virgen de la Puerta de Otuzco 

que hoy junto a ustedes, quiero declarar: Virgen de la Puerta, « Madre de 

Misericordia y de la Esperanza ».

Virgencita que, en los siglos pasados, demostró su amor por los hijos de 

esta tierra, cuando colocada sobre una puerta los defendió y los protegió 

de las amenazas que los afligían, suscitando el amor de todos los peruanos 

hasta nuestros días.

Ella nos sigue defendiendo e indicando la Puerta que nos abre el cami-

no a la vida auténtica, a la Vida que no se marchita. Ella es la que sabe 

acompañar a cada uno de sus hijos para que vuelvan a casa. Nos acompa-

ña y lleva hasta la Puerta que da Vida porque Jesús no quiere que nadie 

se quede afuera, a la intemperie. Así acompaña « la nostalgia que muchos 

sienten de volver a la casa del Padre, que está esperando su regreso »1 y 

muchas veces no saben cómo volver. Decía san Bernardo: « Tú que te sientes 

lejos de la tierra firme, arrastrado por las olas de este mundo, en medio 

de borrascas y de tempestades: mira la Estrella e invoca a María ».2 Ella 

nos indica el camino a casa, ella nos lleva a Jesús que es la Puerta de la 

Misericordia, y nos deja con Él, no quiere nada para sí, nos lleva a Jesús.

1 Carta ap. Misericordia et misera al concluir el Jubileo extraordinario de la misericordia (20 
noviembre 2016), 16.

2 Hom. II super « Missus est », 17: PL 183, 70-71.



 Acta Francisci Pp. 329

En el 2015 tuvimos la alegría de celebrar el Jubileo de la Misericordia. 

Un año en el que invitaba a todos los fieles a pasar por la Puerta de la 

Misericordia, « a través de la cual –escribía– cualquiera que entrará podrá 

experimentar el amor de Dios que consuela, que perdona y ofrece esperan-

za ».3 Y quiero repetir junto a ustedes el mismo deseo que tenía entonces: 

« ¡Cómo deseo que los años por venir estén impregnados de misericordia 

para poder ir al encuentro de cada persona llevando la bondad y la ternura 

de Dios! ».4 Cómo deseo que esta tierra que tiene a la Madre de la Mise-

ricordia y la Esperanza pueda multiplicar y llevar la bondad y la ternura 

de Dios a cada rincón. Porque, queridos hermanos, no hay mayor medicina 

para curar tantas heridas que un corazón que sepa de misericordia, que 

un corazón que sepa tener compasión ante el dolor y la desgracia, ante el 

error y las ganas de levantarse de muchos y que no saben cómo hacerlo.

La compasión es activa porque « hemos aprendido que Dios se inclina 

hacia nosotros (cf. Os 11, 4) para que también nosotros podamos imitarlo 

inclinándonos hacia los hermanos ».5 Inclinándonos especialmente ante aque-

llos que más sufren. Como María, estar atentos a aquellos que no tienen el 

vino de la alegría, así sucedió en las bodas de Caná.

Mirando a María, no quisiera finalizar sin invitarlos a que pensemos en 

todas las madres y abuelas de esta Nación; son verdadera fuerza motora 

de la vida y de las familias del Perú. ¡Qué sería Perú sin las madres y las 

abuelas, qué sería nuestra vida sin ellas! El amor a María nos tiene que 

ayudar a generar actitudes de reconocimiento y gratitud frente a la mujer, 

frente a nuestras madres y abuelas que son un bastión en las vidas de 

nuestras ciudades. Casi siempre silenciosas llevan la vida adelante. Es el 

silencio y la fuerza de la esperanza. Gracias por su testimonio.

Reconocer y agradecer, pero mirando a las madres y a las abuelas, 

quiero invitarlos a luchar contra una plaga que afecta a nuestro continente 

americano: los numerosos casos de feminicidio. Y son muchas las situaciones 

de violencia que quedan silenciadas detrás de tantas paredes. Los invito 

a luchar contra esta fuente de sufrimiento pidiendo que se promueva una 

legislación y una cultura de repudio a toda forma de violencia.

3 Bula Misericordiae vultus (11 abril 2015), 3.
4 Ibíd., 5.
5 Carta ap. Misericordia et misera al concluir el Jubileo extraordinario de la misericordia (20 

noviembre 2016), 16.
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Hermanos, la Virgen de la Puerta, Madre de la Misericordia y de la 

Esperanza, nos muestra el camino y nos señala la mejor defensa contra 

el mal de la indiferencia y la insensibilidad. Ella nos lleva a su Hijo y así 

nos invita a promover e irradiar una « cultura de la misericordia, basada 

en el redescubrimiento del encuentro con los demás: una cultura en la que 

ninguno mire al otro con indiferencia ni aparte la mirada cuando vea el 

sufrimiento de los hermanos ».6. Que la Virgen les conceda esta gracia.

6 Ibíd., 20.
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XVII

Recitatio Horae mediae cum Religiosis Mulieribus vitae contemplativae apud 
Sanctuarium « Domini Miraculorum » Limae.*

Queridas hermanas de los diversos monasterios de vida contemplativa:

¡Qué bueno es estar aquí, en este Santuario del Señor de los Milagros, 

tan frecuentado por los peruanos, para pedirle su gracia y para que nos 

muestre su cercanía y su misericordia! Él, que es « faro que guía, que nos 

ilumina con su amor divino ». Al verlas a ustedes aquí, me viene un mal 

pensamiento: que aprovecharon para salir del convento un rato y dar un 

paseíto. Gracias, Madre Soledad, por sus palabras de bienvenida, y a todas 

ustedes que desde el silencio del claustro caminan siempre a mi lado. Y 

también –me lo van a permitir porque me toca el corazón– desde aquí man-

dar un saludo a mis cuatro Carmelos de Buenos Aires. También a ellas las 

quiero poner ante el Señor de los Milagros, porque ellas me acompañaron 

en mi ministerio en aquella diócesis, y quiero que estén aquí para que el 

Señor las bendiga. No se ponen celosas, ¿no? [Responden: “No”]

Escuchamos las palabras de san Pablo, recordándonos que hemos re-

cibido el espíritu de adopción filial que nos hace hijos de Dios.1 Esas po-

cas palabras condensan la riqueza de toda vocación cristiana: el gozo de 

sabernos hijos. Esta es la experiencia que sustenta nuestras vidas, la cual 

quiere ser siempre una respuesta agradecida a ese amor. ¡Qué importante 

es renovar día a día este gozo! Sobre todo en los momentos en que el gozo 

parece que se fue o el alma está nublada o hay cosas que no se entienden; 

ahí volverlo a pedir y renovar: “Soy hija, soy hija de Dios”.

Un camino privilegiado que tienen ustedes para renovar esta certeza 

es la vida de oración, oración comunitaria y personal. Ella La oración es 

el núcleo de vuestra vida consagrada, vuestra vida contemplativa, y es el 

modo de cultivar la experiencia de amor que sostiene nuestra fe, y como 

bien nos decía la Madre Soledad, es una oración siempre misionera. No es 

una oración que rebota en los muros del convento y vuelve para atrás, no, 

es una oración que va y sale, y sale...

* Die 21 Ianuarii 2018.
1 Cf. Rm 8, 15-16.
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La oración misionera es la que logra unirse a los hermanos en las 

variadas circunstancias en la que estos se encuentran y rezar para que 

no les falte el amor y la esperanza. Así lo decía santa Teresita del Niño 

Jesús: « Entendí que sólo el amor es el que impulsa a obrar a los miembros 

de la Iglesia y que, si faltase el amor, ni los apóstoles anunciarían ya el 

Evangelio, ni los mártires derramarían su sangre. Reconocí claramente y 

me convencí de que el amor encierra en sí todas las vocaciones, que el 

amor lo es todo, que abarca todos los tiempos y lugares, en una palabra, 

que el amor es eterno… En el corazón de la Iglesia, que es mi madre, yo 

seré el amor ».2 Ojalá que cada una de ustedes pueda decir esto. Si alguna 

está media flojita y se le apagó el fueguito del amor, ¡pídalo!, ¡pídalo!. Es 

un regalo de Dios poder amar.

¡Ser el amor! Es saber estar al lado del sufrimiento de tantos herma-

nos y decir con el salmista: « En el peligro grité al Señor, y me escuchó, 

poniéndome a salvo ».3 Así vuestra vida en clausura logra tener un alcance 

misionero y universal y « un papel fundamental en la vida de la Iglesia. 

Rezan e interceden por muchos hermanos y hermanas presos, emigrantes, 

refugiados y perseguidos; por tantas familias heridas, por las personas en 

paro, por los pobres, por los enfermos, por las víctimas de dependencias, 

por no citar más que algunas situaciones que son cada día más urgentes. 

Ustedes son como los aquellos amigos que llevaron al paralítico ante el 

Señor, para que lo sanara (cf. Mc 2, 1-12). No tenían vergüenza, eran “sin 

vergüenza”, pero bien dicho. No tuvieron vergüenza de hacer un agujero en 

el techo y bajar al paralítico. Sean “sin vergüenza”, no tengan vergüenza 

de hacer con la oración que la miseria de los hombres se acerque al poder 

de Dios. Esa es la oración vuestra. Por la oración, día y noche, acercan 

al Señor la vida de muchos hermanos y hermanas que por diversas situa-

ciones no pueden alcanzarlo para experimentar su misericordia sanadora, 

mientras que Él los espera para llenarlos de gracias. Por vuestra oración 

ustedes curan las llagas de tantos hermanos ».4

Por eso mismo podemos afirmar que la vida de clausura no encierra 

ni encoge el corazón sino que lo ensancha ¡Ay! de la monja que tiene el 

corazón encogido. Por favor, busquen remedio. No se puede ser monja con-

2 Manuscritos autobiográficos, Lisieux (1957), 227-229.
3 Sal 117, 5.
4 Const. ap. Vultum Dei quaerere, sobre la vida contemplativa femenina (29 junio 2016), 16.
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templativa con el corazón encogido. Que vuelva a respirar, que vuelva a 

ser un corazón grande. Además, las monjas encogidas son monjas que han 

perdido la fecundidad y no son madres; se quejan de todo, no sé, amar-

gadas, siempre están buscando un “triquismiquis” para quejarse. La santa 

Madre [Teresa di Gesù] decía: !Ay! de la monja que dice: “hicieronme sin 

razón, me hicieron una injusticia”. En el convento no hay lugar para las 

“coleccionistas de injusticias”, sino hay lugar para aquellas que abren el 

corazón y saben llevar la cruz, la cruz fecunda, la cruz del amor, la cruz 

que da vida.

El amor ensancha el corazón, y por tanto con el Señor vamos adelante, 

porque él nos hace capaz de sentir de un modo nuevo el dolor, el sufrimien-

to, la frustración, la desventura de tantos hermanos que son víctimas en 

esta « cultura del descarte » de nuestro tiempo. Que la intercesión por los 

necesitados sea la característica de vuestra plegaria. Con los brazos en alto 

como Moisés, con el corazón así tendido, pidiendo… Y cuando sea posible 

ayúdenlos, no sólo con la oración, sino también con el servicio concreto. 

Cuántos conventos de ustedes, sin faltar la clausura, respetando el silencio, 

en algunos momentos de locutorio pueden hacer tanto bien.

La oración de súplica que se hace en sus monasterios sintoniza con el 

Corazón de Jesús que implora al Padre para que todos seamos uno, así el 

mundo creerá.5 ¡Cuánto necesitamos de la unidad en la Iglesia! Que todos 

sean uno. ¡Cuánto necesitamos que los bautizados sean uno, que los con-

sagrados sean uno, que los sacerdotes sean uno, que los obispos sean uno! 

¡Hoy y siempre! Unidos en la fe. Unidos por la esperanza. Unidos por la 

caridad. En esa unidad que brota de la comunión con Cristo que nos une 

al Padre en el Espíritu y, en la Eucaristía, nos une unos con otros en ese 

gran misterio que es la Iglesia. Les pido, por favor, que recen mucho por 

la unidad de esta amada Iglesia peruana porque está tentada de desunión. 

A ustedes le encomiendo la unidad, la unidad de la Iglesia, la unidad de 

los agentes pastorales, de los consagrados, del clero y de los obispos. El 

demonio es mentiroso y, además, es chismoso, le encanta andar llevando de 

un lado para otro, busca dividir, quiere que en la comunidad unas hablen 

mal de las otras. Esto lo dije muchas veces, así que me repito: ¿saben lo que 

es la monja chismosa? Es terrorista, peor que los de Ayacucho hace años, 

5 Cf. Jn 17, 21.
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peor, porque el chisme es como una bomba, entonces va y “suif, suiff suiff” 

como el demonio, tira la bomba, destruye y se va tranquila. Monjas terro-

ristas no, sin chismes. Ya saben que el mejor remedio para no chismeares 

morderse la lengua. La enfermera va a tener trabajo porque se les va a 

inflamar la lengua, pero no tiraron la bomba. O sea, que no haya chismes 

en el convento, porque eso lo inspira el demonio, porque es chismoso por 

naturaleza y es mentiroso. Y acuérdense de los terroristas de Ayacucho 

cuando tengan ganas de pasar un chisme.

Esfuércense en la vida fraterna, haciendo que cada monasterio sea un 

faro que pueda iluminar en medio de la desunión y la división. Ayuden a 

profetizar que esto es posible. Que todo aquel que se acerque a ustedes 

pueda pregustar la bienaventuranza de la caridad fraterna, tan propia de 

la vida consagrada y tan necesitada en el mundo de hoy y en nuestras 

comunidades.

Cuando se vive la vocación en fidelidad, la vida se hace anuncio del 

amor de Dios. Les pido que no dejen de dar ese testimonio. En esta Iglesia 

de Nazarenas Carmelitas Descalzas, me permito recordar las palabras de 

la Maestra de vida espiritual, santa Teresa de Jesús: « Si pierden la guía, 

que es el buen Jesús, no nunca acertarán el camino ». Siempre detrás de 

Él. “Ay, padre, pero a veces Jesús termina en el Calvario”. Pues andá vos 

ahí también, que ahí también te espera, porque te quiere. « Porque el mis-

mo Señor dice que es camino; también dice el Señor que es luz, y que no 

puede nadie ir al Padre sino por Él ».6

Queridas hermanas, sepan una cosa: ¡la Iglesia no las tolera a ustedes, 

las necesita! La Iglesia las necesita. Con su vida fiel sean faros e indiquen 

a Aquel que es camino, verdad y vida, al único Señor que ofrece plenitud 

a nuestra existencia y da vida en abundancia.7

Recen por la Iglesia, recen por los pastores, por los consagrados, por 

las familias, por los que sufren, por los que hacen daño y destruyen tanta 

gente, por los que explotan a sus hermanos. Y por favor, siguiendo con la 

lista de pecadores no se olviden, por favor, de rezar por mí. Gracias.

6 Libro de las Moradas, VI, cap. 7, n. 6.
7 Cf. Const. ap. Vultum Dei quaerere, sobre la vida contemplativa femenina (29 junio 2016), 6.
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XVIII

Sancta Missa in Statione Aëronavium « Palmites » Limae.*

« Levántate y vete a Nínive, la gran ciudad, y predícales el mensaje 

que te digo ».1 Con estas palabras, el Señor se dirigía a Jonás poniéndolo 

en movimiento hacia esa gran ciudad que estaba a punto de ser destruida 

por sus muchos males. También vemos a Jesús en el Evangelio de camino 

hacia Galilea para predicar su buena noticia.2 Ambas lecturas nos revelan 

a Dios en movimiento de cara a las ciudades de ayer y de hoy. El Señor 

se pone en camino: va a Nínive, a Galilea… a Lima, a Trujillo, a Puerto 

Maldonado… aquí viene el Señor. Se pone en movimiento para entrar en 

nuestra historia personal y concreta. Lo hemos celebrado hace poco: es el 

Emmanuel, el Dios que quiere estar siempre con nosotros. Sí, aquí en Lima, 

o en donde estés viviendo, en la vida cotidiana del trabajo rutinario, en 

la educación esperanzadora de los hijos, entre tus anhelos y desvelos; en 

la intimidad del hogar y en el ruido ensordecedor de nuestras calles. Es 

allí, en medio de los caminos polvorientos de la historia, donde el Señor 

viene a tu encuentro.

Algunas veces nos puede pasar lo mismo que a Jonás. Nuestras ciuda-

des, con las situaciones de dolor e injusticia que a diario se repiten, nos 

pueden generar la tentación de huir, de escondernos, de zafar. Y razones, 

ni a Jonás ni a nosotros nos faltan. Mirando la ciudad podríamos comenzar 

a constatar que existen « ciudadanos que consiguen los medios adecuados 

para el desarrollo de la vida personal y familiar » –y eso nos alegra–; el 

problema está en que « son muchísimos los “no ciudadanos”, “los ciudadanos 

a medias” o los “sobrantes urbanos”3 que están al borde de nuestros cami-

nos, que van a vivir a las márgenes de nuestras ciudades sin condiciones 

necesarias para llevar una vida digna y duele constatar que muchas veces 

entre estos « sobrantes humanos » se encuentran rostros de tantos niños y 

adolescentes. Se encuentra el rostro del futuro.

* Die 21 Ianuarii 2018.
1 Jon 3, 2.
2 Cf. Mc 1, 14.
3 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 74.
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Y al ver estas cosas en nuestras ciudades, en nuestros barrios –que 

podrían ser un espacio de encuentro y solidaridad, de alegría– se termina 

provocando lo que podemos llamar el síndrome de Jonás: un espacio de 

huida y desconfianza.4 Un espacio para la indiferencia, que nos transforma 

en anónimos y sordos ante los demás, nos convierte en seres impersonales 

de corazón cauterizado y, con esta actitud, lastimamos el alma del pueblo, 

de este pueblo noble. Como nos lo señalaba Benedicto XVI, « la grandeza 

de la humanidad está determinada esencialmente por su relación con el 

sufrimiento y con el que sufre. […] Una sociedad que no logra aceptar a 

los que sufren y no es capaz de contribuir mediante la compasión a que el 

sufrimiento sea compartido y sobrellevado también interiormente, es una 

sociedad cruel e inhumana ».5

Cuando arrestaron a Juan, Jesús se dirigió a Galilea a proclamar el 

Evangelio de Dios. A diferencia de Jonás, Jesús, frente a un acontecimiento 

doloroso e injusto como fue el arresto de Juan, entra en la ciudad, entra 

en Galilea y comienza desde ese pequeño pueblo a sembrar lo que sería el 

inicio de la mayor esperanza: El Reino de Dios está cerca, Dios está entre 

nosotros. Y el Evangelio mismo nos muestra la alegría y el efecto en ca-

dena que esto produce: comenzó con Simón y Andrés, después Santiago y 

Juan6 y, desde esos días, pasando por santa Rosa de Lima, santo Toribio, 

san Martín de Porres, san Juan Macías, san Francisco Solano, ha llegado 

hasta nosotros anunciado por esa nube de testigos que han creído en Él. Ha 

llegado hasta Lima, hasta nosotros para comprometerse nuevamente como 

un renovado antídoto contra la globalización de la indiferencia. Porque ante 

este Amor, no se puede permanecer indiferentes.

Jesús invitó a sus discípulos a vivir hoy lo que tiene sabor a eternidad: 

el amor a Dios y al prójimo; y lo hace de la única manera que lo puede 

hacer, a la manera divina: suscitando la ternura y el amor de misericordia, 

suscitando la compasión y abriendo sus ojos para que aprendan a mirar 

la realidad a la manera divina. Los invita a generar nuevos lazos, nuevas 

alianzas portadoras de eternidad.

Jesús camina la ciudad; lo hace con sus discípulos y comienza a ver, a 

escuchar, a prestar atención a aquellos que habían sucumbido bajo el manto 

4 Cf. Jon 1, 3.
5 Carta enc. Spe salvi, 38.
6 Cf. Mc 1, 14-20.
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de la indiferencia, lapidados por el grave pecado de la corrupción. Comien-

za a develar muchas situaciones que asfixiaban la esperanza de su pueblo 

suscitando una nueva esperanza. Llama a sus discípulos y los invita a ir 

con Él, los invita a caminar la ciudad, pero les cambia el ritmo, les enseña 

a mirar lo que hasta ahora pasaban por alto, les señala nuevas urgencias. 

Conviértanse, les dice, el Reino de los Cielos es encontrar en Jesús a Dios 

que se mezcla vitalmente con su pueblo, se implica e implica a otros a no 

tener miedo de hacer de esta historia, una historia de salvación.7

Jesús sigue caminando por nuestras calles, sigue al igual que ayer gol-

peando puertas, golpeando corazones para volver a encender la esperanza y 

los anhelos: que la degradación sea superada por la fraternidad, la injusticia 

vencida por la solidaridad y la violencia callada con las armas de la paz. 

Jesús sigue invitando y quiere ungirnos con su Espíritu para que también 

nosotros salgamos a ungir con esa unción, capaz de sanar la esperanza 

herida y renovar nuestra mirada.

Jesús sigue caminando y despierta la esperanza que nos libra de co-

nexiones vacías y de análisis impersonales e invita a involucrarnos como 

fermento allí donde estemos, donde nos toque vivir, en ese rinconcito de 

todos los días. El Reino de los cielos está entre ustedes –nos dice– está 

allí donde nos animemos a tener un poco de ternura y compasión, donde 

no tengamos miedo a generar espacios para que los ciegos vean, los pa-

ralíticos caminen, los leprosos sean purificados y los sordos oigan8 y así 

todos aquellos que dábamos por perdidos gocen de la Resurrección. Dios 

no se cansa ni se cansará de caminar para llegar a sus hijos. A cada uno. 

¿Cómo encenderemos la esperanza si faltan profetas? ¿Cómo encararemos el 

futuro si nos falta unidad? ¿Cómo llegará Jesús a tantos rincones, si faltan 

audaces y valientes testigos?

Hoy el Señor te invita a caminar con Él la ciudad, te invita a caminar 

con Él tu ciudad. Te invita a que seas su discípulo misionero, y así te vuel-

vas parte de ese gran susurro que quiere seguir resonando en los distintos 

rincones de nuestra vida: ¡Alégrate, el Señor está contigo!

7 Cf. Mc 1, 15.21 y ss.
8 Cf. Lc 7, 22.
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XIX

Summus Pontifex salutat Episcopos in Palatio Archiepiscopali Limae.*

Queridos hermanos en el episcopado:

Gracias por las palabras que me han dirigido el señor Cardenal Arzobispo 

de Lima, y el Señor Presidente de la Conferencia Episcopal en nombre de 

todos los presentes. Tenía ganas de estar con ustedes. Mantengo un buen 

recuerdo de la visita ad limina del año pasado. Creo que ahí hablamos 

muchas cosas por eso lo que voy a decir hoy no va a ser tan extenso.

Los días transcurridos entre ustedes han sido muy intensos y gratifi-

cantes. Pude escuchar y vivir las distintas realidades que conforman estas 

tierras –una representación–, y compartir de cerca la fe del santo Pueblo 

fiel de Dios, que nos hace tanto bien. Gracias por la oportunidad de po-

der « tocar » la fe del Pueblo, de ese Pueblo que Dios les ha confiado. Y 

realmente aquí no se puede no tocar. Si vos no tocás la fe del Pueblo, la 

fe del Pueblo no te toca a vos; pero estar ahí, las calles repletas, es una 

gracia y hay que ponerse de rodillas.

El lema de este viaje nos habla de unidad y de esperanza. Es un pro-

grama arduo, pero a la vez provocador, que nos evoca las proezas de santo 

Toribio de Mogrovejo, Arzobispo de esta Sede y patrono del episcopado 

latinoamericano, un ejemplo de « constructor de unidad eclesial », como lo 

definió mi predecesor san Juan Pablo II en su primer Viaje Apostólico a 

esta tierra.1

Es significativo que este santo Obispo sea representado en sus retratos 

como un « nuevo Moisés ». Como saben, en el Vaticano se custodia un cuadro 

en el que aparece santo Toribio atravesando un río caudaloso, cuyas aguas 

se abren a su paso como si se tratase del mar Rojo, para que pudiera lle-

gar a la otra orilla donde lo espera un numeroso grupo de nativos. Detrás 

de santo Toribio hay una gran multitud de personas, que es el pueblo fiel 

que sigue a su pastor en la tarea de la evangelización.2 En la Pinacoteca 

* Die 21 Ianuarii 2018.
1 Discurso al episcopado peruano (2 febrero 1985), 3.
2 Cf. Milagro de santo Toribio, Pinacoteca vaticana.
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Vaticana está esto. Esta hermosa imagen me « da pie » para centrar en ella 

mi reflexión con ustedes. Santo Toribio, el hombre que quiso llegar a la 

otra orilla.

Lo vemos desde el momento en que asume el mandato de venir a es-

tas tierras con la misión de ser padre y pastor. Dejó terreno seguro para 

adentrarse en un universo totalmente nuevo, desconocido y desafiante. Fue 

hacia una tierra prometida guiado por la fe como « garantía de los bienes 

que se esperan » (Hb 11, 1). Su fe y su confianza en el Señor lo impulsó, y 

lo va a impulsar a lo largo de toda su vida a llegar a la otra orilla, donde 

Él lo esperaba en medio de una multitud.

1. Quiso llegar a la otra orilla en busca de los lejanos y dispersos. Para 

ello tuvo que dejar la comodidad del obispado y recorrer el territorio con-

fiado, en continuas visitas pastorales, tratando de llegar y estar allí donde 

se lo necesitaba, y ¡cuánto se lo necesitaba! Iba al encuentro de todos por 

caminos que, al decir de su secretario, eran más para las cabras que para las 

personas. Tenía que enfrentar los más diversos climas y geografías, « de 22 

años de episcopado –22 y un cachito–, 18 los pasó fuera de Lima, fuera de 

su ciudad, recorriendo por tres veces su territorio »,3 que iba desde Panamá 

hasta el inicio de la capitanía de Chile, que no sé dónde empezaba en aquel 

momento –quizás a la altura de Iquique, no estoy seguro–, pero hasta el ini-

cio de la capitanía de Chile. ¡Como cualquiera de las diócesis de ustedes, no 

más…! Dieciocho años recorriendo tres veces su territorio, sabía que esta era 

la única forma de pastorear: estar cerca proporcionando los auxilios divinos, 

exhortación que también realizaba continuamente a sus presbíteros. Pero no 

lo hacía de palabra sino con su testimonio, estando él mismo en la primera 

línea de la evangelización. Hoy le llamaríamos un Obispo « callejero ». Un obis-

po con suelas gastadas por andar, por recorrer, por salir al encuentro para 

« anunciar el Evangelio a todos, en todos los lugares, sin asco y sin miedo. 

La alegría del Evangelio es para todo el pueblo, no puede excluir a nadie ».4 

¡Cómo sabía esto santo Toribio! Sin miedo y sin asco se adentró en nuestro 

continente para anunciar la buena nueva.

3 JorGe mario berGoGlio, Homilía en la celebración Eucarística, Aparecida (16 mayo 2007).
4 Exhort. ap. Evangelii gaudium, 23.
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2. Quiso llegar a la otra orilla no sólo geográfica sino cultural. Fue así 

como promovió por muchos medios una evangelización en la lengua nativa. 

Con el tercer Concilio Limense, procuró que los catecismos fueran realizados 

y traducidos en quechua y aymara. Impulsó al clero a que estudiara y cono-

ciera el idioma de los suyos para poder administrarles los sacramentos de 

forma comprensible. Yo pienso a la reforma litúrgica de Pío XII, cuando em-

pezó con esto a retomar para toda la Iglesia –Pío XII–. Visitando y viviendo 

con su Pueblo se dio cuenta de que no alcanzaba llegar tan sólo físicamente, 

sino que era necesario aprender a hablar el lenguaje de los otros, sólo así, 

llegaría el Evangelio a ser entendido y penetrar en el corazón. ¡Cuánto urge 

esta visión para nosotros, pastores del siglo XXI!, que nos toca aprender un 

lenguaje totalmente nuevo como es el digital, por citar un ejemplo. Conocer 

el lenguaje actual de nuestros jóvenes, de nuestras familias, de los niños… 

Como bien supo verlo santo Toribio, no alcanza solamente llegar a un lugar y 

ocupar un territorio, es necesario poder despertar procesos en la vida de las 

personas para que la fe arraigue y sea significativa. Y para eso tenemos que 

hablar su lengua. Es necesario llegar ahí donde se gestan los nuevos relatos y 

paradigmas, alcanzar con la Palabra de Jesús los núcleos más profundos del 

alma de nuestras ciudades y de nuestros pueblos.5 La evangelización de la 

cultura nos pide entrar en el corazón de la cultura misma para que ésta sea 

iluminada desde adentro por el Evangelio. Estoy seguro que me conmovió, 

anteayer, en Puerto Maldonado, cuando… –entre todos esos nativos que había 

ahí de tantas etnias–, me conmovió cuando tres me trajeron una estola; todos 

pintados, con sus trajes: eran diáconos permanentes. Anímense, anímense, 

así lo hacía Toribio. En aquella época no había diáconos permanentes, había 

catequistas, pero en su lengua, en su cultura, y ahí se metió. Me conmovió ver 

a esos diáconos permanentes.

3. Quiso llegar a la otra orilla de la caridad. Para nuestro patrono la 

evangelización no podía darse lejos de la caridad. Porque sabía que la forma 

más sublime de la evangelización era plasmar en la propia vida la entrega de 

Jesucristo por amor a cada uno de los hombres. Los hijos de Dios y los hijos 

del demonio se manifiestan en esto: el que no practica la justicia no es de 

Dios, ni tampoco el que no ama a su hermano (cf. 1 Jn 3, 10). En sus visitas 

5 Cf. Exhort. ap. Evangelii gaudium, 74.
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pudo constatar los abusos y los excesos que sufrían las poblaciones origina-

rias, y así no le tembló el pulso, en 1585, cuando excomulgó al corregidor de 

Cajatambo, enfrentándose a todo un sistema de corrupción y tejido de intere-

ses que « arrastraba la enemistad de muchos », incluyendo al Virrey.6 Así nos 

muestra al pastor que sabe que el bien espiritual no puede nunca separarse 

del justo bien material y tanto más cuando se pone en riesgo la integridad y 

la dignidad de las personas. Profecía episcopal que no tiene miedo a denun-

ciar los abusos y excesos que se cometen frente a su pueblo. Y de este modo 

logra recordar dentro de la sociedad y de sus comunidades que la caridad 

siempre va acompañada de la justicia y no hay auténtica evangelización que 

no anuncie y denuncie toda falta contra la vida de nuestros hermanos, es-

pecialmente contra la vida de los más vulnerables. Es una alerta a cualquier 

tipo de coqueteo mundano que nos ata las manos por algunas migajas; la 

libertad del Evangelio...

4. Quiso llegar a la otra orilla en la formación de sus sacerdotes. Fundó 

el primer seminario postconciliar en esta zona del mundo, impulsando de 

esta manera la formación del clero nativo. Entendió que no bastaba llegar a 

todos lados y hablar la misma lengua, que era necesario que la Iglesia pudiera 

engendrar a sus propios pastores locales y así se convirtiera en madre fe-

cunda. Para ello defendió la ordenación de los mestizos –cuando estaba muy 

discutida la misma– buscando alentar y estimular a que el clero, si se tenía 

que diferenciar en algo, era por la santidad de sus pastores y no por la proce-

dencia racial.7 Y esta formación no se limitaba solamente al estudio en el se-

minario, sino que proseguía en las continuas visitas que les realizaba, estaba 

cerca de sus curas. Ahí podía ver de primera mano el « estado de sus curas », 

preocupándose por ellos. Cuenta la leyenda que en las vísperas de Navidad 

su hermana le regaló una camisa para que la estrenara en las fiestas. Ese día 

fue a visitar a un cura y al ver la situación en que vivía, se sacó su camisa y 

se la entregó.8 Es el pastor que conoce a sus sacerdotes. Busca alcanzarlos, 

acompañarlos, estimularlos, amonestarlos –le recordó a sus curas que eran 

6 Cf. erneSto roJaS inGunza, El Perú de los Santos, en: katHy peraleS ySla (coord.), Cinco 
Santos del Perú. Vida, obra y tiempo, Lima (2016), 57.

7 Cf. JoSé antonio benito roDríGuez, Santo Toribio de Mogrovejo, en: katHy peraleS ySla 
(coord.), Cinco Santos del Perú. Vida, obra y tiempo, 178.

8 Cf. ibíd., 180.
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pastores y no comerciantes y por lo tanto, habrían de cuidar y defender a 

los indios como a hijos–.9 Pero no lo hace desde « el escritorio », y así puede 

conocer a sus ovejas y ellas reconocen en su voz, la voz del Buen Pastor.

5. Quiso llegar a la otra orilla, la de la unidad. Promovió de manera 

admirable y profética la formación e integración de espacios de comunión y 

participación entre los distintos integrantes del Pueblo de Dios. Así lo señaló 

san Juan Pablo II cuando, en estas tierras, hablándole a los obispos decía: « El 

tercer Concilio Limense es el resultado de ese esfuerzo, presidido, alentado 

y dirigido por santo Toribio, y que fructificó en un precioso tesoro de unidad 

en la fe, de normas pastorales y organizativas a la vez que en válidas inspi-

raciones para la deseada integración latinoamericana ».10 Bien sabemos, que 

esta unidad y consenso fue precedida de grandes tensiones y conflictos. No 

podemos negar las tensiones, existen, las diferencias, existen; es imposible 

una vida sin conflictos. Pero estos nos exigen, si somos hombres y cristianos, 

mirarlos de frente, asumirlos. Pero asumirlos en unidad, en diálogo honesto y 

sincero, mirándonos a la cara y cuidándonos de caer en tentación, o de igno-

rar lo que pasó o quedar prisioneros y sin horizontes que ayuden a encontrar 

caminos que sean de unidad y de vida. Resulta inspirador, en nuestro camino 

de Conferencia Episcopal, recordar que la unidad siempre prevalecerá sobre 

el conflicto.11 Queridos hermanos obispos, trabajen para la unidad, no se 

queden presos de divisiones que parcializan y reducen la vocación a la que 

hemos sido llamados: ser sacramento de comunión. No se olviden que lo que 

atraía de la Iglesia primitiva era ver cómo se amaban. Esa era, es y será la 

mejor evangelización.

6. Y a santo Toribio le llegó el momento de cruzar hacia la orilla defi-

nitiva, hacia esa tierra que lo esperaba y que iba degustando en su continuo 

dejar la orilla. Este nuevo partir, no lo hacía solo. Al igual que el cuadro que 

les comentaba al inicio, iba al encuentro de los santos seguido de una gran 

muchedumbre a sus espaldas. Es el pastor que ha sabido cargar « su valija » 

con rostros y nombres. Ellos eran su pasaporte al cielo. Y fue tan así que no 

9 Cf. Juan villeGaS, Fiel y evangelizador. Santo Toribio de Mogrovejo, patrono de los obispos 
de América Latina, Montevideo (1984), 22.

10 Juan pablo ii, Discurso al episcopado peruano (2 febrero 1985), 3.
11 Cf. Exhort. ap. Evangelii gaudium, 226-230.
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quisiera dejar de lado el acorde final, el momento en que el pastor entregaba 

su alma a Dios. Lo hizo en un caserío junto a su pueblo y un aborigen le toca-

ba la chirimía para que el alma de su pastor se sintiera en paz. Ojalá, herma-

nos, que cuando tengamos que emprender el último viaje podamos vivir estas 

cosas. Pidamos al Señor que nos lo conceda.12

Recemos unos por los otros y recen por mí. Gracias.

12 Cf. JorGe mario berGoGlio, Homilía en la celebración Eucarística, Aparecida (16 mayo 
2007).
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ACTA CONGREGATIONUM

CONGREGATIO  DE  CAUSIS  SANCTORUM

PACENSIS

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Raphaëlis Sánchez García Sacerdotis 
Dioecesani (1911-1973)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Calicem quidem, quem ego bibo, bibetis » (Mc 10, 39).

Exhortatio, quae, cum Dominus Iesus passionem suam discipulis adnun-

tiaret, dicebatur, in Servo Dei Raphaëli Sánchez García promptam ac plenam 

responsionem invenit. Non tantum in eucharistici mysterii celebratione, sed 

etiam eius vitae cotidianis in rebus, sacerdos Dei Altissimi profundissima 

communione Martyris Golgothae dolores participavit.

Servus Dei die 14 mensis Iunii anno 1911 in pago v.d. Oliva della Fron-

tera, iuxta Pacem Augustam in Hispania, natus est. Sequenti die, loci in 

ecclesia sacro fonte lustratus est. Ultimus viginti filiorum fuit, quorum vix 

quattuor partum superaverunt.

Familia eius valde simplex erat vitamque secundum Franciscanam-Alcan-

tarinam spiritualitatem degebat. Raphaël Confirmationem accepit quartum 

annum aetatis agens.

Educatus atque institutus est ut recognosceret verum ac profundum 

finem totius creationis et ergo etiam hominis, scilicet gloriam Dei, Servus 

Dei sciebat omnia, nempe vitam privatam, publicam, officium, morbum, 

laetam serenitatem et denique arduas difficultates ad hunc finem concurrere. 

Scholam privatam frequentavit et a parocho humanis studiis initiatus est. 

Cum sacerdotalis vocationis signa intellegeret, seminarium ingressus est, 

in quo constanti pietate, prompta oboedientia, diligentia in studiis, spiritu 

poenitentiae, benignitate morum eminuit. Die 29 mensis Iunii anno 1936 

presbyteratu auctus est, fere in principio illius civilis belli, quod patriam 

suam cruentaturum erat, horrenda facinora et varias dilacerationes per-

petrans.
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Illis rerum locorumque adiunctis Servus Dei rusticum in praedium con-

fugit. Hic tamen a militibus rei publicae, fautoribus agnitus est et, quamvis 

ipsi eum comprehendere voluissent, ille tamen eos mansuefacere potuit 

eisque persuasit ne ministerium suum, eorum assensu, pro pauperibus, 

parentibus orbatis pueris et infirmis intermitteret. Plus quam viginti et 

sex annos magno zelo operam pastoralem perrexit, credibile Christi Boni 

Pastoris testimonium perhibens et praecipuae dilectionis eius in parvulos 

et indigentes. Pauco tempore in pago v.d. Valle de Santa Ana et in pago 

Valle de Matamoros paroecialis vicarius fuit, priusquam Pacem Augustam 

definitive pervenit.

Constanter in Dei praesentia vivere: hoc fuit propositum, quod iam inde 

a pueritia spirituale iter Raphaëlis Sánchez García designavit. Humanae et 

christianae virtutes, aestimatio vocationis ministeriique pastoralis eius ex 

lineamentis clare eminent. Dominus Raphaël, suo in vitae cursu, inconcussa 

fide ducebatur, quae orationis, eucharisticae celebrationis devotionisque in 

Virginem Mariam ex fonte copiose sustentabatur.

Summa humanitate percepit necessitatem proponendi vitae interioris 

praeeminentiam pastorali in opera: hac re, zelus animarum ei fuit prima 

et consentanea proprietas. Profundus spiritus paupertatis et humilitatis 

suis in actionibus inveniebatur eiusque in tractu humano et eodem tempore 

maxime in sacramento Reconciliationis sincere sensum Dei amoris miseri-

cordis communicare valebat.

Licet bona valetudine semper usus esset, tamen anno 1972 gravissimum 

carcinoma hepaticum ei detectum est. Hic gravis morbus, qui eum corripuit, 

haud imparatum deprehendit, sed ei fuit autem opportunitas vehementioris 

participationis mysterii Crucis. Dominus Raphaël die 8 mensis Augusti anno 

1973, dum sanctam Eucharistiam accipiebat, mortalem vitam pie deseruit. 

Magnus concursus fidelium, in primis aegrotorum, eius exsequiis interfuit, 

praecipuum testimonium praebens famae sanctitatis, qua Servus Dei in vita 

gavisus est. Exuviae in valetudinarii Pacis Augustae sacello, iuxta desiderium 

eius, tumulatae sunt.

Hac fama sanctitatis, a die 10 mensis Maii anno 1990 ad diem 3 mensis 

Iulii anno 1992 apud Curiam ecclesiasticam Pacensem Inquisitio dioecesana 

celebrata est, cuius iuridica validitas ab hac Congregatione de Causis Sanc-

torum per Decretum diei 2 mensis Iulii anno 1993, est approbata. Exarata 

Positione, disceptatum est secundum normas an Servus Dei virtutes heroum 
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in modum excoluisset. Positivo cum exitu, die 17 mensis Februarii anno 

2015 Congressus Peculiaris Consultorum Theologorum habitus est. Patres 

Cardinales et Episcopi Ordinaria in Sessione diei 21 mensis Iunii anno 2016 

congregati, me Angelo Card. Amato praesidente, Servum Dei virtutes theo-

logales, cardinales et adnexas heroicum in modum exercuisse agnoverunt.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno die 

declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate tum in 

Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, Tempe-

rantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Raphaëlis 

Sánchez García, Sacerdotis Dioecesani, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 8 mensis Iulii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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NEAPOLITANA

Beatificationis et Canonizationis Servae Dei Mariae Piae a Cruce (in saeculo: 
Magdalenae Teresiae Rosae Notari) Fundatricis Congregationis Sororum Cruci-
fixarum Eucharistiae Adoratricum (1847-1919)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Surgam et circuibo civitatem; per vicos et plateas quaeram, quem diligit 

anima mea » (Ct 3, 2).

Serva Dei Maria Pia a Cruce (in saeculo: Magdalena Teresia Rosa Notari)  

sua in experientia vultum Domini congruenter conquisivit, Christi amore 

omnino capta eidemque fidelis ac generosa nupta.

Serva Dei, die 1 mensis Decembris anno 1847, in pago v.d. Capriglia 

prope Salernum, bono genere nata est. Neapoli adolevit iuxta domum cuius-

dam patrui, qui massonicis ac anticlericalibus notionibus imbutus, saepe eam 

percutiebat ut ipsa suis ab incipientibus religiosis dispositionibus averteretur. 

Sextum fere annum aetatis agens, religiosum collegium, ut institueretur, 

ingressa est.

Iam a pueritia dolorem cognovit, quem sereno ac generoso corde sustinuit 

et, progrediente iuventute, eius adhaesio Domino se auxit et in ea propositum 

volvit Ecclesiae novam religiosam familiam offerendi. Qua re, variis uxo- 

riis condicionibus recusatis, cum duodequadragesimum annum aetatis suae 

ageret, una cum duobus sodalibus consociationem instituit, quae brevi tem-

pore Congregatio Sororum Crucifixarum Eucharistiae Adoratricum eveniet.

Exilis coetus initialis cito numero increbuit, eo ut iuvenis communitas 

deberet Neapolim relinquere et primum ad Porticus Herculanenses commi-

grare, deinde ad Fanum Sancti Georgii ad Cramanum, ubi Congregationis 

domus princeps constituta est. Nova institutio studia et curas adlexit Ar-

chiepiscopi Neapolitani Cardinalis Gulielmi Sanfelice, cuius iudicio Serva Dei 

regulam vitae scriptam etiam sub sapienti moderamine eiusdem cardinalis 

subiecit. Sorores propriam consentaneamque vestem induerunt et Magdalena 

Notari nomen Mariae Piae a Cruce sumpsit. Anno 1894 nova domus iuxta 

Oppidum Sancti Georgii et insequenti anno etiam alia Nuceriae Summae 

fundata est.

Prima in domu Fani Sancti Georgii ad Cramanum Mater Maria Pia 

parvum manuale pistrinum ad hostias pro necessitatibus Sanctae Missae 
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conficiendas collocavit et, eodem tempore, uvam selectissimam adhibebat ad 

vinum conficiendum pro ipsa celebratione. Novam in Congregationem multae 

iuvenes convenerunt, quibus Serva Dei educatrix fide digna evasit, suum 

per testimonium propositum vocationis offerens in fundamento celebrationis 

coralis et adorationis eucharisticae positum. Deinde, propter Servae Dei 

existimationem, monialibus tota monumentalis universitas aedium Sancti 

Gregorii Armeni Neapoli una cum coenobio commissa est.

Humanae facultates, christianae virtutes, praestantia religiosae conse-

crationis variis in Servae Dei cursibus manifeste apparent et puram spiri-

tualem imaginem delineant. Mater Maria Pia scivit intellegere, acri fidei 

visu et certa mystica experientia, sua rerum locorumque adiuncta, in quibus 

recentes mutationes cultus humanitatis in discrimen sacri sensum addu-

cebant. His in rebus, non sine contentionibus, Serva Dei ad maturitatem 

animi sui pervenit, sese in constanti et assidua oratione Domino offerens, 

maxime pro Ecclesiae inimicis, ac magna humanitate ac generositate in 

ministerio erga consorores et erga eos quibus occurrebat.

Virtutum exercitium heroum in gradum, fultum absoluta fiducia in Dei 

voluntate, ei fuit cotidianus usus et experientia. Singularem cultum erga 

Crucifixum Dominum et Virginem Mariam secundum suum propositum spi-

ritualitatis restitutricis praebuit. Natura eius serena ac laeta hoc modo se 

coniungebat cum religiositatis itinere copiosos ac diuturnos fructus largiente. 

Eius navitas in firmissima spe fundabatur. Omnino sui oblita, Mater Maria 

Pia absoluta simplicitate omnia ad Dei gloriam et ad fratrum salutem con-

vertebat. qua re, caritas limpida ex corde eius profluebat et humilitate sua-

vitateque circumcirca diffundebatur. In commentariis de vita sua, Serva Dei 

res supernaturales, quae ei acciderunt, sicut diabolicae vexationes, narrat.

Annis primi belli mundialis et Hispanica febri flagrante Serva Dei mag-

na caritate inter omnes distinguebatur. Die 1 mensis Iulii anno 1919 iuxta 

domum Sancti Georgii ad Cramanum mortali e vita demigravit ibique in 

sacello tumulata est. Mandatum hoc reliquit sororibus suis: « Filiae meae 

dilectae, sanctam Regulam observate, ad invicem diligite ... Maxime diligite, 

diligite Iesum ».

Fama sanctitatis e die 13 mensis Aprilis anno 1921 ad diem 23 mensis 

Martii anno 1934 iuxta Curiam Archiepiscopalem Neapolitanam Processus 

Ordinarius celebratus est, dum iuxta Curias autem ecclesiasticas Conversa-

nensem, Nucerinam Paganorum et Salernitanam ab anno 1922 ad annum 
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1928 Processus Rogatoriales celebrati sunt: quorum omnium iuridica va-

liditas ab hac Congregatione de Causis Sanctorum per Decretum diei 21 

mensis Iunii anno 2003 est approbata. Exarata Positione, disceptatum est an 

Serva Dei virtutes heroum in modum exercuisset. Positivo cum exitu, die 15 

mensis Martii anno 2016 Peculiaris Congressus Consultorum Theologorum 

habitus est. Patres Cardinales et Episcopi Ordinaria in Sessione die 5 men-

sis Iulii anno 2016 congregati, me Angelo Cardinale Amato praesidente, se 

congregaverunt et agnoverunt Servam Dei virtutes theologales, cardinales 

et adnexas heroum in modum excoluisse.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno die 

declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate tum in 

Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, Tem-

perantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servae Dei Mariae 

Piae a Cruce (in saeculo: Magdalenae Teresiae Rosae Notari), Fundatricis 

Congregationis Sororum Crucifixarum Eucharistiae Adoratricum, in casu et 

ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 8 mensis Iulii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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NEAPOLITANA

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Sosii Del Prete Sacerdotis professi 
Ordinis Fratrum Minorum Fundatoris Congregationis Parvarum Ancillarum a 
Christo Rege (1885-1952)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Caritas est virtus quae aeternam beatitudinem in caelis ac pacem in 

terra nobis obtinet, omnium radix reginaque virtutum, vis quae ad agendum 

movet, flamma quae universas herbas malas comburit ».

Ardens erga Summum Bonum amor Servum Dei Sosium Del Prete, sa-

cerdotem professum Ordinis Fratrum Minorum, vivam Christi Pastoris Boni 

imaginem continenter finxit. Authenticus Sancti Francisci Assisiensis dis-

cipulus, ille super proximum praesertimque pauperes, quos « Dei oculorum 

pupillas » appellare solebat, intimam huiusmodi dilectionem effudit. Nam in 

indigentibus, exheredibus ac parvis Iesu praedilectos eiusque humanitatis 

vulneratae prolationem agnovit.

Servus Dei in oppido Fracta Maiore, intra fines Aversanae dioecesis 

et Neapolitanae provinciae, die 28 mensis Decembris anno 1885 est natus 

eidemque, ad baptismalem fontem ducto, nomen Vincentium inditum est. 

Parentes, coniuges bonae famae, illum imbuerunt humanitatis ac fidei chris-

tianae rudimentis, quae ipse, ad paroecialem vitam assidue participando, 

sane perfecit. Postquam in locali Basilica Sancti Sosii eucharisticam ad 

mensam primum accesserat, die 17 mensis Aprilis anno 1901 Confirma-

tionis sacramentum recepit. Plena septiformis Spiritus effusio ad vitam 

consecratam eligendam, cui ille pridem vocabatur, eundem semel impulit. 

Aliquot post menses iuvenis die 29 mensis Novembris Taurani, in conventu 

S. Iohannis in Palco, seraphicam vestem induit et nomen Sosium sump-

sit. Patre Magistro Bonaventura a Brusciano sapienti prudentique duce, 

ad professionem temporariam, quae die 28 mensis Novembris anno 1902 

accidit, sese paravit. Die 8 mensis Decembris anno 1905 votis sollemnibus 

nuncupatis, ordinationem presbyteralem die 12 mensis Martii anno 1910 

recepit.

In arma anno 1915 coactus et anno 1919 exauctoratus, Servus Dei 

compositoris ac symphoniacorum magistri gradum anno 1928 adeptus est. 
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Compositor exquisitus, Franciscalis altitudinem animi et interioritatis mag-

nitudinem suae, quae sacramentis continuaque oratione alebatur, musica 

expressit. In multis conventibus, quibus oboedientia annis illis est adsignatus, 

exemplarem vitam sacerdotalem religiosamque, se organarii officio atque 

Reconciliationis ministerio praesertim dedendo, sane peregit.

Anno 1928 Afragolam, provinciae Neapolitanae, ad Sancti Antonii con-

ventum missus, summas angustias morales materialesque, in quibus erant 

senes derelicti, est contuitus. Quos attingens, sese ad peculiarem miseri-

cordiae ministerium erga ultimos a Domino vocari intellexit. Uti Sancto 

Francisco evenit leprosum videndo, sic Patri Sosio occasio, quae mense 

Maio anno 1930 irreversibilem vocationem ad caritatem determinavit, fuit 

occursus cum egenti moribundaque anicula. Hic vocatus irrefrenabilis die 

6 mensis Iunii anno 1932 exitum habuit in fundatione Piae Associationis 

Parvarum Ancillarum a Christo Rege, quam ille, Servae Dei Antoniae Giu-

gliano, « plantulae » ac filiae suae spiritalis, promptitudine ac magnanima 

cooperatione, incohare potuit.

Nascens Institutum, veluti omnia Dei consilia, in dissensione multipli-

cibusque difficultatibus, tam materialibus quam spiritualibus, ignis baptis-

ma accepit. Servus Dei, vir fortis ac prudens, mala sustinuit, e quibus se 

purificatum ac firmatum emersit. Singularis indigentibus deditionis annos 

viginti Pater Sosius in suavem Christi regni caritate aedificandi voluntatem 

multas iuvenes perduxit atque ad orphanos, senes moribundosque dere-

lictiores plane ministrandos instituit. Annis illis communitatem Parvarum 

Ancillarum a Christo Rege, quas die 17 mensis Septembris anno 1951 Alexius 

Card. Ascalesi, Archiepiscopus Neapolitanus, in Dioecesani Iuris Institutum 

canonice constituit, cuius sex domus apertae sunt.

Dei Servus spiritualitatem eminenter christocentricam, quae, continua 

Iesu passionis meditatione alita, ut in pauperibus aegrotisque Redemptoris 

ipsius formas agnosceret illum adducebat, in dilectas filias suas transfudit. 

Tamquam verus Seraphici Patriarchae discipulus summum amorem erga 

Deum et Ecclesiam, promptam eiusdem praeceptis obtemperationem, zelum 

pro animarum salute, simplicitatem, paupertatem ac laetitiam ostendit. 

Ab humanis bonis plane seiunctus, Domini sequelam est aggressus talique 

modo paupertatis votum nobiliter servavit. Omnibus temporibus humilem 

se retinuit, spiritualia et intellectualia dona liberaliter accepta fratribus 
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suppeditando. Dei Verbo, liturgia et oratione fidem, spem caritatemque 

nutrivit necnon Caelites, eximia christianae vitae exempla putatos, fiduciae 

plena veneratione, atque praesertim Beatam Virginem Mariam filiali devo-

tione prosecutus est. Attentae amantisque rosarii mysteriorum meditationis 

ac ferventium ad Pompeianum Sanctuarium peregrinationum promotor, in 

Matre Iesu ipsam matrem suam et personalium sollicitudinum consolatricem 

semper agnovit.

Altae fidei spiritu animatus, ad illam Servus Dei, noctu inter dies 27 et 

28 mensis Ianuarii anno 1952, sane adhaesit, cum, angina pectoris affectus, 

Neapoli, breviarium dilectum manibus stringendo, animam exspiravit. Die 29 

mensis Ianuarii funeribus Afragolae, in Basilica Sancti Antonii, peractis, in 

coemeteriali Fratrum Minorum Cappella sepultus est. Anno 1955 mortales 

eius exuviae in Parvarum Ancillarum a Christo Rege Domum Matrem sunt 

translatae.

Magna sanctitatis fama, qua Servus Dei in vita et post mortem floruit, 

effecit ut a die 1 mensis Decembris anno 2006 ad diem 13 mensis Decem-

bris anno 2008 apud Curiam Archiepiscopalem Neapolitanam instrueretur 

Inquisitio dioecesana, quam Inquisitio suppletiva anno 2010 est secuta: 

quarum validitas iuridica a Congregatione de Causis Sanctorum Decreto 

die 12 mensis Novembris anno 2010 est agnita. Die 30 mensis Septembris 

anno 2014 facta est Sessio Consultorum Historicorum. Positione confecta, 

disceptatum est, iuxta suetas normas, an Servus Dei virtutes heroico modo 

exercuisset. Die 16 mensis Aprilis anno 2015 Consultorum Theologorum Con-

gressus prospero cum exitu locum habuit. Patres Cardinales et Episcopi in 

Sessione Ordinaria diei 5 mensis Aprilis anno 2016, cui egomet ipse Angelus 

Cardinalis Amato praefui, professi sunt Servum Dei virtutes theologales, 

cardinales iisque adnexas in modum heroum exercuisse.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

infrascriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno die 

declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate tum in 

Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, Tem-

perantia et Fortitudine iisque adnexis in gradu heroico Servi Dei Sosii Del 

Prete, sacerdotis professi Ordinis Fratrum Minorum, in casu et ad effectum 

de quo agitur.



 Congregatio  de  Causis  Sanctorum 353

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 26 mensis Aprilis a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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SACRAMENTENSIS

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Alfonsi Gallegos ex Ordine Augustinia-
norum Recollectorum Episcopi Auxiliaris Sacramentensis (1931-1991)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Seniores ergo, qui in vobis sunt, obsecro [...]: Pascite, qui est in vobis, 

gregem Dei, providentes non coacto sed spontanee secundum Deum, neque 

turpis lucri gratia sed voluntarie, neque ut dominantes in cleris sed formae 

facti gregis » (1 Pe 5, 1-3).

Promptissimam ac generosam responsionem in Servo Dei Alfonso Galle-

gos haec Apostolorum Principis ad communitatum christianarum curatores 

exhortatio invenit. Animi ardore et navitate ipse gregi suo authentica Christi 

Boni Pastoris fuit imago, credibile testimonium amoris eius erga parvulos 

et pauperiores evadit.

Servus Dei die 20 mensis Februarii anno 1931 in civitate v.d. Albuquer-

que in Novo Mexico, Foederatarum Civitatum Americae Septentrionalis, in 

numerosa et religiosissima familia natus est. Oratio Mariae Virginis Rosarii 

praecipuum tempus et magni momenti totius vitae domesticae fuit. Iam ab 

ortu Alfonsus duobus corporis discriminibus denotabatur, scilicet myopia, 

qua semper laboraturus erat et subrisione valde significanti, totum eius 

vultum collustratura.

Ob grave oeconomicum illorum annorum discrimen eius familia sedem ad 

Watts, quartarium urbis Angelopolis in California, mutavit. Hic Servus Dei 

in operibus paroeciae valde interfuit et, quamvis visionis vitio impediretur, 

optimos exitus in studiis adeptus est. Cum signa vocationis ad consecratam 

vitam perciperet, Ordinem Augustinianorum Recollectorum ingressus est. 

Die 3 mensis Septembris anno 1951 vota religiosa emisit et die 24 mensis 

Maii anno 1958 in monasterio Tagaste apud Suffern, in Neoëborancensi 

dicione, presbyteratu auctus est.

Variis muneribus functus est, scilicet cappellanus in valetudinario, ma-

gister novitiorum et parochus in loco Watts, in ecclesia in qua creverat et 

in qua incrementum permanentis diaconatus fovit. Chirurgica sectio ad-

hibita est ut in eo caecitas vel minime contineretur et attenuaretur, quae 

aliter usque ad absolutam visus amissionem inesorabiliter progrediretur. 

In quartario Watts paupertas, segregatio, diffusa criminalitas versabantur. 
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His in adiunctis Servi Dei maior anxietas et sollicitudo fuit puerorum et 

iuvenum institutionis necnon propositionis sanae vitae experientiae in lo-

cum pericolosarum catervarum facinorum, quae saepe iuvenes adliciebant. 

Amicus fuit custodum v.d. lowriders, qui nocte vigilabant vias, praesertim 

in ultima hebdomadis parte.

Pastoralis deditionis causa primus moderator Officii pro Rebus Hispa-

nicis Tuendis Californianae Episcopalis Conferentiae nominatus est. Hoc in 

munere adimplendo vehementem operam pastoralem in migrantes, praeci-

pue in illis dioecesibus, quae in finibus inter Mexicum et Foederatas Civita-

tes Americae Septentrionalis exstabant, feliciter instituit. Interea parochus 

Angelopoli, ecclesiae Christi Regis factus est. Die 4 mensis Novembris anno 

1981 Sacramentensis in California episcopus auxiliaris nominatus est.

His suae vitae et ministerii vicissitudinibus Servus Dei omnino enitebat 

magna mansuetudine ac humilitate, constanti laetitia etiam in aerumnis, 

patientia in visus impedimentis sustinendis, suavi comique amabilitate in 

moribus, hae omnes humanae virtutes alioqui cum eius fidei experientia 

bene congruebant. Eius fidelitas in religiosam et sacerdotalem vocatio-

nem firmissimum fundamentum in oratione invenit, in qua iam a pueritia 

tempore et amore incubuit. Liturgica celebratio et eucharistica adoratio 

eius cotidianum ministerium et vitam aluerunt, constanter gratiam ad eius 

apostolatum copiose praebentes. Ab eo fervens et affectuosa devotio erga 

Virginem Mariam, maxime sub titulo Guadalupensis Virginis, semper ser-

vabatur. Familiam Augustinianam spiritualiter semper amplexus est, etiam 

cum ministerium suum pro ecclesia illis in locis domibus Ordinis omnino 

destitutis adimpleret.

Eius industria et sollicitudo erga pauperes fuit humana et generosa, 

sedula in singulum sed etiam in universas communitates. Maxime curavit 

illos operarios et migrantes, qui vulgo Latinos nuncupantur, quaerentes me-

liores vitae condiciones in Foederatis Civitatibus Americae Septentrionalis, 

ubi eradicati suis e locis facile opprimebantur et iniquitatibus cruciabantur. 

Eius vox et navitas ad defendendam nasciturorum vitam et egenioribus 

subsidium praestabant, maxime in apostolatus opera inter Hispanos Cali-

forniae constituenda.

Die 6 mensis Octobris anno 1991 adverso casu autocinetico mortuus est 

eiusque indelebilis memoria in omnibus praestitit, qui corpore et animo 

laborantes eum fidelem et sedulum pastorem agnoverant.
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Fama sanctitatis perdurante, a die 4 mensis Decembris anni 2005 ad 

diem 5 mensis Novembris anni 2006 iuxta Curiam ecclesiasticam Sacra-

mentensem Inquisitio dioecesana celebrata est, cuius iuridica validitas ab 

hac Congregatione de Causis Sanctorum per Decretum diei 4 mensis Iulii 

anno 2008 est approbata. Exarata Positione, disceptatum est secundum 

normas canonicas an Servus Dei virtutes heroum in gradum exercuisset. 

Positivo cum exitu, die 17 mensis Martii anno 2016 Peculiaris Congressus 

Theologorum Consultorum habitus est. Patres Cardinales et Episcopi die 5 

mensis Iulii anno 2016 Ordinaria in Sessione congregati, me Angelo Cardinale 

Amato praesidente, Servum Dei heroicum in gradum virtutes theologales, 

cardinales et adnexas exercuisse agnoverunt.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno 

die declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate 

tum in Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, 

Temperantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Alfon-

si Gallegos, ex Ordine Augustinianorum Recollectorum, Episcopi Auxiliaris 

Sacramentensis, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 8 mensis Iulii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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MEXICANA

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Pauli Mariae Guzman Figueroa (in 
saeculo: Iosephi Bardomiani a Iesu) Sacerdotis Professi Missionariorum a Spiri-
tu Sancto Fundatoris Missionariarum Eucharisticarum a Sanctissima Trinitate 
(1897-1967)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Mei nostraeque Congregationis in Ecclesia missio est: esse gratitudo, 

eam percipiendo, eam exercendo et denique eandemque praedicando ».

Haec sententia Servo Dei Paulo Mariae Guzman Figueroa (in saeculo: 

Iosepho Bardomiano a Iesu) acceptissima, eius spirituale iter compendiat, 

quod vitam omnino in constantem et laetam laudem in divinam Trinitatem 

direxit.

Servus Dei die 25 mensis Septembris anno 1897 in pago v.d. Cuana-

muco, in statu Guanajuato in Mexico, natus est eodemque die sacro fonte 

lustratus. Christiana secundum praecepta institutus est et iam a pueritia 

vocationem ad sacerdotium perceperat; sed ut in familiae sustentationem 

conferret, duodecimum annum aetatis agens ut minister telegraphi operam 

suam dare incepit. Anno 1911 Seminarium Tridentinum Moreliae ingres-

sus est. Tres post annos, cum tota in patria prima religiosa persecutio 

exardesceret, domum regredi debuit, putans quod Deus pro Ecclesia vitam 

suam offerre vellet. Pharmaceutica in facultate se adscripsit et amorosam 

relationem cum puella aggressus est, quam tamen, cum sacerdotalis vocatio 

in eo invaluisset, intermisit ut in seminarium rediret.

Postea Venerabilem P. Felicem a Iesu Rougier cognovit, qui eum exhor-

tavit ut in novam, ab eo nuper fundatam, Congregationem Missionariorum a 

Spiritu Sancto ingrederetur. Anno 1919 Servus Dei hanc in Congregationem 

ingressus est ad novitiatum adimplendum, fundatoris consilio nomen Paulum 

a Sancta Maria de Guadalupe sumens. Die 16 mensis Iunii vota emisit et 

die 29 mensis Septembris anno 1923 presbyteratu auctus est.

Illis politicis in adiunctis haud dubie non prosperis, saepe Servus Dei, 

ut etiam alii sacerdotes, clam ministerium suum exercebat. Anno 1931, 

postquam Romae lauream in utroque iure consecutus sit, in Mexicum rediit 

et Operam Crucis, scilicet sodalitum spirituale pro omnibus baptizatis qui 

spiritualitatem Crucis vehementius vivere cupiunt, conspicue fovit, quam 



358 Acta Apostolicae Sedis – Commentarium Officiale

Pater Rougier ei commendaverat. Die 20 mensis Novembris anno 1936 una 

cum Henrica Rodríguez Noriega Congregationem Missionariarum Eucha-

risticarum a Sanctissima Trinitate fundavit et die 25 mensis Decembris 

anno 1937 laicum ramum Missionariarum Auxiliatricum Filiarum Mariae 

Desolatae instituit.

Pater Paulus in praedicatione valde navavit et fuit « missionarius sine 

finibus, peregrinus infiniti Amoris », quia operam suam non in Mexico tan-

tum dedit, sed aliis etiam nationibus Americae Meridionalis, sicut Peruvia 

et Bolivia, Iaponiam autem bis visitavit. Limae moderator spiritualis se-

minarii interdioecesani nominatus est, hoc in munere multos iuvenes ad 

sacerdotium prudenter instituere potuit. Servus Dei saepissime scholas a 

spiritualibus filiabus rectas visitavit, quae intra totum per Mexicum et etiam 

extra nationis fines copiose propagabantur. Varia apostolica itinera egit ut 

condiciones variarum regionum accederet et ut cognosceret studeretque 

quomodo Evangelii causae in locorum culturae et usus respectu iuvaret.

Omnibus in adiunctis Pater Paulus se gerere secundum lumen gratiae 

semper voluit, vehementissime Iesum Christum aemulans ut augescenti fer-

vore conceptum divinae filialitatis et evangelizandi missionis conciperetur. 

Eius opera multis in regionibus magna fidei experientia locupletata est et 

tota eius navitas adhibita est amori Dei constanter favens. Is eucharistica 

in celebratione, in oratione et denique in adoratione fulcimentum et fun-

damentum suum invenit.

Eius actio etiam deceptionem et humiliationem, impedimenta et ca-

lumnias cognovit. Pater Paulus tamen suo in proposito perseveravit, ex 

oratione vim hauriens multasque horas ante Sanctissimum Sacramentum et 

in Virginis Mariae invocatione transigens. Servus Dei comitate praeditus, 

Dei amorem in alios infundere valebat. Multi eum accedebant ut consilium 

peterent et paterno animo, fraterna humanitate et denique affabilitate sem-

per recipiebantur. Vir autem fuit serenus et persuadens quia vita sua de 

quo praedicabat sincerum testimonium perhibebat.

Die 17 mensis Februarii anno 1967 Mexicopoli pancreatico tumore mor-

tali e vita migravit.

Fama sanctitatis perdurante, a die 25 mensis Martii anno 1993 ad diem 

25 mensis Martii anno 1996 iuxta curiam ecclesiasticam Mexicanam Inqui-

sitio dioecesana celebrata est, cuius iuridica validitas ab hac Congregatione 

de Causis Sanctorum per Decretum diei 31 mensis Octobris anno 1997 est 
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approbata. Exarata Positione, disceptatum est an Servus Dei heroum in 

gradum virtutes excoluisset. Positivo cum exitu, die 17 mensis Martii anno 

2015 Peculiaris Consultorum Theologorum Congressus habitus est. Patres 

Cardinales et Episcopi Ordinaria in Sessione die 17 mensis Maii anno 2016 

congregati, me Angelo Cardinale Amato praesidente, Servum Dei virtutes 

theologales, cardinales et adnexas heroicum in modum exercuisse agno-

verunt.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno 

die declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate 

tum in Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, 

Temperantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Pauli 

Mariae Guzman Figueroa (in saeculo: Iosephi Bardomiani a Iesu), Sacerdotis 

Professi Missionariorum a Spiritu Sancto et Fundatoris Missionariarum Eu-

charisticarum a Sanctissima Trinitate, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 14 mensis Iunii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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SANCTI PAULI IN BRASILIA

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Iosephi Marchetti Sacerdotis professi 

Congregationis Missionariorum a Sancto Carolo (1869-1896)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Inexprimibilis mea evadit laetitia: etenim res naturaliter aequantur, 

qua re a nobis missio profecto esse nostra vocatio creditur ».

Verba haec a Servo Dei Iosepho Marchetti scripta sunt Domino Ioanni 

Baptistae Scalabrini, nunc Beato, cum suum missionarium iter, comitans 

Italicos emigrantes in Brasiliam, praepararet. Ipsa testimonium perhibunt 

ardoris missionarii, quo Iosephus Marchetti cuncta sua humana et spiri-

tualia dona profudit.

Servus Dei die 3 mensis Octobris anno 1869 in pago v.d. Lombrici, 

parte municipii Campi Maioris seorsum posita, Lucensi in provincia, natus 

est. Die 25 mensis Septembris anno 1876, una cum sorore Assumpta, hodie 

Beata, confirmationem accepit. Christianis principiis institutus vocationem 

ad sacerdotium secutus est, quam propter educationem in familia imper-

titam iam a pueritia suo in corde perceperat. Cum cursum institutionis 

inciperet, una cum quibusdam sodalibus vita missionaria valde adliciebatur 

et requietis in tempestatibus fasciculos dictos Sanctae Infantiae, scilicet in-

fantiae missionariae, legebat: hae paginae eum incantaverunt eo ut matrem 

et condiscipulos participes facere inciperet sui propositi, scilicet in quoddam 

territorium missionarium proficiscendi.

Sacro ordine die 2 mensis Aprilis anno 1892 auctus est. Paulo post 

Servus Dei cognovit Ioannem Baptistam Scalabrini, episcopum Placentinum 

et fundatorem Missionariorum a Sancto Carolo v.d. Scalabriniani, qui as-

sistentiae spirituali multorum Italorum emigrantium in Americam operam 

omnino dabant. Qui ab eo petivit ut cappellanus in nave fieret, ut migrantes 

in longinquos fines comitaretur. Inventa ergo sua vocatione, eam una cum 

omnibus eius consequentiis toto corde secutus est.

Post iter in quo munere cappellani functus erat, mense Octobri anno 

1894, Servus Dei secundum suscepit iter, die 26 mensis Decembris eiusdem 

anni. Haec experientia diu protracta in mare et in continente definitive eius 

vitam mutavit, eam praedisponens ad totam sedulitatem erga operam pro 
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emigrantibus. Cognosci voluit a gubernatore Status et a primoribus Italicae 

coloniae eisque descriptionem operae pro orphanis Italicis exhibuit. Varia 

internas in regiones Status Sancti Pauli in Brasiliam itinera egit, praeterea 

et « Cristoforo Colombo » orphanotrophium fundavit.

Cum summi momenti femininam religiosam praesentiam existimaret, 

Carolinam matrem suam, quae interea vidua facta erat, et sororem As-

sumptam una cum aliis duabus iuvenibus ut in Brasiliam eum assequerentur 

exhortavit. Istae Placentiae temporaria vota professae sunt coram Beato 

Ioanne Baptista Scalabrini et ab illo « crucifixum missionarium » receperunt: 

sic originem habuit primus coetus illarum Sororum Missionariarum a Sancto 

Carolo, quarum Servus Dei confundator recognoscitur.

Praecipua Servi Dei naturae fuerunt vivacitas et animi ardor in casibus 

vitae et suis in inceptis. Eius lineamenta fuerunt hominis tenero vultu, sed 

animo forti et sibi devincenti, se gerebat autem concreti ratione et finium 

claritate. Haec omnia ille fulciebat et animabat alacri spiritu orationis, 

animi attentionis, sacrificii, quod formam in liturgia et in devotione erga 

Sacrum Cor Iesu et Virginem Reginam Missionum inveniebat et ad culmen 

perveniebat.

Emigrantium difficilem condicionem Iosephus Marchetti fidei oculis ins-

pexit et in ea invenit Domini invitamentum et exhortationem, delineando 

dispositionem actionis in instantissimas necessitates, praedisponendo tamen 

durabiles et definitivas solutiones, sic valde promovit navitatem pastoralem, 

semper in communione cum episcopo Placentino, et amplectebatur causam 

ultimorum emigrantium.

In illo vasto et arduo territorio Servus Dei difficilia adivit, populis saepe 

occurrit, qui febri flava laboraverunt, qua re ipse sua in valetudine multa  

passus est. Thyphico morbo correptus, die 14 mensis Decembris anno 1896 in 

urbe Sancti Pauli in Brasilia, vix vicesimum septimum annum aetatis agens, 

mortuus est. Fuit eius vita omnino labore missionario consumpta, funditus 

et gratuite tradita pro emigrantium derelictioribus. Die 3 mensis Octobris 

eodem anno vota perpetua renovaverat, quibus addidit se facturum esse 

victimam pro fratribus et umquam inutiliter tempus terere. Ei peroptime 

congruunt verba illa Sapientiae cum ait: « Consummatus in brevi explevit 

tempora multa » (Sap 4, 13).

Fama sanctitatis augescente, a die 5 mensis Maii anno 2000 ad diem 28 

mensis Novembris anno 2002 iuxta Curiam ecclesiasticam Sancti Pauli in 
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Brasilia Inquisitio dioecesana celebrata est, cuius iuridica validitas ab hac 

Congregatione de Causis Sanctorum per Decretum diei 21 mensis Februa-

rii anno 2003 est approbata. Exarata Positione, disceptatum est secundum 

consuetas normas an Servus Dei virtutes heroum in modum excoluisset. Die 

autem 22 mensis Ianuarii anno 2008 Historicorum Consultorum Consilium 

habitum est. Positivo cum exitu, die 13 mensis Octobris anno 2015 habitus 

est Peculiaris Consultorum Theologorum Congressus. Patres Cardinales et 

Episcopi in Ordinaria Sessione die 5 mensis Iulii anno 2016 congregati, 

me Angelo Cardinale Amato praesidente, agnoverunt Servum Dei virtutes 

theologales, cardinales et adnexas heroum in modum excoluisse.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno 

die declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate 

tum in Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, 

Temperantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Io-

sephi Marchetti, Sacerdotis Professi Congregationis Missionariorum a Sancto 

Carolo, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 8 mensis Iulii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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OLOMUCENSIS

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Antonii Cyrilli Stojan Archiepiscopi 
Olomucensis (1851-1923)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Servi Dei Antonii Cyrilli Stojan singularis mentio facienda videtur. Ipse 

enim Archiepiscopus Olomucensis, vir extraordinaria bonitate et fidelitate 

erga Apostolicam Sedem, modernis in aevis, vestros per fines Cyrilli Me-

thodiique doctrinam diffudit et oecumenismum in Slavos excitavit ».

His verbis Sanctus Ioannes Paulus II contionans ad Cecoslovachos epis-

copos, anno 1982, ad limina visitantes, Servi Dei Antonii Cyrilli Stojan 

eminentissimam spiritualem figuram collustravit, qui ad evangelicae per-

fectionis inquisitionem omnino deditus fuit.

Servus Dei die 22 mensis Maii anno 1851 in pago v.d. Beňov in Moravia 

natus, sequenti autem die sacro fonte lustratus est. Eius familia maximis 

rei domesticae difficultatibus versabatur, qua re Servus Dei iam e pueritia 

angustiam et paupertatem cognovit.

Parentes eius viva fidei experientia instituerunt eum et vicissim suo 

exemplo testimonium ostenderunt. Singulari modo quidam propinquus ei 

auxilium dedit in discrimine signorum vocationis, quae Antonius adhuc 

iuvenis percipiebat. Servus Dei prima disciplina institutum Patrum Schola-

rum Piarum frequentavit; deinde humanis studiis indulsit, quibus expletis, 

Olomucense seminarium ingressus est.

Hic, praeter consueta studia, attente ac diligenter Cyrilli Methodiique 

operae flagravit, in qua vera documenta identitatis Orientalis Ecclesiae 

invenit. Qua re expedita opuscula edidit ut testimonium duorum magnorum 

patrum Evangelii praedicatorum diffunderet, populi cultum institutionem-

que excitaret et mentis habitus et morum renovationem induceret. Anno 

1876 sacro presbyteratu auctus est.

Primum eius munus fuit cura animarum ut vicarius paroecialis in oppido 

v. Přibor, ubi per decem annos operatus est. Ibi scholis vespertinis favit, 

bibliothcas pro operariis instituit, pueros et iuvenes discriminatos recupera-

vit. Interea consilium cepit se funditus offerendi ad sui populi pauperiores 

sustinendos, etiam politicas et sociales per actiones.Quod in auctoritatibus 

et in coetu dominante nonnullas contentiones generavit: enim in hoc ag-
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noscebant commotionem et reconstitutionem motus nationalismi una cum 

congrua repetitione iurium autonomiae tam culturae quam linguae contra 

Austriacam dominationem, cuius in imperio Moravia inveniebatur. Propterea 

Servus Dei postea ruralis in locis gradatim relegabatur.

Transactis annis uti parochus in pago Dražovice, Brunensis episcopi con-

siliarius factus est, et sic navitatem suam in doctrinam et in cultum renovare 

potuit. Anno 1897 electus est Deputatus Imperialis Consilii Vindobonae, 

anno 1900 etiam Moraviana in Dieta delegatus et anno 1920 Senator Rei 

Publicae Cecoslovachiae. Etiam hoc in officio eius praecipuum propositum 

fuit reficere familias indigentes et finibus paupertate magis deiectis favere. 

Anno 1921 archiepiscopus metropolita Olomucensis nominatus est. Soller-

tia eius et industria ut Ecclesia Orientalis in unum cum Roma redigeretur 

ulterius amplificabatur.

In Servo Dei humanas virtutes refulgunt, ex quibus amor patriae et sa-

pientiae, sed et limpida praecipua fides, inconcussa spes et denique caritas 

vere universalis. Eius interior spiritualitas et fundamentum totius indefessae 

alacritatis invenitur in fervida oratione, in devotione in Eucharistiam et 

in Virginem Mariam, in amore erga Ecclesiam et Pontificem, in constan-

ti inquisitione Dei voluntatis et in sollicitudine quoad oecumenismum et 

unitatem Christianorum. Etiam politica navitas eius eximium spirituale et 

pastorale officium videtur secundum beati Pauli VI meditationem, quae hoc 

politicum ministerium facit eminentiorem formam caritatis.

Duos post annos muneris episcopalis affectus pneumonitide, die 29 men-

sis Septembris anno 1923 mortuus est. Extraordinarius concursus fidelium 

eius ad exsequias famam sanctitatis, qua Servus Dei in vita valuit, signi-

ficavit et coronavit.

Hac perdurante fama sanctitatis, a mense Augusto anni 1965 ad mensem 

Novembrem anni 1967 apud Curiam ecclesiasticam Olomucensem Processus 

dioecesanus celebratus est, cuius iuridica validitas ab hac Congregatione 

de Causis Sanctorum per Decretum diei 2 mensis Februarii anno 1996 est 

approbata. Exarata Positione, disceptatum est secundum normas an Servus 

Dei virtutes heroum in modum excoluisset. Positivo cum exitu, die 26 mensis 

Maii anno 2015 Consultorum Theologorum Peculiaris Congressus habitus est. 

Patres Cardinales et Episcopi Ordinaria in Sessione diei 17 mensis Maii anno 

2016 congregati, me Angelo Cardinale Amato praesidente, agnoverunt Servum 

Dei virtutes theologales, cardinales et adnexas heroicum in modum excoluisse.
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Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno die 

declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate tum in 

Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, Tem-

perantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Antonii 

Cyrilli Stojan, Archiepiscopi Olomucensis, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 14 mensis Iunii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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VALENTINA

Beatificationis et Canonizationis Servi Dei Vincentii Garrido Pastor Sacerdotis 
dioecesani Fundatoris Instituti Saecularis Operariarum a Cruce (1896-1975)

DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS

« Devinctus sum Dei Verbi panem meliore in modo frangere, si ita non 

agerem in Dei et hominum conspectu fallerem ».

Haec Servi Dei Vincentii Garrido Pastor verba anno 1939 scripta, spi-

ritualem eius figuram bene illustrant: enim labiis, corde et vita Verbi pro-

clamatio fuit praecipua eius itineris nota.

Servus Dei in pago v.d. Benaguacil iuxta Valentiam in Hispania die 12 

mensis Novembris anno 1896, ex facultatibus affluenti praediorum familia, 

natus est. A pueritia humane et christiane valide institutus est et iam ab 

infantia sacerdotali vita alliciebatur. Qua re anno 1909 Valentinum semina-

rium ingressus est et studia usque ad presbyteralem ordinationem, scilicet 

ad diem 12 mensis Iunii anni 1921, perrexit.

Prima munera sacerdotalia iuxta quasdam paroecias Archidioecesis expe-

divit, postea Collegii Maioris Sancti Ioannis de Ribera in pago v.d. Burjasot 

moderator nominatus est. Eodem tempore laurea in theologia iuxta Valen-

tinam Pontificiam Universitatem potitus est. In Reconciliationis ministerio 

et spirituali directione Servus Dei valde actuosus fuit. Hoc in officio quas-

dam sorores cognovit, quae operam institutionis iuvenum mulierum optime 

gerebant, fuit ille enim extraordinarius confessor iuxta quaedam religiosa 

instituta et consiliarius consociationis ad femininum apostolatum deditae.

Hoc in ambitu Servus Dei animadvertit mulierum elevationem et con-

firmationem tantum per earundem humanam praeterquam religiosam ins-

titutionem fieri posse: hac re, ille bibliothecas ambulantes et conventicula 

ad studia instituit. Ad idem propositum, in dioecesi institutioni Iuvenum 

Mulierum Actionis Catholicae favit, multis aliis pastoralibus operibus eius 

zelus indefessa actuositate profundebatur, scilicet in institutione, in prae-

dicatione et in humana et spirituali incitatione.

Anno 1936, cum exardesceret civile bellum quod fere totam Hispaniam 

cruentaturum erat, Servus Dei, licet signa terribilis religiosae intolerantiae 

perciperet, suam tamen pastoralem operam, etsi fere clandestine, perrexit, 

de discriminatis et persecutis satagens.
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Post bellum, suo ingenti zelo operam dedit in civilem societatem rursus 

aedificandam, restitutionem ad vitam uniusciusque socialis partis fovens. Ad 

institutionem repetit et actuositatem pro laicorum participationis incremen-

to amplificavit. Anno 1940 coetus mulierum praecedentibus in annis ab eo 

formatarum Institutum Saeculare Operariarum a Cruce constituit, ut ambitus 

saeculares secundum evangelica praecepta interius animarentur: etiam in 

hoc Servus Dei tempora sua bene intellexit et humanissimus fuit multarum 

rerum praecursor, quae secundo in Vaticano Concilio declaratura erant.

Vincentius Garrido Pastor vir fuit religiosissimus. Haec fundamentalis 

dos, in familia accepta, eum toto eius vitae in itinere comitata est. Dei 

voluntati obsecundare et signatam a Christo semitam percurrere eminentis-

simum ei fuit propositum, quod ipse fideliter iam suis primis e negotiis in 

infantia et in adulescentia usque ad sacerdotale ministerium, extraordinario 

vigore adimpletum, omnino persecutus est.

Eius pastoralis sedulitas amore erga Deum et erga populum fulcieba-

tur, in constanti aemulatione Iesu Christi Boni Pastoris. Singularis fuit 

eius promptitudo in praedicando et in eo fidelis fuit ut Evangelium omni 

modo evulgaretur. Incessabili navitate ipse Reconciliationis sacramentum 

impertivit. Authenticus Iesu Christi in Eucharistia realis praesentiae cantor 

Virginique Mariae filialiter devotus evasit.

Diligentissime pastorale pro vocationibus ministerium curavit: multi 

enim sacerdotes ab eo instituti sunt. Pauperum et infirmorum condicio-

nem doloremque ipse maxime participabat percipiens in iis Christi dolentis 

imaginem. Domus eius ianua omni homini, tam indigenti quam diviti, tam 

sapienti quam indocto, sua cotidiana pastorali in vita semper pandebatur, 

quique eum amicum, magistrum et patrem unanimiter agnoverunt.

Servus Dei die 16 mensis Aprilis anno 1975, in pago v.d. Moncada iuxta 

Valentiam, mortuus est.

Fama sanctitatis perdurante, a die 12 mensis Iunii anno 1990 ad diem 

14 mensis Septembris anno 1999, iuxta Curiam ecclesiasticam Valentinam, 

Inquisitio dioecesana celebrata est, cuius iuridica validitas ab hac Congre-

gatione de Causis Sanctorum, per Decretum diei 20 mensis Octobris anno 

2000, est approbata. Exarata Positione, disceptatum est secundum normas 

an Servus Dei heroum in gradum virtutes excoluisset. Positivo cum exitu, 

die 14 mensis Octobris anno 2014 Peculiaris Consultorum Theologorum 

Congressus habitus est. Patres Cardinales et Episcopi Ordinaria in Sessione 
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diei 7 mensis Iunii anno 2016 congregati, me Angelo Cardinale Amato prae-

sidente, Servum Dei virtutes theologales, cardinales et adnexas heroicum 

in modum excoluisse agnoverunt.

Facta demum de hisce omnibus rebus Summo Pontifici Francisco per 

subscriptum Cardinalem Praefectum accurata relatione, Sanctitas Sua, vota 

Congregationis de Causis Sanctorum excipiens rataque habens, hodierno 

die declaravit: Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate 

tum in Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, 

Temperantia et Fortitudine, iisque adnexis, in gradu heroico, Servi Dei Vin-

centii Garrido Pastor, Sacerdotis Dioecesani et Fundatoris Instituti Saecularis 

Operariarum a Cruce, in casu et ad effectum de quo agitur.

Hoc autem decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de 

Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 14 mensis Iunii a.D. 2016.

anGeluS CarD. amato, S.D.b.
Praefectus

L.  G  S.

G marCelluS bartoluCCi

Archiep. tit. Mevaniensis, a Secretis
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CONGREGATIO PRO EPISCOPIS

VINONAËNSIS

De Mutatione Nominis Dioecesis et de Concathedralis Erectione

DECRETUM

In dioecesi Vinonaënsi urbs Roffensis exstat quae inde ab huius dicio-

nis erectione haud parum crevit atque permagnum momentum pro Eccle-

siae vita acquisivit. Hac de causa eius nomen, pastoralibus id suadentibus 

argumentis, priori opportune adiungendum videtur. Etenim Exc.mus P.D. 

Ioannes Michaël Quinn, Episcopus Vinonaënsis, ad bono animarum aptius 

consulendum, ab Apostolica Sede hoc ipsum petivit, nempe, ut dioecesis 

nomen hac ratione compleretur et templum in memorata urbe exstans, Deo 

in honorem Sancti Ioannis Evangelistae dicatum, ad dignitatem Concathe-

dralis eveheretur.

Quapropter Summus Pontifex Franciscus, Divina Providentia PP., prae-

habito favorabili voto Exc.mi P.D. Christophori Pierre, Archiepiscopi titularis 

Gunelensis et in Civitatibus Foederatis Americae Septentrionalis Apostolici 

Nuntii, de consilio Congregationis pro Episcopis preces ad se admotas, 

Sanctae Matris Ecclesiae profectum ac animarum salutem prae oculis habens 

excipiendas statuit. Quapropter, Idem Summus Pontifex, praesenti Congrega-

tionis pro Episcopis Decreto, perinde valituro ac si Apostolicae sub plumbo 

Litterae datae forent, memoratum templum in urbe Roffensi exstans, Sancto 

Ioanni dicatum, ad dignitatem et fastigium ecclesiae concathedralis evehit. 

Itaque posthac in eodem templo cathedra episcopalis erigi potest ac debet 

et Vinonaënsi Antistiti licet etiam diebus sollemnioribus, prouti magis ipsi 

expedire videatur, in praefata ecclesia concathedrali pontificalia exercere 

et in civitate Roffensia pro lubitu residere.

Item indulget ut dioecesis – ideoque et eius pro tempore exsistens An-

tistes – in perpetuum vocari queat Vinonaën(sis)-Roffen(sis).

Ad haec omnia exsecutioni mandanda deputat memoratum Exc.mum P.D. 

Christophorum Pierre, eidem tribuens facultates necessarias et opportunas 

etiam subdelegandi, ad effectum de quo agitur, quemlibet virum in ecclesias-
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tica dignitate constitutum, onere ei imposito ad hanc Congregationem pro 

Episcopis authenticum exemplar actus peractae exsecutionis quam primum 

re mittendi.

Contrariis quibuslibet minime obstantibus.

Datum Romae, ex aedibus Congregationis pro Episcopis, die 23 mensis 

Ianuarii anno 2018.

marCuS card. ouellet
Praefectus

L. G S.
G ilSon De JeSuS montanari

A Secretis
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PROVISIO ECCLESIARUM

Latis decretis a Congregatione pro Episcopis, Sanctissimus Dominus 
Franciscus Pp., per Apostolicas sub plumbo Litteras, iis quae sequuntur 
Ecclesiis sacros praefecit Praesules:

die 19 Ianuarii 2018. — Cathedrali Ecclesiae Aquensi, R.D. Aloisium 

Testore, e clero archidioecesis Mediolanensis ibique hactenus Communitatis 

Pastoralis « Beati Pauli » moderatorem.

die 23 Ianuarii. — Cathedrali Ecclesiae Foroliviensi-Brittinoriensi, R.D. 

Livium Corazza, e clero dioecesis Concordiensis-Portus Naonis ibique hac-

tenus Curionis quarundam paroeciarum munus exercentem.

— Cathedrali Ecclesiae Stocktoniensi, Exc.mum D. Myronem Iosephum 

Cotta, hactenus Episcopum titularem Mutecitanum et Auxiliarem dioecesis 

Sacramentensis.

— Titulari episcopali Ecclesiae Buthrotiae, R.D. Sidonium Wasserbauer, 

e clero archidioecesis Pragensis ibique Vicarium Generalem et Canonicum 

Capituli Metropolitani, quem deputavit Auxiliarem eiusdem archidioecesis.

die 2 Februarii. — Cathedrali Ecclesiae Carnutensi, Exc.mum D. Philip-

pum Christory, e clero archidioecesis Parisiensis ibique hactenus  paroeciae 

Sanctissimae Trinitatis in eadem urbe Curionem.

— Titulari episcopali Ecclesiae Tuccitanae, R.D. Ioannem Emmanuelem 

Muñoz Curiel, O.F.M., hactenus Provinciae Sanctorum Francisci et Iacobi in 

Mexico Ministrum  Provincialem, quem constituit Auxiliarem archidioecesis 

Guadalaiarensis.

— Titulari episcopali Ecclesise Sereddelitanae, r.D. Hectorem López 

Alvarado, e clero archidioecesis Guadalaiarensis, quem constituit Auxiliarem 

eiusdem archidioecesis.

— Titulari episcopali Ecclesiae Vazaritanae Diddensi, R.D. Engelber-

tum Polino Sánchez, e clero archidioecesis Guadalaiarensis, quem constituit 

Auxiliarem eiusdem archidioecesis.
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DIARIUM ROMANAE CURIAE

Sua Santità il Papa Francesco ha ricevuto in udienza:

Giovedì, 11 gennaio, il Sig. Gilbert f. HounGbo, Presidente 
del Fondo Internazionale per lo Sviluppo Agricolo (IFAD);

Giovedì, 25 gennaio, S.E. il Sig. fauStin arCHanGe touaDéra, 
Presidente della Repubblica Centrafricana;

Venerdì, 26 gennaio, S.E. il Sig. Jovenel moïSe, Presidente 
della Repubblica di Haiti.

Il Santo Padre ha compiuto un Viaggio Apostolico in Cile e Perù nei 
giorni 15-22 gennaio e una visita alla Comunità Greco-Cattolica Ucraina 
della Basilica minore di Santa Sofia in Roma, il giorno 28 gennaio.
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SEGRETERIA DI STATO

NOMINE

Con Biglietti della Segreteria di Stato il Santo Padre Francesco ha nominato 
o confermato:

 16 Gennaio 2018 L’Em.mo Sig. Card. Zenon Grocholewski, usque ad octoge-
simum annum tra i Membri della Congregazione per la 
Dottrina della Fede.

  »  »  » L’Em.mo Sig. Card. John Olorunfemi Onaiyekan; gli Eccel-
lentissimi Monsignori Salvatore Fisichella e Charles Jude 
Scicluna, in aliud quinquennium nel medesimo incarico 
di Membri del suddetto Dicastero.

 23 Gennaio 2018 Il Rev.do Mons. Krzysztof Marcjanowicz, del Clero dell’Ar-
cidiocesi di Kraków ed Officiale del Pontificio Consiglio 
per la Promozione della Nuova Evangelizzazione, per un 
quinquennio Cerimoniere Pontificio.

 30 Gennaio 2018 L’Em.mo Sig. Cardinale James Michael Harvey, Arciprete 
della Basilica Papale di San Paolo fuori le mura, in aliud 
quinquennium Membro della Congregazione per l’Evange-
lizzazione dei Popoli.
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NECROLOGIO

  3 gennaio 2018 Mons. Francesco Adeodato, Vescovo tit. di Tinisa in Pro-
consulari, Vicario Ap. di Kuwait, (Malta).

  6  »  » Mons. Remídio José Bohn, Vescovo di Cachoeira do Sul 
(Brasile).

 16  »  » Mons. Geevarghese Mar Divannasios Ottathengil, Vescovo 
tit. di Bathery, Vescovo em. di Puthur dei Siro Malan-
karesi (India).

  »  »  » Mons. Eugeniusz Juretzko O.M.I., Vescovo em. di Yokaduma 
(Camerun).

 19  »  » Mons. Célio de Oliveira Goulart, Vescovo di São João del-
Rei (Brasile).

  »  »  » Mons. Maurice Couture, S.V., Arcivescovo em. di Québec 
(Canada).

 20  »  » Mons. Sylvester Carmel Magro, O.F.M., Vescovo tit. di Sal-
dae e Vicario Apostolico em. di Bengasi (Libia).

 26  »  » Mons. José Gabriel Diaz Cueva, Vescovo em. di Azogues 
(Ecuador).

  »  »  » Mons. Daniel Mark Buechlein, O.S.B., Arcivescovo em. di 
Indianapolis (Stati Uniti d'America).

 28  »  » Mons. Maxwell Valentine Noronha, Vescovo em. di Calicut 
(India).


